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Arto Lindberg
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Pöytäkirjan tarkastus
Pöytäkirja on tarkastettu ja hyväksytty

24.06.2019

Pentti Mattila
 

18.06.2019

Karita Mäensivu
 

Pöytäkirjan nähtävänäolo
Julkaistu yleisessä tietoverkossa 25.6.2019
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§ 257
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

Todetaan läsnäolijat.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kokous todetaan laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 258
Pöytäkirjan tarkastus

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Valitaan tämän kokouksen pöytäkirjan tarkastajiksi jäsenet

Pentti Mattila ja Karita Mäensivu.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 259
Valtuuston 10.6.2019 pidetyn kokouksen päätösten laillisuus ja täytäntöönpano

Valtuuston kokouksessa 10.6.2019 käsiteltiin §:t 77 - 106.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

todeta KunL 96  §:n mukaisesti valtuuston 10.6.2019 pidetyn kokouksen 
päätösten syntyneen laillisessa järjestyksessä ja olevan täytäntöönpanokelpoisia.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Konsernijaosto, § 30,06.05.2019
Konsernijaosto, § 38,03.06.2019
Kunnanhallitus, § 260, 17.06.2019

§ 260
Talousarvio 2020 ja taloussuunnitelma 2020 - 2024, talousarviokehyksen hyväksyminen

TUUDno-2019-955

Konsernijaosto, 06.05.2019, § 30

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Ehdotus
Esittelijä: Markku Vehmas, talousjohtaja

Konsernijaosto käy keskustelun talousarvion 2020 valmistelusta ja antaa tarvittavat 
ohjeet jatkovalmistelun pohjaksi.

Päätös
Käytiin keskustelua talousarvion 2020 jatkovalmistelun pohjaksi.

Konsernijaosto, 03.06.2019, § 38

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Taloudenohjaus on valmistellut talousarviokehystä yhdessä toimialueiden kanssa ja 
kehyksen valmistelutyö jatkuu. Kunnanhallitus käsittelee talousarviokehystä 
kokouksessaan 17.6.2019.

Ehdotus
Esittelijä: Markku Vehmas, talousjohtaja

Konsernijaosto käy keskustelun talousarvion 2020 valmistelusta ja antaa tarvittavat 
ohjeet jatkovalmistelun pohjaksi.

Päätös
Konsernijaosto kävi keskustelua talousarvion 2020 valmistelusta.

Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 260

Valmistelija / lisätiedot:
Markku Vehmas
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Liitteet
1 Kehyslaskelmien mukaiset toimintameno- ja tulotavoitteet sekä 
toimintakatetavoitteet vuodelle 2020, khall 17.6.2019
2 Talousarvion laadintaohje 2020, khall 17.6.2019
3 Kehyslaskelma TAE 2020, khall 17.6.2019

Toimintaympäristön kehitys

Vuoden 2019 talousarviokehyksen lähtökohtana on Suomen hidastuva talouden 
kasvu. Valtiovarainministeriö (VM) ennustaa Suomen talouden 2020 kasvun asettuvan 
1,4 %:iin. Ansiotason nousu tukee yksityisen kulutuksen kasvua. Vuonna 2021 BKT 
kasvu hidastuu 1,2 %:iin. Talouskasvun hidastuminen ja nimellispalkkojen nousu 
alkavat asteittain heikentää työvoiman kysynnän kasvua. Myös asuntorakentamisen 
kasvun pysähtyminen alkaa hidastamaan työllisyyden kasvua. Talouden riskit ovat 
edelleen suuria. Sopimukseton Brexit heikentäisi talouden kehitystä etenkin 
Euroopassa. Myös Italian talouspolitiikkaan liittyvä ja kauppakonflikteihin liittyvät riskit 
ovat edelleen merkittäviä. Suomessa riskinä on erityisesti asuntoinvestointien nopea 
jäähtyminen normaalille, noin 30 000 asunnon tasolle. 

Julkista taloutta on jo usean vuoden ajan heikentänyt väestön ikääntyminen. Väestön 
ikääntyessä työikäinen väestö supistuu, eläkemenot kasvavat ja julkisten palveluiden 
tarve kasvaa. Eläkemenojen osalta kasvupaine on osittain jo toteutunut. 
Ikäsidonnaisten menojen kasvu on nopeaa myös ensi vuosikymmenellä, kun 
eläkemenot jatkavat kasvuaan ja terveydenhoidon ja hoivan tarve kasvaa suurten 
ikäluokkien ikääntyessä. Julkinen velka suhteessa bruttokansantuotteeseen kääntyy 
vähitellen uudelleen kasvuun 2020-luvun alkuvuosina.

Kuntatalous pysyttelee alijäämäisenä kuluvana vuonna viime vuoden tapaan. Vuonna 
2019 menoja kasvattavat sosiaali- ja terveydenhuollon palvelutarpeen kasvun lisäksi 
kunta-alan palkankorotukset ja kilpailukykysopimuksen lomarahaleikkauksen 
päättyminen. Investointimenojen kasvu jatkuu, sillä sairaaloiden ja koulujen 
rakentaminen sekä infrainvestoinnit jatkuvat vilkkaana.  Kuntien saamien verotulojen 
kasvua kiihdyttävät mm. palkkatulojen hyvä kasvu, jäännösverojen maksun 
aikaistumisesta johtuva kertaluonteinen verotulojen lisäys ja keskimääräisen 
kunnallisveroprosentin nousu 0,04 prosenttiyksiköllä 19,88 prosenttiin. Valtionavut 
laskevat v. 2019 edellisvuodesta, mikä johtuu mm. valtion ja kuntien välisestä 
kustannustenjaon tarkistuksesta. Hallitusohjelman mukaisesti kuntien 
valtionosuuksiin ei tehdä indeksikorotusta myöskään v. 2019. Kuntien menojen 
kasvupainetta vaimentaa koulutuspalvelujen tarpeen väheneminen, mikä on 
seurausta syntyvyyden laskusta ja pienemmistä ikäluokista.

Kuntien rahoitusasema kohenee hieman v. 2020. Etenkin valtionapujen arvioidaan 
kasvavan reippaasti, sillä kunnille kompensoidaan kilpailukykysopimuksen 
lomarahaleikkaukseen liittyen n. 240 milj. euroa. Lisäksi valtionapuja kasvattavat 
kilpailukykysopimukseen liittyvien leikkausten osittainen poistuminen ja 
valtionosuuksiin tehtävä indeksikorotus. Toisaalta kuntien henkilöstökulujen 
kehityksen oletetaan kiihtyvän työmarkkinoiden kireyden vuoksi. Kuntatalous pysynee 
selvästi alijäämäisenä myös vuosina 2021 - 2023. Verotulojen kohtuullisen hyvää 
kehitystä ylläpitää palkkatulojen kasvu. Lisäksi valtionosuuksia kasvattavat 
verotulomenetysten kompensaatiot kunnille ja indeksikorotukset. Kohtuullisen hyvä 
tulojen kehitys ei kuitenkaan riitä parantamaan kuntien talouden tilaa, sillä 
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investoinnit pysyvät mittavina ja sosiaali- ja terveyspalvelujen palveluntarve jatkaa 
väestön ikääntymisen vuoksi kasvuaan.  Kuntien velka kasvaa kuluvana vuonna ja 
kasvu jatkuu ripeänä käyttötalouden alijäämien, hidastuvan talouskehityksen sekä 
suurten investointien vuoksi. 

Talousarviokehys

Talousarvion laatimisohjeessa annetaan talousarvioehdotuksen laatimista, sisältöä ja 
rakennetta koskevat ohjeet sekä määrärahakehys valmistelun ohjeeksi. Vuoden 2020 
talousarviokehyksen perustana on Tuusulan kuntastrategia. Tulo- ja menoarviot 
pohjautuvat 2018 tilinpäätökseen, osavuosikatsaukseen 1/2019, Kuntaliiton vero- ja 
valtionosuusennusteisiin, kunnan toimialojen ennakoimiin tulo- ja menolisäyksiin sekä 
kehittämis- ja säästötoimiin.  

Talousarviokehys laaditaan toimialueiden kokonaistuloille, kokonaismenoille ja 
investoinneille. Toimialueet puolestaan jakavat saamansa kehyksen palvelualueille ja 
tarvittaessa edelleen palveluyksiköille ja kustannuspaikoille. Menettelyn tarkoituksena 
on varmistaa, että toimialueiden talousarvioehdotukset pysyvät annetun kehyksen 
sisällä.
 
Talousarviokehys on laadittu talousarviovuodeksi 2020. Sosiaali- ja terveystoimi on 
edelleen mukana kehyslaskelmissa Keusoten palveluostoina, osana Yleishallintoa ja 
johdon tukea. Keusoten toimintamenoihin ja maksuosuuksiin kohdistuu tässä 
vaiheessa vuotta vielä merkittävää epävarmuutta. Keusoten luvut täsmentyvät 
taloussuunnittelun edetessä sekä osakaskuntien kanssa käytävien tarkentavien 
keskustelujen myötä.
 
Toimintatulot

Käyttöomaisuuden myyntivoittojen arvioidaan alenevan 7,5 milj. euroon, laskua 2019 
talousarviosta 0,7 milj. euroa. Maankäyttökorvausten korvausten arvioidaan 
supistuvan 1,5 milj. euroon (laskua 1,2 milj. euroa).  Muiden ulkoisten 
toimintatuottojen ennakoidaan kasvavan 0,4 milj. euroa, lähinnä 
asuntomessutuottojen ansiosta. Edellisvuoteen verrattuna ulkoisia toimintatuottoja 
vähentää 0,2 milj. euroa varhaiskasvatuksen maksumuutos. 

Ulkoisten toimintamenojen lisäykseksi vuodelle 2020 (kunta ilman 
vesihuoltoliikelaitosta) esitetään talousarviokehyksessä 3,58 % (8,4 milj. euroa) 
talousarvioon 2019 nähden. Ulkoisia toimintamenojen kasvu koostuu pääosin 
seuraavista menolisäyksistä: Keusote 1,9 milj. euroa ja Apotti 1,4 milj. euroa, 
henkilöstökulut 2,8 milj. euroa sekä koulujen väistötilat 0,7 milj. euroa.

Kunta-alan palkoista on sovittu sopimuskaudeksi 1.2.2018 - 31.3.2020. Vuonna 2020 
työvoimakustannukset nousevat noin 1,3 %. Lisäksi kiky-sopimukseen liittyvä 
lomarahan palautuminen täysimääräiseksi aiheuttaa noin 1,5 % palkkakustannusten 
nousun ja palkkojen sivukulujen muutokset noin 0,3 % nousun. Palkkakustannusten ja 
sivukulujen nousu on huomioitu kehykseen.

Hallitusohjelman mukaisia toimenpiteitä ja niiden vaikutuksia rahoitukseen tai 
toimintamenoihin ei ole tässä vaiheessa arvioitu. Hallitusohjelman mukaisesti valtio 
kompensoi lisätehtävistä aiheutuvat kustannukset kunnille
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Toimialueille kohdistuva talouskehyslaskelmien mukaiset toimintameno- ja 
tulotavoitteet sekä toimintakatetavoitteet vuodelle 2020 on esitetty liitteenä olevassa 
taulukossa.

Toimialueiden toimintamenojen ja tulojen kokonaiskasvut eivät ole täysin 
vertailukelpoisia toimialueiden välisten määrärahasiirtojen vuoksi.
    
Koska talousarvio 2020 uhkaa muodostua alijäämäiseksi, toimialueiden tulee käsittää 
raamin mukaiset määrärahat enimmäismäärärahana. 

Vesihuoltoliikelaitoksen tulee omassa talousarviovalmistelussaan noudattaa kunnan 
tiukan talouden periaatetta. Vesihuollon toimintamenoja kasvattaa isojen 
aluekehityshankkeiden suunnittelu ja toteutus. Kunnan talouden suunnittelun 
lähtökohtana on, että vesihuoltoliikelaitoksen toimintakatteen kasvu on vuonna 2020 
enintään 0,43 %.

Kehyslaskelman lähtökohtana on ansiotuloveroprosentti 19,50 %:a sekä nykyiset 
kiinteistöveroprosentit. Tuusulan verotulojen arvioidaan kasvavan vuonna 2019 5,3 
milj. euroa (2,8 %) vuoteen 2019 nähden. Valtionosuuksien ennakoidaan nousevan 
peräti 5,5 milj. euroa (kiky-sopimukseen liittyvät vaikutukset, indeksikorotukset). 
Talousarvion verotulot sekä valtionosuudet on arvioitu Kuntaliiton ennusteen 
mukaisiksi.

Seuraavassa taulukossa on esitetty kiinteistöveroprosenttien osalta lain sallima 
vaihteluväli ja kunnassa noudatettavat veroprosentit.
 

  Lain sallima 
vaihteluväli

Tuusulan nykyinen 
vero-%

Yleinen kiinteistövero 0,93-2,00 0,93
Vakituinen asuinrakennus 0,41-0,90 0,41
Muu asuinrakennus 0,93-1,80 0,93
Rakentamaton 
rakennuspaikka

3,93-6,00 3,93

Yleishyödyllinen yhteisö 0,00-1,55 0,65
    
Rahoituslaskelman 2019 lähtökohtana ovat noin 41 milj. euron investoinnit. 
Talonrakennushankkeisiin on varattu noin 22 milj. euroa, kuntatekniikan 
rakentamiseen noin 11 milj. euroa ja maan hankintaan 3 milj. euroa. Myöhempinä 
taloussuunnitelmavuosina investointien taso nousisi keskimääräin 50 milj. euroon. 
Tulevien investointien mittakaavaan vaikuttaa olennaisesti suurten 
koulurakennushankkeiden aikataulu ja toteutustapa sekä uusien asuin- ja 
yritysalueiden rakentaminen. Kunnan tulevien vuosien investointitarpeita ja 
aikatauluja arvioidaan budjetointiprosessin aikana kriittisesti. Vajaakäytössä olevien 
kiinteistöjen ja rakennusten realisointitoimia tulee edelleen vauhdittaa tulevien 
investointien mahdollistamiseksi. 

Tulorahoituksen riittämättömyydestä johtuen kunnan korollisten velkojen kasvu säilyy 
nopeana. Kehyslaskelmassa toiminnan ja investointien rahavirta vuonna 2020 on noin 
22 milj. euroa negatiivinen.
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Kuntatasoisen kehyksen lähtökohtana on käyttötalouden pysyvä tasapaino ja selkeästi 
ylijäämäinen talous taloussuunnitelmakaudella 2020 – 2024 sekä velkaantumisen 
hallittu kasvu. Tavoitteena on parantaa kunnan tulonmuodostusta vauhdittamalla 
uusien yritysalueiden kehittämistä, tonttikauppaa sekä muiden kunnan elinvoimaa 
vahvistavia toimenpiteitä. Lähtökohtana on, että henkilöstömäärää arvioidaan 
kriittisesti, ottaen huomioon erityisesti palvelutarpeen ja asiakasmäärien muutokset 
eri toimialueilla. Palvelutarpeiden aiheuttamaan kustannuspaineen kasvuun pyritään 
edelleen vastaamaan kevyemmillä ja ennaltaehkäisyyn painottuvilla palveluilla. 
Keusoten kanssa tehtävällä edunvalvonnalla, omistajaohjauksella ja tiiviillä yhteistyöllä 
tähdätään sote-palveluiden menokehityksen tiukkaan hallintaan. 

Talousarviokehyksen mukaan Tuusulan kunnan tulos asettuu vuonna 2020 noin 0,7 
milj. euroa alijäämäiseksi (kunta + vesihuoltoliikelaitos 0,1 milj. euroa ylijäämäinen). 
Taloussuunnitelmavuosina kunnan velkaantuminen jatkuu nopeana , vaikka 
taloussuunnitelman lähtökohtana onkin selkeästi ylijäämäinen käyttötalous.

Kesän ja alkusyksyn 2019 aikana Tuusulan kunnassa työstetään toimenpiteitä ja 
laskelmia, joilla tähdätään tulorahoituksen vahvistamiseen ja kunnan velkaantumisen 
hidastamiseen sekä myöhemmässä vaiheessa lainakannan vähentämiseen. 
Työskentelyn tuotoksena muodostuu Kasvun ja talouden hallintaohjelma Tuusulan 
kunnan talouden tasapainottamiseksi sekä kunnan toiminnan ja talouden ohjauksen 
tukemiseksi. Ohjelman keskeisinä tavoitteina ovat

turvata kunnan strategian mukaisten kasvu- ja palveluverkkoinvestointien 
toteuttaminen
välttää ajautuminen palveluiden karsimiseen sekä ehkäistä tarvetta veroasteen 
kiristämiselle.

 

Kasvun ja talouden hallintaohjelmaa valmistellaan kesän aikana. Työsuunnitelma 
tuodaan kunnanhallituksen käsittelyyn 15.8.2019. Kasvun ja talouden hallintaohjelma 
valmistellaan talousarvion valmistelun aikataulujen mukaisesti siten, että ohjelma 
tuodaan kunnan päätöselinten käsittelyyn samaan aikaan talousarvion 2020 kanssa.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

käynnistää vuoden 2020 talousarvion ja vuosien 2020 - 2024 taloussuunnitelman 
valmistelun liitteenä olevaan kehyslaskelman mukaisesti. 
hyväksyä vuoden 2020 talousarvion ja vuosien 2020 - 2024 taloussuunnitelman 
laadintaohjeet.

 

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Pekka Heikkinen teki seuraavan muutos
/lisäysesityksen:

"Kunnanhallituksen seminaarissa esitettyjen kustannusarvioiden mukaan Monion, 
Kirkonkylän koulukeskuksen ja päiväkoti Martta Wendelinin kustannusarviot ovat 
yhteensä yli 8 miljoonaa euroa suuremmat kuin viime vuoden marraskuun lopussa 
hyväksytyssä palveluverkkosuunnitelmassa. Kokonaisuutena koulu- ja 
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varhaiskasvatusinvestoinnit on esitetty toteutettavaksi erittäin nopealla aikataululla ja 
ratkaisut ovat erittäin kalliita ja johtavat kunnan nopeaan ja raskaaseen 
velkaantumiseen.  Palveluverkkosuunnitelman pohjana olevat väestöennusteet 
näyttivät  jo alunperin ylimitoitelluilta ja Tilastokeskuksen uusimpien 
väestöennusteiden sekä Tuusulan viime vuosien toteutuneen väestökehityksen 
perusteella lasten ja nuorten määrä vähenee.  Kunta on velkaantunut ja velkaantuu 
lähivuosina erittäin nopeasti, mikäli käyttötalouden tulosta ei paranneta ja 
investointihankkeet toteutetaan viime syksynä hyväksytyn taloussuunnitelman 
mukaan.  Sen vuoksi esitän kehyspäätökseen seuraavia asioita

Kunnanhallitus

päättää käynnistää talouden tasapainotusohjelman valmistelun, jonka 
tavoitteena on asteittain parantaa kunnan talouden ylijäämää niin, että se on 
vähintään 8 miljoonaa euroa vuonna 2024. Ohjelma valmistellaan niin, että se 
voidaan esitellä valtuustolle tulevan marraskuun alun seminaarissa.
velvoittaa valmistelemaan investointiohjelman niin, että koulu- ja 
varhaiskasvatusinvestointeja voidaan jaksottaa voimassa olevassa 
taloussuunnitelmassa kirjattua pidemmälle aikajaksolle."

 

Tuija Reinikainen ja Pentti Mattila kannattivat Heikkisen tekemää esitystä.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat 
pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat pohjaehdotusta Heikkisen 
tekemällä lisäyksellä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 9 jaa-ääntä (Sipiläinen, Lappalainen, Mäensivu, 
Mäki-Kuhna, Riola, Salmi, Peltonen, Salonen ja Lindberg) ja 4 ei-ääntä (Heikkilä, 
Heikkinen, Mattila ja Reinikainen). Puheenjohtaja totesi, että pohjaehdotus tuli 
kunnanhallituksen päätökseksi äänin 9-4.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

käynnistää vuoden 2020 talousarvion ja vuosien 2020 - 2024 taloussuunnitelman 
valmistelun liitteenä olevaan kehyslaskelman mukaisesti
hyväksyä vuoden 2020 talousarvion ja vuosien 2020 - 2024 taloussuunnitelman 
laadintaohjeet.

 

Markku Vehmas oli asiantuntijana kokouksessa.

Tiedoksi
taloudenohjaus
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§ 261
Viljelysmaiden vuokrahinnoittelu

TUUDno-2019-1230

Valmistelija / lisätiedot:
Päivi Hämäläinen

Tuusulan kunnan omistuksessa on 126 kpl peltolohkoja, joiden yhteenlaskettu pinta-
ala on noin 325 ha. Suurin osa nykyisistä viljelyvuokrasopimuksista päättyy vuoden 
2019 lopussa. Tuusulan kunnan hallintosäännössä viljelysmaiden vuokrahinnan 
päättäminen on delegoitu kunnanhallitukselle.

1.1.2014-31.12.2019 välisenä ajanjaksona on peltolohkojen vuosittainen vuokrahinta 
ollut:
•    keskitasoista heikompi salaojittamaton peltolohko 226,40 €/ha/vuosi
•    keskitasoinen salaojitettu peltolohko 283 €/ha/vuosi
•    keskitasoista parempi salaojitettu peltolohko 339,60 €/ha/vuosi

Vertailukunnista saatujen viljelysmaiden keskivuokrahintojen perusteella esitetään 
noin 6 % korotusta peltolohkojen vuosivuokriin.

Keski-Uudenmaan ympäristökeskus on ehdottanut, että Tuusulanjärven lähistöllä 
sijaitsevilla kunnan vuokrapelloilla tehtäisiin rakennekalkitusta. Peltoviljelystä 
aiheutuvia kiintoaines- ja ravinnehuuhtoumia voidaan vähentää pelloille levitettävillä 
maanparannusaineilla. Tuusulanjärven valuma-alueesta noin 30 % on peltoa. 
Tuusulan kunta voi vaikuttaa maataloudesta aiheutuvan kuormituksen 
vähentämiseen osallistumalla omistuksessaan olevien peltolohkojen 
rakennekalkituskuluihin. Sopimusten uudistamisen yhteydessä rakennekalkitus 
voidaan kirjata vuokrasopimukseen ja kunta voisi maanomistajana huomioida 
rakennekalkituksesta viljelijälle kohdistuvan kulun alentamalla vuotuista vuokrahintaa.

Keski-Uudenmaan ympäristökeskus on ehdottanut peltojen rakennekalkitukseen viittä 
(5) Tuusulan kunnan omistamaa vuokrapeltolohkoa, yhteensä 25,30 hehtaaria. Lohkot 
on valittu vesiensuojelullisen sijaintinsa perusteella. Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksen VILKKU Plus -hanke on ilmoittanut voivansa opastaa kyseisten 
peltolohkojen tulevia viljelijöitä toimenpide-ehdotusten oikeaoppisessa toteutuksessa. 
Keski-Uudenmaan ympäristökeskus hoitaa Tuusulan kunnan peltojen 
rakennekalkituksesta tehtävän mediatiedottamisen ja järjestää alueen viljelijöille 
suunnatun tiedotustilaisuuden peltojen rakennekalkituksesta.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

asettaa viljelysmaiden vuokrahinnaksi
keskitasoista heikompi salaojittamaton peltolohko 240 €/ha/vuosi
keskitasoinen salaojitettu peltolohko 300 €/ha/vuosi
keskitasoista parempi salaojitettu peltolohko 360 €/ha/vuosi
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tukioikeudeton peltolohko 100 €/ha/vuosi
alentaa rakennekalkittavien peltolohkojen vuokrahintaa 60 €/ha/vuosi.

 

Pormestari muutti ehdotuksensa seuraavaksi:

"Kunnanhallitus päättää

että viljelysmaita vuokrattaessa käytetään tarjouskilpailua
asettaa viljelysmaiden pohjahinnaksi tarjouskilpailussa

keskitasoista heikompi salaojittamaton peltolohko 240 €/ha/vuosi
keskitasoinen salaojitettu peltolohko 300 €/ha/vuosi
keskitasoista parempi salaojitettu peltolohko 360 €/ha/vuosi
tukioikeudeton peltolohko 100 €/ha/vuosi

 alentaa rakennekalkittavien peltolohkojen vuokrahintaa 60 €/ha/vuosi."
---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Pentti Mattila teki seuraavan 
muutosesityksen:

"Kunnanhallitus päättää, että

viljelysmaiden vuokrahinnat pidetään ennallaan tai korkein tarjous
tukioikeudettoman pellon hinnaksi 100  euroa/ha/vuosi tai korkein tarjous
alennetaan rakennettavien peltojen vuokraa 60 euroa/ha/vuosi."

 

Tuija Reinikainen kannatti Mattilan tekemää muutosesitystä.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat 
muutettua pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Mattilan tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 6 jaa-ääntä (Heikkinen, Lappalainen, Mäki-
Kuhna, Salmi, Peltonen ja Lindberg), 5 ei-ääntä (Heikkilä, Sipiläinen, Mattila, 
Reinikainen ja Salonen), Mäensivu äänesti tyhjää ja Riola oli poissa. Puheenjohtaja 
totesi, että muutettu pohjaehdotus tuli kunnanhallituksen päätökseksi äänin 6-5, 1 
tyhjä ja 1 poissa.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

että viljelysmaita vuokrattaessa käytetään tarjouskilpailua
asettaa viljelysmaiden pohjahinnaksi tarjouskilpailussa

keskitasoista heikompi salaojittamaton peltolohko 240 €/ha/vuosi
keskitasoinen salaojitettu peltolohko 300 €/ha/vuosi
keskitasoista parempi salaojitettu peltolohko 360 €/ha/vuosi
tukioikeudeton peltolohko 100 €/ha/vuosi

alentaa rakennekalkittavien peltolohkojen vuokrahintaa 60 €/ha/vuosi.
 

Jouko Riola ilmoitti olevansa esteellinen (intressijääviys) ja poistui kokouksesta tämän 
asian käsittelyn ajaksi.
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Tiedoksi
maankäyttö, Keski-Uudenmaan ympäristökeskus
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Kunnanhallitus, § 432,25.09.2017
Kuntakehityslautakunta, § 134,12.12.2018
Kuntakehityslautakunta, § 4,09.01.2019
Kunnanhallitus, § 10,14.01.2019
Kuntakehityslautakunta, § 83,12.06.2019
Kunnanhallitus, § 262, 17.06.2019

§ 262
Valtion ja Helsingin seudun kuntien välinen maankäytön, asumisen ja liikenteen 
suunnitelma 2019

TUUDno-2017-808

Kunnanhallitus, 25.09.2017, § 432

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Tuusulan kuntaa pyydetään 13.10.2017 mennessä nimeämään viisi (5) 
luottamushenkilöä osallistumaan Helsingin seudun maankäyttöä, asumista ja 
liikennettä käsittelevään MAL 2019 -suunnitteluun.

MAL 2019 on Helsingin seudun 14 kunnan yhteinen maankäytön, asumisen ja 
liikenteen suunnitelma. Suunnitelmassa kuvataan, miten seutua pitäisi kehittää 
vuosina 2019-2050 . Suunnitelman pohjalta solmitaan seuraava MAL-sopimus valtion 
kanssa.

Helsingin seudun 14 kunnan päätöksentekijät (HSYK, HSL:n hallitus, KUUMA-
johtokunta) päättävät MAL 2019-suunnittelun lähtökohdista loppuvuodesta 2017, 
lausunnoille lähetettävän suunnitelmaluonnoksen sisällöstä syyskaudella 2018 sekä 
lopulta varsinaisesta suunnitelmasta keväällä 2019.

MAL-yhteyshenkilöillä on tärkeä osuus MAL 2019 suunnittelussa. He osallistuvat 
tiiviisti MAL 2019 prosessiin ja toimivat viestinvälittäjinä muiden luottamushenkilöiden 
suuntaan suunnittelun monipuolisuuden ja läpinäkyvyyden varmistamiseksi. 
Nimettyjen luottamushenkilöiden lisäksi prosessiin osallistuvat Helsingin seudun 
yhteistyökokouksen HSYK, HSL:n hallituksen ja KUUMA-johtokunnan jäsenet. 
Ensimmäinen MAL-yhteyshenkilöille tarkoitettu vuorovaikutustilaisuus on seudun 
luottamushenkilöille suunnattu seminaari 9.11.2017. Seminaarikutsu on liitteenä.

Em. seminaari on osa MAL 2019 valmistelua. Muita osallistumismahdollisuuksia ovat 
esim. kevätkaudella 2018 toteutettava kyselytutkimus (MAL-barometri) ja 
keskustelutilaisuuksiin osallistuminen. Seuraava MAL-seminaari pidetään syksyllä 
2018.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti

Kunnanhallitus päättää

nimetä viisi (5) edustajaa osallistumaan MAL 2019-suunnitteluun.

Päätös
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Kunnanhallitus päätti

nimetä edustajikseen MAL 2019 -suunnitteluun Mika Mäki-Kuhnan, Ruut 
Sjöblomin, Arto Lindbergin, Jussi Salosen ja Kati Lepojärven.

Kuntakehityslautakunta, 12.12.2018, § 134

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Luonnos Helsingin seudun 14 kunnan (Helsinki, Espoo, Vantaa, Kauniainen, Järvenpää, 
Nurmijärvi, Tuusula, Kerava, Mäntsälä, Pornainen, Hyvinkää, Kirkkonummi, Vihti ja 
Sipoo) MAL 2019 –suunnitelmasta on valmistunut. MAL 2019 on maankäytön, 
asumisen ja liikenteen strateginen suunnitelma, jossa kuvataan, miten seutua 
kokonaisuutena pitäisi kehittää vuosina 2019–2050. Suunnitelmassa on erityisesti 
kiinnitetty huomiota maankäytön, asumisen ja liikenteen entistä tiiviimpään 
yhtäaikaiseen tarkasteluun, vaikutusten arviointiin ja laajaan sidosryhmien 
vuoropuheluun. Suunnitelmakokonaisuus kattaa myös lakisääteisen 
liikennejärjestelmäsuunnitelman. Vaikutusten arviointi puolestaan täyttää SOVA-lain 
(laki viranomaisten ja ohjelmien ympäristövaikutusten arvioinnista 200/2005) 
vaatimukset ja arviointia on tehty liikenteen lisäksi maankäytön ja asumisen 
keskeisistä teemoista. Arviointi on ohjannut suunnitelmaratkaisujen valintaa.

MAL 2019 -suunnitelman lähtökohdat ja tavoitteet sekä tavoitetasot hyväksyttiin HSL:n 
hallituksessa 13.2.2018, KUUMA-johtokunnassa 14.3.2018 sekä Helsingin seudun 
yhteistyökokouksessa HSYK:issä 24.4.2018. Suunnitelmassa tavoitellaan 
vähäpäästöistä, houkuttelevaa, elinvoimaista ja hyvinvoivaa seutua. Velvoittavaksi 
tavoitetasoksi hyväksyttiin, että liikenteen kasvihuonekaasujen päästövähennys on 
vähintään 50 % vuoden 2005 tasosta vuoteen 2030 mennessä.

Suunnitelman pääsisältö on:

Seudun kasvu ohjataan nykyiseen yhdyskuntarakenteeseen ja joukkoliikenteen 
kannalta kilpailukykyisille alueille
Seudulle rakennetaan vuosittain n. 16 500 uutta asuntoa ja asuntokannan sekä 
elinympäristön laadusta huolehditaan
Raideliikenteeseen ja pyöräliikenteeseen osoitetaan vahvat panostukset, 
tieliikennettä kehitetään tavara- ja joukkoliikennelähtöisesti
Päästöjä vähennetään useilla liikennesuoritetta pienentävillä keinoilla, mm. 
tiemaksuilla sekä ajoneuvokantaa energiatehokkaammaksi ja 
hiilineutraalimmaksi uudistaen.

Suunnitelmassa on osoitettu konkreettiset toimet, joilla tavoitteisiin päästään 2030 
mennessä. Näitä ovat muun muassa seudullisesti määritellyt maankäytön ensisijaiset 
kehittämisvyöhykkeet, kuntakohtaiset asuntorakentamisennusteet ja 
asemakaavatavoitteet sekä ennen vuotta 2030 aloitettavat liikennehankkeet ja -
toimenpiteet. Liikenteen CO2-päästövähennystavoite (50 %) saavutetaan, kun kaikki 
suunnitelmassa esitetyt toimenpiteet toteutuvat riittävällä voimakkuudella. Tehokkain 
yksittäinen keino vähentää moottoriajoneuvoliikennesuoritetta ja sen aiheuttamia 
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päästöjä on tiemaksu eli ajoneuvoliikenteen hinnoittelu, joka sisältyy MAL 2019 –
suunnitelmaan. Myös sähkö- ja vähäpäästöisten autojen määrän voimakas kasvu on 
merkittävä keino liikenteen kasvihuonekaasupäästöjen vähentämisessä.

Suunnitelmassa tarkastellaan myös pidemmän aikavälin kehitystä vuodesta 2030 
eteenpäin, vuoteen 2050. MAL 2019 –suunnitelman maankäytön tavoitevuosi on 2050. 
Näin kauas ulottuva suunnittelu on kuitenkin epävarmempaa ja epätarkempaa. 
Maankäyttö perustuu vuoden 2030 jälkeenkin vahvasti nykyrakenteeseen – 
ensisijaisille kehittämisvyöhykkeille ja asemanseuduille. Kasvu edellyttänee myös 
uusia avauksia, mikäli alueen edellytyksenä olevasta liikenneinvestoinnista on sitova 
päätös. Liikenteen ja asumisen toimenpiteet suunnitellaan tarkemmin vuoteen 2030 
asti, mutta varaudutaan myös tätä pidempään ajanjaksoon. MAL 2019 –suunnitelman 
tavoitteena vuodesta 2030 eteenpäin on mm. että Helsingin seutu on hiilineutraali 
vuoteen 2050 mennessä.

Keväällä 2019 valmistuvan MAL 2019 -suunnitelman pohjalta valmistellaan ja 
neuvotellaan MAL-sopimus 2020–2023 valtion, seudun kuntien ja HSL:n kesken. MAL-
suunnitelman ja sopimuksen toteutusta ja vaikutuksia tullaan seuraamaan vuosittain.

MAL 2019 –suunnitelmaluonnos Tuusulan osalta

Maankäyttö 

MAL-suunnitelmassa on määritelty seudullisesti ensisijaiset kehittämisvyöhykkeet, 
joille on tavoitteena sijoittaa vähintään 90 % seudun asuntotuotannosta. Vyöhykkeet 
perustuvat olemassa olevaa rakennetta täydentäviin, saavutettavuudeltaan hyviin 
alueisiin. Tuusulassa ensisijaista kehittämisvyöhykettä on osoitettu Hyrylässä 
Tuusulanväylä – Järvenpääntie – Tuusulantien ympäristöön. Alue pitää sisällään 
Riihikallion, Lahelanpellon, kirkonkylä / Mikkola –alueen. Jokelaan on osoitettu 
asemanympäristö sisältäen Kartanon alueet, Peltokaaren, Lepolan ja Kolsan. 
Kellokoskelle on merkitty keskusta-alue. Ristikytöön on merkitty uuteen 
liikenneinvestointiin kytkeytyvä ensisijainen vyöhyke.

Asemakaavatarve asuntotuotannolle on 41 580 k-m  vuosittain. Kuluvalla 2

sopimuskaudella 2016–2019 asemakaavavelvoite on ollut 106 500 k-m  vuosittain. 2

Asemakaavavarannon puutteen vuoksi on kuluvalla kaudella suuri kaavavelvoite. 
Asumisen kaavavarantoa on saatu hyvin kasvatettua ja kaavatarve onkin laskenut 
aikaisemmalle, muiden Kuuma-kuntien kanssa yhteiselle tasolle.

Asuminen

Asuntotuotantotavoite on 462 asuntoa vuodessa, joista kohtuuhintaista 92. 
Kokonaisuudessaan vuosina 2020 – 2023 tavoite on toteuttaa 1 848 asuntoa, joista 
kohtuuhintaista 370. Kunta on itse ilmoittanut asuntorakentamisen ennusteen 2018 – 
2029. Kuluvalla sopimuskaudella asuntotuotantotavoite on ollut 420 asuntoa 
vuosittain.

Liikenne

Suunnitelmaluonnoksessa on esitetty liikennehankkeet vuoteen 2030. Tuusulan osalta 
Keski-Uudenmaan logistiikan poikittaisyhteytenä on osoitettu Järvenpää – kantatie 45 
(Hämeentie) –yhteys, lisäksi Kehä IV –tason yhteyden (mt 152) suunnitteluvalmiutta 
edistetään. Suunnitelmassa on myös pääradan 1. ja 2. vaiheet. Lisäksi 
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investointihankkeina on esitetty mm. liikenneinfran pienet parantamishankkeet 
(KUHA), pyöräliikenteen pääverkko, pääväylien liikenteenhallinta, liityntäpysäköinti ja 
meluntorjunta.

Joukkoliikenteen runkoverkon vuoden 2030 kartassa Tuusulan osalta korostuvat 
pääradan ja oikoradan käytävät. Linja-autoliikenteen osalta Tuusulanväylä (kt 45) – 
Järvenpääntie (mt 145) – Tuusulantie (mt 11610, yhteys Keravalle) on osoitettu ”muu 
tärkeä seudullinen yhteys” –merkinnällä kuten myös Järvenpääntie (mt 145) – 
Järvenpään keskusta – Pohjoisväylä/Vanha valtatie (mt 1456, yhteys Mäntsälään) 
(suunnitelmaluonnoksen kuva 15, s.31.). Kehysalueen keskeisiä seudullisia 
joukkoliikenneyhteyksiä 2030 kuvaavassa kartassa Hyrylä on osoitettu isona 
keskuksena / vaihtopisteenä, josta yhteys Helsinkiin kt 45 käytävässä toteutetaan 
ensisijaisesti liityntänä Kehäradan asemille (kuva 16). Jokelaan on merkitty tarve lisätä 
maantasopysäköintiä aseman yhteyteen (kuva 17).

Seudullisina pyöräliikenteen yhteyksinä on osoitettu mm. Tuusulan taajamien välisten 
maantieyhteyksien pyörätiet – joista Jokelantien-Eriksnäsintien pyörätietä ei vielä ole 
toteutettu, yhteydet Hyrylän ja Järvenpään suunnasta Keravalle, yhteys Hyrylästä 
Nurmijärven kirkonkylälle ja reitti Tuusulanjärven ympäri (kuva 20). 

Liikennehankkeina vuoden 2030 jälkeen ovat mm. lentorata ja uudet asemat 
pääradalla (Ristikytö) maankäytön edellytysten täyttyessä.

Suunnitelmaluonnoksessa on esitetty seuraava Keski-Uudenmaan poikittaisyhteyksien 
parantamisen kehittämispolku:

• Järvenpää - Kantatie 45 –yhteys, toteutus ennen vuotta 2030

• Kehä IV (mt 152)-pohjoinen linjaus, toteutus välille kt45-vt3 vuoden 2030 jälkeen, 
mutta suunnitteluvalmiuden edistäminen ennen vuotta 2030 ja toteutus vaiheittain 
maankäytön ja rahoituksen edellytysten täyttyessä

• Varautuminen itäisen radanvarsitien ja Hyvinkään itäisen ohikulkutien 
toteuttamiseen (pääosin maankäytön kehittämisen tarpeisiin, toteutus vaiheittain)

Aineisto löytyy HSL:n verkkosivuilta osoitteesta https://www.hsl.fi/mal/mal-2019. 
Aineisto sisältää MAL 2019 -suunnitelmaluonnoksen, toimenpidekortit ja vaikutusten 
arviointiselostuksen luonnoksen. Sivuilla on myös kalvosarja ja linkki 
karttasovellukseen.   

Lisätietoja:

liikenne Jukka-Matti Laakso p. 040 314 3569 , asuminen Outi Hämäläinen p. 040 314 
3030, maankäyttö Henna Lindström p. 040 314 3513

Ehdotus
Esittelijä: Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

antaa  MAL 2019 - suunnitelmaluonnoksesta seuraavan lausunnon:
Tuusulan lausunto MAL 2019 –suunnitelmaluonnoksesta
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Lausuntopyynnössä on pyydetty ottamaan kantaa erityisesti alla oleviin kysymyksiin. 
KUUMA on (14.11.2018) on lausunut MAL-suunnitelmasta koko KUUMA-seudun 
osalta. Tuusulan kunta lausuu suunnitelmasta oman kuntansa näkökulmasta:

1.1. Muodostaako suunnitelma seudullisesti toimivan ja yhteen sovitetun maankäytön, 
asumisen ja liikenteen kehittämisen kokonaisuuden?

MAL-suunnitelman valmistelu yhtenä dokumenttina on aikaisempia kolmea 
suunnitelmaa (maankäyttösuunnitelma, asuntostrategia ja 
liikennejärjestelmäsuunnitelma) selkeämpi kokonaisuus. Maankäyttö, asuminen ja 
liikenne liittyvät saumattomasti toisiinsa, jolloin niiden käsitteleminen samassa 
suunnitelmassa on luontevaa. Näin saadaan muodostettua selkeämmin hahmotettava 
kokonaisnäkemys seudun kehittymisestä.

Maankäytön ja asumisen osalta suunnitelma on sovitettu onnistuneesti yhteen, mutta 
liikenteen osalta, mm. tiemaksujen sisältyessä suunnitelmaan, suunnitelma herättää 
epävarmuutta suunnitelman kuntakohtaisten tai seutua koskevien vaikutusten osalta.

Suunnitelmassa esitetään kattavasti keinoja tavoitteiden täyttämiseksi. Tuusula yhtyy 
KUUMA-kuntien lausuntoon siitä, että suunnitelmassa pitäisi nostaa kuitenkin 
vahvemmin esille seuraavien neljän vuoden aikana tärkeimmät toimenpiteet 
unohtamatta kuitenkaan muiden toimenpiteiden edistämistä.

1.2. Tukeeko suunnitelma vähäpäästöisen, houkuttelevan, elinvoimaisen ja hyvinvoivan 
seudun aikaansaamista ja mitkä ovat suurimmat haasteet tavoitteiden toteuttamiseksi?

Suunnitelman vaikutusarvioinnin perusteella suunnitelma mahdollistaa suurelta osin 
sille asetettujen tavoitteiden ja tavoitetasojen saavuttamisen.

Haasteena on se, että tavoitteiden saavuttaminen on osin riippuvainen 
toisistaan. Merkittävässä roolissa ovat valtion suora tuki ja tukitoimet sekä seudun 
asukkaiden, yritysten ja seudulla liikkuvien valinnat, halu ja kyky toimia kuntien ja 
kaupunkien tavoitteiden mukaisesti.

Korkein hallinto-oikeus kumosi päätöksellään 8.11.2018 Helsingin yleiskaavan 
muutamien keskeisten kaupunkibulevardien osalta. Tuusulan kunta yhtyy KUUMA-
kuntien näkemykseen siitä, että tämä siirtää kaupunkibulevardien ja niiden 
läheisyyteen tukeutuvan maankäytön mahdollisen toteuttamisen pitkälle 
tulevaisuuteen. MAL-suunnitelmassa tulee tarkastella, miten päätös vaikuttaa 
väestönkasvun kohdentumiseen seudullisella tasolla ja mitä vaikutuksia sillä on 
liikennehankkeiden ajoitukseen.

1.3. Sisältääkö suunnitelma strategisesti tärkeimmät seudun maankäytön, asumisen ja 
liikennejärjestelmän kehittämisen toimenpiteet?

Suunnitelma sisältää runsaan joukon toimenpiteitä, jotka suunnitelman valmistelun 
perusteella ovat MAL-kokonaisuuden kehittämisen kannalta strategisesti tärkeimpiä.

Tuusula yhtyy KUUMA-kuntien näkemykseen siitä, että pidetään hyvänä uuden 
maankäytön sijoittamista kestävästi hyvin saavutettaville alueille ja 
täydennysrakentaminen nykyisessä kaupunkirakenteessa. Tällä luodaan edellytyksiä 
joukkoliikenteen kehittämiselle KUUMA-kunnissa ja jalankulun ja pyöräilyn 
lisäämiselle. Tämä on tärkeää myös CO2 -päästöjen vähentämisen kannalta.
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Tuusulan kunta näkee KUUMA-kuntien tapaan, että infra-avustusten kohdentaminen 
ensisijaisille kehittämisvyöhykkeille on perusteltua, mutta suunnitelmassa tulee 
nostaa enemmän esiin infra-avustusten merkitystä seudun kestävän kehittämisen 
kannalta. Infra-avustusten kohdentaminen myös täydennysrakentamisen alueille 
tulee olla mahdollista mukaan lukien uudistava täydennysrakentaminen. Rahoituksen 
tasoa tulee lisäksi nostaa. Infra-avustuksilla on merkitystä keskusten kehittämisen ja 
vetovoimaisina pitämisen kannalta, mutta myös eriytymiskehityksen estäjänä.

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää lentokenttään tukeutuvaa Focus –aluetta ja 
edistää vahvasti Kehä IV:n (mt 152) toteutusta. Kunta pitää tärkeänä, että 
tieliikenneverkkoa kehitettäessä jo jaksolla ennen vuotta 2030 Kehä IV:n suunnittelu 
etenee ja väylää saadaan vaiheittain toteutettua.

Tuusulassa Hyrylän keskusta-alue kaksin puolin mt 145:tä (Tuusulanväylä) nykyisen 
keskustan ja Rykmentinpuiston osalta ovat maankäytön ensisijaisia alueita, joille 
kohdentuu merkittävä osa kunnan alueen asuntotuotannosta vuoteen 2030 
mennessä. Ottaen huomioon keskusta-alueen halki kulkevan maantien 145 nykyinen 
kuormitus, siitä aiheutuvat haitat sekä väylää ja sen lähialueetta koskevat 
tulevaisuuden suunnitelmat ja niiden vaikutukset, kunta ei tule jättämään Hyrylän 
itäisen ohikulkutien kokonaisuutta pois Hyrylän ja Keravan välisen alueen maankäytön 
ja väyläverkon kehittämissuunnitelmistaan. Kehittyvän keskusta-alueen ohittava väylä 
tulee olemaan edellytys alueen mm. liikenneverkon toimivuudelle, taajamaytimen 
sekä Koillis-Hyrylän alueen kehittämiselle. Kunta katsoo, että ohikulkutien puuttuvan 
osuuden tulee edelleen olla yksi seudun tulevista ajoneuvoliikenteen hankkeista.

Suunnitelmassa on tunnistettu Lentorata vuoden 2030 jälkeen toteutettavaksi 
hankkeeksi. Lentorata tulee suunnitella ja toteuttaa myös taajamajunaliikennettä ja 
pääkaupunkiseudun paikallisliikennettä palvelevana ratana. Uudelle radalle tulee 
toteuttaa asema Hyrylään. Tuusulan kunta katsoo, että kehysalueelta Helsingin 
niemelle johtavan väylästön liikennöinnin hidastuessa ja liikkujien määrän noustessa, 
Lentoradan hyödyntäminen nopeana taajamajunakäytävänä tulee olemaan 
perusteltua ja tarpeellista. Vähäisenkin paikallisliikenteen mahdollistaminen ja 
aseman sijoittaminen Hyrylän taajama-alueelle antaa mahdollisuuden tehostaa 
maankäyttöä merkittävästi, mikä on valtakunnallisten alueidenkäyttötavoitteiden 
mukaista.

Lentorata tulee linjata Hyrylän jälkeen siten, että se yhtyy pää- ja oikorataan 
Ristikydössä, jonne on mahdollista toteuttaa uusi merkittävä vaihtoasema ja Tuusulan 
näkemyksen mukaan vuoden 2040 jälkeen taajamarakennetta.

Strategiaa tukevaksi toimenpiteeksi suunnitelmassa esitetään seudullista tieliikenteen 
hinnoittelua, jonka suunnittelun ja arvioinnin käynnistämiseen sekä tarvittavien 
lainsäädännön muutosten valmisteluun ja toteuttamiseen suunnitelmalla haetaan 
hyväksyntää. Tuusulan kunta katsoo, että tiemaksujen käyttöön ottamisen 
edellytykset voidaan selvittää ja tämän jälkeen tuoda päätettäväksi toimenpiteen jatko 
sekä mahdollisten kokeilujen aloittaminen.

Tuusulan kunta katsoo, että tieliikenteen hinnoittelu vaatii tuekseen lisäselvityksiä 
toteutustavasta sekä eri toteutustapavaihtoehtojen vaikutuksista ja niiden 
kohdentumisesta alueelle. Kunta edellyttää, että ennen tiemaksujärjestelmän 
käyttöönotosta päättämistä selvitetään tiemaksujärjestelmän vaikutukset seudun ja 
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kuntien keskinäiseen vetovoimaan. Lisäksi tulee suunnitella, selvittää ja kuvata 
tiemaksujärjestelmällä kerättyjen tuottojen kohdentuminen alueelle sekä periaatteet 
tuottojen jakautumisesta alueen sisällä. Yksityiskohtaisuus tulee olla sellaisella tasolla, 
ettei hinnoittelun käyttöönottoratkaisua tehtäessä jää tältä osin avoimia kysymyksiä. 
Myös ennen käyttöönottopäätöstä kunta edellyttää varmennettua valtion sitoutumista 
suunnitelmaluonnokseen kirjattuun periaatteeseen siitä, ettei ajoneuvoliikenteen 
hinnoittelu vähennä valtion rahoitusta seudun liikennejärjestelmään. Lisäksi 
päätöksentekovaihetta varten järjestelmän suunnittelussa on varmistettava, että 
tuottojen jakautuminen seudulla on tasapuolinen niin liikennejärjestelmän kuin 
kuntienkin kannalta.

2.1. Onko suunnitelmassa esitetty seudun yhdyskuntarakenteen tiivistämiseen tarpeeksi 
tehokkaita keinoja ja sijoittuuko ensisijaisille kehittämisvyöhykkeille riittävästi asuntoja?

Maankäytön osuudessa on huomioitu hyvin Tuusulan näkemys. Ensisijaisen 
kehittämisvyöhykkeen aluerajaus on Tuusulan osalta onnistunut. Valtaosa 
uudisrakentamisesta sijoittuu MAL-suunnitemassa esitetylle ensisijaiselle 
kehittämisvyöhykkeelle, mutta paikallista pientalotuotantoa rakentuu myös 
vyöhykkeen ulkopuolelle tukeutuen kuitenkin olemassa olevaan rakenteeseen ja 
liikenneverkkoon. MAL 2019–suunnitelmassa Tuusulan kunnalle esitetyt 
asuntotuotannon tavoitteet ovat yhteneväiset kunnan omien tavoitteiden kanssa 
(kokonaistuotanto 462 asuntoa, josta 92 valtion tukemaa kohtuuhintaista ARA-
asuntoa vuodessa). Myös asemakaavatarve on Tuusulan osalta hyväksyttävä 
(keskimäärin 41 580 k-m  vuodessa), joka on muiden Kuuma-kuntien kanssa samalla 2

tasolla.

2.2. Onko suunnitelmassa esitetty oikeat keinot turvaamaan seudun asukkaiden 
elämäntilanteita ja maksukykyä vastaavien asuntojen tarjontaa ja asuntokannan 
monipuolisuutta?

Valtion tukeman kohtuuhintaisen asuntotuotannon toteutumiseksi on ensiarvoisen 
tärkeätä säilyttää käynnistysavustukset ja niiden riittävä määrä valtion 
tukimuotona.  Muiden tukimuotojen ja niiden kehittämisesitysten osalta Tuusulan 
kunta yhtyy KUUMA-seudun lausunnossa annettuihin näkemyksiin. Asuntotuotannon 
monipuolisuus aikaansaadaan talotyypeiltään, hallinta- ja rahoitusmuodoiltaan sekä 
huoneistokokojen suhteen erilaisilla ratkaisuilla.

2.3. Onko asuntoalueiden eriytymiskehitykseen ehkäisemiseen ja olemassa olevien 
asuntoalueiden kehittämiseen esitetty riittävät toimenpiteet?

Kunta on oman asuntokantansa osalta valmis kestävän kehityksen tavoitteiden 
mukaisesti huolehtimaan vuokra-asuntojensa elinkaarikunnosta ja 
vetovoimaisuudesta kiinteistönpidon keinoin. Vuokra-asuntojen monipuolista 
tarjontaa käytetään erilaisissa elämäntilanteissa olevien asukkaiden asunto-olojen 
kohentamiseen eriytymiskehitys eliminoiden. Asunnottomuuden torjunnan 
sisällyttäminen MAL 2019-suunnitelmaan on tärkeää. Asunnottomuuden torjumiseksi 
ja ennalta ehkäisemiseksi kunnassa huolehditaan ensisijaisesti riittävästä vuokra-
asuntojen tuotannosta monipuolisissa asuinympäristöissä. Asumisen 
neuvontapalveluiden tarve on kasvussa ja panostukset asumisneuvontaan toimivat 
hyvinvointia lisäävänä keinona.
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2.4. Onko kaikki liikennemuodot otettu suunnitelmassa merkitystään vastaavalla tavalla 
huomioon?

Ajoneuvokannan uudistaminen energiatehokkaammaksi ja hiilineutraalimmaksi on 
suunnitelmassa todettu hyvin merkittäväksi toimenpiteeksi pyrittäessä kohti 
liikenteen CO2 –päästövähennystavoitetta. Ajoneuvokannan uudistumisen 
eteneminen jää pitkälti valtion tukitoimien ja vero-ohjauksen varaan. Kunnille on 
osoitettu energiainfran kehityksen ja tarpeiden huomioiminen rakentamisessa sekä 
vähäpäästöisten ajoneuvojen käytön tuki katuympäristössä. Toimijoille jaettujen 
tehtävien keskinäistä merkittävyyttä tulisi avata ja arvioida nyt kirjattua enemmän ja 
miettiä keinoja tuottaa seurantatietoa toimenpiteen toteutumisesta ja 
vaikuttavuudesta.

Joukkoliikenteen matkalippujen hintojen alentamistavoite on kytketty 
tiemaksujärjestelmään. Joukkoliikenteen houkuttelevuuden parantumista suhteessa 
henkilöautoiluun tulee tavoitella laajalla keinovalikoimalla. Matkustamisen 
hinnoittelun kautta tavoiteltavaa houkuttelevuutta ei tule kytkeä suoraan 
tiemaksujärjestelmän käyttöönottoon vaan matkalippujen hintojen alentamiseen 
tulee pyrkiä ensisijaisesti ja jatkuvasti muilla keinoilla. Asiassa pitää ottaa huomioon 
se, että tiemaksujärjestelmän käyttöönotto johtaa liikkumiskäyttäytymisen 
muuttumiseen ja tiemaksujen tuoton muutokseen mahdollista järjestelmän 
käyttöönottoa tai pilotointia seuraavina vuosina. Mahdollisen tiemaksujärjestelmän 
tuottoja tulee kuitenkin voida ohjata joukkoliikenteen lippujen hintojen laskemiseen, 
mikäli seudun kunnat niin päättävät.

Suunnitelmassa korostetaan seudun joukkoliikenteen runkoverkkoa ja sen varaan 
rakentuvaa joukkoliikennejärjestelmää. Joukkoliikennepalvelun houkuttelevuuden 
kasvattamiseksi tulee keskittyä myös siihen, että joukkoliikenteen liityntäyhteyksien 
taso tukee runkoverkon palvelutasoa. Tämä tulee ottaa korostetusti huomioon mm. 
seudun bussiliikenteen kehittämisohjelman laadinnassa ja sen jälkeisissä 
toimenpiteissä.

Kävelyn ja pyöräilyn osalta Tuusulan kunta katsoo jalankulun- ja pyöräilyn väyläverkon 
kehittämisen olevan edelleen hyvin keskeinen tekijä kulkumuotojen osuuden 
kasvattamisessa alueellaan. Myös jalankulun ja pyöräilyn turvallisuuden tukemiseksi 
tulee jatkuvasti toimia kohdistaen toimenpiteitä ja valistusta myös muille 
ajoneuvoliikenteen osapuolille. Kävelyn ja pyöräilyn ollessa keskeisessä roolissa 
kestävien kulkutapojen osuuden kasvutavoitteissa, suunnitelmassa tulisi kiinnittää 
huomiota myös näiden kulkumuotojen ympärivuotisen roolin kasvattamiseen. 
Suunnitelmaluonnoksen kuvaa 20 tulisi ajantasaistaa. Mm. Järvenpään ja Kellokosken 
välinen pyörätieyhteys Pohjoisväylän käytävässä (mt 1465) on jo toteutettu.

Liikenneinfran pienet parantamishankkeet (KUHA-ohjelma) on Tuusulan kunnan 
kannalta hyvin keskeinen paikallisen liikennejärjestelmän kehittämistä tukeva 
toimenpide.

Tällä hetkellä Tuusulan kunta esittää KUHA-ohjelmaan seuraavat hankkeet:

Mt 1421 Eriksnäsintie#Jokelantie, jalankulku- ja pyörätien puuttuvan osuuden 
(Järvenpää, Tuusula) toteuttaminen (rakentamissuunnitelma valmistumassa 
2018).
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Kt 45 / Mt 145 (Tuusulanväylä), kiertoliittymän parantaminen sekä kt 45 
lisäkaistojen toteuttaminen liittymästä Koskenmäen liittymän suuntaan.
Kt 45 lisäkaistojen toteuttaminen ja liittymien parantaminen Koskenmäen 
liittymän pohjoispuolella välillä Nummenharju– mt 11479 (Rusutjärventie)
Kt 45 / mt 152 / Vanha Tuusulantie, ramppien päät, liikennevalojen 
rakentaminen (Focus- liikekeskuksen asemakaava etenemässä 
hyväksymiskäsittelyyn vuoden 2019 aikana)
Kt 45 (Tuusulanväylä), Riihikallion linja-autopysäkit, polkupyörien ja 
henkilöautojen liityntäpysäköintijärjestelyt
Mt 11479 (Rusutjärventie), jalankulku- ja pyörätien toteuttaminen välille kt 45 
(Hämeentie) – mt 11475 (Siippoontie).
Mikäli Keski-Uudenmaan poikittainen tieyhteys välillä Järvenpää – kt45 ei tuo 
mukanaan Vanhankylän koulua palvelevaa jalankulku- ja pyörätieyhteyttä mt 
1421 (Jokelantie) suunnasta, kunta esittää KUHA-ohjelmaan hanketta Mt 11507 
(Vanhankylän koulutie) , jalankulku- ja pyörätien toteuttaminen välille mt 1421 
(Jokelantie) – Vanhankylän koulu

3.1. Suunnitelmassa on esitetty keinot liikenteen C02 päästöjen vähentämiseksi 50 % 
vuoden 2005 tasosta. Ovatko keinot oikein valittuja ja riittävän tehokkaita? Jos esitätte 
vähennettäväksi tai poistettavaksi jotain osaa keinovalikoimasta, tulee samalla esittää 
vaikutuksiltaan vähintään vastaava korvaava toimenpide, jotta päästövähennystavoite 
kokonaisuutena kyetään saavuttamaan.

Päästövähennystavoitteen saavuttamiseksi valituista keinoista tiemaksujärjestelmä 
sekä ajoneuvokannan uudistaminen ovat tehokkaita ja niiden merkitys on keskeinen. 
Molemmat keinot ovat kuitenkin tässä vaiheessa ehdollisia, kuten lausunnossa on 
todettu kysymysten 1.3 ja 2.4 kohdalla. Suunnitelmaa viimeisteltäessä tulee tarkastella 
CO2 –päästöjen vähentämissuunnitelman herkkyyttä keskeisten toimenpiteiden 
arvioitua heikommille vaikutuksille. Jotta kompensoiva toimenpide on mahdollista 
aidosti löytää, tarkasteluun pitää ottaa mukaan muut CO2 –päästölähteet seudulla, 
kuten asumisen, julkisten sekä kaupan kiinteistöjen energiankäyttö, lämmön ja 
energian tuotanto sekä kaupan, palvelujen ja teollisuuden prosessit.

Suunnitelma ei mainittavasti vastaa siihen, miten esimerkiksi seudun tai 
laajemmankin alueen kannalta merkittävien teollisuuden tai logistiikan toimintojen 
tulisi seudulla sijaita suhteessa niiden toiminnasta suoraan tai välillisesti muodostuviin 
päästövaikutuksiin. Kysymys on myös maakuntatasoinen ja osin koko Suomeakin 
koskeva, koska Helsingin seudulle sijoittuu merkittävä väestömäärä, keskeisiä satamia 
ja lentokenttä. Toimintojen keskittäminen merkittävien liikenteen solmujen yhteyteen 
voi vähentää päästöjä seutua laajemmassa mittakaavassa. Suunnitelmaan 
viimeistelyssä seudun merkitystä maakunnan tai valtakunnan 
tason  päästökehitykseen tulisi tarkastella tästä näkökulmasta. Tuusulan kunta katsoo, 
että maankäyttöä, saavutettavuutta, liikkumista ja liikenneverkkoa Helsinki-Vantaan –
lentoasema-alueen ympäristössä kehittävät toimenpiteet ovat sellaisia, joiden 
vaikutukset ovat mm. päästöjen kannalta Helsingin seutua laajemmassa yhteydessä 
merkityksellisiä.

3.2. Miten suunnitelman toteutus ja rahoittaminen tulisi varmistaa?

Aiempaan tapaan suunnitelman pohjalta valmistellaan ja on tarkoitus solmia MAL-
sopimus (vuodet 2020-2023) valtion, seudun kuntien ja HSL:n kesken. Sopimuksen 
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laadinnan yhteydessä tulee korostaa mm. päästövähennysten edellyttämää, 
sopimuskauden yli jatkuvaa MAL -suunnittelua ja toimenpiteiden toteuttamista. 
Myönteinen kehitys edellyttää osapuolten sitoutumista ja sitouttamista.

Liikenteen osalta valtio kerää liikenteen verotuksen kautta yli 1 000 M€ tulot Helsingin 
seudulta vuosittain. Liikenteen ostojen ja tukien, avustusten, perusväylänpidon, 
suunnittelun ja väylien kehittämisinvestointien kautta seudulle kohdentuu noin 300 M
€ valtion menot vuosittain. On erittäin tärkeää, että valtion rahoitusosuus MAL-
suunnitelman toteutuksessa on merkittävä ja sen osuus kasvaa tämän 
suunnitelmakierroksen yhteydessä. Valtion rahoituksen tärkeyttä korostaa seudun 
merkitys liikenteen päästöjen vähentämisen kokonaisuudessa. On jatkossa syytä 
selvittää, voiko valtiovarainministeriön edustus olla mukana jo suunnitelman 
laatimisvaiheessa.

Valtionosuuden kasvattaminen on keskeistä myös siksi, että esitetty 
tiemaksujärjestelmä on rahoitusinstrumenttina vielä hyvin epävarma. Epävarmuuden 
vuoksi suunnitelman vaikutusten arvioinnin tulisi sisältää vielä vertailuvaihtoehto, 
jossa tiemaksujärjestelmää ei ole.

3.3. Onko suunnitelman vaikutuksia arvioitu tarpeeksi kattavasti?

Vaikutusten arviointi on periaatteessa yleisesti kattava. Arvioinnissa on tuotu esiin 
huolta siitä, etteivät mm. suunnitellut CO2-päästövähennystoimenpiteet ole 
käytännössä riittäviä tai niistä ei saada tavoiteltuja vaikutuksia riittävän nopeasti. Mm. 
ajoneuvokannan uudistumisnopeudesta esitetty tavoite kansallisessa energia- ja 
ilmastostrategiassa on herättänyt myös epäilyä. Arviointiin tulisi vielä sisällyttää 
herkkyysanalyysiä myös sen vuoksi, että päästövähennystarve voi tulevaisuudessa olla 
nyt asetettuja tavoitteita kovempi.

Tiemaksujärjestelmän toteutettavuus on vielä hyvin epävarma. Epävarmuuden vuoksi 
suunnitelman vaikutusten arvioinnin tulisi sisältää vielä vertailuvaihtoehto, jossa 
tiemaksujärjestelmää ei ole.

MAL-suunnitelmaa on valmisteltu laajassa vuorovaikutuksessa asiantuntijaryhmien 
kanssa. Tuusulan kunta pitää toimintatapaa erittäin hyvänä ja tärkeänä myös 
suunnitelman viimeistelyvaiheessa.

Päätös
Kuntakehityslautakunta  päätti

palauttaa asian uudelleen valmisteluun. Asia käsitellään 
kuntakehityslautakunnan ylimääräisessä kokouksessa 9.1.2019.
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Luonnos Helsingin seudun 14 kunnan (Helsinki, Espoo, Vantaa, Kauniainen, Järvenpää, 
Nurmijärvi, Tuusula, Kerava, Mäntsälä, Pornainen, Hyvinkää, Kirkkonummi, Vihti ja 
Sipoo) MAL 2019 –suunnitelmasta on valmistunut. MAL 2019 on maankäytön, 
asumisen ja liikenteen strateginen suunnitelma, jossa kuvataan, miten seutua 
kokonaisuutena pitäisi kehittää vuosina 2019–2050. Suunnitelmassa on erityisesti 
kiinnitetty huomiota maankäytön, asumisen ja liikenteen entistä tiiviimpään 
yhtäaikaiseen tarkasteluun, vaikutusten arviointiin ja laajaan sidosryhmien 
vuoropuheluun. Suunnitelmakokonaisuus kattaa myös lakisääteisen 
liikennejärjestelmäsuunnitelman. Vaikutusten arviointi puolestaan täyttää SOVA-lain 
(laki viranomaisten ja ohjelmien ympäristövaikutusten arvioinnista 200/2005) 
vaatimukset ja arviointia on tehty liikenteen lisäksi maankäytön ja asumisen 
keskeisistä teemoista. Arviointi on ohjannut suunnitelmaratkaisujen valintaa.

MAL 2019 -suunnitelman lähtökohdat ja tavoitteet sekä tavoitetasot hyväksyttiin HSL:n 
hallituksessa 13.2.2018, KUUMA-johtokunnassa 14.3.2018 sekä Helsingin seudun 
yhteistyökokouksessa HSYK:issä 24.4.2018. Suunnitelmassa tavoitellaan 
vähäpäästöistä, houkuttelevaa, elinvoimaista ja hyvinvoivaa seutua. Velvoittavaksi 
tavoitetasoksi hyväksyttiin, että liikenteen kasvihuonekaasujen päästövähennys on 
vähintään 50 % vuoden 2005 tasosta vuoteen 2030 mennessä.

Suunnitelman pääsisältö on:

Seudun kasvu ohjataan nykyiseen yhdyskuntarakenteeseen ja joukkoliikenteen 
kannalta kilpailukykyisille alueille
Seudulle rakennetaan vuosittain n. 16 500 uutta asuntoa ja asuntokannan sekä 
elinympäristön laadusta huolehditaan
Raideliikenteeseen ja pyöräliikenteeseen osoitetaan vahvat panostukset, 
tieliikennettä kehitetään tavara- ja joukkoliikennelähtöisesti
Päästöjä vähennetään useilla liikennesuoritetta pienentävillä keinoilla, mm. 
tiemaksuilla sekä ajoneuvokantaa energiatehokkaammaksi ja 
hiilineutraalimmaksi uudistaen.

Suunnitelmassa on osoitettu konkreettiset toimet, joilla tavoitteisiin päästään 2030 
mennessä. Näitä ovat muun muassa seudullisesti määritellyt maankäytön ensisijaiset 
kehittämisvyöhykkeet, kuntakohtaiset asuntorakentamisennusteet ja 
asemakaavatavoitteet sekä ennen vuotta 2030 aloitettavat liikennehankkeet ja -
toimenpiteet. Liikenteen CO2-päästövähennystavoite (50 %) saavutetaan, kun kaikki 
suunnitelmassa esitetyt toimenpiteet toteutuvat riittävällä voimakkuudella. Tehokkain 
yksittäinen keino vähentää moottoriajoneuvoliikennesuoritetta ja sen aiheuttamia 
päästöjä on tiemaksu eli ajoneuvoliikenteen hinnoittelu, joka sisältyy MAL 2019 –
suunnitelmaan. Myös sähkö- ja vähäpäästöisten autojen määrän voimakas kasvu on 
merkittävä keino liikenteen kasvihuonekaasupäästöjen vähentämisessä.

Suunnitelmassa tarkastellaan myös pidemmän aikavälin kehitystä vuodesta 2030 
eteenpäin, vuoteen 2050. MAL 2019 –suunnitelman maankäytön tavoitevuosi on 2050. 
Näin kauas ulottuva suunnittelu on kuitenkin epävarmempaa ja epätarkempaa. 
Maankäyttö perustuu vuoden 2030 jälkeenkin vahvasti nykyrakenteeseen – 
ensisijaisille kehittämisvyöhykkeille ja asemanseuduille. Kasvu edellyttänee myös 
uusia avauksia, mikäli alueen edellytyksenä olevasta liikenneinvestoinnista on sitova 
päätös. Liikenteen ja asumisen toimenpiteet suunnitellaan tarkemmin vuoteen 2030 
asti, mutta varaudutaan myös tätä pidempään ajanjaksoon. MAL 2019 –suunnitelman 
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tavoitteena vuodesta 2030 eteenpäin on mm. että Helsingin seutu on hiilineutraali 
vuoteen 2050 mennessä.

Keväällä 2019 valmistuvan MAL 2019 -suunnitelman pohjalta valmistellaan ja 
neuvotellaan MAL-sopimus 2020–2023 valtion, seudun kuntien ja HSL:n kesken. MAL-
suunnitelman ja sopimuksen toteutusta ja vaikutuksia tullaan seuraamaan vuosittain.

MAL 2019 –suunnitelmaluonnos Tuusulan osalta

Maankäyttö 

MAL-suunnitelmassa on määritelty seudullisesti ensisijaiset kehittämisvyöhykkeet, 
joille on tavoitteena sijoittaa vähintään 90 % seudun asuntotuotannosta. Vyöhykkeet 
perustuvat olemassa olevaa rakennetta täydentäviin, saavutettavuudeltaan hyviin 
alueisiin. Tuusulassa ensisijaista kehittämisvyöhykettä on osoitettu Hyrylässä 
Tuusulanväylä – Järvenpääntie – Tuusulantien ympäristöön. Alue pitää sisällään 
Riihikallion, Lahelanpellon, kirkonkylä / Mattila –alueen. Jokelaan on osoitettu 
asemanympäristö sisältäen Kartanon alueet, Peltokaaren, Lepolan ja Kolsan. 
Kellokoskelle on merkitty keskusta-alue. Ristikytöön on merkitty uuteen 
liikenneinvestointiin kytkeytyvä ensisijainen vyöhyke.

Asemakaavatarve asuntotuotannolle on 41 580 k-m  vuosittain. Kuluvalla 2

sopimuskaudella 2016–2019 asemakaavavelvoite on ollut 106 500 k-m vuosittain. 2 

Asemakaavavarannon puutteen vuoksi on kuluvalla kaudella suuri kaavavelvoite. 
Asumisen kaavavarantoa on saatu hyvin kasvatettua ja kaavatarve onkin laskenut 
aikaisemmalle, muiden Kuuma-kuntien kanssa yhteiselle tasolle.

Asuminen

Asuntotuotantotavoite on 462 asuntoa vuodessa, joista kohtuuhintaista 92. 
Kokonaisuudessaan vuosina 2020 – 2023 tavoite on toteuttaa 1 848 asuntoa, joista 
kohtuuhintaista 370. Kunta on itse ilmoittanut asuntorakentamisen ennusteen 2018 – 
2029. Kuluvalla sopimuskaudella asuntotuotantotavoite on ollut 420 asuntoa 
vuosittain.

Liikenne

Suunnitelmaluonnoksessa on esitetty liikennehankkeet vuoteen 2030. Tuusulan osalta 
Keski-Uudenmaan logistiikan poikittaisyhteytenä on osoitettu Järvenpää – kantatie 45 
(Hämeentie) –yhteys, lisäksi Kehä IV –tason yhteyden (mt 152) suunnitteluvalmiutta 
edistetään. Suunnitelmassa on myös pääradan 1. ja 2. vaiheet. Lisäksi 
investointihankkeina on esitetty mm. liikenneinfran pienet parantamishankkeet 
(KUHA), pyöräliikenteen pääverkko, pääväylien liikenteenhallinta, liityntäpysäköinti ja 
meluntorjunta.

Joukkoliikenteen runkoverkon vuoden 2030 kartassa Tuusulan osalta korostuvat 
pääradan ja oikoradan käytävät. Linja-autoliikenteen osalta Tuusulanväylä (kt 45) – 
Järvenpääntie (mt 145) – Tuusulantie (mt 11610, yhteys Keravalle) on osoitettu ”muu 
tärkeä seudullinen yhteys” –merkinnällä kuten myös Järvenpääntie (mt 145) – 
Järvenpään keskusta – Pohjoisväylä/Vanha valtatie (mt 1456, yhteys Mäntsälään) 
(suunnitelmaluonnoksen kuva 15, s.31.). Kehysalueen keskeisiä seudullisia 
joukkoliikenneyhteyksiä 2030 kuvaavassa kartassa Hyrylä on osoitettu isona 
keskuksena / vaihtopisteenä, josta yhteys Helsinkiin kt 45 käytävässä toteutetaan 
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1.  

1.  

2.  

ensisijaisesti liityntänä Kehäradan asemille (kuva 16). Jokelaan on merkitty tarve lisätä 
maantasopysäköintiä aseman yhteyteen (kuva 17).

Seudullisina pyöräliikenteen yhteyksinä on osoitettu mm. Tuusulan taajamien välisten 
maantieyhteyksien pyörätiet – joista Jokelantien-Eriksnäsintien pyörätietä ei vielä ole 
toteutettu, yhteydet Hyrylän ja Järvenpään suunnasta Keravalle, yhteys Hyrylästä 
Nurmijärven kirkonkylälle ja reitti Tuusulanjärven ympäri (kuva 20). 

Liikennehankkeina vuoden 2030 jälkeen ovat mm. Lentorata ja uudet asemat 
pääradalla (Ristikytö) maankäytön edellytysten täyttyessä.

Suunnitelmaluonnoksessa on esitetty seuraava Keski-Uudenmaan poikittaisyhteyksien 
parantamisen kehittämispolku:
• Järvenpää - Kantatie 45 –yhteys, toteutus ennen vuotta 2030
• Kehä IV (mt 152) -pohjoinen linjaus, toteutus välille kt45-vt3 vuoden 2030 jälkeen, 
mutta suunnitteluvalmiuden edistäminen ennen vuotta 2030 ja toteutus vaiheittain 
maankäytön ja rahoituksen edellytysten täyttyessä
• Varautuminen itäisen radanvarsitien ja Hyvinkään itäisen ohikulkutien 
toteuttamiseen (pääosin maankäytön kehittämisen tarpeisiin, toteutus vaiheittain)
 
Aineisto löytyy HSL:n verkkosivuilta osoitteesta https://www.hsl.fi/mal/mal-2019. 
Aineisto sisältää MAL 2019 -suunnitelmaluonnoksen, toimenpidekortit ja vaikutusten 
arviointiselostuksen luonnoksen. Sivuilla on myös kalvosarja ja linkki 
karttasovellukseen.   

Lisätietoja:
liikenne Jukka-Matti Laakso p. 040 314 3569, asuminen Outi Hämäläinen p. 040 314 
3030, maankäyttö Henna Lindström p. 040 314 3513

Ehdotus
Esittelijä: Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

antaa  MAL 2019 - suunnitelmaluonnoksesta alla olevan lausunnon
Lisäksi kuntakehityslautakunta päättää

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.
Tuusulan lausunto MAL 2019 –suunnitelmaluonnoksesta

Tuusulan kunta toteaa suunnitelman viimeistelyä varten seuraavaa:

Suunnitelman heikkoutena kehyskunnan näkökulmasta on se, että suunnitelma 
keskittyy voimakkaasti Helsingin seudun ydinkaupunkialueen kehittämiseen ja 
ongelmaratkaisuun.

Suunnitelmassa kehyskuntien aluetta käsitellään 
vähämerkityksellisempänä alueena, jonka rooli määrittyy 
ydinkaupunkialueen tarpeiden kautta.
Tuusulan kunta ei hyväksy ydinkaupunkialueen pääväylästön 
ruuhkautumisongelmaan ratkaisuksi, sekä CO2 –päästöjen vähentämisen 
osaratkaisuksi esitettävää tiemaksujärjestelmää
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3.  

4.  

2.  

1.  

3.  

1.  

4.  

1.  

2.  

Suunnitelmassa ei pystytä uskottavasti kuvaamaan kehitystä ja 
toimenpiteitä, jotka tuottavat verkostomaiset joukkoliikenne- ja pyöräily-
yhteydet kehysalueen keskusten välille
Suunnitelma ei tuota selvää kuvaa kehysalue-ydinkaupunkialue -
joukkoliikenteen runkoverkon palvelutason kehittymisestä vuoteen 2030 
mennessä.

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää lentokenttäalueeseen liittyvää Focus –
aluetta ja edistää vahvasti Kehä IV:n (mt 152 välillä kt 45 – vt 3) toteutumista.

Kunta edellyttää, että Kehä IV:n suunnittelu etenee ja väylää saadaan 
vaiheittain toteutettua ennen vuotta 2030

Myös olemassa olevat seudullisesti ja valtakunnallisesti merkittävät maantiet 
tarvitsevat kehittämistä

Tuusulanväylän kokonaiskehittäminen maantieliikenteen, joukkoliikenteen 
eri muotojen, lento-asema-alueen saavutettavuuden sekä väyläkäytävän 
suuntaisen kevyen liikenteen osalta tulee nostaa suunnitelmassa esille 
rinnan väyläkäytävään kaavaillun bulevardisoinnin ja maankäytön 
lisäämisen kanssa.

Lentorata on tunnistettu suunnitelmassa vuoden 2030 jälkeen toteutettavaksi 
hankkeeksi.

Lentorata tulee suunnitella ja toteuttaa myös taajamajunaliikennettä ja 
pääkaupunkiseudun paikallisliikennettä palvelevana ratana
Uudelle radalle tulee toteuttaa asema Hyrylään.

Lausuntopyynnössä on pyydetty ottamaan kantaa erityisesti alla oleviin kysymyksiin. 
KUUMA on 14.11.2018 lausunut MAL-suunnitelmasta koko KUUMA-seudun osalta. 
Tuusulan kunta lausuu suunnitelmasta oman kuntansa näkökulmasta lisäksi 
seuraavaa:

1.1. Muodostaako suunnitelma seudullisesti toimivan ja yhteen sovitetun maankäytön, 
asumisen ja liikenteen kehittämisen kokonaisuuden?

MAL-suunnitelman valmistelu yhtenä dokumenttina on aikaisempia kolmea 
suunnitelmaa (maankäyttösuunnitelma, asuntostrategia ja 
liikennejärjestelmäsuunnitelma) selkeämpi kokonaisuus. Maankäyttö, asuminen ja 
liikenne liittyvät saumattomasti toisiinsa, jolloin niiden käsitteleminen samassa 
suunnitelmassa on luontevaa. Näin saadaan muodostettua selkeämmin hahmotettava 
kokonaisnäkemys ja perusteet alueen kehittämiselle.

Maankäytön ja asumisen osalta suunnitelma on sovitettu onnistuneesti yhteen, mutta 
liikenteen osalta, mm. tiemaksujen sisältyessä suunnitelmaan, suunnitelma herättää 
epävarmuutta suunnitelman kuntakohtaisten tai seutua koskevien vaikutusten osalta. 
Kehyskuntien alueella liikenteen osalta suunnitelma ei tarjoa vakuuttavia ratkaisuja.

Suunnitelmassa esitetään kattavasti keinoja tavoitteiden täyttämiseksi. Tuusula yhtyy 
KUUMA-kuntien lausuntoon siitä, että suunnitelmassa pitäisi nostaa kuitenkin 
vahvemmin esille seuraavien neljän vuoden aikana tärkeimmät toimenpiteet 
unohtamatta kuitenkaan muiden toimenpiteiden edistämistä.

1.2. Tukeeko suunnitelma vähäpäästöisen, houkuttelevan, elinvoimaisen ja hyvinvoivan 
seudun aikaansaamista ja mitkä ovat suurimmat haasteet tavoitteiden toteuttamiseksi?
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Suunnitelman vaikutusten arvioinnin perusteella suunnitelma mahdollistaa suurelta 
osin sille asetettujen tavoitteiden ja tavoitetasojen saavuttamisen.

Suunnitelman heikkoutena kehyskunnan näkökulmasta on se, että suunnitelma 
keskittyy voimakkaasti Helsingin seudun ydinkaupunkialueen kehittämiseen ja 
ongelmaratkaisuun. Suunnitelmassa kehyskuntien aluetta käsitellään 
vähämerkityksellisempänä alueena, jonka rooli määrittyy ydinkaupunkialueen 
tarpeiden kautta.

Suunnitelman haasteena on se, että tavoitteiden saavuttaminen on osin riippuvainen 
toisistaan. Merkittävässä roolissa ovat valtion suora tuki ja tukitoimet sekä seudun 
asukkaiden, yritysten ja seudulla liikkuvien valinnat, halu ja kyky toimia kuntien ja 
kaupunkien tavoitteiden mukaisesti.

Korkein hallinto-oikeus kumosi päätöksellään 8.11.2018 Helsingin yleiskaavan 
muutamien keskeisten kaupunkibulevardien osalta (ei Tuusulanväylän). Tuusulan 
kunta yhtyy KUUMA-kuntien näkemykseen siitä, että tämä siirtää kaupunkibulevardien 
ja niiden läheisyyteen tukeutuvan maankäytön mahdollisen toteuttamisen osittain 
pitkälle tulevaisuuteen. MAL-suunnitelmassa tulee tarkastella, miten päätös vaikuttaa 
väestönkasvun kohdentumiseen seudullisella tasolla ja mitä vaikutuksia sillä on 
liikennehankkeiden ajoitukseen.

Tuusulanväylän kokonaiskehittäminen maantieliikenteen, joukkoliikenteen eri 
muotojen, lento-asema-alueen saavutettavuuden sekä väyläkäytävän suuntaisen 
kevyen liikenteen osalta tulee nostaa suunnitelmassa esille rinnan väyläkäytävään 
kaavaillun bulevardisoinnin ja maankäytön lisäämisen kanssa.

1.3. Sisältääkö suunnitelma strategisesti tärkeimmät seudun maankäytön, asumisen ja 
liikennejärjestelmän kehittämisen toimenpiteet?

Suunnitelma sisältää runsaan joukon toimenpiteitä, jotka suunnitelman valmistelun 
perusteella ovat MAL-kokonaisuuden kehittämisen kannalta strategisesti tärkeimpiä.

Tuusula yhtyy KUUMA-kuntien näkemykseen siitä, että pidetään hyvänä uuden 
maankäytön sijoittamista kestävästi hyvin saavutettaville alueille ja 
täydennysrakentaminen nykyisessä kaupunkirakenteessa. Tällä luodaan edellytyksiä 
joukkoliikenteen kehittämiselle KUUMA-kunnissa ja jalankulun ja pyöräilyn 
lisäämiselle. Tämä on tärkeää myös CO2 -päästöjen vähentämisen kannalta.

Tuusulan kunta näkee KUUMA-kuntien tapaan, että infra-avustusten kohdentaminen 
ensisijaisille kehittämisvyöhykkeille on perusteltua, mutta suunnitelmassa tulee 
nostaa enemmän esiin infra-avustusten merkitystä seudun kestävän kehittämisen 
kannalta. Infra-avustusten kohdentaminen myös täydennysrakentamisen alueille 
tulee olla mahdollista mukaan lukien uudistava täydennysrakentaminen. Rahoituksen 
tasoa tulee lisäksi nostaa. Infra-avustuksilla on merkitystä keskusten kehittämisen ja 
vetovoimaisina pitämisen kannalta, mutta myös eriytymiskehityksen estäjänä.

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää lentokenttään tukeutuvaa Focus –aluetta ja 
edistää vahvasti Kehä IV:n (mt 152) toteutusta. Kunta pitää tärkeänä, että 
tieliikenneverkkoa kehitettäessä jo jaksolla ennen vuotta 2030. Kunta edellyttää, että 
ennen vuotta 2030 Kehä IV:n suunnittelu etenee ja väylää saadaan vaiheittain 
toteutettua.
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Tuusulassa Hyrylän keskusta-alue kaksin puolin mt 145:tä (Tuusulanväylä) nykyisen 
keskustan ja Rykmentinpuiston osalta ovat maankäytön ensisijaisia alueita, joille 
kohdentuu merkittävä osa kunnan alueen asuntotuotannosta vuoteen 2030 
mennessä. Ottaen huomioon keskusta-alueen halki kulkevan maantien 145 nykyinen 
kuormitus, raskaan liikenteen määrä ja luonne, liikenteestä aiheutuvat haitat ja riskit 
sekä väylää ja sen lähialueetta koskevat tulevaisuuden suunnitelmat ja niiden 
vaikutukset, kunta ei tule jättämään Hyrylän itäisen, Mäyräkorpi-Kirkonkylä 
väyläyhteystarpeen ja mt:n 11466 (Tuusulan itäväylä) muodostamaa kokonaisuutta 
pois Hyrylän ja Keravan välisen alueen maankäytön ja väyläverkon 
kehittämissuunnitelmistaan. Kehittyvän keskusta-alueen ohittava väylä tulee olemaan 
edellytys alueen mm. liikenneverkon toimivuudelle, taajamaytimen sekä Koillis-
Hyrylän alueen kehittämiselle. Kunta katsoo, että  Hyrylän itäisen, Mäyräkorpi-
Kirkonkylä väyläyhteyden tulee edelleen olla yksi seudun tulevista ajoneuvoliikenteen 
hankkeista, joka tulee toteuttaa rinnan maankäytön kehittymisen kanssa.

Suunnitelmassa on tunnistettu Lentorata vuoden 2030 jälkeen toteutettavaksi 
hankkeeksi. Lentorata tulee suunnitella ja toteuttaa myös taajamajunaliikennettä ja 
pääkaupunkiseudun paikallisliikennettä palvelevana ratana. Uudelle radalle tulee 
toteuttaa asema Hyrylään. Tuusulan kunta katsoo, että kehysalueelta Helsingin 
niemelle johtavan väylästön liikennöinnin hidastuessa ja liikkujien määrän noustessa, 
Lentoradan hyödyntäminen nopeana taajamajunakäytävänä tulee olemaan 
perusteltua ja tarpeellista. Vähäisenkin paikallisliikenteen mahdollistaminen ja 
aseman sijoittaminen Hyrylän taajama-alueelle antaa mahdollisuuden tehostaa 
maankäyttöä merkittävästi, mikä on valtakunnallisten alueidenkäyttötavoitteiden 
mukaista.

Lentorata tulee linjata Hyrylän jälkeen siten, että se yhtyy pää- ja oikorataan 
Ristikydössä, jonne on mahdollista toteuttaa uusi merkittävä vaihtoasema ja Tuusulan 
näkemyksen mukaan vuoden 2040 jälkeen taajamarakennetta.

Strategiaa tukevaksi toimenpiteeksi suunnitelmassa esitetään seudullista tieliikenteen 
hinnoittelua, jonka suunnittelun ja arvioinnin käynnistämiseen sekä tarvittavien 
lainsäädännön muutosten valmisteluun ja toteuttamiseen suunnitelmalla haetaan 
hyväksyntää. Tuusulan kunta ei hyväksy ydinkaupunkialueen pääväylästön 
ruuhkautumisongelmaan ratkaisuksi, sekä CO2 –päästöjen vähentämisen 
osaratkaisuksi esitettävää tiemaksujärjestelmää. MAL-suunnitelma tulee viimeistellä ja 
suunnitelman vaikutukset arvioida ilman tiemaksuja.

MAL-suunnitelman puutteena on se, ettei suunnitelmassa pystytä uskottavasti 
kuvaamaan kehitystä ja toimenpiteitä, jotka tuottavat verkostomaiset joukkoliikenne- 
ja pyöräily-yhteydet kehysalueen keskusten välillä. Suunnitelma ei myöskään tuota 
selvää kuvaa kehysalue-ydinkaupunkialue -joukkoliikenteen runkoverkon palvelun 
tason kehittymisestä vuoteen 2030 mennessä. Suunnitelman tavoitteiden kannalta on 
oleellista, että sujuvaa ja nopeaa joukkoliikennetarjontaa Tuusulan ja seudun 
ydinkaupunkialueen välillä ylläpidetään ja kehitetään mm. työmatkaliikkumisen 
tarpeisiin.

2.1. Onko suunnitelmassa esitetty seudun yhdyskuntarakenteen tiivistämiseen tarpeeksi 
tehokkaita keinoja ja sijoittuuko ensisijaisille kehittämisvyöhykkeille riittävästi asuntoja?
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Maankäytön osuudessa on huomioitu hyvin Tuusulan näkemys. Ensisijaisen 
kehittämisvyöhykkeen aluerajaus on Tuusulan osalta onnistunut. Valtaosa 
uudisrakentamisesta sijoittuu MAL-suunnitemassa esitetylle ensisijaiselle 
kehittämisvyöhykkeelle, mutta paikallista pientalotuotantoa rakentuu myös 
vyöhykkeen ulkopuolelle tukeutuen kuitenkin olemassa olevaan rakenteeseen ja 
liikenneverkkoon. MAL 2019–suunnitelmassa Tuusulan kunnalle esitetyt 
asuntotuotannon tavoitteet ovat yhteneväiset kunnan omien tavoitteiden kanssa 
(kokonaistuotanto 462 asuntoa, josta 92 valtion tukemaa kohtuuhintaista ARA-
asuntoa vuodessa). Myös asemakaavatarve on Tuusulan osalta hyväksyttävä 
(keskimäärin 41 580 k-m  vuodessa), joka on muiden Kuuma-kuntien kanssa samalla 2

tasolla.

2.2. Onko suunnitelmassa esitetty oikeat keinot turvaamaan seudun asukkaiden 
elämäntilanteita ja maksukykyä vastaavien asuntojen tarjontaa ja asuntokannan 
monipuolisuutta?

Valtion tukeman kohtuuhintaisen asuntotuotannon toteutumiseksi on ensiarvoisen 
tärkeätä säilyttää käynnistysavustukset ja niiden riittävä määrä valtion 
tukimuotona.  Muiden tukimuotojen ja niiden kehittämisesitysten osalta Tuusulan 
kunta yhtyy KUUMA-seudun lausunnossa annettuihin näkemyksiin. Asuntotuotannon 
monipuolisuus aikaansaadaan talotyypeiltään, hallinta- ja rahoitusmuodoiltaan sekä 
huoneistokokojen suhteen erilaisilla ratkaisuilla.

2.3. Onko asuntoalueiden eriytymiskehitykseen ehkäisemiseen ja olemassa olevien 
asuntoalueiden kehittämiseen esitetty riittävät toimenpiteet?

Kunta on oman asuntokantansa osalta valmis kestävän kehityksen tavoitteiden 
mukaisesti huolehtimaan vuokra-asuntojensa elinkaarikunnosta ja 
vetovoimaisuudesta kiinteistönpidon keinoin. Vuokra-asuntojen monipuolista 
tarjontaa käytetään erilaisissa elämäntilanteissa olevien asukkaiden asunto-olojen 
kohentamiseen eriytymiskehitys eliminoiden. Asunnottomuuden torjunnan 
sisällyttäminen MAL 2019-suunnitelmaan on tärkeää. Asunnottomuuden torjumiseksi 
ja ennalta ehkäisemiseksi kunnassa huolehditaan ensisijaisesti riittävästä vuokra-
asuntojen tuotannosta monipuolisissa asuinympäristöissä. Asumisen 
neuvontapalveluiden tarve on kasvussa ja panostukset asumisneuvontaan toimivat 
hyvinvointia lisäävänä keinona.

2.4. Onko kaikki liikennemuodot otettu suunnitelmassa merkitystään vastaavalla tavalla 
huomioon?

Ajoneuvokannan uudistaminen energiatehokkaammaksi ja hiilineutraalimmaksi on 
suunnitelmassa todettu hyvin merkittäväksi toimenpiteeksi pyrittäessä kohti 
liikenteen CO2 –päästövähennystavoitetta. Ajoneuvokannan uudistumisen 
eteneminen jää pitkälti valtion tukitoimien ja vero-ohjauksen varaan. Kunnille on 
osoitettu energiainfran kehityksen ja tarpeiden huomioiminen rakentamisessa sekä 
vähäpäästöisten ajoneuvojen käytön tuki katuympäristössä. Toimijoille jaettujen 
tehtävien keskinäistä merkittävyyttä tulisi avata ja arvioida nyt kirjattua enemmän ja 
miettiä keinoja tuottaa seurantatietoa toimenpiteen toteutumisesta ja 
vaikuttavuudesta.

Joukkoliikenteen matkalippujen hintojen alentamistavoite on kytketty 
tiemaksujärjestelmään. Joukkoliikenteen houkuttelevuuden parantumista suhteessa 
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henkilöautoiluun tulee tavoitella laajalla keinovalikoimalla. Matkustamisen 
hinnoittelun kautta tavoiteltavaa houkuttelevuutta ei tule kytkeä tiemaksujärjestelmän 
käyttöönottoon vaan matkalippujen hintojen alentamiseen tulee pyrkiä ensisijaisesti ja 
jatkuvasti muilla keinoilla.

Suunnitelmassa korostetaan seudun joukkoliikenteen runkoverkkoa ja sen varaan 
rakentuvaa joukkoliikennejärjestelmää. Joukkoliikennepalvelun houkuttelevuuden 
kasvattamiseksi tulee keskittyä myös siihen, että joukkoliikenteen liityntäyhteyksien 
taso tukee runkoverkon palvelutasoa. Tämä tulee ottaa korostetusti huomioon mm. 
seudun bussiliikenteen kehittämisohjelman laadinnassa ja sen jälkeisissä 
toimenpiteissä.

Suunnitelman puutteena on se, ettei suunnitelmassa pystytä uskottavasti kuvaamaan 
kehitystä ja toimenpiteitä, jotka tuottavat verkostomaiset joukkoliikenne- ja pyöräily-
yhteydet kehysalueen keskusten välillä. Suunnitelma ei myöskään tuota selvää kuvaa 
kehysalue-ydinkaupunkialue -joukkoliikenteen runkoverkon palvelun tason 
kehittymisestä vuoteen 2030 mennessä. Suunnitelman tavoitteiden kannalta on 
oleellista, että sujuvaa ja nopeaa joukkoliikennetarjonta Tuusulan ja seudun 
ydinkaupunkialueen välillä ylläpidetään ja kehitetään mm. työmatkaliikkumisen 
tarpeisiin.

Kävelyn ja pyöräilyn osalta Tuusulan kunta katsoo jalankulun- ja pyöräilyn väyläverkon 
kehittämisen olevan edelleen hyvin keskeinen tekijä kulkumuotojen osuuden 
kasvattamisessa alueellaan. Myös jalankulun ja pyöräilyn turvallisuuden tukemiseksi 
tulee jatkuvasti toimia kohdistaen toimenpiteitä ja valistusta myös muille 
ajoneuvoliikenteen osapuolille. Kävelyn ja pyöräilyn ollessa keskeisessä roolissa 
kestävien kulkutapojen osuuden kasvutavoitteissa, suunnitelmassa tulisi kiinnittää 
huomiota myös näiden kulkumuotojen ympärivuotisen roolin kasvattamiseen. 
Suunnitelmaluonnoksen kuvaa 20 tulisi ajantasaistaa. Mm. Järvenpään ja Kellokosken 
välinen pyörätieyhteys Pohjoisväylän käytävässä (mt 1465) on jo toteutettu.

Liikenneinfran pienet parantamishankkeet (KUHA-ohjelma) on Tuusulan kunnan 
kannalta hyvin keskeinen paikallisen liikennejärjestelmän kehittämistä tukeva 
toimenpide.

Tuusulan kunta katsoo, että KUHA-hankkeiden rahoitus (liikenteen pienet 
kustannustehokkaat kehittämishankkeet) tulee saada valtion yleisestä MAL-
rahoituksesta, eikä sen rahoituspohjaa saa kytkeä mahdollisiin tiemaksutuloihin. 
Tuusulan kunta esittää, että vuosittainen KUHA-rahoitustaso nostetaan 60 miljoonaan 
euroon vuodessa. Summan tulee jakautua puoliksi kuntien ja valtion ja toisaalta 
KUUMA-seudun ja pääkaupunkiseudun kesken.

Tällä hetkellä Tuusulan kunta esittää KUHA-ohjelmaan seuraavat hankkeet:

Mt 1421 Eriksnäsintie#Jokelantie, jalankulku- ja pyörätien puuttuvan osuuden 
(Järvenpää, Tuusula) toteuttaminen (rakentamissuunnitelma valmistumassa 
2018).
Kytömaantien pohjoispään jalankulku- ja pyörätie
Mt 140 (Lahdentie) jalankulku- ja pyörätien toteuttaminen välille mt 148 
(Keravantie) – mt 145 (Pohjoisväylä) sekä mt 146 (Sipoontie) - Haarajoki
Mt 11671 (Linjatie), jalankulku- ja pyörätien toteuttaminen välille mt 1456 (Vanha 
valtatie) – mt 140 (Vanha Lahdentie).
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Mt 11479 (Rusutjärventie), jalankulku- ja pyörätien toteuttaminen välille kt 45 
(Hämeentie) – mt 11475 (Siippoontie).
Mikäli Keski-Uudenmaan poikittainen tieyhteys välillä Järvenpää – kt45 ei tuo 
mukanaan Vanhankylän koulua palvelevaa jalankulku- ja pyörätieyhteyttä mt 
1421 (Jokelantie) suunnasta, kunta esittää KUHA-ohjelmaan hanketta Mt 11507 
(Vanhankylän koulutie) , jalankulku- ja pyörätien toteuttaminen välille mt 1421 
(Jokelantie) – Vanhankylän koulu
Mt 148 (Kulloontie), maantien parantaminen 2+2 –kaistaiseksi välillä Saviontie - 
mt 11466 (Tuusulan itäväylä)
Kt 45 / Mt 11466 (Tuusulan itäväylä), liittymän parantaminen
Kt 45 / Mt 145 (Tuusulanväylä), kiertoliittymän parantaminen sekä kt 45 
lisäkaistojen toteuttaminen liittymästä Koskenmäen liittymän suuntaan.
Kt 45 lisäkaistojen toteuttaminen ja liittymien parantaminen Koskenmäen 
liittymän pohjoispuolella välillä Nummenharju– mt 11479 (Rusutjärventie)
Kt 45 / mt 152 / Vanha Tuusulantie, ramppien päät, liikennevalojen 
rakentaminen (Focus- liikekeskuksen asemakaava etenemässä 
hyväksymiskäsittelyyn vuoden 2019 aikana)
Kt 45 (Tuusulanväylä), Riihikallion linja-autopysäkit, polkupyörien ja 
henkilöautojen liityntäpysäköintijärjestelyt

3.1. Suunnitelmassa on esitetty keinot liikenteen C02 päästöjen vähentämiseksi 50 % 
vuoden 2005 tasosta. Ovatko keinot oikein valittuja ja riittävän tehokkaita? Jos esitätte 
vähennettäväksi tai poistettavaksi jotain osaa keinovalikoimasta, tulee samalla esittää 
vaikutuksiltaan vähintään vastaava korvaava toimenpide, jotta päästövähennystavoite 
kokonaisuutena kyetään saavuttamaan.

Päästövähennystavoitteen saavuttamiseksi on esitetty mm. tiemaksujärjestelmää sekä 
ajoneuvokannan uudistamista. Tuusulan kunta ei hyväksy tiemaksujen käyttöönottoa. 
Suunnitelmaa viimeisteltäessä tarkasteluun pitää ottaa mukaan muut CO2 –
päästölähteet seudulla, kuten asumisen, julkisten sekä kaupan kiinteistöjen 
energiankäyttö, lämmön ja energian tuotanto sekä kaupan, palvelujen ja teollisuuden 
prosessit.

Suunnitelma ei mainittavasti vastaa siihen, miten esimerkiksi seudun tai 
laajemmankin alueen kannalta merkittävien teollisuuden tai logistiikan toimintojen 
tulisi seudulla sijaita suhteessa niiden toiminnasta suoraan tai välillisesti muodostuviin 
päästövaikutuksiin. Kysymys on myös maakuntatasoinen ja osin koko Suomeakin 
koskeva, koska Helsingin seudulle sijoittuu merkittävä väestömäärä, keskeisiä satamia 
ja lentokenttä. Toimintojen keskittäminen merkittävien liikenteen solmujen yhteyteen 
voi vähentää päästöjä seutua laajemmassa mittakaavassa. Uudet sujuvat raskaan 
liikenteen väylät, kuten Kehä IV, voivat järkevöittää ja lyhentää reittivalintoja 
vähentäen näin päästöjä toisaalla. Uusi väylä parantaa liikenneturvallisuutta, ohjaa 
parempiin reitinvalintoihin ja vähentää siten päästöjä asuinalueiden läheisyydestä, 
kuten Hyrylän keskustassa, josta raskas liikenne nykyisin kulkee. Suunnitelmaan 
viimeistelyssä seudun merkitystä maakunnan tai valtakunnan tason 
päästökehitykseen tulisi tarkastella tästä näkökulmasta. Tuusulan kunta katsoo, että 
maankäyttöä, saavutettavuutta, liikkumista ja liikenneverkkoa Helsinki-Vantaan –
lentoasema-alueen ympäristössä kehittävät toimenpiteet ovat sellaisia, joiden 
päästövaikutuksia tulisi tarkastella Helsingin seutua laajemmassa mittakaavassa 
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arvioiden mm. Kehä IV:n tuomia kansantaloudellisia hyötyjä sekä muualla tapahtuvia 
päästövähennyksiä ja liikenneturvallisuushyötyjä raskaan liikenteen suuntautuessa 
uudelle väylälle.

3.2. Miten suunnitelman toteutus ja rahoittaminen tulisi varmistaa?

Aiempaan tapaan suunnitelman pohjalta valmistellaan ja on tarkoitus solmia MAL-
sopimus (vuodet 2020-2023) valtion, seudun kuntien ja HSL:n kesken. Sopimuksen 
laadinnan yhteydessä tulee korostaa mm. päästövähennysten edellyttämää, 
sopimuskauden yli jatkuvaa MAL -suunnittelua ja toimenpiteiden toteuttamista. 
Myönteinen kehitys edellyttää osapuolten sitoutumista ja sitouttamista.

Liikenteen osalta valtio kerää liikenteen verotuksen kautta yli 1 000 M€ tulot Helsingin 
seudulta vuosittain. Liikenteen ostojen ja tukien, avustusten, perusväylänpidon, 
suunnittelun ja väylien kehittämisinvestointien kautta seudulle kohdentuu noin 300 M
€ valtion menot vuosittain. On erittäin tärkeää, että valtion rahoitusosuus MAL-
suunnitelman toteutuksessa on merkittävä ja sen osuus kasvaa tämän 
suunnitelmakierroksen yhteydessä. Valtion rahoituksen tärkeyttä korostaa seudun 
merkitys liikenteen päästöjen vähentämisen kokonaisuudessa. On jatkossa syytä 
selvittää, voiko valtiovarainministeriön edustus olla mukana jo suunnitelman 
laatimisvaiheessa.

Valtionosuuden kasvattaminen on keskeistä myös siksi, että esitetty 
tiemaksujärjestelmä on rahoitusinstrumenttina vielä hyvin epävarma. Epävarmuuden 
vuoksi suunnitelman vaikutusten arvioinnin tulisi sisältää vielä vertailuvaihtoehto, 
jossa tiemaksujärjestelmää ei ole.
 
3.3. Onko suunnitelman vaikutuksia arvioitu tarpeeksi kattavasti?

Vaikutusten arviointi on periaatteessa yleisesti kattava. Arvioinnissa on tuotu esiin 
huolta siitä, etteivät mm. suunnitellut CO2-päästövähennystoimenpiteet ole 
käytännössä riittäviä tai niistä ei saada tavoiteltuja vaikutuksia riittävän nopeasti. Mm. 
ajoneuvokannan uudistumisnopeudesta esitetty tavoite kansallisessa energia- ja 
ilmastostrategiassa on herättänyt myös epäilyä.

Tuusulan kunta ei hyväksy ydinkaupunkialueen pääväylästön 
ruuhkautumisongelmaan ratkaisuksi, sekä CO2 –päästöjen vähentämisen 
osaratkaisuksi esitettävää tiemaksujärjestelmää. Suunnitelma tulee viimeistellä ja 
suunnitelman vaikutukset arvioida ilman tiemaksuja.

MAL-suunnitelmaa on valmisteltu laajassa vuorovaikutuksessa asiantuntijaryhmien 
kanssa. Tuusulan kunta pitää toimintatapaa erittäin hyvänä ja tärkeänä myös 
suunnitelman viimeistelyvaiheessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 14.01.2019, § 10

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
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Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

antaa MAL 2019 -suunnitelmaluonnoksesta kuntakehityslautakunnan päätöksen 
mukaisen seuraavan lausunnon:

 

Tuusulan lausunto MAL 2019 -suunnitelmaluonnoksesta

Tuusulan kunta toteaa suunnitelman viimeistelyä varten seuraavaa:

Suunnitelman heikkoutena kehyskunnan näkökulmasta on se, että suunnitelma 
keskittyy voimakkaasti Helsingin seudun ydinkaupunkialueen kehittämiseen ja 
ongelmaratkaisuun.

Suunnitelmassa kehyskuntien aluetta käsitellään 
vähämerkityksellisempänä alueena, jonka rooli määrittyy 
ydinkaupunkialueen tarpeiden kautta.
Tuusulan kunta ei hyväksy ydinkaupunkialueen pääväylästön 
ruuhkautumisongelmaan ratkaisuksi, sekä CO2 –päästöjen vähentämisen 
osaratkaisuksi esitettävää tiemaksujärjestelmää
Suunnitelmassa ei pystytä uskottavasti kuvaamaan kehitystä ja 
toimenpiteitä, jotka tuottavat verkostomaiset joukkoliikenne- ja pyöräily-
yhteydet kehysalueen keskusten välille
Suunnitelma ei tuota selvää kuvaa kehysalue-ydinkaupunkialue -
joukkoliikenteen runkoverkon palvelutason kehittymisestä vuoteen 2030 
mennessä.

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää lentokenttäalueeseen liittyvää Focus –
aluetta ja edistää vahvasti Kehä IV:n (mt 152 välillä kt 45 – vt 3) toteutumista.

Kunta edellyttää, että Kehä IV:n suunnittelu etenee ja väylää saadaan 
vaiheittain toteutettua ennen vuotta 2030

Myös olemassa olevat seudullisesti ja valtakunnallisesti merkittävät maantiet 
tarvitsevat kehittämistä

Tuusulanväylän kokonaiskehittäminen maantieliikenteen, joukkoliikenteen 
eri muotojen, lento-asema-alueen saavutettavuuden sekä väyläkäytävän 
suuntaisen kevyen liikenteen osalta tulee nostaa suunnitelmassa esille 
rinnan väyläkäytävään kaavaillun bulevardisoinnin ja maankäytön 
lisäämisen kanssa.

Lentorata on tunnistettu suunnitelmassa vuoden 2030 jälkeen toteutettavaksi 
hankkeeksi.

Lentorata tulee suunnitella ja toteuttaa myös taajamajunaliikennettä ja 
pääkaupunkiseudun paikallisliikennettä palvelevana ratana
Uudelle radalle tulee toteuttaa asema Hyrylään.

Lausuntopyynnössä on pyydetty ottamaan kantaa erityisesti alla oleviin kysymyksiin. 
KUUMA on 14.11.2018 lausunut MAL-suunnitelmasta koko KUUMA-seudun osalta. 
Tuusulan kunta lausuu suunnitelmasta oman kuntansa näkökulmasta lisäksi 
seuraavaa:

1.1. Muodostaako suunnitelma seudullisesti toimivan ja yhteen sovitetun maankäytön, 
asumisen ja liikenteen kehittämisen kokonaisuuden?
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MAL-suunnitelman valmistelu yhtenä dokumenttina on aikaisempia kolmea 
suunnitelmaa (maankäyttösuunnitelma, asuntostrategia ja 
liikennejärjestelmäsuunnitelma) selkeämpi kokonaisuus. Maankäyttö, asuminen ja 
liikenne liittyvät saumattomasti toisiinsa, jolloin niiden käsitteleminen samassa 
suunnitelmassa on luontevaa. Näin saadaan muodostettua selkeämmin hahmotettava 
kokonaisnäkemys ja perusteet alueen kehittämiselle.

Maankäytön ja asumisen osalta suunnitelma on sovitettu onnistuneesti yhteen, mutta 
liikenteen osalta, mm. tiemaksujen sisältyessä suunnitelmaan, suunnitelma herättää 
epävarmuutta suunnitelman kuntakohtaisten tai seutua koskevien vaikutusten osalta. 
Kehyskuntien alueella liikenteen osalta suunnitelma ei tarjoa vakuuttavia ratkaisuja.

Suunnitelmassa esitetään kattavasti keinoja tavoitteiden täyttämiseksi. Tuusula yhtyy 
KUUMA-kuntien lausuntoon siitä, että suunnitelmassa pitäisi nostaa kuitenkin 
vahvemmin esille seuraavien neljän vuoden aikana tärkeimmät toimenpiteet 
unohtamatta kuitenkaan muiden toimenpiteiden edistämistä.

1.2. Tukeeko suunnitelma vähäpäästöisen, houkuttelevan, elinvoimaisen ja hyvinvoivan 
seudun aikaansaamista ja mitkä ovat suurimmat haasteet tavoitteiden toteuttamiseksi?

Suunnitelman vaikutusten arvioinnin perusteella suunnitelma mahdollistaa suurelta 
osin sille asetettujen tavoitteiden ja tavoitetasojen saavuttamisen.

Suunnitelman heikkoutena kehyskunnan näkökulmasta on se, että suunnitelma 
keskittyy voimakkaasti Helsingin seudun ydinkaupunkialueen kehittämiseen ja 
ongelmaratkaisuun. Suunnitelmassa kehyskuntien aluetta käsitellään 
vähämerkityksellisempänä alueena, jonka rooli määrittyy ydinkaupunkialueen 
tarpeiden kautta.

Suunnitelman haasteena on se, että tavoitteiden saavuttaminen on osin riippuvainen 
toisistaan. Merkittävässä roolissa ovat valtion suora tuki ja tukitoimet sekä seudun 
asukkaiden, yritysten ja seudulla liikkuvien valinnat, halu ja kyky toimia kuntien ja 
kaupunkien tavoitteiden mukaisesti.

Korkein hallinto-oikeus kumosi päätöksellään 8.11.2018 Helsingin yleiskaavan 
muutamien keskeisten kaupunkibulevardien osalta (ei Tuusulanväylän). Tuusulan 
kunta yhtyy KUUMA-kuntien näkemykseen siitä, että tämä siirtää kaupunkibulevardien 
ja niiden läheisyyteen tukeutuvan maankäytön mahdollisen toteuttamisen osittain 
pitkälle tulevaisuuteen. MAL-suunnitelmassa tulee tarkastella, miten päätös vaikuttaa 
väestönkasvun kohdentumiseen seudullisella tasolla ja mitä vaikutuksia sillä on 
liikennehankkeiden ajoitukseen.

Tuusulanväylän kokonaiskehittäminen maantieliikenteen, joukkoliikenteen eri 
muotojen, lento-asema-alueen saavutettavuuden sekä väyläkäytävän suuntaisen 
kevyen liikenteen osalta tulee nostaa suunnitelmassa esille rinnan väyläkäytävään 
kaavaillun bulevardisoinnin ja maankäytön lisäämisen kanssa.

1.3. Sisältääkö suunnitelma strategisesti tärkeimmät seudun maankäytön, asumisen ja 
liikennejärjestelmän kehittämisen toimenpiteet?

Suunnitelma sisältää runsaan joukon toimenpiteitä, jotka suunnitelman valmistelun 
perusteella ovat MAL-kokonaisuuden kehittämisen kannalta strategisesti tärkeimpiä.
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Tuusula yhtyy KUUMA-kuntien näkemykseen siitä, että pidetään hyvänä uuden 
maankäytön sijoittamista kestävästi hyvin saavutettaville alueille ja 
täydennysrakentaminen nykyisessä kaupunkirakenteessa. Tällä luodaan edellytyksiä 
joukkoliikenteen kehittämiselle KUUMA-kunnissa ja jalankulun ja pyöräilyn 
lisäämiselle. Tämä on tärkeää myös CO2 -päästöjen vähentämisen kannalta.

Tuusulan kunta näkee KUUMA-kuntien tapaan, että infra-avustusten kohdentaminen 
ensisijaisille kehittämisvyöhykkeille on perusteltua, mutta suunnitelmassa tulee 
nostaa enemmän esiin infra-avustusten merkitystä seudun kestävän kehittämisen 
kannalta. Infra-avustusten kohdentaminen myös täydennysrakentamisen alueille 
tulee olla mahdollista mukaan lukien uudistava täydennysrakentaminen. Rahoituksen 
tasoa tulee lisäksi nostaa. Infra-avustuksilla on merkitystä keskusten kehittämisen ja 
vetovoimaisina pitämisen kannalta, mutta myös eriytymiskehityksen estäjänä.

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää lentokenttään tukeutuvaa Focus –aluetta ja 
edistää vahvasti Kehä IV:n (mt 152) toteutusta. Kunta pitää tärkeänä, että 
tieliikenneverkkoa kehitettäessä jo jaksolla ennen vuotta 2030. Kunta edellyttää, että 
ennen vuotta 2030 Kehä IV:n suunnittelu etenee ja väylää saadaan vaiheittain 
toteutettua.

Tuusulassa Hyrylän keskusta-alue kaksin puolin mt 145:tä (Tuusulanväylä) nykyisen 
keskustan ja Rykmentinpuiston osalta ovat maankäytön ensisijaisia alueita, joille 
kohdentuu merkittävä osa kunnan alueen asuntotuotannosta vuoteen 2030 
mennessä. Ottaen huomioon keskusta-alueen halki kulkevan maantien 145 nykyinen 
kuormitus, raskaan liikenteen määrä ja luonne, liikenteestä aiheutuvat haitat ja riskit 
sekä väylää ja sen lähialueetta koskevat tulevaisuuden suunnitelmat ja niiden 
vaikutukset, kunta ei tule jättämään Hyrylän itäisen, Mäyräkorpi-Kirkonkylä 
väyläyhteystarpeen ja mt:n 11466 (Tuusulan itäväylä) muodostamaa kokonaisuutta 
pois Hyrylän ja Keravan välisen alueen maankäytön ja väyläverkon 
kehittämissuunnitelmistaan. Kehittyvän keskusta-alueen ohittava väylä tulee olemaan 
edellytys alueen mm. liikenneverkon toimivuudelle, taajamaytimen sekä Koillis-
Hyrylän alueen kehittämiselle. Kunta katsoo, että  Hyrylän itäisen, Mäyräkorpi-
Kirkonkylä väyläyhteyden tulee edelleen olla yksi seudun tulevista ajoneuvoliikenteen 
hankkeista, joka tulee toteuttaa rinnan maankäytön kehittymisen kanssa.

Suunnitelmassa on tunnistettu Lentorata vuoden 2030 jälkeen toteutettavaksi 
hankkeeksi. Lentorata tulee suunnitella ja toteuttaa myös taajamajunaliikennettä ja 
pääkaupunkiseudun paikallisliikennettä palvelevana ratana. Uudelle radalle tulee 
toteuttaa asema Hyrylään. Tuusulan kunta katsoo, että kehysalueelta Helsingin 
niemelle johtavan väylästön liikennöinnin hidastuessa ja liikkujien määrän noustessa, 
Lentoradan hyödyntäminen nopeana taajamajunakäytävänä tulee olemaan 
perusteltua ja tarpeellista. Vähäisenkin paikallisliikenteen mahdollistaminen ja 
aseman sijoittaminen Hyrylän taajama-alueelle antaa mahdollisuuden tehostaa 
maankäyttöä merkittävästi, mikä on valtakunnallisten alueidenkäyttötavoitteiden 
mukaista.

Lentorata tulee linjata Hyrylän jälkeen siten, että se yhtyy pää- ja oikorataan 
Ristikydössä, jonne on mahdollista toteuttaa uusi merkittävä vaihtoasema ja Tuusulan 
näkemyksen mukaan vuoden 2040 jälkeen taajamarakennetta.
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Strategiaa tukevaksi toimenpiteeksi suunnitelmassa esitetään seudullista tieliikenteen 
hinnoittelua, jonka suunnittelun ja arvioinnin käynnistämiseen sekä tarvittavien 
lainsäädännön muutosten valmisteluun ja toteuttamiseen suunnitelmalla haetaan 
hyväksyntää. Tuusulan kunta ei hyväksy ydinkaupunkialueen pääväylästön 
ruuhkautumisongelmaan ratkaisuksi, sekä CO2 –päästöjen vähentämisen 
osaratkaisuksi esitettävää tiemaksujärjestelmää. MAL-suunnitelma tulee viimeistellä ja 
suunnitelman vaikutukset arvioida ilman tiemaksuja.

MAL-suunnitelman puutteena on se, ettei suunnitelmassa pystytä uskottavasti 
kuvaamaan kehitystä ja toimenpiteitä, jotka tuottavat verkostomaiset joukkoliikenne- 
ja pyöräily-yhteydet kehysalueen keskusten välillä. Suunnitelma ei myöskään tuota 
selvää kuvaa kehysalue-ydinkaupunkialue -joukkoliikenteen runkoverkon palvelun 
tason kehittymisestä vuoteen 2030 mennessä. Suunnitelman tavoitteiden kannalta on 
oleellista, että sujuvaa ja nopeaa joukkoliikennetarjontaa Tuusulan ja seudun 
ydinkaupunkialueen välillä ylläpidetään ja kehitetään mm. työmatkaliikkumisen 
tarpeisiin.

2.1. Onko suunnitelmassa esitetty seudun yhdyskuntarakenteen tiivistämiseen tarpeeksi 
tehokkaita keinoja ja sijoittuuko ensisijaisille kehittämisvyöhykkeille riittävästi asuntoja?

Maankäytön osuudessa on huomioitu hyvin Tuusulan näkemys. Ensisijaisen 
kehittämisvyöhykkeen aluerajaus on Tuusulan osalta onnistunut. Valtaosa 
uudisrakentamisesta sijoittuu MAL-suunnitemassa esitetylle ensisijaiselle 
kehittämisvyöhykkeelle, mutta paikallista pientalotuotantoa rakentuu myös 
vyöhykkeen ulkopuolelle tukeutuen kuitenkin olemassa olevaan rakenteeseen ja 
liikenneverkkoon. MAL 2019–suunnitelmassa Tuusulan kunnalle esitetyt 
asuntotuotannon tavoitteet ovat yhteneväiset kunnan omien tavoitteiden kanssa 
(kokonaistuotanto 462 asuntoa, josta 92 valtion tukemaa kohtuuhintaista ARA-
asuntoa vuodessa). Myös asemakaavatarve on Tuusulan osalta hyväksyttävä 
(keskimäärin 41 580 k-m  vuodessa), joka on muiden Kuuma-kuntien kanssa samalla 2

tasolla.

2.2. Onko suunnitelmassa esitetty oikeat keinot turvaamaan seudun asukkaiden 
elämäntilanteita ja maksukykyä vastaavien asuntojen tarjontaa ja asuntokannan 
monipuolisuutta?

Valtion tukeman kohtuuhintaisen asuntotuotannon toteutumiseksi on ensiarvoisen 
tärkeätä säilyttää käynnistysavustukset ja niiden riittävä määrä valtion 
tukimuotona.  Muiden tukimuotojen ja niiden kehittämisesitysten osalta Tuusulan 
kunta yhtyy KUUMA-seudun lausunnossa annettuihin näkemyksiin. Asuntotuotannon 
monipuolisuus aikaansaadaan talotyypeiltään, hallinta- ja rahoitusmuodoiltaan sekä 
huoneistokokojen suhteen erilaisilla ratkaisuilla.

2.3. Onko asuntoalueiden eriytymiskehitykseen ehkäisemiseen ja olemassa olevien 
asuntoalueiden kehittämiseen esitetty riittävät toimenpiteet?

Kunta on oman asuntokantansa osalta valmis kestävän kehityksen tavoitteiden 
mukaisesti huolehtimaan vuokra-asuntojensa elinkaarikunnosta ja 
vetovoimaisuudesta kiinteistönpidon keinoin. Vuokra-asuntojen monipuolista 
tarjontaa käytetään erilaisissa elämäntilanteissa olevien asukkaiden asunto-olojen 
kohentamiseen eriytymiskehitys eliminoiden. Asunnottomuuden torjunnan 
sisällyttäminen MAL 2019-suunnitelmaan on tärkeää. Asunnottomuuden torjumiseksi 
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ja ennalta ehkäisemiseksi kunnassa huolehditaan ensisijaisesti riittävästä vuokra-
asuntojen tuotannosta monipuolisissa asuinympäristöissä. Asumisen 
neuvontapalveluiden tarve on kasvussa ja panostukset asumisneuvontaan toimivat 
hyvinvointia lisäävänä keinona.

2.4. Onko kaikki liikennemuodot otettu suunnitelmassa merkitystään vastaavalla tavalla 
huomioon?

Ajoneuvokannan uudistaminen energiatehokkaammaksi ja hiilineutraalimmaksi on 
suunnitelmassa todettu hyvin merkittäväksi toimenpiteeksi pyrittäessä kohti 
liikenteen CO2 –päästövähennystavoitetta. Ajoneuvokannan uudistumisen 
eteneminen jää pitkälti valtion tukitoimien ja vero-ohjauksen varaan. Kunnille on 
osoitettu energiainfran kehityksen ja tarpeiden huomioiminen rakentamisessa sekä 
vähäpäästöisten ajoneuvojen käytön tuki katuympäristössä. Toimijoille jaettujen 
tehtävien keskinäistä merkittävyyttä tulisi avata ja arvioida nyt kirjattua enemmän ja 
miettiä keinoja tuottaa seurantatietoa toimenpiteen toteutumisesta ja 
vaikuttavuudesta.

Joukkoliikenteen matkalippujen hintojen alentamistavoite on kytketty 
tiemaksujärjestelmään. Joukkoliikenteen houkuttelevuuden parantumista suhteessa 
henkilöautoiluun tulee tavoitella laajalla keinovalikoimalla. Matkustamisen 
hinnoittelun kautta tavoiteltavaa houkuttelevuutta ei tule kytkeä tiemaksujärjestelmän 
käyttöönottoon vaan matkalippujen hintojen alentamiseen tulee pyrkiä ensisijaisesti ja 
jatkuvasti muilla keinoilla.

Suunnitelmassa korostetaan seudun joukkoliikenteen runkoverkkoa ja sen varaan 
rakentuvaa joukkoliikennejärjestelmää. Joukkoliikennepalvelun houkuttelevuuden 
kasvattamiseksi tulee keskittyä myös siihen, että joukkoliikenteen liityntäyhteyksien 
taso tukee runkoverkon palvelutasoa. Tämä tulee ottaa korostetusti huomioon mm. 
seudun bussiliikenteen kehittämisohjelman laadinnassa ja sen jälkeisissä 
toimenpiteissä.

Suunnitelman puutteena on se, ettei suunnitelmassa pystytä uskottavasti kuvaamaan 
kehitystä ja toimenpiteitä, jotka tuottavat verkostomaiset joukkoliikenne- ja pyöräily-
yhteydet kehysalueen keskusten välillä. Suunnitelma ei myöskään tuota selvää kuvaa 
kehysalue-ydinkaupunkialue -joukkoliikenteen runkoverkon palvelun tason 
kehittymisestä vuoteen 2030 mennessä. Suunnitelman tavoitteiden kannalta on 
oleellista, että sujuvaa ja nopeaa joukkoliikennetarjonta Tuusulan ja seudun 
ydinkaupunkialueen välillä ylläpidetään ja kehitetään mm. työmatkaliikkumisen 
tarpeisiin.

Kävelyn ja pyöräilyn osalta Tuusulan kunta katsoo jalankulun- ja pyöräilyn väyläverkon 
kehittämisen olevan edelleen hyvin keskeinen tekijä kulkumuotojen osuuden 
kasvattamisessa alueellaan. Myös jalankulun ja pyöräilyn turvallisuuden tukemiseksi 
tulee jatkuvasti toimia kohdistaen toimenpiteitä ja valistusta myös muille 
ajoneuvoliikenteen osapuolille. Kävelyn ja pyöräilyn ollessa keskeisessä roolissa 
kestävien kulkutapojen osuuden kasvutavoitteissa, suunnitelmassa tulisi kiinnittää 
huomiota myös näiden kulkumuotojen ympärivuotisen roolin kasvattamiseen. 
Suunnitelmaluonnoksen kuvaa 20 tulisi ajantasaistaa. Mm. Järvenpään ja Kellokosken 
välinen pyörätieyhteys Pohjoisväylän käytävässä (mt 1465) on jo toteutettu.
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Liikenneinfran pienet parantamishankkeet (KUHA-ohjelma) on Tuusulan kunnan 
kannalta hyvin keskeinen paikallisen liikennejärjestelmän kehittämistä tukeva 
toimenpide.

Tuusulan kunta katsoo, että KUHA-hankkeiden rahoitus (liikenteen pienet 
kustannustehokkaat kehittämishankkeet) tulee saada valtion yleisestä MAL-
rahoituksesta, eikä sen rahoituspohjaa saa kytkeä mahdollisiin tiemaksutuloihin. 
Tuusulan kunta esittää, että vuosittainen KUHA-rahoitustaso nostetaan 60 miljoonaan 
euroon vuodessa. Summan tulee jakautua puoliksi kuntien ja valtion ja toisaalta 
KUUMA-seudun ja pääkaupunkiseudun kesken.

Tällä hetkellä Tuusulan kunta esittää KUHA-ohjelmaan seuraavat hankkeet:

Mt 1421 Eriksnäsintie#Jokelantie, jalankulku- ja pyörätien puuttuvan osuuden 
(Järvenpää, Tuusula) toteuttaminen (rakentamissuunnitelma valmistumassa 
2018).
Kytömaantien pohjoispään jalankulku- ja pyörätie
Mt 140 (Lahdentie) jalankulku- ja pyörätien toteuttaminen välille mt 148 
(Keravantie) – mt 145 (Pohjoisväylä) sekä mt 146 (Sipoontie) - Haarajoki
Mt 11671 (Linjatie), jalankulku- ja pyörätien toteuttaminen välille mt 1456 (Vanha 
valtatie) – mt 140 (Vanha Lahdentie).
Mt 11479 (Rusutjärventie), jalankulku- ja pyörätien toteuttaminen välille kt 45 
(Hämeentie) – mt 11475 (Siippoontie).
Mikäli Keski-Uudenmaan poikittainen tieyhteys välillä Järvenpää – kt45 ei tuo 
mukanaan Vanhankylän koulua palvelevaa jalankulku- ja pyörätieyhteyttä mt 
1421 (Jokelantie) suunnasta, kunta esittää KUHA-ohjelmaan hanketta Mt 11507 
(Vanhankylän koulutie) , jalankulku- ja pyörätien toteuttaminen välille mt 1421 
(Jokelantie) – Vanhankylän koulu
Mt 148 (Kulloontie), maantien parantaminen 2+2 –kaistaiseksi välillä Saviontie - 
mt 11466 (Tuusulan itäväylä)
Kt 45 / Mt 11466 (Tuusulan itäväylä), liittymän parantaminen
Kt 45 / Mt 145 (Tuusulanväylä), kiertoliittymän parantaminen sekä kt 45 
lisäkaistojen toteuttaminen liittymästä Koskenmäen liittymän suuntaan.
Kt 45 lisäkaistojen toteuttaminen ja liittymien parantaminen Koskenmäen 
liittymän pohjoispuolella välillä Nummenharju– mt 11479 (Rusutjärventie)
Kt 45 / mt 152 / Vanha Tuusulantie, ramppien päät, liikennevalojen 
rakentaminen (Focus- liikekeskuksen asemakaava etenemässä 
hyväksymiskäsittelyyn vuoden 2019 aikana)
Kt 45 (Tuusulanväylä), Riihikallion linja-autopysäkit, polkupyörien ja 
henkilöautojen liityntäpysäköintijärjestelyt

3.1. Suunnitelmassa on esitetty keinot liikenteen C02 päästöjen vähentämiseksi 50 % 
vuoden 2005 tasosta. Ovatko keinot oikein valittuja ja riittävän tehokkaita? Jos esitätte 
vähennettäväksi tai poistettavaksi jotain osaa keinovalikoimasta, tulee samalla esittää 
vaikutuksiltaan vähintään vastaava korvaava toimenpide, jotta päästövähennystavoite 
kokonaisuutena kyetään saavuttamaan.

Päästövähennystavoitteen saavuttamiseksi on esitetty mm. tiemaksujärjestelmää sekä 
ajoneuvokannan uudistamista. Tuusulan kunta ei hyväksy tiemaksujen käyttöönottoa. 
Suunnitelmaa viimeisteltäessä tarkasteluun pitää ottaa mukaan muut CO2 –
päästölähteet seudulla, kuten asumisen, julkisten sekä kaupan kiinteistöjen 
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energiankäyttö, lämmön ja energian tuotanto sekä kaupan, palvelujen ja teollisuuden 
prosessit.

Suunnitelma ei mainittavasti vastaa siihen, miten esimerkiksi seudun tai 
laajemmankin alueen kannalta merkittävien teollisuuden tai logistiikan toimintojen 
tulisi seudulla sijaita suhteessa niiden toiminnasta suoraan tai välillisesti muodostuviin 
päästövaikutuksiin. Kysymys on myös maakuntatasoinen ja osin koko Suomeakin 
koskeva, koska Helsingin seudulle sijoittuu merkittävä väestömäärä, keskeisiä satamia 
ja lentokenttä. Toimintojen keskittäminen merkittävien liikenteen solmujen yhteyteen 
voi vähentää päästöjä seutua laajemmassa mittakaavassa. Uudet sujuvat raskaan 
liikenteen väylät, kuten Kehä IV, voivat järkevöittää ja lyhentää reittivalintoja 
vähentäen näin päästöjä toisaalla. Uusi väylä parantaa liikenneturvallisuutta, ohjaa 
parempiin reitinvalintoihin ja vähentää siten päästöjä asuinalueiden läheisyydestä, 
kuten Hyrylän keskustassa, josta raskas liikenne nykyisin kulkee. Suunnitelmaan 
viimeistelyssä seudun merkitystä maakunnan tai valtakunnan tason 
päästökehitykseen tulisi tarkastella tästä näkökulmasta. Tuusulan kunta katsoo, että 
maankäyttöä, saavutettavuutta, liikkumista ja liikenneverkkoa Helsinki-Vantaan –
lentoasema-alueen ympäristössä kehittävät toimenpiteet ovat sellaisia, joiden 
päästövaikutuksia tulisi tarkastella Helsingin seutua laajemmassa mittakaavassa 
arvioiden mm. Kehä IV:n tuomia kansantaloudellisia hyötyjä sekä muualla tapahtuvia 
päästövähennyksiä ja liikenneturvallisuushyötyjä raskaan liikenteen suuntautuessa 
uudelle väylälle.

3.2. Miten suunnitelman toteutus ja rahoittaminen tulisi varmistaa?

Aiempaan tapaan suunnitelman pohjalta valmistellaan ja on tarkoitus solmia MAL-
sopimus (vuodet 2020-2023) valtion, seudun kuntien ja HSL:n kesken. Sopimuksen 
laadinnan yhteydessä tulee korostaa mm. päästövähennysten edellyttämää, 
sopimuskauden yli jatkuvaa MAL -suunnittelua ja toimenpiteiden toteuttamista. 
Myönteinen kehitys edellyttää osapuolten sitoutumista ja sitouttamista.

Liikenteen osalta valtio kerää liikenteen verotuksen kautta yli 1 000 M€ tulot Helsingin 
seudulta vuosittain. Liikenteen ostojen ja tukien, avustusten, perusväylänpidon, 
suunnittelun ja väylien kehittämisinvestointien kautta seudulle kohdentuu noin 300 M
€ valtion menot vuosittain. On erittäin tärkeää, että valtion rahoitusosuus MAL-
suunnitelman toteutuksessa on merkittävä ja sen osuus kasvaa tämän 
suunnitelmakierroksen yhteydessä. Valtion rahoituksen tärkeyttä korostaa seudun 
merkitys liikenteen päästöjen vähentämisen kokonaisuudessa. On jatkossa syytä 
selvittää, voiko valtiovarainministeriön edustus olla mukana jo suunnitelman 
laatimisvaiheessa.

Valtionosuuden kasvattaminen on keskeistä myös siksi, että esitetty 
tiemaksujärjestelmä on rahoitusinstrumenttina vielä hyvin epävarma. Epävarmuuden 
vuoksi suunnitelman vaikutusten arvioinnin tulisi sisältää vielä vertailuvaihtoehto, 
jossa tiemaksujärjestelmää ei ole.
 
3.3. Onko suunnitelman vaikutuksia arvioitu tarpeeksi kattavasti?

Vaikutusten arviointi on periaatteessa yleisesti kattava. Arvioinnissa on tuotu esiin 
huolta siitä, etteivät mm. suunnitellut CO2-päästövähennystoimenpiteet ole 
käytännössä riittäviä tai niistä ei saada tavoiteltuja vaikutuksia riittävän nopeasti. Mm. 
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ajoneuvokannan uudistumisnopeudesta esitetty tavoite kansallisessa energia- ja 
ilmastostrategiassa on herättänyt myös epäilyä.

Tuusulan kunta ei hyväksy ydinkaupunkialueen pääväylästön 
ruuhkautumisongelmaan ratkaisuksi, sekä CO2 –päästöjen vähentämisen 
osaratkaisuksi esitettävää tiemaksujärjestelmää. Suunnitelma tulee viimeistellä ja 
suunnitelman vaikutukset arvioida ilman tiemaksuja.

MAL-suunnitelmaa on valmisteltu laajassa vuorovaikutuksessa asiantuntijaryhmien 
kanssa. Tuusulan kunta pitää toimintatapaa erittäin hyvänä ja tärkeänä myös 
suunnitelman viimeistelyvaiheessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta, 12.06.2019, § 83

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Helsingin seudun liikenne (HSL) -kuntayhtymän hallitus on kokouksessaan 
26.3.2019 päättänyt hyväksyä MAL 2019 -suunnitelman liikennesisältöjen osalta. 
MAL 2019 -suunnitelman liikennesisällöt muodostavat Helsingin seudun 
liikennejärjestelmäsuunnitelman. Liikenteeseen liittyvät toimenpiteet on kuvattu 
raportin luvuissa 4.3 ja 4.4. Liikenteen hinnoittelun osalta selvitykset 
optimaalisista malleista, vaikutusarvioinnit ja vaadittava lainsäädäntö laaditaan 
ensin ja päätökset seudulla tehdään näiden jälkeen.

Liikennesisällöt on hyväksytty HSL:n hallituksessa jäsenkuntien eli Helsingin, Espoon, 
Vantaan, Kauniaisten, Keravan, Kirkkonummen, Sipoon, Siuntion ja Tuusulan osalta. 
HSL:n hallitus on päättänyt lähettää MAL 2019 -suunnitelman niiden kuntien osalta, 
jotka eivät ole HSL:n jäseniä, KUUMA-johtokunnan kautta edelleen asianomaisiin 
kuntiin ja ehdottaa sitä hyväksyttäväksi.

HSL:n hallitus on myös valtuuttanut toimitusjohtajan neuvottelemaan MAL-
sopimuksesta liikenteen osalta yhteistyössä valtion ja Helsingin seudun 14 kunnan 
kanssa.

HSL:n hallitus on niin ikään päättänyt merkitä MAL 2019 vaikutusten 
arviointiselostuksen tiedoksi ja lähettää sen MAL 2019 -suunnitelman 
hyväksymiskäsittelyn oheisaineistona tiedoksi KUUMA-johtokunnalle.

Helsingin seudun yhteistyökokous (HSYK) on kokouksessaan 28.3.2019 päättänyt 
hyväksyä MAL 2019 -suunnitelman maankäytön ja asumisen sisältöjen osalta ja 
lähettää suunnitelman hyväksyttäväksi KUUMA-kuntiin KUUMA-johtokunnan kautta. 
Maankäyttöön liittyvät toimenpiteet on kuvattu raportin luvussa 4.1 ja asumiseen 
liittyvät toimenpiteet luvussa 4.2.

KUUMA-komissio teki 8.5.2019 päätösesityksensä . KUUMA-KUUMA-johtokunnalle
johtokunta päätti 23.5. § 10:
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omalta osaltaan hyväksyä MAL 2019 -suunnitelman sekä merkitä tiedoksi MAL 
2019 vaikutusten arviointiselostuksen (SOVA)
esittää Hyvinkään ja Järvenpään kaupunginhallituksille sekä Mäntsälän, 
Nurmijärven, Pornaisten ja Vihdin kunnanhallituksille, että ne hyväksyvät MAL 
2019 -suunnitelman liikenteen osalta (suunnitelman luvut 4.3 ja 4.4)
esittää Hyvinkään, Järvenpään ja Keravan kaupunginhallituksille sekä 
Kirkkonummen, Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten, Sipoon, Tuusulan ja Vihdin 
kunnanhallituksille, että ne hyväksyvät MAL 2019 -suunnitelman maankäytön ja 
asumisen osalta (suunnitelman luvut 4.1 ja 4.2)
esittää Hyvinkään, Järvenpään ja Keravan kaupunginhallituksille sekä 
Kirkkonummen, Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten, Sipoon, Tuusulan ja Vihdin 
kunnanhallituksille, että ne merkitsevät tiedoksi MAL 2019 vaikutusten 
arviointiselostuksen (SOVA)

MAL 2019 -suunnitelman pohjalta valmistellaan ja neuvotellaan MAL-sopimus 2020–
2023 valtion, seudun kuntien ja HSL:n kesken. Neuvotteluryhmä on nimetty ja 
sopimusneuvottelut ovat käynnistyneet ympäristöministeriön johdolla. MAL 2019 
suunnitelman ja sopimuksen toteutusta ja vaikutuksia tullaan seuraamaan vuosittain. 
Suunnitelma ja sopimus sovitetaan yhteen valtakunnallisen 12-vuotisen 
liikennejärjestelmäsuunnitelman valmistelun kanssa.

MAL 2019 -raportti, vaikutusten arviointiselostus (SOVA) ja liikenteen toimenpidekortit 
ovat saatavilla HSL:n verkkosivuilla osoitteessa www.hsl.fi/mal

Ehdotus
Esittelijä: Pia Sjöroos, kaavoituspäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää

merkitä tiedoksi

Helsingin seudun liikenne (HSL) -kuntayhtymän hallituksen päätöksen 26.3.2019 
§ 33
Helsingin seudun yhteistyökokouksen (HSYK) päätöksen 28.3.2019
KUUMA -johtokunnan päätöksen 23.5.2019 § 10
MAL 2019 vaikutusten arviointiselostuksen (SOVA
ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

hyväksyy KUUMA -johtokunnan päätöksen 23.5.2019 § 10 mukaisesti MAL 
2019 -suunnitelman maankäytön ja asumisen osalta (suunnitelman luvut 
4.1 ja 4.2)
ehdottaa  valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä KUUMA -johtokunnan päätöksen 23.5.2019 § 10 mukaisesti MAL 2019 –
suunnitelman maankäytön ja asumisen osalta (suunnitelman luvut 4.1 ja 4.2).

Lisäksi kuntakehityslautakunta päättää

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.
 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin
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Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 262

Valmistelija / lisätiedot:
Henna Lindström

Liitteet
1 MAL 2019 suunnitelmaraportti, khall 17.6.2019
2 HSL pöytäkirja 26.3.2019, khall 17.6.2019
3 HSYK pöytäkirja 28.3.2019, khall 17.6.2019
4 KUUMA-johtokunnan pöytäkirja 23.5.2019, khall 17.6.2019

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä KUUMA-johtokunnan päätöksen 23.5.2019 § 10 mukaisesti MAL 2019 -
suunnitelman maankäytön ja asumisen osalta (suunnitelman luvut 4.1 ja 4.2)
ehdottaa  valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää

hyväksyä KUUMA -johtokunnan päätöksen 23.5.2019 § 10 mukaisesti MAL 2019 –
suunnitelman maankäytön ja asumisen osalta (suunnitelman luvut 4.1 ja 4.2).

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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Kuntakehityslautakunta, § 87,12.06.2019
Kunnanhallitus, § 263, 17.06.2019

§ 263
Mikkola, asemakaavan muutoshakemus

TUUDno-2019-650

Kuntakehityslautakunta, 12.06.2019, § 87

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Kaava- ja kaavamuutoshakemusten käsittely

Jos maanomistaja tekee aloitteen kaavan muuttamisesta tai laatimisesta ja alueen 
kaavoittaminen koskee maanomistajan etua, oikeutta ja velvollisuutta sillä tavoin 
välittömästi, on hänellä oikeus saada kunnan viranomaisen ratkaisu aloitteeseensa. 
Asemakaavoja koskevat hakemukset käsitellään kuntakehityslautakunnassa ja 
kunnanhallituksessa.  Mikäli hakemuksesta tehdään myönteinen päätös, laaditaan 
hakijan ja kunnan välille kaavoituksen käynnistämissopimus, kun hanke on todettu I-
prioriteetin hankkeeksi eli ns. kärkihankkeeksi. Käynnistämissopimuksen 
hyväksymisen jälkeen kaavahanke käynnistyy.

Mikäli kuntakehityslautakunta ja kunnanhallitus tekevät kielteisen päätöksen 
kaavamuutoshankkeeseen, hakija voi tehdä päätöksestä oikaisuvaatimuksen, jonka 
käsittelee kunnanhallitus. Tästä kunnanhallituksen oikaisuvaatimuksen 
käsittelypäätöksestä voi valittaa hallinto-oikeuteen - maanomistajan aloitteeseen 
annettu kunnan viranomaisen ratkaisu kaavan muuttamisesta tai laatimisesta on 
valituskelpoinen ja siitä voidaan tehdä kunnallisvalitus (KHO 4.4.2003 t. 851). Myös 
kunnan päätös, jolla maanomistajan aloitteesta vireille tulleen kaavahankkeen 
valmistelu on keskeytetty, on valituskelpoinen ja tästäkin voidaan tehdä 
kunnallisvalitus hallinto-oikeuteen (KHO 27.10.2009 t. 2628). Kunnanhallituksen 
päätöksestä tulee tehdä ensin oikaisuvaatimus. Sen sijaan kunnan omasta aloitteesta 
tehty päätös kaavan muuttamisesta on vain valmistelua eikä tästä päätöksestä voi 
valittaa (KHO 2003:16).

Hakemus

Maanomistaja hakee asemakaavamuutosta Aropolusta 2/3-osan tai Aropolun 
kokonaisuudessaan liittämiseksi kiinteistöönsä 858-401-5-30 Rautala. Kiinteistön 
osoite on Jussilantie 10, 04300 Tuusula. Kiinteistön pinta-ala on 1 417 m .2

Asemakaavan muuttamisen tarkoitus maanomistajan mukaan on: Aropolun liittäminen 
Rautalaan Rautalan tila muodostaa oman korttelinsa Mikkolassa Aropellontien ja 
Jussilantien risteyksessä. Kortteli on käytännössä kolmion muotoinen. Sen jokaisella 
sivustalla kulkevat kevyen liikenteen väylät.

Viimeisen kolmen vuoden aikana Aropellon alueen kaavoitustyön yhteydessä selvitettiin 
myös Rautalan korttelin rajat, jotka muuttuivat selvitystyön yhteydessä. Samassa 
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yhteydessä esitin kysymyksen Aropolun kevyen liikenteen väylän tarpeellisuudesta. 
Korttelillani on nykytilanteessa lunastusoikeus 2/3 Aropolun alueesta. Olen jo aikaisemmin 
ilmaissut kirjallisesti kiinnostuksestani liittää tämän ja mahdollisesti myös koko Aropolun 
alueen kortteliini. Selvitystyö on kesken. Mitä tämä käytännössä tarkoittaisi ja mitä 
kustannuksia tämä aiheuttaisi.

Jääkö kunnalle jokin osa alueesta? Aropolku päättyy toisessa päässä Aropellontiehen ja 
toisessa Jussilantien kevyenliikenteen väylään. Käsitykseni mukaan se, miten alue 
kokonaisuudessaan rajautuisi ja miten suuresta alueesta lopulta siirrossa on kyse, riippuu 
kunnan Aropellon kaavoitustyöstä Avoimista kysymyksistä huolimatta, kiinnostukseni on 
aito. Jos selvitys- ja kaavoitustyön edetessä havaitaan, että korttelin suoranaisiksi 
rajanaapureiksi tulevat Nurmitien kaksi tonttia ja Aropellontien puolella oleva 
naapuritontti, toimitan naapureiden lausunnot välittömästi.

Kaavoitustilanne

Hakemuksen kohteena oleva kiinteistö sijaitsee asemakaavoitetulla Mikkolan 
pientaloalueella Hyrylässä. Mikkolan alueen rakennuskaava on vuodelta 1976 ja 
kiinteistö on kaavassa merkinnällä AO: ”Omakotirakennusten ja muiden enintään kahden 
perheen talojen korttelialue. Korttelialueelle saa rakentaa yhden enintään kaksiasuntoisen 
asuinrakennuksen. Korttelialueella on varattava vähintään yksi autopaikka asuntoa kohti. 
Korttelialueelle ei kuitenkaan saa pysäköidä raskasta ajokalustoa. Rakentamattomat 
rakennuspaikan osat, joita ei käytetä liikenteeseen, pysäköintialueeksi tai oleskelupaikaksi, 
on istutettava tai pidettävä luonnonmukaisena huolitellussa kunnossa. Mikäli 
rakennuspaikat aidataan, tulee kortteleittain noudattaa yhtenäistä aitaamistapaa kunnan 

Suurin sallittu kerrosluku on 1½ ja rakennusoikeus 200 k-antamien ohjeiden mukaan.” 
m .  2

Kiinteistö on kolmion muotoinen ja muodostaa oman korttelinsa 32059. Kiinteistö on 
saanut vuonna 1999 poikkeusluvan rakennusalan ylityksestä. Vuonna 2005 
kiinteistölle on myönnetty poikkeuslupa omakotitalon laajennukselle ja 
autokatokselle. Kiinteistöllä on rakennettu rakennusrekisterin mukaan yhden 
asunnon talo 185 k-m  ja talousrakennus 53 k-m .2 2

Kiinteistö rajautuu etelässä ja koillisessa jalankululle ja pyöräilylle varattuihin katuihin. 
Eteläinen Aropolku sijoittuu Mikkolan alueen rakennuskaava-alueelle, koillisen 
Puusavikanpolku sijoittuu vuonna 2018 lainvoiman saaneelle Aropellon asemakaava-
alueelle. Kiinteistö rajautuu lännessä Jussilantiehen.

Punasavikanpolku yhdistää Aropellontien Jussilantielle jalankulun ja pyöräilyn 
katuyhteydellä. Aropolku yhdistää Jussilantien Punasavikanpolkuun ja edelleen 
Aropellontiehen. Kiinteistö on siis rajattu kaikilta rajoiltaan ajo- tai kevyen liikenteen 
katuihin.

Hyrylän laajentumissuuntien osayleiskaavassa kiinteistö sijoittuu valkoiselle alueelle. 
Osayleiskaava koskee niitä alueita, joilla on käyttötarkoitusmerkintä tai muu alueen 
käyttöä ohjaava merkintä. Jussilantie on kiinteistöön saakka pohjoisesta tultaessa 
merkitty kevyen liikenteen reitti. Tuusulan yleiskaava 2040 –ehdotuksessa kiinteistö 
sijoittuu tiiviille pientalovaltaiselle asuinalueelle (AP). 

Uudenmaan maakuntakaavassa kiinteistö sijoittuu taajamatoimintojen alueelle. 
Lisäksi alueelle ulottuu Hyrylän taajaman tiivistettävän alueen rasteri. Merkintä on 
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kehittämisperiaatemerkintä. Merkinnällä osoitetaan tiivistettävät taajama- ja 
keskustatoimintojen alueet, jotka tukeutuvat kestävään liikennejärjestelmään.

Alueella ei ole vireillä asemakaavahankkeita.

Harkinta

Hakemuksen kohteena olevan kiinteistön pohjois- ja eteläpuolella kulkevat jalankulun 
ja pyöräilyn yhteydet, joka ei ole liikkumisen verkoston kannalta tarpeellista. Aropolun 
liittäminen osaksi tontteja selkeyttää korttelirakennetta ja vähentää kunnan 
hoidettavia kevyen liikenteen alueita. 

Kaavamuutos voidaan tehdä muuna kuin merkittävänä asemakaavana. Tällaisia 
vähäisiä kaavamuutoksia tekevät kaavoitusavustajat oman työnsä ohella. Kaavatyön 
aikana ratkeaa lopullinen kaava-alueen rajaus – sisältääkö se muutakin kuin 
hakemuksen kohteena olevan kiinteistön.

Ehdotus
Esittelijä: Pia Sjöroos, kaavoituspäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että

Tuusulan kunta käynnistää kaavamuutoksen valmistelun muuna kuin 
merkittävänä asemakaavana, kun tarvittavat lähialueen maanomistajat yhdessä 
ovat valmiita sisällyttämään omistamiaan alueita samaan  kaavahankkeeseen ja 
heidän kanssaan on tarvittavat kaavoituksen käynnistämissopimukset 
hyväksytty.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päättää

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 263

Valmistelija / lisätiedot:
Henna Lindström

Liitteet
1 Mikkola asemakaavan muutoshakemus karttaliite, khall 17.6.2019

...

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää,

että Tuusulan kunta käynnistää kaavamuutoksen valmistelun muuna kuin 
merkittävänä asemakaavana, kun tarvittavat lähialueen maanomistajat yhdessä 
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ovat valmiita sisällyttämään omistamiaan alueita samaan  kaavahankkeeseen ja 
heidän kanssaan on tarvittavat kaavoituksen käynnistämissopimukset 
hyväksytty.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.



Tuusulan kunta Pöytäkirja 16/2019 50 ( )147
Kunnanhallitus 17.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Kuntakehityslautakunta, § 88,12.06.2019
Kunnanhallitus, § 264, 17.06.2019

§ 264
Jokela, Perttu, asemakaavan muutoshakemus

TUUDno-2017-640

Kuntakehityslautakunta, 12.06.2019, § 88

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Kaava- ja kaavamuutoshakemusten käsittely

Jos maanomistaja tekee aloitteen kaavan muuttamisesta tai laatimisesta ja alueen 
kaavoittaminen koskee maanomistajan etua, oikeutta ja velvollisuutta sillä tavoin 
välittömästi, on hänellä oikeus saada kunnan viranomaisen ratkaisu aloitteeseensa. 
Asemakaavoja koskevat hakemukset käsitellään kuntakehityslautakunnassa ja 
kunnanhallituksessa.  Mikäli hakemuksesta tehdään myönteinen päätös, laaditaan 
hakijan ja kunnan välille kaavoituksen käynnistämissopimus, kun hanke on todettu I-
prioriteetin hankkeeksi eli ns. kärkihankkeeksi. Käynnistämissopimuksen 
hyväksymisen jälkeen kaavahanke käynnistyy.

Mikäli kuntakehityslautakunta ja kunnanhallitus tekevät kielteisen päätöksen 
kaavamuutoshankkeeseen, hakija voi tehdä päätöksestä oikaisuvaatimuksen, jonka 
käsittelee kunnanhallitus. Tästä kunnanhallituksen oikaisuvaatimuksen 
käsittelypäätöksestä voi valittaa hallinto-oikeuteen - maanomistajan aloitteeseen 
annettu kunnan viranomaisen ratkaisu kaavan muuttamisesta tai laatimisesta on 
valituskelpoinen ja siitä voidaan tehdä kunnallisvalitus (KHO 4.4.2003 t. 851). Myös 
kunnan päätös, jolla maanomistajan aloitteesta vireille tulleen kaavahankkeen 
valmistelu on keskeytetty, on valituskelpoinen ja tästäkin voidaan tehdä 
kunnallisvalitus hallinto-oikeuteen (KHO 27.10.2009 t. 2628). Kunnanhallituksen 
päätöksestä tulee tehdä ensin oikaisuvaatimus. Sen sijaan kunnan omasta aloitteesta 
tehty päätös kaavan muuttamisesta on vain valmistelua eikä tästä päätöksestä voi 
valittaa (KHO 2003:16).

Hakemus

Maanomistajat hakevat asemakaavamuutosta Eloharju –nimisen kiinteistön (858-405-
6-176) noin 1 613 m  suuruiselle alueelle. Alue sijaitsee Kaarretien varrella 2

omakotitonttien välisellä puistoalueella.

Maanomistajat perustelevat hakemustaan:

Haemme kaavamuutosta alueella sijaitsevaan 1 613m  suuruiseen VL-alueeseen. Muutos 2

lähivirkistysalueesta asuintalotontiksi on mielestämme mahdollinen. Tarkoituksenamme on 
että jonain päivänä yksi meistä maanomistajista asuu kyseisellä tontilla. Kartasta 
katsottuna, joka on liitteenä, näkee että tontti rajoittuu jo olemassa olevaan Kaarretiehen 
ja viereisiin tontteihin. Tontti olisi osa jo olemassa olevaa asuinkorttelia. Ympärille jäisi 
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kaavamuutoksen jälkeenkin VL-aluetta. Olemme valmiit keskustelemaan kävely-yhteydestä 
Pertunkoululle tontin reunassa.

Asia on ajankohtainen liittyen Pertunkoulun laajennukseen. Olemme neuvotelleet 
maakaupoista ja meille olisi kaupanteon yhteydessä tärkeää kaavamuutoksen alullepano. 
Ja toivoisimme kunnan taholta yhteistyötä, jotta kaupat syntyvät ja Pertuokoulun laajennus 
voi alkaa. Maanomistajina meistä on kohtuullista että suuren tilan myymisen jälkeenkin 
meillä olisi mahdollisuus asuintilan mahdollistavan alueen jäämiseen meidän 
omistukseemme. Koska painostuksena kunnanpuolelta on lunastukseen ryhtyminen, johon 
meidän mielestä ei ole syytä ryhtyä.

Kaavoitustilanne

Hakemuksen kohteena oleva kiinteistön osa sijaitsee asemakaavoitetulla alueella 
Jokelan keskustan tuntumassa, Pertun koulun luoteispuolella Kaarretien varrella. 
Vuonna 1988 lääninhallituksen vahvistamassa Riihihaka ja Nukarintien alueen 
rakennuskaavassa alue on osoitettu lähivirkistysalueeksi (VL), jolla sijaitsee 
rakennusala, jolle saa sijoittaa 50 k-m  suuruisen asumista tai virkistystoimintaa 2

palvelevan huoltorakennuksen. Pientalotontit ja etelässä Pertun koulun tontti 
ympäröivät nyt kaavamuutoshakemuksen kohteena olevaa kiinteistön osaa.

Jokelan osayleiskaavassa alue on lähivirkistysaluetta (VL): Alue varataan päivittäiseen 
virkistykseen, ulkoiluun ja luonnon kokemiseen. Alueen suunnittelussa ja toteutuksessa on 
kiinnitettävä erityistä huomiota ulkoilun ohjaamiseen ja ympäristön laatuun. Alueelle saa 
rakentaa vain yleistä virkistystä palvelevia, alueen luonteeseen sopivia rakennuksia ja 
rakenteita (MRL 43.2 §). Maisemaa muuttavaa maanrakennustyötä, puiden kaatamista tai 
muuta näihin verrattavaa toimenpidettä ei saa suorittaa ilman MRL 128 §:ssä tarkoitettua 
lupaa (MRL 43.2 §).

Maakuntakaavassa kohde sijoittuu taajamatoimintojen alueelle.

Tuusulan kunta on syyskuussa 2018 ostanut maanomistajilta noin 18 296 m² 
suuruisen määräalan kiinteistöstä 858-405-6-176 (Eloharju). Ostettu määräala sijoittui 
pääasiassa Opintien (kaavanro. 61) sekä Riihihaan ja Nukarintien alueen 
rakennuskaavojen (kaavanro. 3166) alueille, lisäksi pieneltä osin Temmon alueen 
rakennuskaavan alueelle (kaavanro. 3254). Määräalasta suuri osa oli opetustoimintaa 
palvelevien rakennusten korttelialuetta (YO). Lisäksi määräalaan sijoittui 
lähivirkistysaluetta (VL), jalankululle ja polkupyöräilylle varattua tiealuetta (pp/t), 
katualuetta, ohjeellista ulkoilureittiä sekä pieneltä osin erillispientalojen korttelialuetta 
(AO- 12).

Kyseisen kaupan yhteydessä maanomistajat pitivät itsellään tätä 
kaavamuutoshakemusta koskevan osan kiinteistöstä.

Harkinta

Hakemuksen kohteena olevan kiinteistön osan eteläpuolella on kunnan 
maanomistusta ja Pertun koulu. Palveluverkkosuunnitelman myötä voi Pertun koulun 
tontille tulla asemakaavan muutostarpeita. Hakemuksen kohteena oleva kiinteistön 
osa tutkitaan samassa yhteydessä kun kaavoitetaan laajempi kokonaisuus sisältäen 
kunnan omistamia maita ja huomioiden Pertun koulun tarpeet. Kohde voidaan lisätä 
kaavoitussuunnitelmaan III-luokan hankkeeksi.
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Ehdotus
Esittelijä: Pia Sjöroos, kaavoituspäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että

Kunnanhallitus toteaa, että kaavamuutos ei ole Tuusulan kunnan kannalta 
erittäin tärkeä, joten kaavatyötä ei pidetä kiireellisenä kärkihankkeena. 
Kaavamuutos lisätään kaavoitussuunnitelmaan III-vaiheen hankkeena, joka 
laadintaan myöhemmin osana laajempaa kokonaisuutta.  
Tuusulan kunta käynnistää kaavamuutoksen valmistelun, kun hanke on nostettu 
I-prioriteetin hankkeeksi.  

Lisäksi kuntakehityslautakunta päättää

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 264

Valmistelija / lisätiedot:
Henna Lindström

Liitteet
1 Jokela, Perttu, asemakaavan muutoshakemus karttaliite, khall 17.6.2019

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

todeta, että kaavamuutos ei ole Tuusulan kunnan kannalta erittäin tärkeä, joten 
kaavatyötä ei pidetä kiireellisenä kärkihankkeena. Kaavamuutos lisätään 
kaavoitussuunnitelmaan III-vaiheen hankkeena, joka laaditaan myöhemmin 
osana laajempaa kokonaisuutta.  
että Tuusulan kunta käynnistää kaavamuutoksen valmistelun, kun hanke on 
nostettu I-prioriteetin hankkeeksi. 

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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Kuntakehityslautakunta, § 89,12.06.2019
Kunnanhallitus, § 265, 17.06.2019

§ 265
Kauppatie, asemakaavan muutoshakemus

TUUDno-2018-1331

Kuntakehityslautakunta, 12.06.2019, § 89

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Kaava- ja kaavamuutoshakemusten käsittely

Jos maanomistaja tekee aloitteen kaavan muuttamisesta tai laatimisesta ja alueen 
kaavoittaminen koskee maanomistajan etua, oikeutta ja velvollisuutta sillä tavoin 
välittömästi, on hänellä oikeus saada kunnan viranomaisen ratkaisu aloitteeseensa. 
Asemakaavoja koskevat hakemukset käsitellään kuntakehityslautakunnassa ja 
kunnanhallituksessa.  Mikäli hakemuksesta tehdään myönteinen päätös, laaditaan 
hakijan ja kunnan välille kaavoituksen käynnistämissopimus, kun hanke on todettu I-
prioriteetin hankkeeksi eli ns. kärkihankkeeksi. Käynnistämissopimuksen 
hyväksymisen jälkeen kaavahanke käynnistyy.

Mikäli kuntakehityslautakunta ja kunnanhallitus tekevät kielteisen päätöksen 
kaavamuutoshankkeeseen, hakija voi tehdä päätöksestä oikaisuvaatimuksen, jonka 
käsittelee kunnanhallitus. Tästä kunnanhallituksen oikaisuvaatimuksen 
käsittelypäätöksestä voi valittaa hallinto-oikeuteen - maanomistajan aloitteeseen 
annettu kunnan viranomaisen ratkaisu kaavan muuttamisesta tai laatimisesta on 
valituskelpoinen ja siitä voidaan tehdä kunnallisvalitus (KHO 4.4.2003 t. 851). Myös 
kunnan päätös, jolla maanomistajan aloitteesta vireille tulleen kaavahankkeen 
valmistelu on keskeytetty, on valituskelpoinen ja tästäkin voidaan tehdä 
kunnallisvalitus hallinto-oikeuteen (KHO 27.10.2009 t. 2628). Kunnanhallituksen 
päätöksestä tulee tehdä ensin oikaisuvaatimus. Sen sijaan kunnan omasta aloitteesta 
tehty päätös kaavan muuttamisesta on vain valmistelua eikä tästä päätöksestä voi 
valittaa (KHO 2003:16).

Hakemus

Hakemus koskee kiinteistöjen Tienhaara 858-401-5-8 ja Santamäki 858-401-5-17 
asemakaavamuutosta. Kiinteistöt omistaa Tuusulan Apteekkitalo Oy. Kaksi 
maanomistaa, jotka ovat jättäneet asemakaavamuutoshakemuksen, omistavat 
puoliksi kaikki yhtiön osakkeet. Kiinteistö Santamäki sijaitsee osoitteessa Hyryläntie 9. 
Tienhaara sijaitsee Santamäen kiinteistön eteläpuolella. Kiinteistön Santamäki pinta-
ala on 2 690 m  ja Tienhaaran pinta-ala 1 220 m .2 2

Maanomistajat perustelevat hakemustaan: Rakennus vuodelta 1980. Kiinteistö on keskellä 
Hyrylää pääväylän korkeimmalla mäellä. Edustava paikka vaatisi uutta ja edustavaa 
rakentamista. Kuntakeskuksen saneeraus ja uudistaminen on laajemminkin käynnissä.
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Kaavoitustilanne

Hakemuksen kohteena olevat kiinteistöt sijaitsevat asemakaava-alueella Hyrylän 
keskuksessa. Pohjoisempi Santamäen kiinteistö sijoittuu Hyrylän keskustan 
rakennuskaavan alueelle (kaavanumero 54). Kaava on hyväksytty vuonna 1977. 
Kiinteistö on asemakaavassa korttelia 33069, AL: Liikerakennusten korttelialue. 
Korttelialueelle saa rakentaa asuntoja rakennusoikeuteen kuuluvana rakennuksen hoidon 
vaatimaa henkilökuntaa varten. Jos korttelialueella on kaksi tai useampia asuntoja, tulee 
piha-alueella varata leikkitilaa vähintään 10 % asuinhuoneistojen pinta-alasta. 
Rakennuspaikan osat, joita ei käytetä pysäköintiin, tiealueiksi, huoltopihoiksi jne. on 
istutettava. Yleiselle jalankululle varattua tiealuetta vastassa olevat korttelin rajat on 
istutettava puu- tai pensasrivein rakennustarkastajan ohjeiden mukaan niiltä osin kuin 
rakennus ei ole mainitussa rajassa kiinni. Mikäli rakennus on alle 5 m:n etäisyydellä 
rajasta, ei istutusta suoriteta niiltä osin kuin rakennuksen seinässä on näyteikkunoita tai 
sisäänkäyntejä. Istutusta ei myöskään suoriteta, mikäli rajaa vasten tiealueelle istutetaan 

Autopaikkoja tulee olla liiketiloissa vähintään 1 autopaikka / 50 k-mpuu- tai pensasrivi. 2

ja 1 autopaikka / asunto. Rakennusoikeus on 1 200 k-m  ja kerroskorkeus ½II. Lisäksi 2

kiinteistöstä osa on Hyryläntien katualuetta, osa yleiselle jalankululle ja huoltoajolle 
varattua tiealuetta Kauppatietä ja hyvin pieni osa puistoaluetta (P).

Tienhaaran kiinteistöstä osa on Hyrylän keskusta rakennuskaavassa (kaava nro 54) 
osoitettua AL-korttelia, osa Kauppatien yleiselle jalankululle ja huoltoajolle varattua 
tiealuetta, osa Hyryläntien katualuetta. Osa kiinteistöstä sijoittuu Hyrylän keskustan 
eteläosan rakennuskaavamuutoksen alueelle. Kaava on hyväksytty 1977 (kaava nro 
57). Kiinteistöstä osa on pysäköimisaluetta (LP), osa Hyryläntien katualuetta, osa 
yleiselle jalankululle ja huoltoajolle varattua Kauppatien aluetta ja pieni kulma 
Hyrylinnan rakennuskaavamuutoksen (kaava numero 38) asuntokerrostalojen 
korttelialuetta (AK).  

Hakemuksen kohteena olevien kiinteistöjen ympäristössä on tehty 
asemakaavamuutoksia: Suutarintien asemakaava on hyväksytty 26.3.2018 ja 
Ydinkeskustan korttelin 8067 asemakaava 26.11.2018. Kaavat mahdollistavat 
kerrostalorakentamista hakemuksen kohteena olevien kiinteistöjen 
naapurustoon.  Hakemuksen kohteina olevien kiinteistöjen itäpuolella on vireillä 
Nappulakadun kaava, jossa korttelin 33065 (Osuuspankin tontti) asemakaavaa 
muutetaan. Asemakaavamuutoksella tavoitellaan tehokasta asuinkerrostaloratkaisua. 
Samalla tutkitaan Kauppatien pohjoispään katualueen tarpeita.

Kiinteistöt sijoittuvat myös vuonna 2019 valmistuvan Keskustan yleissuunnitelman 
alueelle. Yleissuunnitelmassa ratkaistaan ympäristön maankäyttö kokonaisvaltaisesti. 
Hakemuksen kohteena olevien kiinteistöjen maankäyttöön vaikuttaa lisäksi Lahelan 
Orren linjaus, jota ratkotaan valmisteltavana olevassa Lahelanpelto III –
asemakaavassa.

Hyrylän laajentumissuuntien osayleiskaavassa kiinteistö sijoittuu valkoiselle alueelle. 
Osayleiskaava koskee niitä alueita, joilla on käyttötarkoitusmerkintä tai muu alueen 
käyttöä ohjaava merkintä. Hyryläntie on merkitty kokoojakatuna, jonka rinnalle on 
osoitettu kevyen liikenteen reitti.

Tuusulan yleiskaava 2040 –ehdotuksessa kiinteistö sijoittuu keskustatoimintojen 
alueelle (C). Pyöräilyn laatukäytävä ja viheryhteystarve ovat merkittyinä lähistölle. 
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Uudenmaan maakuntakaavassa kiinteistö sijoittuu keskustatoimintojen 
kohdemerkinnän alle, taajamatoimintojen tiivistettävälle alueelle.

Harkinta

Hakemuksen kohteena olevien kiinteistöjen alue on osa merkittävästi kehittyvää 
Hyrylän keskustaa. Ympärillä olevia asemakaavoja on päivitetty, keskustan rakenne 
tiivistyy ja tehostuu. Kyseisten kiinteistöjen kaavat ovat 1970-luvulta ja niitä voidaan 
pitää vanhentuneina, joissa on tehostamistarvetta. Alueen kokonaisvaltaista 
tutkimista tehdään Hyrylän yleissuunnittelun yhteydessä. Yleissuunnitelma saatetaan 
loppuun vuoden 2019 aikana. Hakemuksen kohteena olevien kiinteistöjen 
maankäyttöratkaisuun vaikuttavat lisäksi suunniteltu Lahelan Orsi sekä Lahelan 
suunnalta tuleva pyöräilyn laatukäytävä.

Alueen asemakaavamuutokselle on tarve. Kiinteistöjen asemakaavamuutoksen 
laatiminen tulee ajankohtaiseksi, kun lähiympäristön maankäyttöratkaisut ovat selvillä 
niin keskustan yleissuunnitelman kuin mm. Lahelan Orren osalta. Hakemuksen 
kohteena olevat kiinteistöt voidaan lisätä kaavoitussuunnitelmaan II-luokan 
hankkeeksi.

Ehdotus
Esittelijä: Pia Sjöroos, kaavoituspäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että

Hanke lisätään kaavoitussuunnitelmaan II-prioriteetin hankkeena
Tuusulan kunta käynnistää kaavamuutoksen valmistelun, kun hanke on nostettu 
I-prioriteetin hankkeeksi ja kun kaavoituksen käynnistämissopimus on 
hyväksytty ja on neuvoteltu lähialueen maanomistajien kanssa ko. alueiden 
sisällyttämisestä samaan kaavamuutokseen.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päättää

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 265

Valmistelija / lisätiedot:
Henna Lindström

Liitteet
1 Kauppatie asemakaavan muutoshakemus karttaliite, khall 17.6.2019

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää, että

hanke lisätään kaavoitussuunnitelmaan II-prioriteetin hankkeena
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Tuusulan kunta käynnistää kaavamuutoksen valmistelun, kun hanke on nostettu 
I-prioriteetin hankkeeksi ja kun kaavoituksen käynnistämissopimus on 
hyväksytty ja on neuvoteltu lähialueen maanomistajien kanssa ko. alueiden 
sisällyttämisestä samaan kaavamuutokseen.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, § 46,11.06.2019
Kunnanhallitus, § 266, 17.06.2019

§ 266
Kehittämisverkostojen ydintiimien väliarviointi ja jäsenten valinta toimikaudelle 6/2019-5
/2021

TUUDno-2019-1296

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 11.06.2019, § 46

Valmistelijat / lisätiedot:
Heidi Hagman
heidi.hagman@tuusula.fi
kehittämispäällikkö

Tuusulan alueelliset kehittämisverkostot

Alueelliset kehittämisverkostot (5 kpl) perustettiin vuonna 2017 kunnan 
johtamisjärjestelmän uudistuksen yhteydessä avoimiksi Tuusulan kunnan asukkaiden, 
yritysten, yhteisöjen, yhdistysten, seurojen ja järjestöjen yhteistyön ja 
yhteiskehittämisen alustoiksi. Verkostot ovat asukkaiden omaehtoisen toiminnan ja 
tekemisen alustoja, mahdollistajia ja toteuttajia sekä lähidemokratian ja asukkaiden 
osallisuuden edistämisen foorumeita. Kunnanhallitus on nimennyt verkostoihin 7 
hengen ydintiimit, joiden jäseniltä odotetaan aktiivisuutta sekä sitoutumista 
verkostojen toimintaan ja alueen kehittämiseen. (Khall 232/22.5.2017) 

Ydintiimien tehtäviin kuuluu muun muassa varmistaa kunnan strategian linjausten 
toteutuminen verkoston työskentelyssä, kehittämisverkoston asukkaiden ja yhteisöjen 
aktivoiminen, projektien tukeminen ja toimintaan osallistuminen. Ydintiimit ovat 
kokoontuneet kahden vuoden aikana keskimäärin 12 kertaa ja kokousten lukumäärä 
on 60 sisältäen kunnan järjestämät yhteiset tilaisuudet. Ydintiimien aktiivisuudessa ja 
toiminnassa on alueellisia eroja. Myös jäsenten osallistuminen vaihtelee suuresti, 
osallistumisaktiivisuus ydintiimin kokouksiin vaihtelee 50-76 % välillä.

Ydintiimien toiminnan arviointi

Ydintiimit ovat arvioineet omaa toimintaansa osana koko kunnan 
johtamisjärjestelmän arviointia toukokuussa 2019. Ydintiimien itsearviointikyselyyn 
vastasi 12/35 ydintiimien jäsenistä. Tuloksissa nousi esiin ydintiimien jäsenten 
vaihteleva sitoutuminen, kehittämisverkostojen ja niiden ydintiimien epäselvät roolit 
ja tehtävät sekä vapaaehtoisten toimijoiden tarve. Vastanneet näkivät ydintiimien 
varmistavan hyvin tai melko hyvin kunnan strategian linjausten toteutumisen 
verkoston työskentelyssä. Heikoimmin on toteutunut uudenlaisen asukaslähtöisen 
toiminnan mahdollistaminen ja tukeminen.

Ydintiimejä pyydettiin myös arvioimaan seuraavia toiminnassa esille nousseita 
ydintiimin jäsenen ominaisuuksia ja taitoja ja niiden tarpeellisuutta ydintiimin jäsenen 
tehtävän hoitamisessa:

Perehtyneisyys kuntastrategian linjauksiin ja tavoitteisiin osallisuustyössä
Halu ja kyky innostaa, ohjata ja tukea asukkaiden omaehtoista tekemistä
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Tuntemus siitä minkälaista tukea kunta tarjoaa asukkaiden omaehtoiselle 
tekemiselle
Kansalaisyhteiskunnan mahdollisuuksien tunnistaminen osallisuuden ja 
hyvinvoinnin edistämisessä
Kiinnostus uudenlaisesta asukastoiminnasta ja asukasaktivismin muodoista
Taito erottaa poliittisen vaikuttamisen ja kansalaisyhteiskunnan toiminnot 
toisistaan
Verkostoituminen erilaisten asukas- ja harrastajaryhmien kanssa ja kyky luoda 
yhdessä uutta
Aktiivinen osallistuminen ydintiimin toimintaan
Kyky toimia linkkinä alueen asukkaiden, ydintiimien ja kunnan välillä
Viestintäosaaminen ja halukkuus viestiä alueella tapahtuvasta vapaaehtois- ja 
asukastoiminnasta sekä kunnan osallisuustyöstä
Taito ideoida ja kehittää uudenlaista asukastoimintaa

Kaikkia edellä mainittuja ominaisuuksia ja taitoja pidettiin tärkeinä ydintiimin työssä. 
Merkittävimpinä näistä kuitenkin ydintiimin toimintaan sitoutumista sekä omaa halua 
innostaa ja tukea asukastoimintaa. Näiden ominaisuuksien lisäksi vapaissa 
vastauksissa korostettiin myös yhteistyökykyä, tapahtumajärjestäjäkokemusta ja 
viestintäosaamista. Kunnan osallisuustiimi on koonnut arvioinnissa esiin nousseiden 
ominaisuuksien pohjalta kehittämisverkostojen ydintiimien jäsenten osaamisprofiilin. 

Kunnan hallitosäännön 13 § mukaan kunnassa on lähidemokratian, kuntalaisten 
osallistamisen ja asiakaslähtöisyyden kehittämistä varten alueellisia 
kehittämisverkostoja, joiden kokoonpanosta, asettamisesta ja toimintaedellytyksistä 
päättää kunnanhallitus. Kunnanhallitus on vuonna 2017 päättänyt, että ydintiimeihin 
nimetään enintään 7 poliittisten ryhmien nimeämää henkilöä kunnanhallituksen 
toimikaudeksi. Ydintiimin nimeäminen on ajankohtaista kunnanhallituksen 
toimikauden vaihduttua kesäkuussa 2019. Valittavien henkilöiden toivotaan täyttävän 
ydintiimien jäsenten osaamisprofiilin. Arvioinnissa esiin nousseiden havaintojen 
pohjalta esitetään myös, että ydintiimi voi hakemuksesta tai kutsusta täydentää 
kokoonpanoaan alueen aktiivisilla toimijoilla. Uutta olisi myös, että verkostot 
valitsisivat keskuudestaan puheenjohtajat ja sihteerin.

Kehittämisverkostojen toiminnassa on myös noussut esiin tarve muuttaa Lahelan 
kehittämisverkoston nimi Lahelan ja Tuusulan kylien kehittämisverkostoksi. 

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää

merkitä kehittämisverkostojen ydintiimien arviointiraportin tiedoksi
ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi kehittämisverkostojen ydintiimien jäsenten 
osaamisprofiilin
nimetä kuhunkin kehittämisverkostoston ydintiimiin enintään 7 poliittisten 
ryhmien nimeämää ja osaamisprofiilin täyttävää henkilöä 
kunnanhallituksen toimintakaudeksi
että ydintiimi voi hakemuksesta tai kutsusta täydentää kokoonpanoaan 
alueen aktiivisilla toimijoilla
että verkostot valitsevat keskuudestaan puheenjohtajat ja sihteerin
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muuttaa Lahelan kehittämisverkoston nimen Lahelan ja Tuusulan kylien 
kehittämisverkostoksi.

Päätös
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päätti

merkitä kehittämisverkostojen arviointiraportin tiedoksi.
ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi kehittämisverkostojen ydintiimien osaamisprofiilin
nimetä kuhunkin kehittämisverkoston ydintiimiin enintään 7 poliittisten 
ryhmien nimeämää edustajaa ydintiimin osaamisprofiilin huomioiden. 
että ydintiimi voi hakemuksesta tai kutsusta täydentää kokoonpanoaan 
enintään viidellä alueen aktiivisella toimijalla
että verkostot valitsevat keskuudestaan puheenjohtajat (pj+vpj)
muuttaa Lahelan kehittämisverkoston nimen Etelä-Tuusulan kylien 
kehittämisverkostoksi.

Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 266

Valmistelija / lisätiedot:
Heidi Hagman

Liitteet
1 Kehittämisverkostojen ydintiimien kokoonpano toimikauden 6/2017 - 5/2019 
päättyessä, khall 17.6.2019
Verkkojulkisuus rajoitettu
2 Ydintiimiläisen osaamisprofiili, khall 17.6.2019
3 Ydintiimien arviointiraportti, khall 17.6.2019

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi kehittämisverkostojen ydintiimien osaamisprofiilin
muuttaa Lahelan kehittämisverkoston nimen Etelä-Tuusulan kylien 
kehittämisverkostoksi
nimetä Hyrylän, Jokelan, Kellokosken, Etelä-Tuusulan kylien ja Riihikallion 
kehittämisverkoston ydintiimiin kuhunkin enintään 7 poliittisten ryhmien 
nimeämää edustajaa toimikaudeksi 6/2019-5/2021 ydintiimin osaamisprofiilin 
huomioiden
että ydintiimi voi hakemuksesta tai kutsusta täydentää kokoonpanoaan enintään 
viidellä alueen aktiivisella toimijalla
että verkostot valitsevat keskuudestaan puheenjohtajat (pj+vpj).

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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Kunnanhallitus, § 51,11.02.2019
Kunnanhallitus, § 198,20.05.2019
Kunnanhallitus, § 267, 17.06.2019

§ 267
Kehittämisjohtajan virkavaalin vahvistaminen

TUUDno-2019-231

Kunnanhallitus, 11.02.2019, § 51

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas

Tuusulan kuntaorganisaatio uudistui vuoden 2019 alussa. Organisaatiouudistuksessa 
muodostettiin yhteisten palveluiden toimialueen osaksi Kehittäminen ja tietohallinnon 
palvelualue. Kehittäminen ja tietohallinto-palvelualue huolehtii kunnan kehittämisen 
kokonaisohjauksesta, tietohallinnosta, asiakkuuksien ja digitaalisten ratkaisujen 
kuntatasoisesta suunnittelusta ja kehittämisestä sekä ICT-palveluiden (käyttäjätuki, 
ICT-laitepalvelut, tietoliikenne- ja puhepalvelut) tuottamisesta ja kehittämisestä.
Kuntasoista kehittämisen johtamisen mallia on valmisteltu syksystä 2018 alkaen 
yhdessä toimialueiden kanssa. Työskentelyssä on selkeytetty kehittämistyön 
tehtäväkenttää sekä sen eri osa-alueita, kehittämisen menetelmiä ja työkaluja sekä 
toimielinten rooleja kehittämistyössä. Toimintamallin mukaista kehittämistyötä 
johtamaan tarvitaan Kehittämisjohtaja. Kehittämisjohtaja toimii Kehittäminen ja 
tietohallinto-palvelualueen päällikkönä. Palvelualueella työskentelee tällä hetkellä 
tietohallintopäällikkö, ICT-kehittämispäällikkö sekä kahdeksan henkilöä ICT-palvelut 
palveluyksikössä.

Kunnan keskeisenä strategisena tavoitteena on parantaa kuntalaisten 
palvelukokemusta. Palvelukokemuksen parantaminen ja palveluiden uudistaminen 
edellyttää panostamista asiakasprosessien, digitaalisten palvelujen sekä 
tietojohtamisen kehittämiseen. Muutokset ovat käynnissä myös Tuusulan kunnassa; 
uusia digitaalisia prosesseja kehitetään mm. asiakaspalautteen käsittelyn 
uudistamiseen sekä ohjelmistorobotiikan hyödyntämiseen liittyen (mm. talous- ja 
henkilöstöhallinnon tehtävät).  Samalla työn tekemisen tavat muuttuvat ja uusia 
työtapoja ja työvälineitä otetaan käyttöön (mm. ketterät menetelmät, mobiilit 
ratkaisut). Tämä kehittämistyön johtaminen edellyttää osaamisen ja johtamisen 
vahvistamista Tuusulan kunnassa.

Valtuusto hyväksyi 10.12.2018 § 146 kehittämistehtävätehtävän perustamisen. 
Kehittämistehtävän tehtäväkenttä sekä rooli ovat täsmentyneet valtuuston päätöksen 
jälkeen. Kehittämisjohtaja on tarpeen ottaa virkasuhteeseen, koska hän käyttää 
julkista valtaa mm. hankinnoissa. Hallintosäännön toimivaltasäännösten mukaan 
kunnanhallitus päättää palvelualuepäällikön valinnasta.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää 

julistaa haettavaksi kehittämisjohtajan viran
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että kelpoisuusvaatimuksena kehittämisjohtajan virkaan on yliopistossa tai 
korkeakoulussa suoritettu soveltuva ylempi korkeakoulututkinto sekä vahva 
kokemus tehtäväalueelta. Lisäksi valinnassa arvostetaan aktiivista 
kehittämisotetta ja hyviä vuorovaikutustaitoja
julkaista viran haettavaksi julkisten kuulutusten ilmoitustaulun ja kunnan 
verkkopalvelujen lisäksi työvoimahallinnon verkkopalvelussa ja muissa erikseen 
valittavissa kanavissa
oikeuttaa kansliapäällikön päättämään tarkemmin menettelyistä viran 
haettavaksi julistamisessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Markku Vehmas oli asiantuntijana kokouksessa.

Kunnanhallitus, 20.05.2019, § 198

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas

Kehittämisjohtajan virka julistettiin haettavaksi Tuusulan kunnan työpaikkasivulla sekä 
mol.fi., Oikotie, Duunitori, Monster sähköisissä kanavissa 20.2.2019. Viran hakuaika 
päättyi 10.3., johon mennessä saapui 47 hakemusta. Kaksi hakijaa veti hakemuksensa 
pois hakuajan päättymisen jälkeen. Hakijoista valittiin yhdeksän henkilöä 
ensimmäiseen haastatteluun, joihin osallistuivat Harri Lipasti ja Markku Vehmas. 
Hakemusten ja haastattelun perusteella kolmelle henkilölle suoritettiin 
henkilöarviointi ulkopuolisen Cresco Oy:n toimesta. Henkilöarviointien jälkeen 
haastateltiin vielä kahta vahvinta ehdokasta tehtävään. Haastatteluihin osallistuivat 
Arto Lindberg, Jussi Salonen, Mika-Mäki-Kuhna, Markku Vehmas ja Harri Lipasti. 

Viran kelpoisuusvaatimuksina ovat virkaan soveltuva yliopistossa tai korkeakoulussa 
suoritettu ylempi korkeakoulututkinto sekä vahva kokemus tehtäväalueelta. Lisäksi 
valinnassa arvostetaan aktiivista kehittämisotetta ja hyviä vuorovaikutustaitoja.

Osaamisen, koulutuksen, työkokemuksen, haastattelujen sekä henkilöarviointien 
perusteella tehtävään sopivimmaksi henkilöksi valikoitui kehitysjohtaja, dipl.ins. 
Teemu Laakso. Hänellä on vankka työkokemus prosessien ja tietojärjestelmien 
kehittämisestä sekä esimiestyöstä. Haastattelujen ja henkilöarvioinnin perustella 
Teemu Laaksoa voidaan pitää myös henkilökohtaisilta ominaisuuksiltaan hyvin 
tehtävään soveltuvana. 

Teemu Laakson kanssa on neuvoteltu virkasuhteen ehdoista, jonka perusteella on 
päädytty esittämään kokonaispalkaksi viranhoidosta 6 800 euroa/kk.

Yhteenveto hakijoista lähetetään kunnanhallituksen jäsenille. Hakemusasiakirjat ja 
soveltuvuusarvioinnit ovat käytettävissä kokouksessa. 

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää



Tuusulan kunta Pöytäkirja 16/2019 62 ( )147
Kunnanhallitus 17.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

valita kehittämisjohtajan virkaan dipl.ins. Teemu Laakson
viran hoidosta maksetaan kokonaispalkkana 6.800 euroa kuukaudessa
viran täyttämisessä noudatetaan kuuden kuukauden koeaikaa
todeta, että virkavaali on ehdollinen, ja se vahvistetaan, kun valittu on 
toimittanut todistuksen terveydentilastaan.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Markku Vehmas oli asiantuntijana kokouksessa.

Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 267

Valmistelija / lisätiedot:
Markku Vehmas

Kunnanhallituksen päätöksestä ei ole säädetyssä ajassa tehty oikaisuvaatimusta, joten 
kehittämisjohtajan virkavaali on saanut lainvoiman. 

Teemu Laakso on toimittanut kuntaan hyväksyttävän lääkärintodistuksen 
terveydentilastaan  ja ilmoittanut ottavansa viran vastaan siten, että virantoimitus 
toistaiseksi voimassa olevassa virkasuhteessa alkaa 12.8.2019. 

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

vahvistaa kehittämisjohtajan virkavaalin 
todeta, että Teemu Laakson virantoimitus alkaa 12.8.2019

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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§ 268
Rehtorien johtamisen TVA-järjestelmä

TUUDno-2019-1339

Valmistelija / lisätiedot:
Tanja Rontu-Hokkanen, Markus Torvinen

Tuusulan kunnassa on viime vuosina kasvatuksen ja koulutuksen 
kehittämissuunnitelman tavoitteiden mukaisesti yhdistetty johtajien tehtäviä ja sitä 
kautta lisätty virkarehtoreiden määrä ja vähennetty luokanopettajarehtoreiden 
määrää. Rehtorin työn vaativuuden kasvun myötä luokanopettajarehtorin tehtävät on 
todettu kuormittaviksi ja kehittämistyön tavoitteena on ollut selkeyttää johtajien 
tehtävänkuvia ja lisätä johtamiseen käytettävää aikaa. Osana johtamisen kehittämistä 
ja tukemista vuonna 2015 perustettiin yhtenäiskouluihin ja yläkouluihin/lukioihin 6 
virka-apulaisrehtorin virkaa ja samalla lakkautettiin 8 apulaisjohtajan tehtävää. Näiden 
muutosten myötä arvioidaan saadun vuodesta 2015 alkaen n. 40 000 €:n säästöt 
vuositasolla ja kehitettyä johtamisen edellytyksiä Tuusulassa. 

Osana johtamisen kehittämistä Tuusulan kunnan opetustoimessa on valmisteltu 
johtamisen tva-järjestelmän uudistamista. Tehtävään nimettiin työryhmä, johon 
kuuluivat opetuspäällikkö Markus Torvinen sekä rehtorit Seppo Ahonen, Jarno Kantola 
ja Jyrki Kaarila. Työryhmä kävi läpi nykyiset tva-kriteerit todeten tarpeen niiden 
uudistamiselle. Työryhmän toimesta listattiin eri keskusteluissa esiin nousseita 
vaativuustekijöitä ja ryhmä esitti huomioitavaksi niistä tärkeimmät. Vaativuustekijöistä 
ja niiden painoarvosta käytiin keskusteluja rehtoreiden kanssa esimiespäivien 
yhteydessä ja toteutettiin sähköinen kysely vaativuustekijöistä sekä niiden 
painoarvosta ja vaikutuksesta työhön. 

Nykyisessä tva-järjestelmässä on huomioitu 3 vaativuustekijää, joista jokaisesta 
maksetaan tva-korvaus. Esitettävässä uudessa tva-järjestelmässä vaativuustekijöiden 
määrää lisätään (= 9 vaativuustekijää).

iltapäiväkerho
perusopetus/lukio/varhaiskasvatus samoissa tiloissa
sairaalakoulu
valmistava opetus
suuri koulu (saman hinnoittelutunnuksen sisällä)
alueellinen erityisryhmä
johdettavana sivutoimipiste
yhtenäiskoulu
johdettavana kaksi yksikköä

 

Vaativuustekijöitä arvioidaan 4 painopisteen kautta: osaaminen, vaikutukset ja 
vastuut, yhteistyötaidot sekä työolosuhteet. Vaativuustekijät pisteytetään kunkin 
painopisteen osalta asteikolla 0-5 pistettä ja ne toimivat ns. apupisteinä tehtävän 
vaativuuden määrittelyn yhteydessä. Pisteytyksen kautta arvioidaan minkä suuruisen 
lisän työn vaativuus tuo johtajan palkkaukseen, on kyseessä rehtori tai apulaisrehtori. 
Vaativuustasoja on 4: perustaso, taso1, taso2 ja taso3. Tasoille 1-3 vaativuuslisä 
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määritellään euromääräisenä: 115 €, 230 €, 350 €. Perustasolla rehtorin tai 
apulaisrehtorin palkkaus on Tuusulan ovtes-taulukon mukainen peruspalkka. 
Opetuspäällikkö käy jokaisen rehtorin kanssa läpi rehtorin pisteytyksen vuosittain 
kehityskeskustelun yhteydessä.

Vararehtoreiden osalta nykyinen tva –järjestelmä ei huomioi riittävästi koulun kokoa, 
korvausten ollessa pienessä koulussa 50€/kk ja suuressa 100 €/kk. Oppilasmäärässä 
ero voi olla enimmillään n. 300 oppilasta.  Jatkossa tva-lisän suuruus määritellään 
koulujen koon mukaan siten, että rehtori jolla on kaksi yksikköä johdettavanaan, saa 
summan, jonka hän jakaa yksiköiden vararehtoreille tehtävien perusteella. Tällä tavoin 
tuetaan jaettua johtajuutta sekä annetaan mahdollisuus miettiä paikallisesti miten 
tehtävät rehtorin ja vararehtorien kesken jaetaan. 

Muutoksen kustannukset ovat rehtoreiden ja apulaisrehtoreiden osalta n. 15 000 €
/vuosi ja tähän on varattu määräraha kunnan vuoden 2019 budjetissa. 
Vararehtoreiden osalta kustannusvaikutus oli n. 16 000 €/vuosi ja se toteutettiin 
vuoden 2019 järjestelyvaraerästä.

Rehtorien tva-järjestelmä on käsitelty kunnassa riittävässä yhteistoiminnassa. 
Työryhmään on valittu edustajat rehtoreista. Työryhmän tuotos eli tämä uusi 
rehtorien johtamisen tva-järjestelmä on käsitelty myös useaan otteeseen 
henkilöstöjohtajan ja Jukon pääluottamusmies Antti Honkasen kanssa. 

Esitetään, että kunnanhallitus hyväksyy yllä mainitut johtamisen tva-tekijät. Päätöksen 
kustannusvaikutus on n. 15 000 €/vuosi. Kustannukseen on varauduttu v. 2019 
talousarviossa.Vararehtoreiden osalta todetaan asiasta päätetyn vuoden 2019 
järjestelyvaraerien käytön yhteydessä.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä rehtorien johtamisen tva-järjestelmän ja johtamisen tva-tekijät.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.

Tiedoksi
sivistys -toimialue, henkilöstöjohtaja
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§ 269
Oikaisuvaatimus henkilöstöjohtajan päätöksesta, TVA:n mukaisen palkkahinnoittelun 
muutos

TUUDno-2018-16

Valmistelija / lisätiedot:
Tanja Rontu-Hokkanen

Kristiina Kivinen ja Kia Tuominen ovat tehneet päätökseen TUUDno-2018-16 "Työn 
vaativuuden mukaisen palkkahinnoittelun muutos, kaksi perhetyöntekijää", 
oikaisuvaatimukset kunnanhallitukselle. Kivinen ja Tuominen vaativat päätöstä 
muutettavaksi siten, että se maksettaisiin viideltä vuodelta.

Henkilöstöjohtajan 2.6.2017 tekemän päätöksen mukaan perhetyöntekijöiden, 
vastaanotto- ja arviointiyksikön ohjaajien ja jälkihuollon ohjaajien palkat tarkistettiin 
1.1.2017 lukien. 1.1.2017 perhetyöntekijöiden palkkoja nostettiin seuraaviin 
palkkaluokkiin: Kristiina Kivinen ja Kia Tuominen (TuuSos01A) 2442, 98 euroa, muut 
perhetyöntekijät (TuuSos01A3) 2596, 76 euroa.

Kristiina Kivisen ja Kia Tuomisen palkkaluokka korjattiin tasavertaiseksi uuden 
päätöksen mukaan 18.9.2018, koska esimiehen mukaan Kivinen ja Tuominen tekivät 
samaa työtä kuin ylemmässä palkkaluokassa työskentelevät. Palkka korjattiin siten 
samaa työtä tekevien perhetyöntekijöiden kanssa työn vaativuuden mukaisesti (KVTES 
II luku 9§ mom 1). Korjaus tehtiin takautuvasti 1.1.2017 lukien palkkaluokkaan 
(TuuSos01/A3).

Uusittu palkkajärjestelmä astui voimaan 1.1.2017. Uusi päätös TUUDno-2018-16 
18.9.2018 korjasi vain palkkaluokkaa Kivisen ja Tuomisen osalta, ei takautuvuutta, eikä 
ollut tarpeen tehdä muutoksia uusittuun palkkausjärjestelmään. Tästä syystä 5 
vuoden takautuvuudelle ei ole perusteita.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnahallitus päättää

perusteluosasta ilmenevillä perusteilla hylätä oikaisuvaatimukset 
perusteettomina.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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Kunnanhallitus, § 161,14.05.2018
Kunnanhallitus, § 401,19.11.2018
Kunnanhallitus, § 270, 17.06.2019

§ 270
Gles Oy, Mäntsälän Aero lentokentän ympäristövaikutusten arviointiselostus, lausunto

TUUDno-2018-604

Kunnanhallitus, 14.05.2018, § 161

Valmistelijat / lisätiedot:
Sakari Eskelinen
sakari.eskelinen@tuusula.fi
lakimies

Lausuntopyyntö

Uudenmaan ELY -keskus pyytää Tuusulan kunnan kannanottoa Gles Oy:n 
suunnitteleman hankkeen ympäristövaikutusten arviointimenettelyn 
tapauskohtaisesta soveltamisesta. Gles Oy suunnittelee lausuntopyynnön mukaan 
betonimurskeen hyödyntämistä helikopterikentän ja lentopaikan rakentamisessa sekä 
kallion louhintaa ja Murskausta Mäntsälässä. ELY -keskus pyytää kannanottoa myös 
Mäntsälän kunnalta, Keski-Uudenmaan ympäristökeskukselta, Uudenmaan liitolta, 
Liikenteen turvallisuusvirastolta ja Liikennevirastolta.  Kysymys on siitä, onko YVA -
menettelyä tarpeen soveltaa Gles Oy:n hankkeeseen. Kannanotoissa pyydetään 
huomioimaan myös hankkeen mahdolliset yhteisvaikutukset muiden lähialueille 
suunniteltujen hankkeiden kanssa.

Kannanotto on mahdollista toimittaa lisäajan puitteissa 17.5.2018 mennessä.

YVA-menettelyn soveltamista koskevan päätöksenteon perusteet

Lausuntopyynnön mukaan Gles Oy on 16.8.2017 jättänyt Etelä-Suomen 
aluehallintovirastolle hanketta ”Ajoharjoitteluradan, helikopterikentän, lentopaikan 
rakentaminen sekä jätteen vastaanotto ja käsittely, Mäntsälä” koskevan 
ympäristölupahakemuksen.

Ennen lupa-asian ratkaisemista on Uudenmaan ELY-keskuksen tehtävä päätös YVA-
menettelyn mahdollisesta soveltamisesta hankkeeseen ja mikäli YVA on tarpeen 
tehdä, tulee se saattaa loppuun ennen lupapäätöksen antamista. YVA-tarveharkintaa 
varten ympäristölupahakemusta on päivitetty 15.1.2018 ja 23.2.2018.

Lausuntopyynnön mukaan YVA -menettelyä on sovellettava tämän tyyppiseen 
hankkeeseen, mikäli hanke on YVA-lain (252/2017) liitteen 1 hankeluettelon mukainen. 
Tämän luettelon mukaan velvoite koskee muun muassa muiden jätteiden kuin 
vaarallisen jätteen polttolaitoksia tai fysikaalis-kemiallisia käsittelylaitoksia, joiden 
mitoitus on enemmän kuin 100 tonnia jätettä vuorokaudessa (jätteen murskaus, 
hankeluettelon kohta 11 b) sekä muita kuin yhdyskunta- tai vaarallisen jätteen 
kaatopaikkoja, jotka on mitoitettu vähintään 50 000 tonnia vuodessa jätemäärälle 
(hankeluettelon kohta 11d).
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Hyötykäyttöhankkeessa arviointimenettely on tarpeen, mikäli hanke todennäköisesti 
aiheuttaa hankeluettelon hankkeiden vaikutuksiin rinnastettavia merkittäviä haitallisia 
ympäristövaikutuksia. Harkinnassa tarkasteltavia tekijöitä kuvataan YVA –asetuksen 1 
§:ssä.

Hanke ja sen vaikutusten kuvaus

Hanketta ja sen vaikutuksia on kuvattu lausuntopyynnön liitteissä, joita ovat 
ympäristölupahakemuslomake 23.2.2019, Yleiskuvaus 21.2.2019, yhdistetty 
meluvyöhykekartta 16.2.2018 ja yleiskuva 22.2.2018.

GLES Oy hakee ympäristölupaa helikopterikentälle ja lentopaikalle. Rakennettava 
kenttäalue sijaitsee yhtiön omistamalla 25 ha kokoisella tilalla 505-403-7-54 
Mäntsälässä länsipuolella Hirvikosken alueella. Alueen läpäisee Saunasuon 
metsäautotie. Kiinteistön suuntaa antava osoite on Hyvinkääntie 727-813,  04680 
Mäntsälä.

Alueen pohjarakenteiden rakentamisessa hyötykäytetään rakennusten lajittelevassa 
purussa syntyvää betonimursketta, jonka raekoko on enintään 400 mm. Betoni- ja 
tiilimursketta hyödynnetään arviolta 80 000 -160 000 tonnia vuodessa. Pääosin betoni 
tuodaan valmiiksi murskattuna. Alueella murskataan vuosittain alle 25 00 t betonia. 
Hyödynnettävän betonimurskeen arvioitu kokonaismäärä on noin 500 000 tonnia. 
Arvioitu rakentamisaika on noin 3-6 vuotta.

Betonijätteen murskausta tehdään maanantaista lauantaihin klo 07-18. Yöaikana (22-
07) murskausta ei harjoiteta. Betonia murskataan arviolta 20 työvuoroa vuodessa. 
Murskausta tehdään vuoden aikana eri jaksoissa.

Alueelta louhitaan kalliota kiitotien ja rullaustien kohdalta. Kalliota louhitaan noin 
44 500 m2 alueelta noin tasoon +89. Kalliota louhitaan yhteensä noin 130 000 m3. 
Vuosittain louhitaan arviolta 22 000 – 44 000 m3. Louhintaa ja murskausta tehdään 
arviolta kerran vuodessa noin 2-6 kuukautta kerrallaan. Ottamisaika on yhteensä noin 
3-6 vuotta. Louhintaa ei suoriteta lintujen pesimisaikana. Kalliosta noin 4000 m3 
murskataan hyödynnettäväksi alueen rakentamiseen. Muu osa louhittavasta kalliosta 
hyödynnetään louheena alueen tasauksessa.

Tontille rakennetaan oma 3500 m2 tasausallas pintavesien keräämiseksi ja 
käsittelemiseksi.

Luvitettavan alueen lounaispuolella sijaitsee Natura200 (F10100060) Mustametsä –
niminen alue. Itäpuolella on viljelyskäytössä oleva pelto. Pohjois- ja länsipuolella on 
metsää. Lähin pohjavesialue sijaitsee noin 3 km päässä kenttäalueesta länteen. 
Alueen läpäisee kaksi pohjoiseen laskevaa ojaa, jotka laskevat edelleen noin 3 km 
päässä pohjoisessa olevaan Kyynärjärveen. Kyynärjärvestä vedet virtaavat 
Mustijokeen.

Kevytlentopaikan ja helikopterikentän toiminnan osalta hakija esittää seuraavan 
kuvauksen:

Kevytlentopaikalla saa lentää purje- ja moottoripurjelentokoneilla, erittäin keveillä 
lentokoneilla (VLA), ultrakevyillä lentokoneilla (UL) sekä ultrakeveisiin lentokoneisiin 
rinnastettavilla lentokoneilla, joiden lentoonlähtömassa on enintään 500  kg ja 
sakkausnopeus enintään 65 km/h, ilmalaivoilla ja kuumailmapalloilla. Lentotoimintaa 
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harjoitetaan klo 09-21 kaikkina viikonpäivinä. Lentojen määrä on rajoitettu 250 
lentoon vuorokaudessa. Rakennettavan kiitotien pituus on 690 metriä.

Alueen helikopterikentän on tarkoitus palvella etenkin ammatillista ja viranomaisten 
ilmailutoimintaa. Alueella huolletaan helikoptereita sisätiloissa. Helikopteritoimintaa 
harjoitetaan myös lentotoiminnan toiminta-ajan ulkopuolella. Helikopterikentällä 
tullaan lentämään enintään 25 lentoa vuorokaudessa viranomaistoimintaa lukuun 
ottamatta. Ympäristölupahakemuksen liitteen 8A1 ”GLES Oy, Mäntsälä Hyvinkääntie 
727-813 Yleiskuvaus” erillisliitteen 1 mukaan helikopterilentoja on 30 lentoa/vrk.

Pyyntö lausuntopyynnön tarkentamiseksi

Koska ELY –keskuksen lausuntopyynnön toimintakuvaus ”Betonimurskeen käyttö 
helikopterikentän ja lentopaikan rakentamisessa ja kallion louhinta, ja murskaus, 
Mäntsälä” eroaa lupahakemuksen mukaisesta siten, että lupahakemus sisältää 
muitakin toimintoja, kuten ajoharjoittelurata, helikopterikenttä, lentopaikka sekä 
jätteen vastaanotto ja käsittely, niin ELY –keskukselta pyydettiin täsmennystä siitä, 
mitä toimintoja tarkoitetaan pyydettäessä kunnan kantaa YVA –menettelyn 
tapauskohtaisen soveltamisen tarpeen arviointiin. Ennen kaikkea pyydettiin 
täsmennystä siihen, koskeeko lausuntopyyntö myös helikopterikentän, lentopaikan ja 
ajoharjoitteluradan tulevaa toimintaa ja käyttöä jatkossa. Eli haetaanko nyt kui- tenkin 
ympäristölupaa myös lentotoimintaan kevytlentokoneilla ja helikoptereilla.

ELY –keskus on vastannut tarkennuspyyntöön seuraavasti:

”YVA-tarpeen tapauskohtaisessa harkinnassa arvioidaan onko kyseessä hanke, joka 
todennäköisesti aiheuttaa hankeluettelon hankkeiden vaikutuksiin rinnastettavia 
merkittäviä ympäristövaikutuksia. GLESin hankekokonaisuuden vaikutuksia tulee 
arvioida mm. kaavoitukseen, maankäyttöön, tiesuunnitelmiin, liikenteeseen, meluun 
ja luontoarvoihin.

GLESin hankekuvaus ja ympäristölupahakemus ovat muuttuneet jo parikin kertaa, nyt 
YVA-tarvepäätöstä pyydetään viimeisimmästä 23.2.2018 päivätystä 
ympäristölupahakemuksesta liitteineen. Ennen päätöksentekoa ELY-keskus pyytää 
kunnilta ja asianomaisilta lausuntoa YVA-tarpeesta. Hankkeen YVA-tarveharkinta 
koskee lähinnä jätehuoltoa: YVA-lain liitteen 1 hankeluettelon kohtia 11 b) ja 11 d), eli 
jätteen murskausmääriä ja jätteen hyötykäyttöä/kaatopaikkatoimintaa. 
Hankekokonaisuuteen kuuluvat myös kallion louhinta ja louheen murskaus sekä 
helikopteri ja lentopaikan rakentaminen. Hankekokonaisuuden ja alueella 
mahdollisesti muiden hankkeiden yhteisvaikutuksilla on merkitystä YVA-tarpeesta 
päätettäessä.”

Lentotoiminnan ympäristöluvan tarve ja YVA -menettelyn tarve

YSA 1 § 2. mom. 12 b –kohdan mukaan valtion viranomainen käsittelee lentoaseman 
ympäristöluvan ja YSA 2 § 1. mom. 11 a –kohdan mukaan kunnan viranomainen 
käsittelee muun lentopaikan kuin lentoaseman ympäristöluvan. YVAL 3 § 1. mom. 
mukaan ympäristövaikutusten arviointimenettelyssä arvioitavat hankkeet ja niiden 
muutokset luetellaan liitteessä 1.  YVAL liitteen 1 hankeluettelon kohdassa 9 e 
mainitaan lentokenttien rakentaminen kun pääkiitorata on vähintään 2100 metriä 
pitkä. Arviointimenettelyä sovelletaan lisäksi yksittäistapauksessa sellaiseen 
hankkeeseen tai jo toteutetun hankkeen muuhunkin kuin 1 momentissa tarkoitettuun 
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muutokseen, joka todennäköisesti aiheuttaa laadultaan ja laajuudeltaan, myös eri 
hankkeiden yhteisvaikutukset huomioon ottaen, 1 momentissa tarkoitettujen 
hankkeiden vaikutuksiin rinnastettavia merkittäviä ympäristövaikutuksia.  

Liikenne- ja viestintäministeriön (LVM) julkaisussa 16/2011 ”Helsingin seudun 
yleisilmailukentän sijaintivaihtoehdot”  käsitellään Helsingin seudun 
yleisilmailukenttien ympäristövaikutusten arviointia seuraavasti:

”Liikenne- ja viestintäministeriö päätti vuonna 2008, että se käynnistää Helsingin 
seudun yleisilmailukentän ympäristövaikutusten arvioinnin (YVA) ja toimii 
valmistelussa hankkeesta vastaavana. Hankkeen tarkoitukseksi määriteltiin YVA-lain 
mielessä edellytysten luominen Helsingin seudun uuden lentokentän sijainnin 
ratkaisemiselle joko tekemällä aluevaraus uutta lentokenttää varten tai tekemällä 
ratkaisu toiminnan jatkamisesta Helsinki-Malmin lentoasemalla ainakin 
vuokrasopimuksen päättymiseen asti vuoteen 2034.

Ministeriö valmisteli ympäristövaikutusten arviointia yhdessä maakunnan liittojen, 
kuntien ja muiden sidosryhmien kanssa niin, että lentokentän sijaintivaihtoehdot 
karsittiin viime vaiheessa viiteen vaihtoehtoon. Parhaiksi uusiksi vaihtoehdoiksi 
todettiin (aakkosjärjestyksessä) Karkkilan Haavisto, Mäntsälän Hirvihaara ja Porvoon 
Hinthaara-Vanhakartano. Lisäksi ympäristövaikutusten arvioinnissa olisi käsitelty 
Helsinki-Malmin toiminnan jatkamista nykyisissä puitteissa (ns. nollavaihtoehto) sekä 
vaihtoehtoa, jossa Helsinki-Malmilla olisi suunnaltaan käännetty kiitotie.

Ympäristövaikutusten arvioinnin valmisteluvaiheessa ongelmaksi muodostui, ettei 
ministeriöllä eikä millään muullakaan taholla ollut tässä vaiheessa hanketta uuden 
lentokentän rakentamiseksi. LVM teki eri osapuolille alkuvuodesta 2011 esityksen 
yhteistoiminnan järjestämisestä YVAn toteuttamiseksi. Saamiensa vastausten 
perusteella ministeriö katsoi, että YVA-prosessia ei jatketa ilman maankäytön 
suunnittelusta vastaavien viranomaisten osallistumista hankkeeseen ja sijaintikysymys 
siirretään ratkaistavaksi maakuntakaavassa.”

Voimassa olevan maakuntakaavan tarkastelu osoittaa, että maakuntakaavassa ei ole 
tällä hetkellä varausta GLES Oy:n suunnittelemalle lentopaikalle.

Ympäristölupahakemuksen mukaisen lentotoiminnan mittakaava

Ympäristölupahakemuksen kohdassa 8 Laitoksen toiminta kerrotaan, että 
lentotoimintaa harjoitetaan klo 9-21 kaikkina viikonpäivinä, lentojen määrä ollessa 
rajoitettu 250 lentoon vuorokaudessa. Kiitotien pituus on 690 m. Helikopterikenttä 
palvelee etenkin ammatillista ja viranomaisten ilmailutoimintaa. Helikoptereita 
huolletaan sisätiloissa. Helikopterikentällä tullaan lentämään enintään 25 lentoa 
vuorokaudessa. Helikopteritoimintaa harjoitetaan myös lentotoiminnan toiminta-ajan 
ulkopuolella.

Helsinki-Malmin lentotoiminnan laajuuden osalta esitetään Helsinki-Malmi Airport –
sivustolla (www.malmiairport.fi), että kentältä tehdään kylmimpänäkin vuodenaikana 
2000-4000 lento-operaatiota kuukaudessa, ja lentosuoritteilla mitattuna se on maan 
toiseksi vilkkain lentoasema. Finavian mukaan vuonna 2012 Helsinki-Malmin 
lentoasemalla tehtiin yli 38 000 lentoonlähtöä ja laskeutumista.

Suoritettaessa em. tietojen valossa vertailua GLES Oy:n hankkeen ja Helsinki-Malmin 
välillä niin 250 lentoa vuorokaudessa tekisi GLES Oy:n kentästä vuositasolla selvästi 
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vilkkaamman kuin Helsinki-Malmi.  Mikäli lentoja olisi esim. 150 vuorokaudessa, niin 
vuositasolla se tekisi 150 x 365 = 54 750 lentoa.

Maakuntakaavassa ei ole varauduttu GLES Oy:n lentopaikkaan, eikä hankkeen osalta 
ole tehty Helsingin seudun yleisilmailukentän sijaintivaihtoehdot –julkaisussa 
mainittua esillä ollutta YVA -menettelyä. Tästä syystä on perusteltua kyseenalaistaa 
ympäristölupahakemuksen liitteenä olevien selvitysten riittävyys lentotoiminnan 
ympäristövaikutusten osalta. Kysymys on perustavaa laatua, mikäli ympäristölupaa 
haetaan jo nyt lentopaikan ja helikopterikentän toiminnalle rakentamisen ohella.

Kunnanhallituksen lausunto

Kunnanhallitus katsoo, että ympäristölupahakemuksen mukainen muualta tuotavan 
betoni- ja tiilimurskeen hyötykäyttö lentokenttäalueen pohjarakentamisessa on 
kannatettavaa ja tavoiteltavaa jätteen hyödyntämistä.  Myös betonin murskaaminen 
paikanpäällä sekä kallion louhinta kiitotien ja rullaustien kohdalla on hyväksyttävää 
toimintaa hankkeen luvittamisen ja rakentamisen toteutuksen näkökulmasta. 
Ympäristölupahakemuksessa kuvattu hyötykäyttöhanke sijaitsee varsin etäällä 
Tuusulan kunnan alueelta, joten siitä koituvat ympäristövaikutukset ovat vähäiset 
kunnan näkökulmasta ennakolta arvioituna.

Tuusulan kunnasta on pyydetty lausuntopyynnön tarkennusta siltä osin, haetaanko 
nyt ympäristölupaa myös lentokentän ja helikopterikentän tulevalle toiminnalle, sillä 
nämä toiminnat on sisällytetty ympäristölupahakemukseen. ELY -keskuksen 
vastauksen mukaan hankkeen YVA-tarveharkinta koskee lähinnä jätehuoltoa.

Tuusulan kunta katsoo, että mikäli lentokentän ja helikopterikentän toiminnalle 
haetaan jo nyt ympäristölupaa, tulisi niiden osalta edellyttää tähän mennessä tehtyjä 
huomattavasti laajempia ympäristöselvityksiä ja vaikutusarviointeja. Tapauskohtainen 
YVA -menettely voi olla tarpeen nimenomaan lentotoiminnan ympäristövaikutusten 
johdosta. Liikenne- ja viestintäministeriö oli jo 2008 käynnistämässä YVA -menettelyä 
Helsingin seudun yleisilmailukentän ympäristövaikutusten arvioinnin osalta. Lopulta 
sijaintikysymys siirrettiin ratkaistavaksi maakuntakaavassa. Voimassa olevan 
maakuntakaavan tarkastelu kuitenkin osoittaa, että maakuntakaavassa ei ole varausta 
GLES Oy:n suunnittelemalle lentopaikalle.

Koska uutta lentokenttähanketta ei ole käsitelty maakuntakaavassa, eikä jo aiemmin 
suunniteltua YVA -menettelyä suoritettu, tapauskohtainen YVA -menettely voi olla 
perusteltu lentotoiminnan osalta. Ympäristölupahakemuksen kuvauksen perusteella 
hankkeen myötä saattaisi syntyä Helsinki-Malmia vilkkaampi lentopaikka. Sen 
johdosta olisi tarpeen arvioida ainakin lentotoiminnan meluvaikutusta, 
maankäytöllisiä ja kaavoituksellisia vaikutuksia sekä seudullisia laaja-alaisia 
vaikutuksia, kuten muuhun lentotoimintaan ja lentopaikkoihin kohdistuvia 
vaikutuksia. Tuusulan kannalta on tärkeää tietää, voisiko uusi vilkas lentopaikka alkaa 
myös vaikuttaa Helsinki-Vantaan lentoaseman lähestymis- ja nousureitteihin ja sitä 
kautta ympäristöluvan mukaisiin melukäyriin ja niiden sijaintipaikkoihin. 
Kunnanhallitus puoltaa tapauskohtaista YVA -menettelyä, jossa arvioidaan 
lentotoiminnan vaikutukset.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja
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Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi ELY-keskuksen lausuntopyynnön ja GLES Oy:n 
ympäristölupahakemuksen liitteineen
antaa asiassa perusteluosan mukaisen lausunnon ELY-keskukselle 
toimitettavaksi
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 19.11.2018, § 401

Valmistelijat / lisätiedot:
Sakari Eskelinen

Lausuntopyyntö
Uudenmaan ELY-keskus pyytää kunnan lausuntoa Gles Oy:n Mäntsälän Aero 
lentokenttää koskevasta ympäristövaikutusten arviointiohjelmasta. Lausunto tulisi 
toimittaa 26.11.2019 mennessä.

Hankekuvaus
Hankkeen tarkoituksena on toteuttaa uusi yleisilmailun lentokenttä erityisesti 
pääkaupunkiseudun tarpeita varten. Lentokenttä sijaitsee Mäntsälässä valtatien 25 
vieressä lähellä pääkaupunkiseutua. Hankealueen pinta-ala on 49 hehtaaria.

Alueen maarakentamisessa hyödynnetään louhittavaa maa-ainesta sekä 
purkutyömailla muodostuvaa kierrätysbetonia ja -tiiliä. Lisäksi voidaan hyödyntää 
pääkaupunkiseudun jätteenpolttolaitoksessa muodostuvaa kuonaa. Pintarakenteissa 
voidaan hyödyntää kaduilta kerättyä hiekoitussepeliä. Alueen pohjarakenteiden 
rakentamisessa käytettävän betonimurskeen raekoko on pääosin alle 400 mm. 
Rakentamisessa voidaan hyödyntää myös betonilouhetta, joka sisältää myös 
betonirautoja. Hankealueelta louhitaan kalliota, joka hyödynnetään lentokentän 
rakentamisessa louheena ja murskeena. Uusiomateriaalien lisäksi rakentamisessa 
voidaan käyttää maa-ainesten ottoalueilta tuotavaa kiviainesta. Rakentamisessa 
hyödynnetään betoni- ja tiilimursketta arviolta 80 000 -160 000 tonnia (53 000 – 107 
000 m3) vuodessa.

Lentokentän yhteydessä on lentokonehalli tai -halleja sekä koneiden tankkauspiste. 
Hankealueen koillisosaan toteutetaan hulevesien käsittelypaikka. Koillisosassa on 
myös ilmailuun ja moottoriurheiluun liittyviä harrastustiloja. Alueelle rakennetaan 
myös hakelämpölaitos. Hankealueelle on suunniteltu huoltoasema henkilöautojen 
tankkauspaikaksi ja kahvila sekä rekkaparkki ja raskaan liikenteen tankkauspaikka. 
Alueen länsipäätyyn on suunniteltu kiihdytysrata ja tapahtumakenttä. Asfaltoitavan 
alueen ulkopuolelle rakennetaan elinympäristö kuivan paahdeympäristön kasveille ja 
hyönteisille. Hankealueelle järjestetään talousvesi joko kirkonkylän vesijohtoverkosta 
tai paikallisesti porakaivosta.

YVA -ohjelmassa on muotoiltu viisi erilaista vaihtoehtoa hankkeen osalta.

VE 1.  Pitkä kenttä ja kiihdytysrata
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Vaihtoehdossa VE 1. vuotuinen lento-operaatioiden määrä on enintään 60 000.
Suuri osa lento-operaatioista muodostuu koulutuslennoista ja läpilaskuharjoittelusta. 
Kiitotien pituus on 1190 m ja sen yhteyteen rakennetaan useita lentokonehalleja. 
Lentokoneiden pysäköintipaikan yhteydessä on lentokoneiden tankkauspiste. 
Rekkaparkki jossa 35 parkkipaikkaa sekä huoltoasema ja kahvila. Rakennetaan suuri 
meluvalli, jonka sisäpuolella on kiihdytysrata ja tapahtumakenttä. Lisäksi ilmailuun ja 
moottoriurheiluun liittyviä edustus-, valmistautumis- ja harrastustiloja. Hakkeella 
toimiva lämpökeskus.

Helikopterilentoja arviolta 2 lentoa vuorokaudessa.

VE 2.   Pitkä kenttä ja huoltoasema
Vaihtoehdossa VE 1. vuotuinen lento-operaatioiden määrä on enintään 60 000.
Suuri osa lento-operaatioista muodostuu koulutuslennoista ja läpilaskuharjoittelusta. 
Kiitotien pituus 1190 m ja samaan yhteydessä lentokonehalleja. Lentokoneiden 
tankkauspaikka ja pysäköintipaikka lentokoneille. Rekkaparkki jossa 35 parkkipaikkaa 
sekä huoltoasema ja kahvila.

Vaihtoehdossa VE 2. vuotuinen lento-operaatioiden määrä on enintään 40 000.

Helikopterilentoja arviolta 2 lentoa vuorokaudessa.

VE 3.   Pitkä kenttä
Vaihtoehdossa VE 3. vuotuinen lento-operaatioiden määrä on enintään 5000.
Kentälle tulee läpilentokielto eikä kentällä ole koulutuslentoja. Rakennetaan vain yksi 
lentokonehalli. Kiitotien pituus 1190 m ja samaan yhteydessä lentokonehalli.
Lentokoneiden tankkauspaikka ja pysäköintipaikka lentokoneille.

Helikopterilentoja arviolta 2 lentoa vuorokaudessa.

VE 4.   Lyhyt kenttä
Vaihtoehdossa VE 4. vuotuinen lento-operaatioiden määrä on enintään 2200.
Kiitotien pituus 690 m ja samaan yhteydessä lentokonehalli. Lentokoneiden 
tankkauspaikka ja pysäköintipaikka lentokoneille.

Helikopterilentoja arviolta 2 lentoa vuorokaudessa.

VE 0  Alueen tasaus ja muuttaminen pelloksi

Lopputilanteessa alueella on pelto.

Pääkaupunkiseudun yleis- ja harrasteilmailu hoidetaan muilta kentiltä.

Vaihtoehtojen yksityiskohtainen sisältö on luettavissa liitteenä olevasta YVA –
ohjelmasta.

YVA -ohjelman mukaan vaikutuksia arvioidaan seuraaviin tekijöihin: 
yhdyskuntarakenne, maankäyttö ja kaavoitus, kasvillisuus, eliöt ja luontokohteet, maa- 
ja kallioperä sekä pohjavesi, pintavedet, liikenne, maisema- ja kulttuuriympäristö, 
melu, ilmasto ja ilman laatu, luonnonvarojen hyödyntäminen, elinkeinoelämä, 
ihmisten terveys, elinolot ja viihtyvyys.

Kunnanhallituksen aikaisempi lausunto
Kunnanhallitus otti aiemmassa lausunnossaan myönteisen kannan YVA –menettelyn 
tarpeeseen Gles Oy:n Mäntsälän Aero –hankkeessa.
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Kunnanhallitus katsoi, että mikäli lentokentän ja helikopterikentän toiminnalle 
haetaan jo nyt ympäristölupaa, tulisi niiden osalta edellyttää tähän mennessä tehtyjä 
huomattavasti laajempia ympäristöselvityksiä ja vaikutusarviointeja. YVA -menettely 
olisi tarpeen nimenomaan lentotoiminnan ympäristövaikutusten johdosta. Liikenne- ja 
viestintäministeriö oli jo 2008 käynnistämässä YVA -menettelyä Helsingin seudun 
yleisilmailukentän ympäristövaikutusten arvioinnin osalta. Lopulta sijaintikysymys 
siirrettiin ratkaistavaksi maakuntakaavassa. Voimassa olevan maakuntakaavan 
tarkastelu kuitenkin osoitti, että maakuntakaavassa ei ole varausta GLES Oy:n 
suunnittelemalle lentopaikalle.

Kunnanhallitus katsoi aiemmassa lausunnossaan, että hankkeen myötä saattaisi 
syntyä Helsinki-Malmia vilkkaampi lentopaikka. Siksi tulee arvioida ainakin 
lentotoiminnan meluvaikutusta, maankäytöllisiä ja kaavoituksellisia vaikutuksia sekä 
seudullisia laaja-alaisia vaikutuksia, kuten muuhun lentotoimintaan ja lentopaikkoihin 
kohdistuvia vaikutuksia. Tuusulan on tärkeää tietää, voisiko uusi vilkas lentopaikka 
alkaa myös vaikuttaa Helsinki-Vantaan lentoaseman lähestymis- ja nousureitteihin ja 
sitä kautta Helsinki-Vantaan ympäristöluvan mukaisiin melukäyriin ja niiden 
sijaintipaikkoihin.

Kunnanhallituksen lausunto
Kunnanhallitus toteaa, että Gles Oy:n laatima YVA -ohjelma on varsin monipuolinen ja 
monilta osin laadukas suunnitelma vaikutusarvioinnin pohjaksi. Lentotoiminnan 
laajuutta, ominaispiirteitä, vaikutuksia maankäyttöön ja kaavoitukseen sekä melun 
(rakentamisen aikainen, lentokoneiden, helikoptereiden ja kiihdytysajojen melu) 
vaikutusten arviointimenetelmiä on pyritty kuvaamaan 
yksityiskohtaisesti.  Kunnanhallitus kiinnittää huomiota kuitenkin myös siihen, että 
YVA -ohjelmaan ei ole sisällytetty kaikkia kunnanhallituksen aiemmassa lausunnossa 
ja YVA -menettelyn aloituskokouksessa esitettyjä kannanottoja arvioinnin tarpeessa 
olevista ympäristövaikutuksista. Tuusulan kannalta YVA -ohjelma ei ole vielä riittävän 
kattava, vaan lisäksi olisi arvioita uuden vilkkaan lentopaikan avaamisesta seuraavia 
laaja-alaisia seudullisia vaikutuksia, kuten vaikutuksia muuhun lentotoimintaan ja 
muihin seudun lentopaikkoihin. Tuusulan kunnan kannalta on tärkeää tietää, voiko 
uusi vilkas lentopaikka alkaa vaikuttamaan myös Helsinki-Vantaan lentoaseman 
lähestymis- ja nousureitteihin ja sitä kautta Helsinki-Vantaan ympäristöluvan 
mukaisiin melukäyriin ja niiden sijaintipaikkoihin. Tältä osin YVA -ohjelmaa on vielä 
ehdottomasti täydennettävä, sillä ohjelmassa ei ole lainkaan mainintaa siitä, kuinka 
näitä vaikutuksia tullaan arvioimaan.

Lisäksi on otettava huomioon, että edellisen lausunnon jälkeen on tullut nähtäville ja 
lausunnolle Uusimaa -kaava 2050 luonnos mm. uusine laskeutumisvyöhykekäyrineen. 
Tämän vuoksi YVA -ohjelmaa tulee täydentää myös siten, että siinä arvioidaan 
Mäntsälän Aeron lentotoiminnan mahdolliset vaikutukset uuden maakuntakaavan 
mukaisiin laskeutumisvyöhykekäyriin ja ympäristömelukäyriin sekä niiden 
mahdollisiin sijainninmuutoksiin. Toistaiseksi ohjelmassa ei ole lainkaan mainintaa 
siitä, kuinka näitä vaikutuksia tullaan arvioimaan ja tätä kunnanhallitus pitää ilmeisenä 
puutteena.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää
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merkitä tiedoksi ELY –keskuksen lausuntopyynnön liitteineen
antaa perusteluosion mukaisen lausunnon ELY –keskukselle toimitettavaksi
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 270

Valmistelija / lisätiedot:
Sakari Eskelinen

Oheismateriaali
1 Arviointiselostus ilman liitteitä 20.5.2019, khall 17.6.2019 oheinen

Lausuntopyyntö
ELY-keskus pyytää lausuntoa Gles Oy:n Mäntsälän Aero lentokenttää koskevasta 
ympäristövaikutusten arviointiselostuksesta. Lausunto tulee antaa 19.7.2019 
mennessä.

Arviointiselostus ja kuulutus löytyvät osoitteesta 

www.ymparisto.fi/GlesMantsalaAeroYVA

Arviointiselostus
Gles Oy:n Mäntsälän Aero lentokenttähankkeesta on valmistunut 10.5.2019 päivätty 
104 sivua käsittävä ympäristövaikutusten arviointiselostus.

Ympäristövaikutusten arviointiohjelmasta lausuttaessa Tuusulan kunnanhallitus 
kiinnitti huomiota tarpeeseen selvittää lentokenttähankkeen maankäytöllisiä ja 
kaavoituksellisia vaikutuksia. Vaikutuksia tuli selvittää mm. sitä silmälläpitäen, voisiko 
Mäntsälän Aeron mahdollisesti Malmin lentokenttää korvaava lentotoiminta vaikuttaa 
Helsinki-Vantaan lentoaseman ympäristöluvan mukaisiin melukäyrien sijaintiin 
Tuusulan kaavoitusta ja maankäyttöä haittaavalla tavalla. Arviointiselostuksen osiossa 
11.1.sivuilla 46-50 on selostettu vaikutusten arviointia ja vaikutuksia 
yhdyskuntarakenteeseen, maankäyttöön ja kaavoitukseen.

Arvioinnin johtopäätösten mukaan hankkeella ei ole kuntarajat ylittäviä vaikutuksia 
maankäyttöön tai yhdyskuntarakenteeseen.  Uusimaa-2050 kaavaehdotuksen 
kaavaselostuksessa todetaan, että harrasteilmailun kenttiä ei esitetä, koska niiden 
merkitys on henkilöliikenteen ja kuljetusten kannalta vähäinen. Hankkeen 
toteuttaminen ei edellytä sen osoittamista yleis- tai asemakaavoissa. Kenttä voidaan 
toteuttaa Ilmailulain 79 §:n mukaisella rakentamisluvalla, eikä rakentamiseen tarvita 
maankäyttö- ja rakennuslain mukaisia lupia. 

Vaihtoehtojen vertailu tehtiin nykytilanteen sekä VE0, VE1, VE2 ja VE3 välillä. 

Nykytilanteessa hankealueella on käynnissä vaihtoehdon V0 mukainen pellon 
perustaminen. Metsää on jätetty pystyyn valtatien varteen sekä itäpuolen nykyisen 
pellon ja hankealueen väliin.

VE 1: Pitkä kenttä ja kiihdytysrata
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Lentokentän lisäksi alueelle on toteutettu runsaasti muuta lentokentän yhteyteen 
sopivaa maankäyttöä (kiihdytysrata, tapahtumakenttä, harrastetilat, kahvila, 
huoltoasema, rekkaparkki).

VE 2: Pitkä kenttä ja huoltoasema

Lentokentän lisäksi alueelle on toteutettu kahvila, huoltoasema ja rekkaparkki.

VE 3: Pitkä kenttä ja VE 4: Lyhyt kenttä

Alueelle on toteutettu lentokenttä siihen liittyvine rakenteineen.

VE 0: Hankealue on tasattu ja muokattu pelloksi ilman, että ulkopuolelta on tuotu 
materiaalia alueelle. Pellon pinta on hiekkapitoinen ja viljavuus heikko.

Vaikutusten arvioinnin yhteenvedon mukaan hankkeen mikään vaihtoehto ei aiheuta 
haitallisia vaikutuksia yhdyskuntarakenteeseen eikä aiheuta hankealueen ulkopuolelle 
muutospaineita nykyiseen tai suunniteltuun maankäyttöön. Hankkeen vaihtoehdot 0, 
3 ja 4 voidaan toteuttaa ilman kaavallista ohjausta. Vaihtoehdot 1 ja 2 on mahdollista 
toteuttaa kunnan tekemillä suunnittelutarveratkaisuilla tai vaihtoehtoisesti 
asemakaavoituksen kautta.

Arviointiselostuksen kohdassa 11.5. (s.68) on selostettu vaikutuksia lentoliikenteeseen. 
Hankealue sijaitsee Helsinki-Vantaan lentoaseman lähestymisalueella, jossa 
yleisilmailun matkalentokorkeus saa olla enintään 1300 jalkaa, eli noin 400 metriä 
meren pinnan yläpuolella.  Arvioinnin tulos on, että Mäntsälä Aeron lentokenttä ei 
vaikeuta lentotoimintaa Helsinki-Vantaan lentoasemalla. Se ei myöskään vaikuta 
lähiseudun muiden yleisilmailun kenttien (Hyvinkää, Nummela, Hanko, Pyhtää) 
toimintaan.

Mäntsälä Aeron kentältä lähtevät tai kentälle saapuvat koneet lentävät Mäntsälän 
kuntarajan kohdalla matkalentokorkeudessa. Matkalentokorkeudessa lentävillä 
yleisilmailun koneilla ei ole haitallisia vaikutuksia maanpinnan tasolle, joten hankkeen 
ilmailutoiminnalla ei ole haitallisia vaikutuksia naapurikuntien alueella.

Arviointiselostuksen kohdassa 14.1. on selostettu toimintaan liittyviä riskejä ja 
kohdassa 14.2. arviointiin liittyviä riskejä ja epävarmuustekijöitä (s.98-99). 
Lentotoimintaan liittyvä riski on lento-onnettomuus, josta voi tulla henkilövahinkoja, 
kaluston rikkoutumista tai polttoaineen valumista maahan. Lentotoiminnan 
melumallinnukset perustuvat puolestaan tiettyyn lentomäärään ja koneiden 
lähtömelutasoon. Jos näistä jompikumpi muuttuu, se vaikuttaa mallinnuksen tuloksiin.

Kunnanhallituksen lausunto
Kunnanhallitus pitää ympäristövaikutusten arviointiselostusta riittävänä. Vaikka aivan 
suoraa ja nimenomaista kannanottoa siihen, että voisiko Mäntsälän Aeron 
lentotoiminta vaikuttaa Helsinki-Vantaan lentoaseman ympäristöluvan mukaisten 
melukäyrien sijaintiin Tuusulan maankäyttöä ja kaavoitustoimintaa vaikeuttavalla 
tavalla, ei saatu, voidaan arviointituloksista päätellä sen olevan epätodennäköistä.

Arvioinnin johtopäätösten mukaan hankkeella ei ole kuntarajat ylittäviä vaikutuksia 
maankäyttöön tai yhdyskuntarakenteeseen.  Hankkeen mikään vaihtoehto ei aiheuta 
haitallisia vaikutuksia yhdyskuntarakenteeseen eikä aiheuta hankealueen ulkopuolelle 
muutospaineita nykyiseen tai suunniteltuun maankäyttöön. Arvioinnin tulos on, että 
Mäntsälä Aeron lentokenttä ei vaikeuta lentotoimintaa Helsinki-Vantaan 
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lentoasemalla. Se ei myöskään vaikuta lähiseudun muiden yleisilmailun kenttien 
(Hyvinkää, Nummela, Hanko, Pyhtää) toimintaan.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi ympäristövaikutusten arviointiselostuksen
antaa perusteluosan mukaisen lausunnon Uudenmaan ELY-keskukselle 
toimitettavaksi
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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§ 271
Helsinki-Vantaan lentoaseman ympäristöluvan lupamääräyksen 3.5 mukainen selvitys, 
lausunto

TUUDno-2019-1227

Valmistelija / lisätiedot:
Sakari Eskelinen

Lausuntopyyntö
Etelä-Suomen Aluehallintovirasto pyytää lausuntoa Finavia Oyj jättämästä Helsinki-
Vantaan lentoaseman ympäristöluvan lupamääräyksen 3.5. mukaisesta selvityksestä. 
Lausunto pyydetään toimittamaan 3.7.2019 mennessä.

Asia
Finavia Oyj on toimittanut aluehallintovirastoon selvityksen, jossa arvioidaan 
kohtuuttoman rasituksen ja terveyshaitan aiheutumista lentomelualueella (Lden 
55dB) sijaitsevilla asuinalueilla. Selvityksessä kiinnitetään huomiota yöaikaiseen 
meluun ja mahdollisuuksiin siitä aiheutuvan haitan ehkäisemiseksi. Selvitys on jätetty 
Helsinki-Vantaan lentoaseman toimintaa koskevan 4.8.2011 annetun ympäristöluvan 
(nro 49/2011/1) lupamääräyksen 3.5 edellyttämänä. Aluehallintoviraston tulee 
selvityksen perusteella ratkaista, täyttyvätkö ympäristönsuojelulain 49 §:n mukaiset 
ympäristöluvan myöntämisen edellytykset.

Ympäristöluvan myöntämisedellytysten täyttymisen arviointi on selvityksen mukaisilta 
osin tullut ajankohtaiseksi, sillä meluun liittyvien toimintarajoitusten asettamista 
koskeva ilmailulain mukainen menettely on päättynyt ja asiassa 21.10.2015 annettu 
liikenne- ja viestintäviraston (Traficom, ent. Trafi) päätös on tullut lainvoimaiseksi. 
Luvan myöntämisedellytysten uudelleen arviointi liittyy Korkeimman hallinto-
oikeuden 21.1.2015 antamalla päätöksellä (taltionumero 94) ympäristöluvasta 
kumottuihin lupamääräyksiin 3.2.-3.4.

Selvityksessä Finavia Oyj on arvioinut Helsinki-Vantaan lentoasemalla toteutunutta 
toimintaa suhteessa kumotuissa lupamääräyksissä annettuihin rajoituksiin. 
Selvityksen mukaan Helsinki-Vantaan lentoaseman yöajan klo 00.30-05.30 
liikennemäärä ei ole lisääntynyt ja meluhaittaa on Finavia Oyj:n mukaan vähennetty 
pitkäjänteisellä melunhallinnalla terveyshaitan ja kohtuuttoman rasituksen 
estämiseksi. Selvityksen liitteenä on esitetty on Helsinki-Vantaan lentoaseman 
lentoaseman lentokonemelun hallintasuunnitelma sekä vuonna 2018 päivitetty 
lentomelun vaikutuksia käsittelevä selvitys.

Helsinki-Vantaan lentoasema sijaitsee Vantaan kaupungin alueella Kehä III 
pohjoispuolella, Tuusulanväylän länsipuolella ja Hämeenlinnanväylän itäpuolella.

Finavia Oyj:n selvityksen johtopäätökset
Etelä-Suomen Aluehallintoviraston myöntämässä Helsinki-Vantaan lentoaseman 
ympäristöluvassa asetettujen lupamääräysten 3.2-3.4. tavoitteet ovat käytännössä 
toteutuneet ilman toimintarajoitusten asettamista ja meluvaikutukset vastaavat 
käytännössä aluehallintoviraston päätöksessä arvioitua tilannetta. Määräykset oli 
kohdistettu klo 00.30-05.30 väliselle yön ajalle, ottaen huomioon, että Helsinki-
Vantaan lentoasema toimii Suomen ulkomaanliikenteen keskeisenä lentoasemana, 
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jonka kautta on myös järjestetty Suomen sisäisen lentoliikenteen yhteydet ulkomaan 
lennoille ja takaisin.

Selvityksen mukaan nykytilanne vastaa käytännössä tilannetta, jota meluisimpien ilma-
alusten yöaikaista toimintaa rajoittamaan pyrkineillä lupamääräyksillä tavoiteltiin.

Lentoaseman liikennetilastot osoittavat, että lupamääräysten 3.2. mukaiset 
sydänyönaikaiset operaatiot muilla kuin vähämeluisilla suihkukoneilla ovat 
vähentyneet erittäin merkittävästi lupaa haettaessa vallinneesta tilanteesta. Tällä 
hetkellä niitä on aikavälillä 00.30 - 05.30 keskimäärin alle 0,5 lentoonlähtöä ja noin 0,5 
laskeutumista vuorokaudessa. Edelleen lupamääräyksen 3.3 mukaisesti 
sydänyönaikaisten laskeutumisten määrä klo 00.30-05.30 välisenä aikana ei ole 
lisääntynyt vuosien 2007-2009 keskiarvosta. Myöskään yöajan klo 00.30-05.30 
rahtilennot suihkukoneilla eivät ole lisääntyneet vuoden 2007 lupahakemuksen 
tasosta.

Helsinki-Vantaan lentoaseman yöajan klo 00.30-05.30 liikennemäärä ei kumottujen 
lupamääräysten tavoitteleman tilanteen mukaisesti ole lisääntynyt ja meluhaittaa on 
vähennetty pitkäjänteisellä melunhallinnalla terveyshaitan ja kohtuuttoman 
rasituksenestämiseksi.  Finavia Oyj katsoo selvityksensä johtopäätöksenä, että 
Helsinki-Vantaan lentoaseman toiminnasta ei aiheudu voimassaolevan 
ympäristönsuojelulain 527/2014 49 §:n mukaista terveyshaittaa tai 
naapuruussuhdelain 26/1920 17 §:n 1 momentissa tarkoitettua kohtuutonta rasitusta.

Kunnanhallituksen lausunto
Trafi hylkäsi 21.10.2015 antamallaan päätöksellä Finavia Oyj:n hakemuksen 
toimintarajoitusten asettamiseksi meluisten suihkukoneiden liikennöinnille Helsinki-
Vantaalta yöaikana 00.30-05.30. Trafin mukaan sillä ei ollut perusteita asettaa haettuja 
toimintarajoituksia. Tuusulan kunta valitti päätöksestä Helsingin hallinto-oikeuteen, 
joka ensivaiheessa jätti kunnan valituksen tutkimatta valitusoikeuden puuttumisen 
takia. Korkein hallinto-oikeus kuitenkin kumosi päätöksellään hallinto-oikeuden 
ratkaisun ja palautti asian hallinto-oikeuteen uudelleen käsiteltäväksi valituksen 
tutkimista varten. Hallinto-oikeus kuitenkin hylkäsi kunnan valituksen, jossa oli 
vaadittu toimintarajoitusten asettamista. Hallinto-oikeuden ratkaisu sai lainvoiman 
20.7.2018, sillä päätöksestä ei valitettu enää korkeimpaan hallinto-oikeuteen. 

Kunnanhallitus pitää Finavia Oyj:n laatimaa selvitystä, jonka mukaan lentoaseman 
yöajan klo 00.30-05.30 liikennemäärä ei ole lisääntynyt ja että meluhaittaa on 
vähennetty pitkäjänteisellä melunhallinnalla terveyshaitan ja kohtuuttoman rasituksen 
estämiseksi, lähtökohtaisesti luotettavana, ellei toisin osoiteta. Kunnanhallitus yhtyy 
Finavia Oyj:n näkemykseen, ellei myöhemmin terveydensuojeluviranomaisten ja 
ympäristönsuojeluviranomaisten toimesta toisin osoiteta, että Helsinki-Vantaan 
lentoaseman toiminnasta ei aiheudu voimassaolevan ympäristönsuojelulain 527/2014 
49 §:n mukaista terveyshaittaa tai naapuruussuhdelain 26/1920 17 §:n 1 momentissa 
tarkoitettua kohtuutonta rasitusta.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi Etelä-Suomen aluehallintoviraston lausuntopyynnön liitteineen
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antaa perusteluosan mukaisen lausunnon Etelä-Suomen aluehallintovirastolle 
toimitettavaksi
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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§ 272
Vekkox Oy, Massaholmin kiviainesalue ja maankaatopaikka, ympäristövaikutusten 
arviointiohjelma

TUUDno-2019-1173

Valmistelija / lisätiedot:
Sakari Eskelinen, Jukka-Matti Laakso

Oheismateriaali
1 Ympäristövaikutusten arviointiohjelma 22.5.2019 Massaholm, khall 17.6.2019 
oheinen

Lausuntopyyntö
Uudenmaan ELY-keskus pyytää lausuntoa Vekkox Oy:n Massaholmin kiviainesaluetta 
ja maankaatopaikkaa koskevasta YVA-ohjelmasta 25.6.2019 mennessä. 
Arviointiohjelma ja kuulutus löytyvät osoitteesta 

www.ymparisto.fi/VekkoxMassaholmYVA

Hankkeen tausta 
Hankealue sijaitsee Vantaalla rajoittuen koillisessa Tuusulan kunnan rajaan. Kulku 
hankealueelle on Tuusulan puolelta Senkkerin nykyiseltä kiviainesasemalta.

Hanke käsittää kiviainesten ottoa ja murskausta. Hankkeen on suunniteltu käsittävän 
enimmillään noin 17,6 miljoonan kuutiometrin kiviaineksen oton ja noin 25,6 
miljoonan kuutiometrin puhtaan ylijäämämaan läjityksen.

Hankkeen tavoitteena on mahdollistaa alueella kiviaineksen ottaminen ja murskaus 
sekä puhtaiden ylijäämämaiden sijoittaminen. Hankealue palvelee 
pääkaupunkiseudun rakentamisen tarpeita. Hankkeen tavoitteena on mahdollistaa 
kiviainesten pitkäjänteinen ja suunnitelmallinen ottaminen lähellä käyttökohteita. 
Lyhyet kuljetusmatkat edistävät rakentamisen kustannusten pysymistä kohtuullisina 
ja samalla hillitsevät kuljetusten aiheuttamia päästöjä ja tieverkon kulumista.

Hankkeen kuvaus 
YVA-menettelyssä tunnistetaan, arvioidaan ja kuvataan hankkeen todennäköisesti 
merkittävät ympäristövaikutukset. Tässä hankkeessa ympäristövaikutuksilla 
tarkoitetaan louhinnan ja murskauksen sekä ylijäämämaan täytön sekä niihin liittyvien 
toimintojen mm. liikenteen välittömiä ja välillisiä vaikutuksia ympäristöön.  Tässä 
hankkeessa todennäköisesti merkittäviksi on tunnistettu seuraavat 
ympäristövaikutukset, joihin vaikutusten arvioinnissa keskitytään:

-yhdyskuntarakenne ja maankäyttö
-Maa- ja kallioperä sekä kiviainesvarat 
-kasvillisuus, eliöt ja luonnon monimuotoisuus
-maisema
-pintavedet
-pohjavedet
-liikenne
-melu
-tärinä
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-pöly ja päästöt ilmaan
-ilmasto
-ihmisten terveys, elinolot ja viihtyvyys

Lähtökohtaisesti arvioidaan, että hankkeella ei todennäköisesti ole merkittäviä 
ympäristövaikutuksia väestöön, kaupunkikuvaan, kulttuuriperintöön tai 
luonnonvarojen hyödyntämiseen, joten niitä ei esitetä tutkittavaksi YVA -ohjelman 
jälkeen enää tarkemmin.

Aikataulun mukaan YVA-ohjelma asetetaan nähtäville toukokuussa 2019. YVA -
selostuksen arvioidaan valmistuvan lokakuussa 2020.

YVA -ohjelmaan on laadittu tarkasteltavaksi viisi toteutusvaihtoehtoa sekä niin 
kutsuttu nollavaihtoehto. Vaihtoehtojen erot liittyvät louhintasyvyyteen ja 
täyttökerrosten korkeuteen. Louhinta- ja täyttöalueen laajuus on vaihtoehdoissa sama.

itse hankkeen kuvaus on YVA–ohjelman sivuilla 12-25. Ohessa hankkeen keskeisiä 
piirteitä:

Hankkeen tavoitteena on laajentaa Senkkerin kiviaseman ottoaluetta sekä 
rakentamisessa muodostuvaa ylijäämämaan sijoittamiseen sopivaa aluetta. Vantaan 
yleiskaavassa hankealue sijaitsee maa- ja metsätalousvaltaisella alueella (M), jolla 
sijaitsee määräaikainen maanläjitykseen varattu alue (et) ja lentomeluvyöhyke 3 (LDEN 
50-55 dB).

Hankealue sijaitsee lähellä pääkaupunkiseudun rakennuskohteita. Lyhyet 
kuljetusmatkat edistävät rakentamisen kustannusten pysymistä kohtuullisina ja 
samalla hillitsevät kuljetusten aiheuttamia päästöjä ja tieverkon kulumista. 

Samalla alueella sijaitseva kiviaineksen tuotanto ja ylijäämämaiden vastaanotto 
muodostavat kustannustehokkaan ja haitallisia ympäristövaikutuksia minimoivan 
kokonaisuuden. Hanke edistää työmaiden ja Senkkerin kiviaseman välistä liikennöintiä 
täysillä kuormilla molempiin suuntiin (ylijäämämaiden tuonti ja kiviaineksen vienti).

Hankealueen koko on 39 hehtaaria ja se sijaitsee Vantaalla Tuusulan rajalla noin 3 km 
lentokentän pohjoispuolella.

Kiviaineksen ottoa on vaihtoehdosta riippuen enintään noin 17,7 miljoonaa 
kuutiometriä ja puhtaiden ylijäämämaiden sijoittamista tukirakenteet mukaan 
lukien  enintään noin 25,6 miljoonaa kuutiometriä. Hankealue kytkeytyy Senkkerin 
nykyiseen kiviasemaan ja kuljetukset hankealueelle hoidetaan Tuusulan puolelta 
Senkkerin kiviaseman kautta.

Hankesuunnitelma käsittää kiviaineksen ottoa ja sen jälkeen puhtaiden 
ylijäämämaiden sijoittamista alueelle. Lisäksi tarkastellaan vaihtoehtoa, jossa 
kiviainesten ottamisen jälkeen alueelle tulee teollisuus- ja logistiikkatoimintoja.

Alueelta louhittavat kiviainekset murskataan hankealueella tai viereisellä Senkkerin 
kiviasemalla. Alueelle voidaan tuoda murskattavaksi ylijäämälouhetta myös 
hankealueen ulkopuolelta. Louhetta otetaan vastaan kaikkina päivinä vuorokauden 
ympäri. Ajoyhteys hankealueelle on viereisen Senkkerin kiviaseman kautta. Kaikki 
hankkeen toteuttamiseen liittyvä liikenne hoidetaan Senkkerin kiviaseman 
liikenneyhteyksien kautta. Hanke ei edellytä uusien tieyhteyksien rakentamista 
hankealueen ulkopuolelle.
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YVA-menettelyllä varaudutaan Senkkerin kiviaseman kautta kuljetettavien kiviainesten 
louhinnan tehostamiseen niin, että hankealueella aloitettaisiin louhinta vuonna 2021. 
Hankealueella tehtävän louhinnan ajoitus riippuu kiviaineksen kysynnästä ja 
Senkkerin kiviaseman louhintojen toteutumisesta. Jos ylijäämämaan täyttö 
toteutetaan laajimman vaihtoehdon mukaisesti, täyttö on valmis arviolta 40-60 
vuoden kuluttua hankkeen käynnistymisestä. Täyttö on mahdollista aloittaa matalan 
oton vaihtoehdossa aikaisintaan noin vuonna 2030. Suunnitelman mukaan 
ylijäämämaiden vastaanottoa tapahtuu vuorokauden ympäri.

Hankkeesta vastaava on Vekkox Oy, joka louhii, jalostaa ja myy kiviaineksia 
Uudenmaan alueella.

Vaihtoehdot

Nollavaihtoehto
Vaihtoehdossa 0 hanketta ei toteuteta, ja hankealue jää metsätalouskäyttöön. Tämä 
vaihtoehto toimii vertailukohtana, kun arvioidaan muiden vaihtoehtojen vaikutuksia.

Vaihtoehto 1 (syvä otto ja korkea täyttö)
Kiviaineksen otto ulotetaan tasolle +5 eli noin 55-70 metriä nykyisen maapinnan 
alapuolelle. Louhittavan kiviaineksen määrä yhteensä noin 17,6 milj.m3.

Ylijäämämaan täyttö toteutetaan korkeana täyttömäkenä, joka ulottuu korkeustasolle 
+120. Ylijäämälouhetta vastaanotetaan 0-2 milj. tonnia. Täytön kokonaistilavuus on 
yhteensä noin 25,6 milj.m3. Kokonaistilavuus pitää sisällään loppusijoitettavan 
ylijäämämaan sekä täyttömäen rakenteisiin tarvittavan aineksen.

Vaihtoehto 2 (syvä otto ja matala täyttö)
Kiviaineksen otto ulotetaan tasolle +5 eli noin 55-70 metriä nykyisen maapinnan 
alapuolelle. Louhittavan kiviaineksen määrä yhteensä noin 17,6 milj.m3.

Ylijäämämaan täyttö toteutetaan matalana täyttömäkenä, joka ulottuu korkeustasolle 
+80. Ylijäämälouhetta vastaanotetaan 0-2 milj. tonnia. Täytön kokonaistilavuus on 
yhteensä noin 14,1 milj.m3. Kokonaistilavuus pitää sisällään loppusijoitettavan 
ylijäämämaan sekä täyttömäen rakenteisiin tarvittavan aineksen.

Vaihtoehto 3 (matala otto ja korkea täyttö)
Kiviaineksen otto ulotetaan tasolle +42 eli noin 18-33 metriä nykyisen maapinnan 
alapuolelle. Louhittavan kiviaineksen määrä yhteensä noin 7,0 milj.m3.

Ylijäämämaan täyttö toteutetaan korkeana täyttömäkenä, joka ulottuu korkeustasolle 
+120. Ylijäämälouhetta vastaanotetaan 0-2 milj. tonnia. Täytön kokonaistilavuus on 
yhteensä noin 15,0 milj.m3. Kokonaistilavuus pitää sisällään loppusijoitettavan 
ylijäämämaan sekä täyttömäen rakenteisiin tarvittavan aineksen.

Vaihtoehto 4 (matala otto ja matala täyttö)
Kiviaineksen otto ulotetaan tasolle +42 eli noin 18-33 metriä nykyisen maapinnan 
alapuolelle. Louhittavan kiviaineksen määrä yhteensä noin 7,0 milj.m3.

Ylijäämämaan täyttö toteutetaan matalana täyttömäkenä, joka ulottuu korkeustasolle 
+80. Ylijäämälouhetta vastaanotetaan 0-2 milj. tonnia. Täytön kokonaistilavuus on 
yhteensä noin 10,5 milj.m3. Kokonaistilavuus pitää sisällään loppusijoitettavan 
ylijäämämaan sekä täyttömäen rakenteisiin tarvittavan aineksen.



Tuusulan kunta Pöytäkirja 16/2019 83 ( )147
Kunnanhallitus 17.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Vaihtoehto 5 (matala otto ja teollisuusalue)
Kiviaineksen otto ulotetaan tasolle +42 eli noin 18-33 metriä nykyisen maapinnan 
alapuolelle. Louhittavan kiviaineksen määrä yhteensä noin 7,0 milj.m3.

Alueen jälkikäyttönä ovat teollisuus- ja logistiikkatoiminnot. Ylijäämälouhetta 
vastaanotetaan 0-2 milj. tonnia. 

Kunnanhallituksen lausunto
Kunnanhallitus katsoo, että YVA-ohjelmassa hankkeen varsinaiset 
toteutusvaihtoehdot on kuvattu riittävän selvästi eikä lähtötiedoissakaan ole 
havaittavissa vakavia puutteita.

Kunnanhallituksen lausunnossa kiinnitetään kuitenkin huomiota eräisiin 
liikennekysymyksiin. Tutkittavassa vaihtoehdossa 5 alueen jälkikäytöksi on määritelty 
teollisuus- ja logistiikkatoiminnot. YVA-ohjelmassa tulisi olla maininta myös siitä, mistä 
kulkuyhteydet alueelle järjestettäisiin jälkikäytön ollessa lopulta teollisuus- ja 
logistiikkatoiminta.

Hanke myös sivuaa käytävää, johon laaditaan parhaillaan maantien 152 
Hämeenlinnanväylä-Tuusulanväylä –osuuden aluevaraussuunnitelmaa. Maantien 
linjaus ja suunnittelu tulee ottaa huomioon hankkeen YVA-menettelyssä sekä 
hankkeen suunnittelussa.

YVA -ohjelman mukaan hankkeen tavoitteena on kuljetusten kustannusten 
kohtuullisuus, kuljetusten aiheuttaminen päästöjen hillintä sekä tieverkon kulumisen 
hillintä. Hankkeen tavoitteiden mukaisesti YVA -menettelyssä on suunniteltu 
selvitettävän hankkeen vaikutuksia kuljetusten suoritteiden ja päästöjen tasoon 
pääkaupunkiseudulla.

Koska hankkeen tavoitteena on myös tieverkon kulumisen hillintä, kunnanhallitus 
katsoo, että YVA-menettelyssä tulisi lisäksi tarkastella hankkeen tuottaman liikenteen 
vaikutusta raskaan liikenteen määriin lähialueen ja pääkaupunkiseudun 
liikenneverkolla. Hankevaihtoehtojen väylärakenteille aiheutuvaa kuormitusta voisi 
tarkastella esimerkiksi kuormituskertalukujen arvioinnin avulla. Tuloksia tulisi verrata 
hankkeelle keskeisten väylien tierakenteiden kunnon tilanteeseen ja 
kuormituskestävyysmitoitukseen sekä kuvata em. väylien suunnitellut 
peruskorjaukset sekä väylien ilmeiset peruskorjaustarpeet hankkeen kannalta.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi ympäristövaikutusten arviointiohjelman
antaa perusteluosan mukaisen lausunnon Uudenmaan ELY-keskukselle 
toimitettavaksi
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.
 

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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Kuntakehityslautakunta, § 41,21.03.2018
Kunnanhallitus, § 109,26.03.2018
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 62,12.06.2018
Kuntakehityslautakunta, § 92,19.09.2018
Kunnanhallitus, § 310,24.09.2018
Kunnanhallitus, § 321,01.10.2018
Valtuusto, § 108,08.10.2018
Kuntakehityslautakunta, § 136,12.12.2018
Kunnanhallitus, § 460,17.12.2018
Kunnanhallitus, § 273, 17.06.2019

§ 273
Suutarintie, asemakaavan muutos, täydentävä lausunto

TUUDno-2018-305

Kuntakehityslautakunta, 21.03.2018, § 41

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Aikaisempi käsittely  kuntakehityslautakunta 3.2.2016 § 14

Suunnittelualue

Suunnittelualue sijoittuu Tuusulan keskuksen Hyrylän kunnanosaan. Kaava-alue 
koskee Hyryläntien, Suutarintien, Tuusulanjoen, Koskenmäentien ja Koskensillantien 
rajaamaa aluetta. Suunnittelualueen pinta-ala on noin 4,1 hehtaaria.

Alueella sijaitsevat Hyrylän paloasema sekä Rapsikanmäki, entinen Hyrylän
/kirkonkylän alakansakoulu. Lisäksi suunnittelualueeseen kuuluu Tuusulanjokeen 
rajautuva Jokipuiston puistoalue, "monttu", valaistuine kävelyreitteineen.

Aloite, sopimukset ja maanomistus

Asemakaavan muutos on kunnan hanke. Tuusulan paloaseman siirtyminen uusiin 
tiloihin on käynnistänyt alueen käyttötarkoituksen muutoksen suunnittelun.

Asemakaava ja asemakaavan muutos sisältyy kärkihankkeena kunnanvaltuuston 
hyväksymään kaavoitussuunnitelmaan 2016-2020.

Kaava-alue on suurimmalta osin kunnan omistuksessa. Asemakaavoittamaton osa 
Koskenmäentien varrella on yksityisessä omistuksessa.

Kaavan laatimisen tarkoitus ja tavoite

Alueelle pyritään kaavoittamaan keskustamaisia asuinkerrostalojen korttelialueita. 
Jokipuiston roolia paikallisesti merkittävänä puistoalueena tarkastellaan, kuten 
Hyryläntien varrella sijaitsevan vanhan rakennuksen sekä paloaseman 
suojelutarvettakin.
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Hyrylän ydintaajaman tiivistyminen edellyttää pysäköinnin eri rakenteellisten 
vaihtoehtojen tutkimista ja kevyen liikenteen jouhevien yhteyksien järjestämistä 
keskustan alueella.

Kunnan tavoitteena on etsiä yhteistyökumppaniksi rakennuttaja, jotta kaavatyö 
voidaan viedä loppuun hankekaavana.

Asemakaava on osa Hyrylän keskustan kehittämistyötä.

Osallistumis- ja arviointisuunnitelma

Suutarintien asemakaavan ja asemakaavan muutoksen osallistumis- ja 
arviointisuunnitelma (OAS) asetettiin nähtäville 19.11.2015. OAS on nähtävillä 
Tuusulan internetsivuilla koko suunnitteluprosessin ajan ja siihen on mahdollisuus 
ottaa kantaa, kunnes asemakaavaehdotus tulee nähtäville. Osallistumis- ja 
arviointisuunnitelmaa päivitetään asemakaavatyön edetessä. Osallistumis- ja 
arviointisuunnitelmasta annetut mielipiteet ja lausunnot sekä niistä annetut vastineet 
ovat kaavaselostuksen erillisenä liiteasiakirjana.

Kaavoitustilanne

Kaavaa laadittaessa tai muutettaessa on otettava huomioon maakuntakaava ja 
oikeusvaikutteinen yleiskaava. Vahvistetussa maakuntakaavassa alue on 
taajamatoimintojen ja keskustatoimintojen aluetta ja alue ei ole lentomelualuetta. 
Suunnittelualue on pohjavesialueella (pv). Tuusulanjoen varren viheryhteystarve on 
osoitettu Tuusulanjokilaaksosta Tuusulanjärven eteläpäähän saakka. Suunnittelualue 
on myös kulttuuriympäristön tai maiseman vaalimisen kannalta tärkeällä alueella. 
Ympäristöministeriö vahvisti 2. vaihemaakuntakaavan 30.10.2014. Vireillä oleva 4. 
vaihemaakuntakaava on ollut luonnoksena nähtävillä 20.1.-20.2.2015.

Alueella ei ole oikeusvaikutteista yleiskaavaa. Kunnanvaltuuston hyväksymässä 
Tuusulan yleiskaava 2010 suunnittelualue on osoitettu julkisten palveluiden ja 
hallinnon alueena (PY) ja lähivirkistysalueena (VL); alueella sallitaan ulkoilua ja muuta 
yleistä virkistystoimintaa palveleva rakentaminen. Alueen läpi on osoitettu kunnan 
sisäisen ulkoilun pääreitti.

Tuusulan yleiskaava 2040 on tekeillä ja se on ollut kaavaluonnoksena julkisesti 
nähtävillä 11.8. - 30.9.2014. Suutarintien alue on osoitettu yleiskaavaluonnoksessa 
keskustatoimintojen alueeksi (C), alueen tavoitetehokkuus ea=0,20 ja viheralueeksi 
(VL).

Hyrylän laajentumissuuntien osayleiskaavassa rakennuspaikan kohdalla ei ole 
kaavassa käyttötarkoitusmerkintää tai muuta alueen käyttöä ohjaavaa merkintää. 
Suunnittelualue on osoitettu pohjavesialueen alueenosamerkinnällä (pv-1), 
vedenhankintaa varten tärkeää pohjavesialuetta. Suunnittelualueen läpi on osoitettu 
ulkoilureitti.

Asemakaavan muutos kohdistuu seuraaviin asemakaavoihin ja käyttötarkoituksiin:

Hyrylän keskustan asemakaava: Suutarintien katualue sekä kortteli 33070, joka 
on osoitettu Yleisten rakennusten korttelialueeksi (YT)
Hyrylinnan alue: Osa korttelista 2017, joka on osoitettu Yleisten rakennusten 
korttelialueeksi (Y) sekä istutettavaa puistoaluetta (Pl) eli Jokipuiston alue



Tuusulan kunta Pöytäkirja 16/2019 86 ( )147
Kunnanhallitus 17.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Hyrylän keskusta asemakaavan muutos: Osa korttelista 33078 (L) ja pysäköintiin 
osoitettu alue (LP), sekä puistoalue (P)
Seurakuntakeskuksen asemakaavan muutos: Hyryläntien katualuetta.
Terveyskeskuksen ympäristön asemakaava: Hyryläntien katualuetta.

Kaava-alueeseen kuuluu lisäksi kaavoittamatonta aluetta Tuusulanjoen alkupäässä 
Koskenmäen eteläpuolella.

Asemakaavaluonnos

Valmisteluvaiheessa laadittiin neljä vaihtoehtoista asemakaavaluonnosta (Vaihtoehdot 
A-D). Luonnosvaihtoehdoissa tarkasteltiin ja vertailtiin ratkaisuja liittyen mm. 
aluevarausten rajoihin, rakennusoikeuksiin, kerroskorkeuksiin, ja kaavamerkintöihin 
sekä -määräyksiin.

Asuinrakentamisen korttelialueet on osoitettu kaavamerkinnällä AK-45, yleisten 
rakennusten korttelialue kaavamerkinnällä Y, jossa sijaitsevilla rakennuksilla on sr-
merkintä.

Osa suunnittelualueella olevista pysäköintialueista muuttuu asuinrakentamisen 
korttelialueeksi. Hyrylän ydintaajaman tiivistyminen ja kaupallisten palvelujen 
lisääntyminen edellyttää toimivia pysäköintiratkaisuja. Yleisten pysäköintilaitosten 
korttelialueelle LPY-1 voidaan osoittaa osa asuinkerrostalojen vaadittavista 
autopaikoista ja osa autopaikoista varataan yleiseen pysäköintiin.

Lisäksi kaavassa varataan alueita lähivirkistysalueille (VL) ja kaduille.

Suunnittelualue sijaitsee pohjavesialueella (/pv), jolloin pohjaveden suojelumääräykset 
on otettu osaksi kaavamääräyksiä.

Alue tukeutuu valmiiseen katuverkkoon, jonka runkona on Hyryläntie. Asemakaavan 
aiheuttama liikennemäärän kasvu ei aiheuta kapasiteetti- ja toimivuusongelmia. 
Kaavaratkaisun tarkentuessa kaavaehdotusvaiheessa laaditaan tarkemmat liikenne-
ennusteet ja varmistetaan liikenteen toimivuus.

Jokipuiston lähivirkistysalueen saavutettavuutta on parannettu osoittamalla 
ohjeellinen kevyen liikenteen yhteys Koskenmäentieltä. Jokipuiston 
puistosuunnitelmaa tarkistetaan asemakaavan ehdotusvaiheessa.

Mitoitus

Asemakaava-alueen pinta-ala on kokonaisuudessaan noin 4,1 hehtaaria. 
Rakennusoikeus on osoitettu kerrosalaneliömetreinä rakennusalalla. Asemakaava-
alueen rakennusoikeus vaihtelee vaihtoehtoluonnoksista riippuen  seuraavasti.

Vaihtoehto A: Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 9 600 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,44. Suurin sallittu kerrosluku V.

Vaihtoehto B:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 13 600 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,27. Suurin sallittu kerrosluku III-VIII.

Vaihtoehto C:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 13 500 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,45. Suurin sallittu kerrosluku IV-VIII.

Vaihtoehto D:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 12 000 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,29. Suurin sallittu kerrosluku II-VII.
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Kaikissa luonnosvaihtoehdoissa yleisten rakennusten korttelialueella sijaitsevat 
rakennukset on merkitty suojeltaviksi (sr) eikä tontille ole osoitettu rakennusoikeutta. 
Pysäköintitalon rakentamiseen (LPY-1) on osoitettu rakennusoikeutta 6 000 k-m2. 
Jokipuisto lähivirkistysalueen pinta-ala vaihtelee välillä noin 17 047 m2 - noin 20 008 
m2. Rakennusoikeutta alueen käyttöön on osoitettu kaikissa vaihtoehtoluonnoksissa 
80 k-m2.

Kaavataloudelliset vaikutukset

Asemakaavan muutosalue tukeutuu olemassa olevaan katuverkkoon, jolloin uutta 
katua ei tarvitse rakentaa. Infran osalta kustannuksia tuo ainoastaan mahdollisen 
jalkakäytävän rakentaminen Suutarintien laitaan. Uusi rakentaminen voi kuitenkin 
edellyttää kunnallisteknisen verkoston uusimista tai johtojen siirtämistä.

Kustannuksia aiheuttaa Jokipuistoon rakennettava leikkipuisto, polkuvalaistuksen 
parantaminen ja uusien polkujen rakentaminen. Kustannuksia aiheuttaa myös vanhan 
paloaseman purkaminen.

Pysäköintitalon rakentamisen kustannusten jakamisesta sovitaan 
rakentamishankkeen käynnistyessä. Noin puolet rakennettavista autopaikoista tulee 
osoittaa yleiseen pysäköintiin ja loput voidaan osoittaa viereisten asuinkerrostalojen 
tarpeisiin. Jos pysäköintitaloon rakennetaan 220 autopaikkaa, tällöin yleisen 
pysäköinnin kustannukset kunnalle 110 autopaikasta ovat arviolta noin 2,2 - 2,75 milj. 
euroa.

Jos asuintonttien rakennushankkeet toteutuvat, tuottavat ne kunnalle 
tontinmyyntituloja vaihtoehdosta riippuen vähintään noin 2,4 - 2,8 milj. euroa. Jos 
hankkeet kilpailutetaan, myyntitulo voi olla arviolta 3,84 - 5,44 milj.. Arviot tarkistetaan 
kaavan ehdotusvaiheessa.

Lisätietoja:

kaavasuunnittelija Teija Hallenberg  p. 040 314 3039

Sähköisesti: Kaavaselostus liitteineen sekä asemakaavaluonnosvaihtoehdot A, B, C ja 
D , mittakaavassa 1:2000 sekä asemakaavamääräykset.

Ehdotus kp

Kuntakehityslautakunta päättää

asettaa asemakaavan ja asemakaavan muutoksen luonnosvaihtoehdot A, B, C ja 
D MRA 30 §:n mukaisesti nähtäville mielipiteiden esittämistä varten.

---

Kokouksessa jaettiin luonnosvaihtoehto E:

Vaihtoehto E:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 16 100 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,74. Suurin sallittu kerrosluku IV-VIII.

Muutettu päätösehdotus kp

Kuntakehityslautakunta päättää

asettaa asemakaavan ja asemakaavan muutoksen luonnosvaihtoehdot A, B, C, D 
ja E MRA 30 §:n mukaisesti nähtäville mielipiteiden esittämistä varten.



Tuusulan kunta Pöytäkirja 16/2019 88 ( )147
Kunnanhallitus 17.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Päätös      Ehdotus hyväksyttiin.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti:

Kuntakehityslautakunta edellyttää asemakaavaluonnoksen nähtävillä olon 
aikana erityistä rakentajien, rakennuttajien ja alan asiantuntijoiden kuulemista 
vuorovaikutteisella tavalla esimerkiksi Hyrylän suunnitteluseminaarin tai 
Rykmentinpuiston kutsuntojen tyyppisellä tapahtumalla, jossa myös 
lautakunnan jäsenillä on mahdollisuus olla mukana ja jossa esillä on niin 
luonnoksen sisältö kuin hankkeen tuleva prosessi.
Kuntakehityslautakunta edellyttää edelleen lautakunnan 20.5.2015 
pysäköintinormin päättämisen yhteydessä päättämää jatkovalmistelua 
liityntäpysäköinnistä, liittymisestä joukkoliikennestrategiaan ja sen tavoitteisiin, 
pysäköinnin valvonnan järjestämiseen sekä velvoitepysäköinnin tarpeeseen ja 
mahdollisuuksiin.
Tässä yhteydessä selvitetään myös kunnanvaltuuston 7.12.2015 päättämä 
vuositavoite 8.3 Linjaamme Tuusulan kunnan pysäköintipolitiikan, jossa Hyrylän 
julkisen pysäköinnin tarve selvitetään sekä liityntäpysäköinnin tarjonta ja 
toimivuus varmistetaan. Tähän liittyen Suutarintien pysäköintiratkaisu on 
keskeinen tarkastelun kohde.

Merkittiin, että Liisa Sorri ei osallistunut asian käsittelyyn ja päätöksentekoon 
intressijääviyden vuoksi.

Nuorisovaltuuston edustaja Daniel Levander poistui kokouksesta tämän asian 
käsittelyn aikana klo 18.00

__________

Kuntakehityslautakunta 21.3.2018

Suunnittelualue

Suunnittelualue sijoittuu Tuusulan keskuksen Hyrylän kunnanosaan. Kaava-alue 
koskee Hyryläntien, Suutarintien, Tuusulanjoen, Koskenmäentien ja Koskensillantien 
rajaamaa aluetta. Suunnittelualueen pinta-ala on noin 3,84 hehtaaria. Alueella 
sijaitsevat purkupäätöksen saanut Hyrylän vanha paloasema sekä Rapsikanmäki, jossa 
toimii Hyrylän kudonta-asema. Suunnittelualueeseen kuuluu Tuusulanjokeen 
rajautuva Jokipuiston puistoalue.

Suutarintien asemakaavan ja asemakaavan luonnosvaiheessa laadittiin alueelle viisi 
vaihtoehtoa, vaihtoehdot A – E. Luonnokset olivat nähtävillä 25.2.2016 – 31.3.2016 
välisenä aikana. Luonnoksia esiteltiin yleisötilaisuudessa 17.3.2016.

Kunnan tavoitteena on ollut löytää yhteistyökumppaniksi rakennuttaja, jotta kaavatyö 
voidaan viedä loppuun hankekaavana. Yhteistyökumppania etsittiin suunnittelu- ja 
tontinluovutuskilpailun avulla. Tontinluovutuskilpailua esiteltiin workshopissa 
31.5.2016 ja kilpailu käytiin 1.7. – 30.9.2016 välisenä aikana. Kilpailuun ei jätetty 
osallistumisilmoituksia.

Luonnosten nähtävilläolon aikana jätettiin 12 lausuntoa ja kolme mielipidettä, joihin 
on laadittu vastineet.

Suutarintien asemakaava-aluetta koskevan palautteen pääkohdat olivat:
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suunnittelualue on maisemallisesti arvokas ja paikalla olevilla rakennuksilla on 
kulttuuri- ja paikallishistoriallisia arvoja jotka on huomioitava.
kiinnitettävä huomiota rakentamisen sijoitteluun mittakaavaan ja massoitteluun
paloaseman säilyminen toivottavaa
Jokipuisto aktiivisempaan käyttöön, virkistysarvojen huomioiminen sekä 
ekologisten yhteyksien säilyminen
pohjavesialueen huomioiminen ja hulevesien huomioiminen pohjavesialueella.

Asemakaavan kehittäminen luonnoksesta ehdotukseksi

Julkisen nähtävilläolon jälkeen otettiin yhteyttä potentiaaliseen yhteistyökumppaniin, 
edelleen toiveena saada asemakaavan muutos valmisteltua yhteistyökumppanin 
kanssa. Tuolloin saatiin neuvottelu alueen toteuttamisesta käyntiin Lujatalo Oy:n 
kanssa. Asemakaavaehdotusta on laadittu yhteistyössä Lujatalo Oy:n ja 
arkkitehtikonsulttinsa Arkkitehtitoimisto Mika Päivärinne Oy:n kanssa. Samalla on 
valmisteltu kumppanuuskaavoitussopimusta, mutta tätä ei vielä ole hyväksytty. 
Neuvottelut ovat edenneet sopimuksen osalta hyvässä hengessä.

Kaavan yleiskuvaus

Suutarintien asemakaava tiivistää Hyrylän nykyistä keskusta-aluetta. Samalla 
tiivistyvälle keskustalle luodaan eri aikakausien rakennuskantaa hyödyntävää imagoa. 
Alue muodostuu asuinkerrostalokorttelista, yleisten rakennusten korttelialueesta sekä 
yleiselle pysäköintilaitokselle osoitetusta korttelialueesta. Kaava-alue Hyryläntiehen, 
Suutarintiehen sekä Koskensillantiehen. Muilta osin korttelialueet rajautuvat 
Jokipuiston virkistysalueeseen.

Asemakaavalla muodostuu kerrosalaa asuinrakentamiseen 16 800 k-m2 josta 
liikerakentamisen osuus on 250 k-m² sekä kerrosalaa pysäköintitalon rakentamiseen 
6 000 m². Asukasmääräksi on arvioitu noin 420 asukasta (1 as / 40 kem2). 
Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää vanhan paloaseman purkamista.

Asuinkerrostalojen kortteliin kuuluu myös vanhaa säilyvää rakennuskantaa, joka on 
asemakaavaehdotuksessa merkitty palvelurakennusten korttelialueeksi (P). Uutta 
kerrosalaa tälle palvelurakennusten tontille ei ole osoitettu, olevat rakennukset 
esitetään suojeltaviksi kulttuurihistoriallisin ja kaupunkikuvallisin syin. Lisäksi 
muodostuu virkistys- ja katualueita.

Asuinrakennusten korttelialueet

Asuinrakennusten korttelialueita on n. 24% kaava-alueesta.

Tehokas asuinkerrostalorakennusten korttelialue. (AK-46)

Alue on osoitettu pääasiassa korttelialueeksi. Hyryläntien varteen rakennettavaan 
asunkerrostaloon tulee ja Suutarintien varteen rakennettaviin asuinkerrostaloihin saa 
tehdä myös liiketilaa. Korttelialueen pinta-ala on noin 9 310 m².

Muut korttelialueet

Palvelurakennusten korttelialue (P)
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Alueelle sijaitsee suojeltu (sr-27) rakennus ja talousrakennus. Korttelialueen pinta-ala 
on 1 274 m². Kaavamerkintä mahdollistaa monipuolisten toimintojen, palvelujen ja 
myymälätilojen sijoittamisen suojeltuun rakennukseen ja siten pitää Rapsikanmäen 
että ympäröivän alueen elävänä.

Yleiset alueet

Virkistysalueet

Kaava-alueen alasta virkistysalueita on n. 40 % ja pinta-ala noin 15 390 m².

Kaava-alueen virkistysalueet on osoitettu lähivirkistysalueina (VL-4). Näille viheralueille 
on osoitettu yhteystarpeet pyöräilyä ja jalankulkua varten.

Liikennealueet

Asemakaava-alueesta katualuetta n. 8 800 m², joka vastaa noin 23 % kaava-alueen 
alasta.

Asemakaava-alueen katuverkko on valmis, mutta tarpeen mukaan katusuunnitelmiin 
tehdään muutoksia, jotka laaditaan erikseen.

Muodostuvat korttelit ovat yhteydessä Hyryläntiehen ja sitä kautta seututeihin.

Muuta

Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää pysäköintitalon rakentamista. Koska 
asuinrakentamisen sijoittuminen osittain Hyrylän ydintaajaman nykyisille 
pysäköintialueille että rakennettavien asuntojen lukumäärä ja sen vaatimat 
autopaikat, edellyttävät kaikkiaan yli 500 autopaikkaa, joista noin 90 on suunniteltu 
toteutettavan asuinkorttelissa. On suunniteltu, että kunta korvaa suunnitellun 
rakentamisen myötä poistuvia pintapysäköintipaikkoja merkitsemällä 
pysäköintitalosta noin 280 autopaikkaa kunnan tarpeisiin. Nämä paikat on suunniteltu 
myytävän eteenpäin lähistöön rakennettaville asuinkerrostalojen asunto-
osakeyhtiöille, kun esim. kunnantalon toiminnot voidaan sijoittaa toisaalle.

Kaava-alue sijaitsee pohjaveden muodostumisalueella ja pohjavesialueella. 
Asemakaavamääräyksillä pyritään siihen, ettei pohjaveden laatu eikä riittoisuus 
vaarannu. Myös hulevesien käsittelyn osalta on annettu määräyksiä.

Lisätietoja:

kuntasuunnittelupäällikkö Asko Honkanen p. 040 314 2012 ja kaavasuunnittelija Teija 
Hallenberg  p. 040 314 3039

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

hyväksyy laaditun Suutarintien asemakaavan muutosehdotuksen ja 
luonnosvaiheessa saatuihin mielipiteisiin ja lausuntoihin laaditut vastineet
asettaa asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten 
ja lausuntojen esittämistä varten.

Päätös
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Ehdotus hyväksyttiin.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.
 

Merkittiin, että Liisa Sorri ei osallistunut asian ja käsittelyyn ja päätöksentekoon 
intressijääviyden vuoksi. Sorrin tilalla oli varajäsen Anne Vähätalo.

Kuntakehityslautakunnan kokous keskeytettiin neuvottelutauon ajaksi klo 17.55 - 
18.04.

Merkittiin, että Hannu Kantola ja Jussi Salonen poistuivat kokouksesta tämän asian 
käsittelyn jälkeen klo 18.06

 

 

Esteellisyys
Liisa Sorri

Kunnanhallitus, 26.03.2018, § 109

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun Suutarintien asemakaavan muutosehdotuksen ja luonnosvaiheessa saatuihin mielipiteisiin ja lausuntoihin laaditut vastineet
asettaa asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten ja lausuntojen esittämistä varten.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Jussi Salonen Kari Frimanin ja Veikko Seunan kannattamana teki seuraavan palautusesityksen:

”Ehdotan asiaa palautettavaksi uudelleen valmisteltavaksi siten, että valmistellaan päätöksentekoon myös vaihtoehto, jossa

1
Pysäköintiä ei toteuteta ak-ehdotuksessa esitetyllä rakennettavan pysäköintitalon tavalla, vaan pysäköintitalon kohdalle suunnitellaan sijoitettavaksi asuntorakentamista 
kuitenkin siten, että nyt esillä olevasta pohjaehdotuksesta poiketen tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy visuaalisestikin leveänä ja houkuttelevana. Tällä alueella 
pitää tarkastella yhden tai kahden pistetalon tai muuta kohdalle sopivaa ratkaisua.

2
Pysäköintitalon sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös ehdotettujen 
rakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa  Hyryläntien itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä.
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3
Nyt esillä olevan pohjaesityksen monotonisuus ja raskaus korvataan kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla, joka rakentaa Tuusulan uutta 
vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle.

4
Nyt KH:ssa 26.3.2018 pohjaehdotuksena olevasta ja tämän palautusehdotuksen mukaisesta vaihtoehdosta tehdään vertailu laskelmineen ja arviointi sopivuudesta alueelle 
myös Tuusulan vetovoimaisuuden kannalta.

Tämän jälkeen tehdään valinta, kumpi vaihtoehto asetetaan nähtäville.”

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, jonka mukaan ne, jotka kannattavat 
asian käsittelyä tässä kokouksessa äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Salosen tekemää palautusesitystä, äänestävät "ei".
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä (Huusko, Koivunen, Mäki-Kuhna, Peltonen, Salmi, Sipiläinen, Tamminen ja Lindberg) ja 5 ei-ääntä (Friman, Seuna, Nyman, 
Heikkilä ja Salonen). 
Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

hyväksyä laaditun Suutarintien asemakaavan muutosehdotuksen ja luonnosvaiheessa saatuihin mielipiteisiin ja lausuntoihin laaditut vastineet
asettaa asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten ja lausuntojen esittämistä varten.

Jussi Salonen jätti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:

"Asia olisi pitänyt palauttaa uudelleen valmisteltavaksi tekemäni palautusehdotuksen siten, että päätöksentekoon valmistellaan myös vaihtoehto, jossa

1
Pysäköintiä ei toteuteta ak-
ehdotuksessa esitetyllä rakennettavan pysäköintitalon tavalla, vaan pysäköintitalon kohdalle suunnitellaan sijoitettavaksi asuntorakentamista kuitenkin siten, että nyt esillä 
olevasta pohjaehdotuksesta poiketen tärkeä itä-
länsisuuntainen viheryhteys säilyy visuaalisestikin leveänä ja houkuttelevana. Tällä alueella pitää tarkastella yhden tai kahden pistetalon tai muuta kohdalle sopivaa ratkaisua. 

2
Pysäköintitalon sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös 
ehdotettujen rakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa  Hyryläntien itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä.

3
Nyt esillä olevan pohjaesityksen monotonisuus ja raskaus korvataan kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla, joka rakentaa Tuusulan uutta 
vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle.

4 
Nyt KH:ssa 26.3.2018 pohjaehdotuksena olevasta ja tämän palautusehdotuksen mukaisesta vaihtoehdosta tehdään vertailu laskelmineen ja arviointi sopivuudesta alueelle 
myös Tuusulan vetovoimaisuuden kannalta.

Tämän jälkeen tehdään valinta, kumpi vaihtoehto asetetaan nähtäville.

Keskellä Hyrylää Palokunnanmäellä, Tuusulanjoen ääressä sijaitseva Suutarintien asemakaava-alue on Hyrylän, kenties koko Tuusulan paras ja arvokkain rakennuspaikka 
keskustarakentamisessa. Aloituksella on suuri merkitys. Se taso, jolla suunnittelemme ja rakennamme tämän alueen ensimmäiset kohteet, määrittää myös sitä seuraavan, 
tulevan tason. Tässä meillä on oltava kunnianhimoa ja halu laatuun, korkeatasoiseen suunnitteluun. Laadun ja korkeatasoisen suunnittelun puute tulee kalliiksi monellakin 
tapaa. Mikäli alku on keskinkertainen, turha on enää odottaa jatkossa mitään parempaa. Tämä on useasti kaupunkirakentamisessa todettu.

Tässä meidän on seurattava vaikkapa ruotsalaisten esimerkkiä. Volvo esittelee aina uuden mallistonsa huipputuotteella. Sen jälkeen seuraa ne tavallisemmat ja suuremmalle 
joukolle mahdolliset mallit. Tällä tavalla toimimalla herätämme alueeseen ja tapaamme toimia mielenkiintoa, houkuttelevuutta. Vetovoimamme kasvaa, erotumme joukosta 
myönteisesti.
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Suutarintien nyt käsittelyssä oleva asemakaavaehdotus havainnekuvineen on valitettavasti sitä samaa mitä muuallakin. Siinä ei ole mitään sellaista, joka herättäisi alueeseen 
minkäänlaista intohimoa eikä erottavuutta. Kaavamateriaalista perusteluineen välittyy tavoite kustannusten alentamiseen, jotta hanke olisi mahdollinen.  On vaarallista 
ajatella, että parempi nyt vain on hyväksyä tämä kohtalainen suunnitelma, jotta jotain saisimme alkuun.

Keskeisiä kritiikin kohtia:

1
Itä-länsisuuntainen Rykmentinpuistosta Hyrylän kautta Tuusulanjoen laaksoon kulkeva tärkeä viher/kävelyyhteys kaventuu vaarallisella tavalla ehdotetun pysäköintitalon 
takia. Esitetty Suutarintien pysäköintitalo esitetään sijoitettavaksi kunnantalon eteläpäähän, Hyrylän lähes parhaimmalle paikalle, Tuusulanjoen laakson puiston ääreen. 
Tässä sijainnissa massiivinen, nelikerroksinen rakennus estää kaikissa Hyrylän keskustan kehittämistöissä tärkeänä pidetyn ja edistettävän itä-länsisuuntaisen kävely
/vihervyöhykkeen toteutumisen katkaistessaan lähes kokonaan yhteyden Tuusulanjoen laaksoon. Ehdotettu pysäköintitalo on huono kaupunkikuvallisestikin - suuri, korkea, 
leveä ja pitkä - tämän myöntää myös kuntasuunnittelupäällikkömmekin.

2
Ehdotettu pysäköintitalo poikkeaa myös valtuuston aiemmasta 11.12.2017 päätöksesta - maanalaista pysäköintiä keskustassa, vain jos ei riitä, niin pysäköintitalo - sekä 
aiemmin tehdyistä pysäköintiselvitysten periaatteista.

3
Ehdotettu pysäköintitalo on myös Tuusulan kunnan ja Hyrylän keskustan kehittämisen kannalta kallis. Menetämme maanmyyntituloja 2-2,5 meuroa, vuotuisia kuntaveroja 
500-600.000 euroa. Samalla mahdollisuus saada liikkeelle Hyrylän kaupallinen keskus osallistumalla pysäköintiratkaisuun vaikeutuu. Tällä uudella vaihtoehdolla saisimme 
järjestymään myös liityntä-asiointipysäköinnin, myös mahdollisesti toteutuvan, mutta jo nyt ennakoidun Monion pysäköintitilojen vähyyden ratkaistuksi.

Pysäköintitalon sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko Hyryläntien itäpuolelle tai Suutarintien korttelialueelle ehdotettujen rakennusten 
alle tai näiden yhdistelmänä. Kunnalle tulevat pysäköintipaikat on ensisijaisesti sijoitettava Hyrylän itäpuolelle joko nyt YIT:n varausalueelle tulevaan kortteliin ja/tai 
mahdollisen kaupallisen keskuksen K-Hyrrä + tyhjä S-Market alueelle.

Tässä viittaan myös kh 26.2.2018 pykälässä "§ 63 Keskustan yleissuunnitelma, hyväksyntä" jättämääni eriävään mielipiteeseen.

4
Ehdotettu ak-ehdotus on monotoninen, raskas ja tuottaa tavanomaista asuinrakentamista. Siinä olevat kerroskorkeudet 6-8 eivät muodosta mielenkiintoista, vaihtelevaa eikä 
houkuttelevaa näkymää. Havainnekuvassa olevat viistotut katot eivät näy kuin ilmassa liikkuvalle.

5
Kuntakehitys ei ole noudattanut asian valmistelussa kuntakehityslautakunnan 3.2.2016 §14 päättämää hyväksi todettu suunnitteluseminaarimenettelyä, ei myöskään 
päätettyä jatkovalmistelua velvoitepysäköinnin tarpeesta ja mahdollisuuksista.

• "Kuntakehityslautakunta edellyttää edelleen lautakunnan 20.5.2015 pysäköintinormin päättämisen yhteydessä päättämää jatkovalmistelua liityntäpysäköinnistä, 
liittymisestä joukkoliikennestrategiaan ja sen tavoitteisiin, pysäköinnin valvonnan järjestämiseen sekä velvoitepysäköinnin tarpeeseen ja mahdollisuuksiin.
• Tässä yhteydessä selvitetään myös kunnanvaltuuston 7.12.2015 päättämä vuositavoite 8.3 Linjaamme Tuusulan kunnan pysäköintipolitiikan, jossa Hyrylän julkisen 
pysäköinnin tarve selvitetään sekä liityntäpysäköinnin tarjonta ja toimivuus varmistetaan. Tähän liittyen Suutarintien pysäköintiratkaisu on keskeinen tarkastelun kohde."

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 12.06.2018, § 62

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi, Risto Kanerva, Ulla Kinnunen, Markus Torvinen
risto.kanerva@tuusula.fi, ulla.kinnunen@tuusula.fi, markus.torvinen@tuusula.fi
vapaa-aikapalveluiden päällikkö, kulttuuri- ja museotoimenjohtaja, opetuspäällikkö

Suunnittelualue

Suunnittelualue sijoittuu Tuusulan keskuksen Hyrylän kunnanosaan. Kaava-alue 
koskee Hyryläntien, Suutarintien, Tuusulanjoen, Koskenmäentien ja Koskensillantien 
rajaamaa aluetta. Suunnittelualueen pinta-ala on noin 3,84 hehtaaria. Alueella 
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sijaitsevat purkupäätöksen saanut Hyrylän vanha paloasema sekä Rapsikanmäki, jossa 
toimii Hyrylän kudonta-asema. Suunnittelualueeseen kuuluu Tuusulanjokeen 
rajautuva Jokipuiston puistoalue.

Suutarintien asemakaavan ja asemakaavan luonnosvaiheessa laadittiin alueelle viisi 
vaihtoehtoa, vaihtoehdot A – E. Luonnokset olivat nähtävillä 25.2.2016 – 31.3.2016 
välisenä aikana. Luonnoksia esiteltiin yleisötilaisuudessa 17.3.2016.

Kunnan tavoitteena on ollut löytää yhteistyökumppaniksi rakennuttaja, jotta kaavatyö 
voidaan viedä loppuun hankekaavana. Yhteistyökumppania etsittiin suunnittelu- ja 
tontinluovutuskilpailun avulla. Tontinluovutuskilpailua esiteltiin workshopissa 
31.5.2016 ja kilpailu käytiin 1.7. – 30.9.2016 välisenä aikana. Kilpailuun ei jätetty 
osallistumisilmoituksia.

Luonnosten nähtävilläolon aikana jätettiin 12 lausuntoa ja kolme mielipidettä, joihin 
on laadittu vastineet.

Suutarintien asemakaava-aluetta koskevan palautteen pääkohdat olivat:

suunnittelualue on maisemallisesti arvokas ja paikalla olevilla rakennuksilla on 
kulttuuri- ja paikallishistoriallisia arvoja jotka on huomioitava.
kiinnitettävä huomiota rakentamisen sijoitteluun mittakaavaan ja massoitteluun
paloaseman säilyminen toivottavaa
Jokipuisto aktiivisempaan käyttöön, virkistysarvojen huomioiminen sekä 
ekologisten yhteyksien säilyminen
pohjavesialueen huomioiminen ja hulevesien huomioiminen pohjavesialueella.

Asemakaavan kehittäminen luonnoksesta ehdotukseksi

Julkisen nähtävilläolon jälkeen otettiin yhteyttä potentiaaliseen yhteistyökumppaniin, 
edelleen toiveena saada asemakaavan muutos valmisteltua yhteistyökumppanin 
kanssa. Tuolloin saatiin neuvottelu alueen toteuttamisesta käyntiin Lujatalo Oy:n 
kanssa. Asemakaavaehdotusta on laadittu yhteistyössä Lujatalo Oy:n ja 
arkkitehtikonsulttinsa Arkkitehtitoimisto Mika Päivärinne Oy:n kanssa. Samalla on 
valmisteltu kumppanuuskaavoitussopimusta, mutta tätä ei vielä ole hyväksytty. 
Neuvottelut ovat edenneet sopimuksen osalta hyvässä hengessä.

Kaavan yleiskuvaus

Suutarintien asemakaava tiivistää Hyrylän nykyistä keskusta-aluetta. Samalla 
tiivistyvälle keskustalle luodaan eri aikakausien rakennuskantaa hyödyntävää imagoa. 
Alue muodostuu asuinkerrostalokorttelista, yleisten rakennusten korttelialueesta sekä 
yleiselle pysäköintilaitokselle osoitetusta korttelialueesta. Kaava-alue Hyryläntiehen, 
Suutarintiehen sekä Koskensillantiehen. Muilta osin korttelialueet rajautuvat 
Jokipuiston virkistysalueeseen.

Asemakaavalla muodostuu kerrosalaa asuinrakentamiseen 16 800 k-m2 josta 
liikerakentamisen osuus on 250 k-m² sekä kerrosalaa pysäköintitalon rakentamiseen 
6 000 m². Asukasmääräksi on arvioitu noin 420 asukasta (1 as / 40 kem2). 
Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää vanhan paloaseman purkamista.

Asuinkerrostalojen kortteliin kuuluu myös vanhaa säilyvää rakennuskantaa, joka on 
asemakaavaehdotuksessa merkitty palvelurakennusten korttelialueeksi (P). Uutta 
kerrosalaa tälle palvelurakennusten tontille ei ole osoitettu, olevat rakennukset 
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esitetään suojeltaviksi kulttuurihistoriallisin ja kaupunkikuvallisin syin. Lisäksi 
muodostuu virkistys- ja katualueita.

Asuinrakennusten korttelialueet

Asuinrakennusten korttelialueita on n. 24% kaava-alueesta.

Tehokas asuinkerrostalorakennusten korttelialue. (AK-46)

Alue on osoitettu pääasiassa korttelialueeksi. Hyryläntien varteen rakennettavaan 
asunkerrostaloon tulee ja Suutarintien varteen rakennettaviin asuinkerrostaloihin saa 
tehdä myös liiketilaa. Korttelialueen pinta-ala on noin 9 310 m².

Muut korttelialueet

Palvelurakennusten korttelialue (P)

Alueelle sijaitsee suojeltu (sr-27) rakennus ja talousrakennus. Korttelialueen pinta-ala 
on 1 274 m². Kaavamerkintä mahdollistaa monipuolisten toimintojen, palvelujen ja 
myymälätilojen sijoittamisen suojeltuun rakennukseen ja siten pitää Rapsikanmäen 
että ympäröivän alueen elävänä.

Yleiset alueet

Virkistysalueet

Kaava-alueen alasta virkistysalueita on n. 40 % ja pinta-ala noin 15 390 m².

Kaava-alueen virkistysalueet on osoitettu lähivirkistysalueina (VL-4). Näille viheralueille 
on osoitettu yhteystarpeet pyöräilyä ja jalankulkua varten.

Liikennealueet

Asemakaava-alueesta katualuetta n. 8 800 m², joka vastaa noin 23 % kaava-alueen 
alasta.

Asemakaava-alueen katuverkko on valmis, mutta tarpeen mukaan katusuunnitelmiin 
tehdään muutoksia, jotka laaditaan erikseen.

Muodostuvat korttelit ovat yhteydessä Hyryläntiehen ja sitä kautta seututeihin.

Muuta

Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää pysäköintitalon rakentamista. Koska 
asuinrakentamisen sijoittuminen osittain Hyrylän ydintaajaman nykyisille 
pysäköintialueille että rakennettavien asuntojen lukumäärä ja sen vaatimat 
autopaikat, edellyttävät kaikkiaan yli 500 autopaikkaa, joista noin 90 on suunniteltu 
toteutettavan asuinkorttelissa. On suunniteltu, että kunta korvaa suunnitellun 
rakentamisen myötä poistuvia pintapysäköintipaikkoja merkitsemällä 
pysäköintitalosta noin 280 autopaikkaa kunnan tarpeisiin. Nämä paikat on suunniteltu 
myytävän eteenpäin lähistöön rakennettaville asuinkerrostalojen asunto-
osakeyhtiöille, kun esim. kunnantalon toiminnot voidaan sijoittaa toisaalle.

Kaava-alue sijaitsee pohjaveden muodostumisalueella ja pohjavesialueella. 
Asemakaavamääräyksillä pyritään siihen, ettei pohjaveden laatu eikä riittoisuus 
vaarannu. Myös hulevesien käsittelyn osalta on annettu määräyksiä.

Lisätietoja:
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kuntasuunnittelupäällikkö Asko Honkanen p. 040 314 2012 ja kaavasuunnittelija Teija 
Hallenberg  p. 040 314 3039

 

Kasvatus- ja sivistystoimen lautakuntien lausunto:

Suunnittelualue on yksi Hyrylän merkittävämpiä ja ainoa, jonne on mahdollista saada 
keskusta-asumista järvinäköaloin. Aiemmassa lausunnossaan (20.4.2016) 
kulttuurilautakunta esitti, että harjun päällä olevat rakennukset olisi 
kaupunkikuvallisista syistä hyvä mitoittaa lähelle olemassa olevaa kuusikerroksista 
kerrostaloa. Nyt kaavassa ja siitä laadituissa havainnekuvissa esitetään harjun päälle 8-
kerroksia ajallemme varsin tyypillisiä asuintaloja, jotka eivät huomioi mitenkään 
paikan ainutlaatuisuuden tarjoamia mahdollisuuksia. Järvi- ja harjunäkymän 
hyödyntämiseksi yläkerroksiin voisi ajatella asuntoja isoilla kattoterasseilla tai 
laadukkaita yhteistiloja terasseineen, jolloin korkeus voisi olla esim. 6½ tai jopa 7½, ja 
lopputulos huomioisi paikan erityispiirteet ja mahdollisuudet paremmin.

Kaavaa edelleen kehitettäessä on turvattava Jokipuiston toiminta- ja 
kehitysedellytykset kaikille tuusulalaisille yhteisenä viheralueena. Yhteyden 
Jokipuistoon ja Tuusulanjoelle tulee olla kutsuva ja avoin.

Alueella on inventoimaton historiallisen ajan muinaismuisto. Rapsikanmäen 
ulkorakennuksen ja Jokipuistoon vievän kulkuväylän välimaastossa on todennäköisesti 
venäläisen varuskunnan aikaista tiilirakennetta – mahdollisesti kellarin maanpäällistä 
ilmanvaihtohormia tms. Muistitiedon ja vanhojen karttojen mukaan lähistöllä on ollut 
varuskunnan jääkellari ja toinen kellari, jota on kutsuttu ”varuskunnan 
hapankaalikellariksi”.

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

antaa Suutarintien asemakaavan muutosehdotukseen asiaselostuksessa 
mainitun lausunnon.

Päätös
Puheenjohtajan avattua keskustelun, lautakunta päätti yksimielisesti lisätä lausuntoon 
puheenjohtaja Salosen esittämän asian:

Kaavaehdotuksessa kunnantalon eteläpäähän esitetty ½ V kerroksinen pysäköintitalo 
kaventaa pääsyä Jokipuistoon itä-länsisuuntaisella jalankulku/vihervyöhykkeellä ja 
visuaalisesti vaikuttaa massiiviselta tällä keskeisellä Hyrylän keskustan alueella. 
Esitetyn ratkaisun sijasta on etsittävä muita paikkaan paremmin soveltuvia ratkaisuja 
joko ak-ehdotuksen alueelta tai lähistöltä.

Kasvatus- ja sivistystoimen lautakuntien lausunto:

Suunnittelualue on yksi Hyrylän merkittävämpiä ja ainoa, jonne on mahdollista saada 
keskusta-asumista järvinäköaloin. Aiemmassa lausunnossaan (20.4.2016) 
kulttuurilautakunta esitti, että harjun päällä olevat rakennukset olisi 
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kaupunkikuvallisista syistä hyvä mitoittaa lähelle olemassa olevaa kuusikerroksista 
kerrostaloa. Nyt kaavassa ja siitä laadituissa havainnekuvissa esitetään harjun päälle 8-
kerroksia ajallemme varsin tyypillisiä asuintaloja, jotka eivät huomioi mitenkään 
paikan ainutlaatuisuuden tarjoamia mahdollisuuksia. Järvi- ja harjunäkymän 
hyödyntämiseksi yläkerroksiin voisi ajatella asuntoja isoilla kattoterasseilla tai 
laadukkaita yhteistiloja terasseineen, jolloin korkeus voisi olla esim. 6½ tai jopa 7½, ja 
lopputulos huomioisi paikan erityispiirteet ja mahdollisuudet paremmin.

Kaavaa edelleen kehitettäessä on turvattava Jokipuiston toiminta- ja 
kehitysedellytykset kaikille tuusulalaisille yhteisenä viheralueena. Yhteyden 
Jokipuistoon ja Tuusulanjoelle tulee olla kutsuva ja avoin.

Alueella on inventoimaton historiallisen ajan muinaismuisto. Rapsikanmäen 
ulkorakennuksen ja Jokipuistoon vievän kulkuväylän välimaastossa on todennäköisesti 
venäläisen varuskunnan aikaista tiilirakennetta – mahdollisesti kellarin maanpäällistä 
ilmanvaihtohormia tms. Muistitiedon ja vanhojen karttojen mukaan lähistöllä on ollut 
varuskunnan jääkellari ja toinen kellari, jota on kutsuttu ”varuskunnan 
hapankaalikellariksi”.

Kaavaehdotuksessa kunnantalon eteläpäähän esitetty ½ V kerroksinen pysäköintitalo 
kaventaa pääsyä Jokipuistoon itä-länsisuuntaisella jalankulku/vihervyöhykkeellä ja 
visuaalisesti vaikuttaa massiiviselta tällä keskeisellä Hyrylän keskustan alueella. 
Esitetyn ratkaisun sijasta on etsittävä muita paikkaan paremmin soveltuvia ratkaisuja 
joko ak-ehdotuksen alueelta tai lähistöltä.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päätti antaa Suutarintien asemakaavan 
muutosehdotukseen yllä olevan lausunnon.

Kuntakehityslautakunta, 19.09.2018, § 92

Valmistelijat / lisätiedot:
Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija

Perustelut

Suutarintien asemakaavan muutoksen ehdotus oli nähtävillä 19.4.-21.5.2018. 
Ehdotuksesta jätettiin viisi muistutusta ja 11 lausuntoa. Saatuihin muistutuksiin ja 
lausuntoihin on laadittu vastineet. Asemakaavaehdotukseen on tehty tarkistuksia 
saadun palautteen perusteella. Tarkistukset ovat luonteeltaan teknisluonteisia ja 
vähäisiä eivätkä ne vaikuta olennaisesti kaavan sisältöön tai haitallisesti sen 
toteutettavuuteen tai toteutuksen laatuun.

Tarkistusten pääkohdat ovat:

Korttelin 8069 aluerajausta on muutettu vastaamaan entistä paremmin tontille 
suunniteltua pysäköintitaloa.
Tonttinumerointia on tarkistettu.
Maanalaisiin tiloihin johtava ajoliuska on lisätty kaavakartalle sekä määräyksiin.
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Melusuojauksesta Hyryläntietä vasten on annettu tarkempia määräyksiä.
Tärkeän ekologisen reitin rajaus on muutettu ohjeelliseksi.
Yleismääräyksiä pohjaveden laadun ja määrän suojelemisesta osalta on 
tarkennettu.
Yleismääräyksiä hulevesien käsittelystä on tarkennettu.

Suutarintien asemakaava tiivistää Hyrylän nykyistä keskusta-aluetta lisäämällä alueelle 
asuntoja ja jonkin verran liiketilaa. Samalla täydentyvälle keskustalle luodaan eri 
aikakausien rakennuskantaa hyödyntävää imagoa, kun Rapsikanmäkenä tunnettu 
kudontakeskusrakennus jää muistuttamaan Hyrylän historiasta.

Suutarintien asemakaava korostaa Jokipuiston roolia Hyrylän merkittävänä 
puistoalueena. Puistosuunnitelman päivittäminen on käynnistynyt. Tuusulan ja 
Hyrylän alueelle on tekeillä taideohjelma, jossa Jokipuisto sekä alueelle suunniteltu 
pysäköintitalo tulevat olemaan taiteen sijoituskohteina.

Asemakaava mahdollistaa pysäköintitalon rakentamisen. Pysäköintitalo tarjoaa 
autopaikkoja viereisen korttelin asukkaille, kunnan työntekijöille ja kunnassa asioiville. 
Pysäköintitalon mitoituksessa on huomioitu Hyrylän kasvu ja vapautuvia autopaikkoja 
voidaan tulevaisuudessa tarjota myös muulle lähialueelle rakennettavien uusien 
kerrostalojen tarpeisiin.

Suutarintien asemakaava muodostuu asuinkerrostalojen sekä palvelurakennusten 
korttelialueesta, pysäköintilaitoksen korttelialueesta sekä Jokipuiston viheralueesta. 
Asuinkerrostalojen tontti sijoittuu Hyryläntien sekä Suutarintien varteen, 
palvelurakennusten tontti näiden kulmaukseen. Kortteli sijoittuu entisen paloaseman 
paikalle Hyrylänharjun lounaisrinteeseen. Kortteli muodostaa viihtyisän 
asuinympäristön Hyrylän ydintaajaman kupeessa.

Tiivistyvä kaupunkirakenne edellyttää rakenteellisen pysäköinnin järjestämistä. Osa 
asuinkorttelien tarvitsemista autopaikoista toteutetaan tontille rakenteellisena ja osa 
korttelin lähituntumaan rakennettavaan pysäköintilaitokseen. Pysäköintilaitokseen 
tulee osoittaa pysäköintitilaa myös kunnan tarpeisiin. Uutta katualuetta ei muodostu.

Rakennusten sijoittelussa on huomioitu Rapsikanmäki, alueen maasto-olosuhteet ja 
sijainti Hyrylän taajamassa siten, että asuinkerrostalojen kerroskorkeudet ovat 
matalimmillaan Rapsikanmäen ja katujen varsilla ja kasvavat harjun lakialueella. 
Asuinkerrostalokorttelissa on huomioitu viihtyisän ja yhtenäisen piha-alueen 
muodostuminen tonttijaosta huolimatta.

Asemakaavalla muodostuu kerrosalaa noin 16 800 k-m2, joka sisältää liiketilaa 250 k-
m2. Asuinkerrostalojen kortteliin kuuluu myös palvelurakennusten korttelialuetta, 
jolla olevat rakennukset merkitään suojeltavaksi kulttuurihistoriallisin ja 
kaupunkikuvallisin syin. Pysäköintitalon rakentamiseen osoitetaan kerrosalaa 6 000 k-
m2. Lisäksi muodostuu virkistys- ja katualueita. Kokonaismitoitus tällä kaava-alueella 
vastaa likimain aluetehokkuutta 0,6.

Asuinrakennusten korttelialueet

Asuinrakennusten korttelialueita on n. 24 % kaava-alueesta.

Asuinkerrostalojen korttelialue (AK-47)
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Alueelle voidaan rakentaa asuinkerrostaloja. Rakennuksen katutasossa saa olla liike-, 
toimisto- tai niihin verrattavaa tilaa niillä tontinosuuksilla, jotka rajoittuvat Hyryläntiehen.

Hyryläntien ja Suutarintien varsille osoitettuun asuinkerrostalokortteliin on osoitettu 
rakennusalat viidelle asuinkerrostalolle.

Asuinkerrostalojen kerroskorkeus vaihtelee ½VI – VIII. Korkeimmat rakennukset 
sijoittuvat Hyrylänharjun korkeimmalle kohdalle ja matalimmat katujen varteen. 
Pistetaloilla saavutetaan ilmavuutta sekä avoimia näkymiä Jokipuistoon ja yli Hyrylän 
taajaman.

AK-47 -korttelialueita on yhteensä n. 0,93 ha.

Muut korttelialuee

Palvelurakennusten korttelialue (P)

Tontilla olevat rakennukset merkitään suojeltavaksi kulttuurihistoriallisin ja 
kaupunkikuvallisin syin.

Sr-27 määräys: Kulttuurihistoriallisesti arvokas rakennus, jota ei saa purkaa. Korjaus- ja 
muutostöiden yhteydessä rakennuksen historiallinen arvo tulee säilyttää. Rakennukset ja 
pihapiiri ovat kulttuurihistoriallisesti ja maisemallisesti arvokas osa Hyrylän keskustan 
rakennettua ympäristöä.

P -korttelialueita on yhteensä n. 0,13 ha.

Yleisten pysäköintilaitosten korttelialue (LPY-1)

Alueelle rakennetaan pysäköintitalo, johon osoitetaan se osa asuinkorttelin 
autopaikoista, jotka eivät mahdu tonteille rakennettavaan pysäköintilaitokseen ja muu 
osa autopaikoista osoitetaan kunnan tarpeeseen, taajamassa työskenteleville ja 
yleiseen tarpeeseen.

LPY-1 -korttelialuetta on yhteensä n. 0,35 ha

Yleiset alueet

Viheralueet

Kaava-alueen alasta viheralueita on n. 40% ja pinta-ala yhteensä noin 1,56 ha.

Kaava-alueen viheralueet on osoitettu lähivirkistysalueina (VL). Viheralueille on 
osoitettu yhteystarpeet pyöräilyä ja jalankulkua varten.

Liikennealueet

Asemakaava-alueesta on katualuetta n. 0,9 ha, joka vastaa noin 23% kaava-alueen 
alasta.

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

hyväksyy laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyy lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että
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VALTUUSTO päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.
----

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Margita Winqvist Jari 
Anttalaisen  kannattamana esitti seuraavan palautusesityksen:

"Suutarintien asemakaavan alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän portti Tuusulanjärvelle ja 
Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue keskustassa. Tämä alue 
vaatii korkeatasoista suunnittelua niin kaavoituksessa kuin rakentamisessa. Juuri tätä 
aluetta pitäisi suunnitella taidolla, kun ajatellaan Hyrylän keskustan tulevaisuutta ja 
vetovoimaisuutta. Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja yhteisöjen antamissa 
mielipiteissä on noussut etenkin kaksi asiaa esille:

1. asemakaavan massiivisuus ja

2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta  ja tärkeän itä-länsisuuntaisen viheryhteyden 
kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen.

Näiden huolien sekä omien näkemystemme perusteella ehdotamme, että 
Suutarintien asemakaavaehdotus palautetaan uudelleen valmisteltavaksi siten, että

1. Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy visuaalisestikin 
leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei toteuteta viheryhteyden lähes 
katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen toisella puolella olevalla 
kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnillä etsitään muu ratkaisu kuin esitetty.

ja

2. Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimolla, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovaa ratkaisulla, joka rakentaa Tuusulan 
uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle."

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä.

Kuntakehityslautakunta hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne jotka 
kannattavat asian käsittelyä tässä kokouksessa äänestävät "jaa" ja ne, jotka 
kannattavat Winqvistin tekemää palautusesitystä, äänestävät "ei".

jaa-äänen antoivat: Mika Mäki-Kuhna, Päivö Kuusisto, Tiia Kaukolampi, Johanna 
Sipiläinen, Vesa Lundberg, Kirsi Viitanen, Ulla Palomäki, Klaus Koivunen, Jari Raita
ei-äänen antoivat :Margita Winqvist, Anne Vähätalo, Jari Anttalainen
tyhjän äänen antoi: Lars Winqvist

Puheenjohtaja totesi kuntakehityslautakunnan päättäneen äänin 9 - 3, 1 tyhjä, 
käsitellä asian tässä kokouksessa.

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta päätti lisäksi

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.
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Kunnanhallitus, 24.09.2018, § 310

Valmistelijat / lisätiedot:
Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyä lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

ottaa asian valtuuston 8.10.2018 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 1.10.2018 pidettävässä kokouksessa.

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 321

Valmistelijat / lisätiedot:
Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyä lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.
---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Jussi Salonen Ari Nymanin kannattamana 
teki seuraavan palautusesityksen:

"Suutarintien asemakaavan alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän portti Tuusulanjärvelle ja 
Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue keskustassa. Tämä alue 
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vaatii korkeatasoista suunnittelua niin kaavoituksessa kuin rakentamisessa. Juuri tätä 
aluetta pitäisi suunnitella taidolla, kun ajattelemme Hyrylän keskustan tulevaisuutta ja 
vetovoimaisuutta.

Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja yhteisöjen antamissa mielipiteissä on 
noussut etenkin kaksi asiaa esille:

1. asemakaavan massiivisuus ja
2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta ja tärkeän itä-länsisuuntaisen viheryhteyden 
kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen

Näiden huolien sekä omien näkemystemme perusteella ehdotamme, että 
Suutarintien asemakaavaehdotus palautetaan uudelleen valmisteltavaksi siten, että

1.
Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy, visuaalisestikin 
leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei toteuteta viheryhteyden lähes 
katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen toisella puolella olevalla 
kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnille etsitään muu ratkaisu kuin esitetty.

2.
Tämä voi olla esimerkiksi ratkaisu, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko 
Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös ehdotettujen 
asuinrakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa Hyryläntien 
itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä. Tutkittava on myös ratkaisu, jossa Suutarintien 
ehdotetun pysäköintitalon runsaat 400 autopaikkaa sijoitetaan Hyryläntien itäpuolelle 
osaksi Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisua, jolloin saavutetaan jopa tuhat 
maanalaista pysäköintipaikkaa liikenteen solmukohtaan, mahdollisesti osaksi 
liikekeskus-hybridiratkaisua ja sen aikaansaamisen sysäyttäjäksi

ja

3.
Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla,  joka rakentaa 
Tuusulan uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle."

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat asian 
käsittelyä tässä kokouksessa äänestävät "jaa", ja ne jotka kannattavat asian 
palauttamista uudelleen valmisteltavaksi, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä (Huusko, Koivunen, Mäki-Kuhna, 
Peltonen, Salmi, Sipiläinen, Miettinen ja Lindberg) ja 4 ei-ääntä (Friman, Seuna, Nyman 
ja Salonen). Rosenqvist oli poissa.

Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Tämän jälkeen Jussi Salonen Ari Nymanin kannattamana esitti, että kunnanhallitus 
päättää hylätä laaditun asemakaavan muutoksen eikä esitä muutosta valtuustolle 
hyväksyttäväksi.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat 
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pohjaehdotusta, äänestävät "jaa", ja ne, jotka kannattavat Salosen tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä annettiin  8  jaa-ääntä (Huusko, Koivunen, Mäki-Kuhna, 
Peltonen, Salmi, Sipiläinen, Miettinen ja Lindberg) ja  4 ei-ääntä (Friman, Seuna, 
Nyman ja Salonen). Rosenqvist oli poissa.

Puheenjohtaja totesi, että pohjaehdotus tuli kunnanhallituksen päätökseksi äänin 8-4, 
1 poissa.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

hyväksyä laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyä lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.
Jussi Salonen ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Keskellä Hyrylää Palokunnanmäellä, Tuusulanjoen ääressä sijaitseva Suutarintien 
asemakaava-alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän, kenties koko Tuusulan paras ja 
arvokkain rakennuspaikka keskustarakentamisessa. Alue on Hyrylän portti 
Tuusulanjärvelle ja Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue 
keskustassa. Tämä alue vaatii korkeatasoista, taidokasta suunnittelua niin 
kaavoituksessa kuin rakentamisessa, kun ajattelemme Hyrylän keskustan 
tulevaisuutta ja vetovoimaisuutta.

Aloituksella on suuri merkitys. Se taso, jolla suunnittelemme ja rakennamme tämän 
alueen ensimmäiset kohteet, määrittää myös sitä seuraavan, tulevan tason. Tässä 
meillä on oltava kunnianhimoa ja halu laatuun, korkeatasoiseen suunnitteluun. 
Laadun ja korkeatasoisen suunnittelun puute tulee kalliiksi monellakin tapaa. Mikäli 
alku on keskinkertainen, turha on enää odottaa jatkossa mitään parempaa. Tämä on 
useasti kaupunkirakentamisessa todettu.

Tässä meidän on seurattava vaikkapa ruotsalaisten esimerkkiä. Volvo esittelee aina 
uuden mallistonsa huipputuotteella. Sen jälkeen seuraa ne tavallisemmat ja 
suuremmalle joukolle mahdolliset mallit. Tällä tavalla toimimalla herätämme 
alueeseen ja tapaamme toimia mielenkiintoa, houkuttelevuutta. Vetovoimamme 
kasvaa, erotumme joukosta myönteisesti.

Suutarintien nyt käsittelyssä oleva asemakaavaehdotus havainnekuvineen on 
valitettavasti sitä samaa mitä muuallakin. Siinä ei ole mitään sellaista, joka herättäisi 
alueeseen minkäänlaista intohimoa eikä erottavuutta. Kaavamateriaalista 
perusteluineen välittyy tavoite kustannusten alentamiseen, jotta hanke olisi 
mahdollinen.  On vaarallista ajatella, että parempi nyt vain on hyväksyä tämä 
kohtalainen suunnitelma, jotta jotain saisimme alkuun.

Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja yhteisöjen antamissa mielipiteissä on 
noussut etenkin kaksi asiaa esille:
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1. asemakaavan massiivisuus ja
2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta ja tärkeän itä-länsisuuntaisen viheryhteyden 
kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen

Näiden huolien sekä omien näkemystemme perusteella Suutarintien 
asemakaavaehdotus olisi pitänyt palauttaa uudelleen valmisteltavaksi siten, että

1.
Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy, visuaalisestikin 
leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei toteuteta viheryhteyden lähes 
katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen toisella puolella olevalla 
kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnille etsitään muu ratkaisu kuin esitetty.

2.
Tämä voi olla esimerkiksi ratkaisu, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko 
Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös ehdotettujen 
asuinrakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa Hyryläntien 
itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä. Tutkittava on myös ratkaisu, jossa Suutarintien 
ehdotetun pysäköintitalon runsaat 400 autopaikkaa sijoitetaan Hyryläntien itäpuolelle 
osaksi Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisua, jolloin saavutetaan jopa tuhat 
maanalaista pysäköintipaikkaa liikenteen solmukohtaan, mahdollisesti osaksi 
liikekeskus-hybridiratkaisua ja sen aikaansaamisen sysäyttäjäksi

ja

3.
Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla, joka rakentaa 
Tuusulan uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle.

Huomioita:

1
Ehdotettu ratkaisu ei ota huomioon ympäristöarvoja korttelialueella eikä sen 
lähiympäristössä Tuusulan Jokipuiston alueella.

2
Ehdotettu Suutarintien asemakaava on monotoninen, raskas ja tuottaa tavanomaista 
asuinrakentamista. Siinä olevat kerroskorkeudet 6-8 eivät muodosta mielenkiintoista, 
vaihtelevaa eikä houkuttelevaa näkymää. Havainnekuvassa olevat viistotut katot eivät 
näy kuin ilmassa liikkuvalle. Havainnekuvissa pysäköintitalo on esitetty asemakaavan 
mahdollistamasta korkeudesta V poiketen huomattavasti matalampana.

3
Ehdotettu pysäköintitalo poikkeaa myös valtuuston aiemmasta 11.12.2017 §217 
päätöksestä - "Hyrylän keskustan asemakaavoihin pyritään sisällyttämään kaikille 
tonteille maanalainen pysäköintitila. Vain mikäli maanalaiset p-paikat eivät riitä, 
rakennetaan paikoitustalo(ja)." - sekä aiemmin tehdyistä pysäköintiselvitysten 
periaatteista.

4
Ehdotettu pysäköintitalo on myös Tuusulan kunnan ja Hyrylän keskustan kehittämisen 
kannalta kallis. Menetämme maanmyyntituloja jopa 2 miljoonaa euroa, vuotuisia 
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kuntaveroja puolisen miljoonaa euroa verrattuna vaihtoehtoon, jossa sama määrä 
rakentamista olisi tehty asunnoiksi alueen luontoarvot huomioiden

5
Pysäköintitaloratkaisu ei välttämättä ole ongelma, vaan sen sijoittuminen esitetyllä 
tavalla Suutarintien asemakaavan alueelle. Suutarintien kortteliin sijoitettavalla 
pysäköintitalolla vaikeutuu mahdollisuus saada liikkeelle Hyrylän kaupallinen keskus 
osallistumalla pysäköintiratkaisuun.

Asemakaavassa ehdotetun ratkaisun sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen 
pysäköinti tai muu rakenteellisen pysäköinnin ratkaisu sijoitetaan joko Hyryläntien 
itäpuolelle tai Suutarintien korttelialueelle ehdotettujen rakennusten alle tai näiden 
yhdistelmänä. Kunnalle tulevat pysäköintipaikat on ensisijaisesti sijoitettava Hyrylän 
itäpuolelle joko nyt YIT:n varausalueelle tulevaan kortteliin ja/tai mahdollisen 
kaupallisen keskuksen K-Hyrrä + tyhjä S-Market alueelle.

Pysäköintiratkaisu liittyy ratkaisevasti liikekeskusvaihtoehtojen tutkimiseen ja asukas-, 
asiointi- ja liityntäpysäköintiin, keskustan vetovoiman kasvattamiseen, myös Monion 
pysäköintitilojen vähyyden ratkaisemiseen. Liikekeskusvaihtoehtojen tutkimisen ja 
Hyrylän keskustan yleissuunnitelman päivittämisen yhteydessä on selvitettävä myös 
keskustan maanalaisen pysäköinnin riittävyys, pysäköintitalon tarve ja arvio näiden 
taloudesta sekä rooli keskustan hankkeiden liikkeelle saamisessa.

6
Suutarintien asemakaavan todetaan olevan kumppanuuskaava. 
Kumppanuuskaavoitussopimuksia ei ole tehty.

7
Kuntakehitys ei ole noudattanut asian valmistelussa kuntakehityslautakunnan 
3.2.2016 §14 päättämää hyväksi todettu suunnitteluseminaarimenettelyä, ei 
myöskään päätettyä jatkovalmistelua velvoitepysäköinnin tarpeesta ja 
mahdollisuuksista.
• "Kuntakehityslautakunta edellyttää edelleen lautakunnan 20.5.2015 
pysäköintinormin päättämisen yhteydessä päättämää jatkovalmistelua 
liityntäpysäköinnistä, liittymisestä joukkoliikennestrategiaan ja sen tavoitteisiin, 
pysäköinnin valvonnan järjestämiseen sekä velvoitepysäköinnin tarpeeseen ja 
mahdollisuuksiin.
• Tässä yhteydessä selvitetään myös kunnanvaltuuston 7.12.2015 päättämä 
vuositavoite 8.3 Linjaamme Tuusulan kunnan pysäköintipolitiikan, jossa Hyrylän 
julkisen pysäköinnin tarve selvitetään sekä liityntäpysäköinnin tarjonta ja toimivuus 
varmistetaan. Tähän liittyen Suutarintien pysäköintiratkaisu on keskeinen tarkastelun 
kohde."

Teija Hallenberg, Pia Sjöroos ja Asko Honkanen olivat asiantuntijoina kokouksessa.

Valtuusto, 08.10.2018, § 108

Valmistelijat / lisätiedot:
Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija
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Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.
---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun pormestari Arto Lindberg Ruut Sjöblomin 
ja Pasi Huuhtasen kannattamana teki seuraavan muutosesityksen:

"Valtuusto päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen siten, että kaavakartasta ja 
kaava-aineiston selostuksesta ja selostuksen liitteistä poistetaan tarpeettomana 
pysäköintitalon rakennusoikeusluku 6000."

 

Jussi Salonen Raimo Stenvallin ja Eetu Niemelän kannattamana teki seuraavan 
palautusesityksen: "Suutarintien asemakaavan alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän portti 
Tuusulanjärvelle ja Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue 
keskustassa. Tämä alue vaatii korkeatasoista suunnittelua niin kaavoituksessa kuin 
rakentamisessa. Juuri tätä aluetta pitäisi suunnitella taidolla, kun ajattelemme Hyrylän 
keskustan tulevaisuutta ja vetovoimaisuutta. Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja 
yhteisöjen antamissa mielipiteissä on noussut etenkin kaksi asiaa esille: 1. 
asemakaavan massiivisuus ja 2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta ja tärkeän itä-
länsisuuntaisen viheryhteyden kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen paikalle 
suunnitellun pysäköintitalon takia Näiden huolien sekä omien näkemystemme 
perusteella ehdotamme, että Suutarintien asemakaavaehdotus palautetaan uudelleen 
valmisteltavaksi siten, että 1. Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen 
viheryhteys säilyy, visuaalisestikin leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei 
toteuteta viheryhteyden lähes katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen 
toisella puolella olevalla kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnille etsitään muu 
ratkaisu kuin esitetty. 2. Tämä voi olla esimerkiksi ratkaisu, jossa maanalainen 
pysäköinti sijoitetaan joko Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös 
ehdotettujen asuinrakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa 
Hyryläntien itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä. Tutkittava on myös ratkaisu, jossa 
Suutarintien ehdotetun pysäköintitalon runsaat 400 autopaikkaa sijoitetaan 
Hyryläntien itäpuolelle osaksi Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisua, jolloin 
saavutetaan jopa tuhat maanalaista pysäköintipaikkaa liikenteen solmukohtaan, 
mahdollisesti osaksi liikekeskus-hybridiratkaisua ja sen aikaansaamisen sysäyttäjäksi 
ja 3. Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla, joka rakentaa 
Tuusulan uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyryla#n parhaalle paikalle. 
Samalla ilmoitamme kantanamme, että nyt valtuustossa esitetyllä tavalla 
"kaavakartasta ja kaava-aineiston selostuksesta ja selostuksen liitteistä poistetaan 
tarpeettomana pysäköintitalon rakennusoikeusluku 6000”, tätä muutosta ei voida 
tehdä. Asia olisi valmisteltava palauttaen asia uudelleen valmisteluun."

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu ehdotus asian palauttamisesta 
uudelleen valmisteltavaksi, on asian käsittely ratkaistava äänestämällä. Valtuusto 
hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat asian käsittelyä tässä 
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kokouksessa, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat asian palauttamista uudelleen 
valmisteltavaksi, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä

jaa-äänen antoivat: Pasi Huuhtanen, Ruut Sjöblom, Kim Kiuru, Aarno Järvinen, 
Aila Koivunen, Antti Kaikkonen, Anu Åberg, Arto Lindberg, Emmi Sirniö, Henri 
Koskela, Ilona Toivanen, Jani Peltonen, Janne Mellin, Jere Pulska, Jerry Airikka, 
Johanna Sipiläinen, Jorma Sulander, Jouko Riola, Jukka Ahlgren, Kari Kinnunen, 
Karita Mäensivu, Laura Åvall, Lea Ahonen, Lilli Salmi, Mika Mäki-Kuhna, Monica 
Avellan, Pekka Heikkinen, Sanna Kervinen, Sanna Tuhkunen, Satu Heikkilä, Seppo 
Noro, Ulla Palomäki, Kirsi Viitanen, Päivö Kuusisto, Vesa Lundberg
ei-äänen antoivat: Kati Lepojärvi, Anna Yltävä, Ari Nyman, Eetu Niemelä, Eeva-
Liisa Nieminen, Elisa Laitila, Jussi Salonen, Kari Friman, Liisa Palvas, Margita 
Winqvist, Raimo Stenvall, Jari Anttalainen, Leena Joensuu
tyhjän äänen antoi: Arto Nätkynmäki.

 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 35 jaa-ääntä, 13 ei-ääntä, 1 tyhjä ääni ja 2 oli 
poissa. Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Käsittelyn jatkuessa Jussi Salonen Leena Joensuun ja Kari Frimanin kannattamana 
esitti, että ehdotus hylätään.

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatetetut muutosesitykset, on 
asia ratkaistava äänestämällä. Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, 
jotka kannattavat Lindbergin tekemää muutosesitystä, äänestävät "jaa" ja ne, jotka 
kannattavat Salosen tekemää muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä 

jaa-ääniä antoivat: Pasi Huuhtanen, Ruut Sjöblom, Kim Kiuru, Kati Lepojärvi, 
Aarno Järvinen, Aila Koivunen, Anna Yltävä, Antti Kaikkonen, Anu Åberg, Arto 
Lindberg, Emmi Sirniö, Henri Koskela, Ilona Toivanen, Jani Peltonen, Janne Mellin, 
Jere Pulska, Jerry Airikka, Johanna Sipiläinen, Jorma Sulander, Jouko Riola, Jukka 
Ahlgren, Kari Kinnunen, Karita Mäensivu, Laura Åvall, Lilli Salmi, Mika Mäki-
Kuhna, Monica Avellan, Pekka Heikkinen, Sanna Kervinen, Sanna Tuhkunen, Satu 
Heikkilä, Seppo Noro, Ulla Palomäki, Kirsi Viitanen, Päivö Kuusisto, Vesa 
Lundberg, Arto Nätkynmäki
ei-ääniä antoivat: Kati Lepojärvi, Anna Yltävä, Ari Nyman, Eetu Niemelä, Eeva-
Liisa Nieminen, Elisa Laitila, Jussi Salonen, Kari Friman, Liisa Palvas, Margita 
Winqvist, Raimo Stenvall, Jari Anttalainen, Leena Joensuu
tyhjän äänen antoi: Lea Ahonen.

 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 37 jaa-ääntä, 11 ei-ääntä, 1 tyhjä ääni ja 2 oli 
poissa.

Em. äänestyken jälkeen valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka 
kannattavat pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Lindbergin 
tekemää muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä 
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jaa-ääniä antoivat: Eetu Niemelä, Lea Ahonen
ei-ääniä antoivat: Aarno Järvinen, Aila Koivunen, Antti Kaikkonen, Anu Åberg, Ari 
Nyman, Arto Lindberg, Eeva-Liisa Nieminen, Emmi Sirniö, Henri Koskela, Ilona 
Toivanen, Jani Peltonen, Janne Mellin, Jere Pulska, Jerry Airikka, Johanna 
Sipiläinen, Jorma Sulander, Jouko Riola, Jukka Ahlgren, Kari Kinnunen, Karita 
Mäensivu, Kim Kiuru, Laura Åvall, Lilli Salmi, Mika Mäki-Kuhna, Monica Avellan, 
Pasi Huuhtanen, Pekka Heikkinen,  Sanna Kervinen, Sanna Tuhkunen,  Satu 
Heikkilä, Seppo Noro, Ulla Palomäki, Kirsi Viitanen, Päivö Kuusisto, Arto 
Nätkynmäki, Vesa Lundberg, Ruut Sjöblom
tyhjän äänen antoivat: Anna Yltävä, Elisa Laitila, Jussi Salonen, Kari Friman, Kati 
Lepojärvi, Liisa Palvas, Margita Winqvist, Raimo Stenvall, Jari Anttalainen, Leena 
Joensuu.

 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 2 jaa-ääntä, 37 ei-ääntä, 10 tyhjää ja 2 oli poissa.

Puheenjohtaja totesi, että Lindbergin tekemä muutosesitys tuli valtuuston päätökseksi.

Jussi Salonen Anna Yltävän kannattamana esitti, että valtuusto hyväksyy asiaan liittyen 
seuraavan toimenpidealoitteen: "Suutarintien hankkeen jatkosuunnittelussa ja 
kumppanuus- ja yhteistyösopimuksia tehtäessä on selvitettävä alueen toteutuksen 
jakamista ja kilpailuttamista useiden kumppaneiden kanssa."

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu esitys toimenpidealoitteesta, on 
asia ratkaistava äänestämällä. Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, 
jotka eivät kannata toimenpidealoitetta, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat 
toimenpidealoitteen hyväksymistä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä 

jaa-ääniä antoivat: Jukka Ahlgren, Lea Ahonen, Jerry Airikka, Satu Heikkilä, Pekka 
Heikkinen, Pasi Huuhtanen, Aarno Järvinen, Antti Kaikkonen, Sanna Kervinen, 
Kirsi Viitanen, Kari Kinnunen, Kim Kiuru, Aila Koivunen, Henry Koskela, Päivö 
Kuusisto, Arto Lindberg, Janne Mellin, Karita Mäensivu, Mika Mäki-Kuhna, 
Eetu Niemelä, Seppo Noro, Ari Nyman, Ulla Palomäki, Jani Peltonen, Jere Pulska, 
Jouko Riola, Lilli Salmi, Johanna Sipiläinen, Emmi Sirniö, Vesa Lundberg, Jorma 
Sulander, Arto Nätkynmäki, Ilona Toivanen, Sanna Tuhkunen, Anu Åberg, Laura 
Åvall, Ruut Sjöblom
ei-ääniä antoivat: Jari Anttalainen, Kari Friman, Elisa Laitila, Kati Lepojärvi, Eeva-
Liisa Nieminen, Liisa Palvas, Jussi Salonen, Raimo Stenvall, Margita Winqvist, 
Anna Yltävä
tyhjän äänen antoi: Monica Avellan.

 

Suoritetussä äänestyksessä annettiin 37 jaa-ääntä, 10 ei-ääntä, 1 tyhjä ääni ja 3 oli 
poissa. Puheenjohtaja totesi, ettei päätökseen liitetä toimenpidealoitetta.

Päätös
Valtuusto päätti

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen siten, että kaavakartasta ja 
kaava-aineiston selostuksesta ja selostuksen liitteistä poistetaan tarpeettomana 
pysäköintitalon rakennusoikeusluku 6000.
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Päätöksen mukaiset muutokset tehdään pöytäkirjan liitteisiin.

Eriävä mielipide
Jussi Salonen ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:

"Keskellä Hyrylää Palokunnanmäellä, Tuusulanjoen ääressä sijaitseva Suutarintien 
asemakaava-alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän, kenties koko Tuusulan paras ja 
arvokkain rakennuspaikka keskustarakentamisessa. Alue on Hyrylän portti 
Tuusulanjärvelle ja Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue 
keskustassa. Tämä alue vaatii korkeatasoista, taidokasta suunnittelua niin 
kaavoituksessa kuin rakentamisessa, kun ajattelemme Hyrylän keskustan 
tulevaisuutta ja vetovoimaisuutta.

Aloituksella on suuri merkitys. Se taso, jolla suunnittelemme ja rakennamme tämän 
alueen ensimmäiset kohteet, määrittää myös sitä seuraavan, tulevan tason. Tässä 
meillä on oltava kunnianhimoa ja halu laatuun, korkeatasoiseen suunnitteluun. 
Laadun ja korkeatasoisen suunnittelun puute tulee kalliiksi monellakin tapaa. Mikäli 
alku on keskinkertainen, turha on enää odottaa jatkossa mitään parempaa. Tämä on 
useasti kaupunkirakentamisessa todettu.

Tässä meidän on seurattava vaikkapa ruotsalaisten esimerkkiä. Volvo esittelee aina 
uuden mallistonsa huipputuotteella. Sen jälkeen seuraa ne tavallisemmat ja 
suuremmalle joukolle mahdolliset mallit. Tällä tavalla toimimalla herätämme 
alueeseen ja tapaamme toimia mielenkiintoa, houkuttelevuutta. Vetovoimamme 
kasvaa, erotumme joukosta myönteisesti.

Suutarintien nyt käsittelyssä oleva asemakaavaehdotus havainnekuvineen on 
valitettavasti sitä samaa mitä muuallakin. Siinä ei ole mitään sellaista, joka herättäisi 
alueeseen minkäänlaista intohimoa eikä erottavuutta. Kaavamateriaalista 
perusteluineen välittyy tavoite kustannusten alentamiseen, jotta hanke olisi 
mahdollinen.  On vaarallista ajatella, että parempi nyt vain on hyväksyä tämä 
kohtalainen suunnitelma, jotta jotain saisimme alkuun.

Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja yhteisöjen antamissa mielipiteissä on 
noussut etenkin kaksi asiaa esille:

1. asemakaavan massiivisuus ja 

2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta ja tärkeän itä-länsisuuntaisen viheryhteyden 
kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen paikalle suunnitellun pysäköintitalon 
takia

Näiden huolien sekä omien näkemystemme perusteella Suutarintien 
asemakaavaehdotus olisi pitänyt palauttaa uudelleen valmisteltavaksi siten, että

1.
Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys sa#ilyy, visuaalisestikin 
leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei toteuteta viheryhteyden lähes 
katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen toisella puolella olevalla 
kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnille etsitään muu ratkaisu kuin esitetty.

2.
Tämä voi olla esimerkiksi ratkaisu, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko 
Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös ehdotettujen 
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asuinrakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa Hyryläntien 
itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä. Tutkittava on myös ratkaisu, jossa Suutarintien 
ehdotetun pysäköintitalon runsaat 400 autopaikkaa sijoitetaan Hyryläntien itäpuolelle 
osaksi Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisua, jolloin saavutetaan jopa tuhat 
maanalaista pysäköintipaikkaa liikenteen solmukohtaan, mahdollisesti osaksi 
liikekeskus-hybridiratkaisua ja sen aikaansaamisen sysäyttäjäksi

ja

3.
Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla,  joka rakentaa 
Tuusulan uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle. 

Yksittäisiä huomioita:

1
Ehdotettu ratkaisu ei ota huomioon ympäristöarvoja korttelialueella eikä sen 
lähiympäristössä Tuusulan Jokipuiston alueella.

2
Ehdotettu Suutarintien asemakaava on monotoninen, raskas ja tuottaa tavanomaista 
asuinrakentamista. Siinä olevat kerroskorkeudet 6-8 eivät muodosta mielenkiintoista, 
vaihtelevaa eikä houkuttelevaa näkymää. Havainnekuvassa olevat viistotut katot eivät 
näy kuin ilmassa liikkuvalle. Havainnekuvissa pysäköintitalo on esitetty asemakaavasta 
mahdollistamasta korkeudesta poiketen huomattavasti matalampana.

3
Ehdotettu pysäköintitalo poikkeaa myös valtuuston aiemmasta 11.12.2017 §217 
päätöksestä - "Hyrylän keskustan asemakaavoihin pyritään sisällyttämään kaikille 
tonteille maanalainen pysäköintitila. Vain mikäli maanalaiset p-paikat eivät riitä, 
rakennetaan paikoitustalo(ja)." - sekä aiemmin tehdyistä pysäköintiselvitysten 
periaatteista.

4
Ehdotettu pysäköintitalo on myös Tuusulan kunnan ja Hyrylän keskustan kehittämisen 
kannalta kallis. Menetämme maanmyyntituloja jopa 2 miljoonaa euroa, vuotuisia 
kuntaveroja puoli miljoonaa euroa verrattuna vaihtoehtoon, jossa sama määrä 
rakentamista olisi tehty asunnoiksi alueen luontoarvot huomioiden

5
Pysäköintitaloratkaisu ei välttämättä ole ongelma, vaan sen sijoittuminen esitetyllä 
tavalla Suutarintien asemakaavan alueelle. Suutarintien kortteliin sijoitettavalla 
pysäköintitalolla mahdollisuus saada liikkeelle Hyrylän kaupallinen keskus 
osallistumalla pysäköintiratkaisuun vaikeutuu. 

Asemakaavassa ehdotetun ratkaisun sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen 
pysäköinti tai muu rakenteellisen pysäköinnin ratkaisu sijoitetaan joko Hyryläntien 
itäpuolelle tai Suutarintien korttelialueelle ehdotettujen rakennusten alle tai näiden 
yhdistelmänä. Kunnalle tulevat pysäköintipaikat on ensisijaisesti sijoitettava Hyrylän 
itäpuolelle joko nyt YIT:n varausalueelle tulevaan kortteliin ja/tai mahdollisen 
kaupallisen keskuksen K-Hyrrä + tyhjä S-Market alueelle.
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Pysäköintiratkaisu liittyy ratkaisevasti liikekeskusvaihtoehtojen tutkimiseen ja asukas-, 
asiointi- ja liityntäpysäköintiin, keskustan vetovoiman kasvattamiseen. 
Liikekeskusvaihtoehtojen tutkimisen ja Hyrylän keskustan yleissuunnitelman 
päivittämisen yhteydessä on selvitettävä myös keskustan maanalaisen pysäköinnin 
riittävyys, pysäköintitalon tarve ja arvio näiden taloudesta sekä rooli keskustan 
hankkeiden liikkeelle saamisessa.

Hyryläntien itäpuolelle sijoittuvalla vaihtoehdolla saisimme järjestymään myös liityntä-
asiointipysäköinnin, myös mahdollisesti toteutuvan, mutta jo nyt ennakoidun Monion 
pysäköintitilojen vähyyden ratkaistuksi.

6
Kuntakehitys ei ole noudattanut asian valmistelussa kuntakehityslautakunnan 
3.2.2016 §14 päättämää hyväksi todettu suunnitteluseminaarimenettelyä, ei 
myöskään päätettyä jatkovalmistelua velvoitepysäköinnin tarpeesta ja 
mahdollisuuksista.

• "Kuntakehityslautakunta edellyttää edelleen lautakunnan 20.5.2015 
pysäköintinormin päättämisen yhteydessä päättämää jatkovalmistelua 
liityntäpysäköinnistä, liittymisestä joukkoliikennestrategiaan ja sen tavoitteisiin, 
pysäköinnin valvonnan järjestämiseen sekä velvoitepysäköinnin tarpeeseen ja 
mahdollisuuksiin.

• Tässä yhteydessä selvitetään myös kunnanvaltuuston 7.12.2015 päättämä 
vuositavoite 8.3 Linjaamme Tuusulan kunnan pysäköintipolitiikan, jossa Hyrylän 
julkisen pysäköinnin tarve selvitetään sekä liityntäpysäköinnin tarjonta ja toimivuus 
varmistetaan. Tähän liittyen Suutarintien pysäköintiratkaisu on keskeinen tarkastelun 
kohde.”

7
Valtuusto päätti vasta valtuustokäsittelyssä tehdyllä muutosehdotuksella tehdä 
Suutarintien asemakaavan kaavakarttaan ja kaava-aineiston selostukseen muutoksen 
"kaavakartasta ja kaava-aineiston selostuksesta ja selostuksen liitteistä poistetaan 
tarpeettomana pysäköintitalon rakennusoikeusluku 6000”. Mielestäni tätä muutosta ei 
olisi pitänyt tehdä näin, vaan asia olisi pitänyt palauttaa asia uudelleen 
valmisteltavaksi tältä osin.

8
Vaikutusten arviointi Suutarintien asemakaavassa on suoritettu vaillinaisesti, 
epäjohdonmukaisesti eikä noudata MRL 9§: 2 momentin määräyksiä mm 
yhdyskuntataloudellisista vaikutuksista ja  arvioinnista siltä alueelta, jolla tällä kaavalla 
on vaikutusta. Asemakaavassa ollut virhe - LPY-korttelissa 8069 rakennusoikeus 6.000 
k-m2 - on ollut omiaan vaikeuttamaan kuntalaisten arviointia tämän asemakaavan 
vaikutuksista ympäristöön etenkin, kun nyt valtuuston tekemä päätös kyseisen luvun 
poistamisesta käytännössä aiheuttaa korttelissa 8069 olevan pysäköintitalon 
rakentamislaajuuden kasvavan 10-12.000 k-m2 suuruiseksi (413 autopaikkaa x 25-
30m2/autopaikka)."

Eetu Niemelä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Kuten kokouskäyttäytymisestäni saattaa päätellä, olen erimieltä valtuuston 
päätöksestä §108 / 08.10.2018.
Valtuuston päätös tarkoittaa, että kaava ei ole maankäyttö- ja rakennuslain 55§ 
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mukainen. Tämä tarkoittaa selkeää valitusperustetta ja kaavan ja rakentamisen 
viivästymistä."

Esteellisyys
Ilmari Sjöblom ja Ulla Rosenqvist. Sjöblomin tilalla Kokoomuksen 2. varavaltuutettu 
Vesa Lundberg.

Kuntakehityslautakunta, 12.12.2018, § 136

Valmistelijat / lisätiedot:
Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija

Lausuntopyyntö

Tuusulan kunnanvaltuusto on hyväksynyt 8.10.2018 § 108 Suutarintien asemakaavan 
muutoksen (asemakaava nro 3517). Päätöksestä on valitettu. Valituskirjelmä on 
liitteenä. Helsingin hallinto-oikeus pyytää lausuntoa valitukseen liittyen. Määräaika 
lausunnolle on 4.1.2019. Tällöin vastine on käsiteltävä kunnanhallituksessa 
viimeistään 17.12.2018

Valitus

Asemakaavavalituksen on jättänyt As Oy Suutarintie 4 Tuusula, jonka 
kerrostalokiinteistö sijaitsee käytännössä hanketta vastapäätä Suutarintien toisella 
puolella.

Valituksessa vaaditaan että hallinto-oikeus joko

1)Hylkää Suutarintien asemakaavan muutoksen kokonaisuudessaan

2)palauttaa kaavan valmisteluun siten, että tonttien 8068/3-6 alueelta poistetaan yksi 
rakennus tai tonttien 806873-6 rakennusten korkeutta alennetaan siten, että korttelin 
8068 asunrakennusoikeus on noin 13 500 k-m2. Samoin karttamerkinnät sekä 
asemakaavamerkinnät ja –määräykset tulee muuttaa Ympäristöministeriön ohjeiden 
mukaisiksi.

3)Lisäksi valituksessa esitetään toivomus, että hallinto-oikeus suorittaisi kaava-alueella 
katselmuksen

Valituksen perustelut

Valituksen perustelut ilmenevät yksityiskohtaisesti liitteenä olevasta valituskirjelmästä.

Valituksessa esitettyjä vaatimuksia ja toivetta katselmuksesta perustellaan seuraavasti:

Asia:

Suutarintien asemakaavan muutos sisältää huomattavasti korkeampaa rakentamista kuin 
25.1.2013 laaditussa yleissuunnitelmassa on esitetty.
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Valituksessa esitetään, että kunta olisi poikennut yleissuunnitelmasta mm. siten, että 
Suutarintien kaavassa osoitettaisiin enemmän rakennusoikeutta ja korkeampia 
rakennuksia verrattuna Hyrylän keskustan yleissuunnitelmaan

Lausunto:

Hyrylän alueelle on vuosikymmenten aikana laadittu useita yleissuunnitelmia, joissa 
ydinkeskustan kaupalliseksi- ja palvelukeskittymäksi toteutettaisiin Hyryläntien ja 
Tuusulanväylän väliin muodostuvaa aluetta. Yleissuunnitelmassa kaupallisen ja 
palvelun ytimeen ja sitä ympäröiville alueille on tavoitteena toteuttaa kaupunkimaista 
rakennetta, jossa tunnusomaista on muuta rakentamista korkeammat ja tiiviimmin 
sijoitetut asuin-, liike- ja toimistorakennukset.

Kaupunkimaisen korkeaa keskustarakentamista on paikoin jo toteutettu. Suutarintien 
kaava-alueen lähialueelle, lähes naapuriin on toteutettu ulkoisesti 6 kerrosta korkea 
As Oy Upseerinhovi ja sen viereen on nousemassa saman korkuinen kerrostalo.

Yleissuunnitelma ei ole oikeusvaikutteinen kaava tai suunnitelma, vaan 
viitesuunnitelma. Lisäksi tulee huomata, että yleissuunnitelmaa ei ole hyväksytty vielä, 
vaan sen valmistelu on kesken.

Suutarintien asemakaava noudattaa aiempien yleissuunnitelmaversioiden periaatetta 
aluevarausten osalta siten, että katu-, kevyen liikenteen- ja viherverkon katsotaan 
toimivan.

Asia:

Valituksessa esitetään, että viihtyisä elinympäristö huononee merkittävästi liian 
massiivisen, liian tiiviin ja korkean rakentamisen myötä. Valituksessa esitetään lisäksi, että 
lähiympäristöä ei ole otettu huomioon. Kerrostalot pilaavat toteutuessaan (Jokipuisto) 
käyttömahdollisuuksia. Kaava-alue on maisemallisesti arvokas, ja rakentamisen myötä 
komeita mäntyjä joudutaan poistamaan. Kerrostalot varjostavat lähivirkistysalueen 
leikkipuistoa.

Lausunto:

Kyseessä on täydennysrakentamisalue aivan Hyrylän ydinkeskustassa. Hyrylä on 
Tuusulan kaupallinen ja hallinnollinen keskus ja sen keskustamaisuutta ja 
kaupunkikuvaa korostaa erityisesti muuta taajamaa tiiviimpi ja korkeampi 
rakentaminen.

Ensimmäisten ja olemassa olevaa rakennuskantaa korkeammat ja tiiviimmät 
kerrostalokorttelit voivat tuntua aluksi vierailta, mutta taajaman rakentuessa ja entistä 
useampien korkeiden kerrostalojen noustua ydinkeskustaan, muodostuu Tuusulaan 
selkeä keskusta. Hyrylän keskustaan sekä Suutarintien kaava-alueeseen rajoittuen on 
toteutettu 6 – 7 kerrosta korkeita asuinkerrostaloja.

Alueella on voimassa oleva asemakaava, jossa Suutarintiehen rajoittuen harjun laen 
metsäistä aluetta on osoitettu yleisten rakennusten korttelialueeksi (entinen 
paloasema) sekä Jokipuiston puistoalueeksi. Suutarintien asemakaava toteutuessaan 
mahdollistaa viiden asuinkerrostalon toteuttamisen pääosin tälle entiselle yleisten 
rakennusten korttelin eli entisen paloaseman alueelle. Korttelialue laajenee jonkin 
verran Jokipuiston virkistysalueelle.
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Jokipuiston viheralue on muodostunut jääkautisen suppamuodostelman ympärille ja 
rajoittuu luoteessa Tuusulanjokeen. Palokunnanmäkenäkin tunnetun harjun päällä ei 
nykyisellään kulje kevyen liikenteen reittejä, joita asemakaava toteutuessaan poistaisi. 
Myös Jokipuiston pinta-ala pysyy lähes entisellään eikä asuinkerrostalokortteli harjun 
laella pilaa miltään osin Jokipuiston käyttömahdollisuuksia. Alueella on jatkossakin 
hyvin saavutettavissa olevia, pinta-alaltaan riittäviä ja käytettävyydeltään hyviä 
virkistysalueita. Lisäksi Suutarintien asemakaavalla mahdollistetaan uuden kevyen 
liikenteen yhteyden toteuttaminen asuinkerrostalokorttelin läpi Suutarintieltä 
Jokipuistoon, jolloin Jokipuiston saavutettavuus Suutarintien suunnasta paranee 
merkittävästi.

Jokipuistoon on osoitettu sijainniltaan ohjeellinen leikkipuisto. Jokipuisto on 
vuodenajoista ja kellonajasta riippuen ja jo maastomuotojensa vuoksi varjoinen, joten 
Suutarintien korttelialueelle toteutettavat asuinkerrostalot eivät merkittävästi 
heikennä puistoalueen valoisuusolosuhteita nykyisestä.

Suutarintien asemakaava-alue on osa Hyrylän kaukomaisemaa. Maisemassa 
korostuvat harjun laen puut, erityisesti männyt. Maisemalla eikä männyillä ole 
sellaista erityistä arvoa, jota tulisi erityisesti suojella.

Suutarintien päässä kaava-alueeseen rajoittuen on osin seitsemän kerrosta korkea 
asuinkerrostalo, joka nousee merkittävästi harjun puustoa korkeammalla ja siten 
rikkoo harjupuuston muodostaman kaukomaiseman. Yksittäinen puustoa korkeampi 
talo erottuu maisemassa selvemmin epäedukseen ja siihen kuulumattomana kuin 
useamman asuinkerrostalon kokonaisuus, joka sulautuu huomattavasti paremmin 
maisemaan. Suutarintien kaava-alue toteutuessaan ei merkittävästi poikkea sen 
läheisyyteen jo toteutetun asuinkerrostalon kerroskorkeudesta kaukomaisemassa.

Suutarintien asemakaavan kerrosluku on suurempi kuin muissa lähiaikoina 
käsittelyssä olleissa tai asemakaavan muutoksen jo läpikäyneissä kortteleissa. Tämän 
asemakaavan muutoksen AK-korttelissa kerrosluku on harkittu ja suhteutuu hyvin 
mm. Suutarintien päässä olevan as. oy Tuusulan Palomäen kerrostaloon, joka on osin 
seitsemänkerroksinen.

Suutarintien asemakaava on laadittu siten ottaen huomioon ympäröivän alueen 
asettamat edellytykset toimivalle keskusta-alueelle. Katsotaan, että näin ollen on tehty 
yleiskaavallista tarkastelua tarkempi suunnitelma, jota Suutarintien 
asemakaavamuutos toteuttaa.

Maisemaan ja katukuvaan soveltumista on tutkittu tehden asemakaava-aineiston 
liitteenä olevia havainnekuvia sekä pienoismalli.

On valtakunnallisten alueidenkäyttötavoitteiden ja kestävän kehityksen mukaista 
kaavoittaa tehokkaasti missä se suinkin on mahdollista.

Myös vallitsevat ilmastotavoitteet, joista autoilun vähentäminen on yksi 
merkittävimmistä tavoitteista, edellyttää asuinrakentamisen lisäämistä taajamiin, 
joissa palvelut ja julkinen liikenne toimii, jolloin autoilua voidaan merkittävästi 
vähentää.

Suutarintien asemakaavan muutoksen kaavaratkaisu perustuu kattaviin vaikutusten 
arviointeihin. Vaikutusten arviointia on selostettu asemakaavan selostuksen 
kappaleessa 5.4. Kaavan vaikutuksia on arvioitu myös ympäristön osalta.
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Asia:

Rakentajien asettaminen eriarvoiseen asemaan

Valituksessa esitetään, että Hyrylän alueen rakentajia ei ole kohdeltu tasapuolisesti. 
Kunnan tulisi kohdella kaikkia rakentajia tasapuolisesti, eikä toteuttaa omistamilleen 
maalle ylikorkeita rakennuksia, joiden autopaikat eivät lisäksi mahdu tontille. Valituksessa 
muistutetaan, että kunta on linjannut: ”Hyrylän keskustan asemakaavoihin pyritään 
sisällyttämään kaikille tonteille maanalainen pysäköintitila. Vain mikäli maanalaiset p-
paikat eivät riitä, rakennetaan paikoitustaloja.”

Lausunto:

Kunnan linjaus ei ole sitova kaavan laatimisen kannalta. Pysäköintiratkaisua ei edes 
ohjeellisesti määrätä ylemmissä kaavamuodoissa – kyseessä on kunnan asettama 
tavoite. Tämän kaavahankkeen suunnittelussa on noudatettu periaatetta, että Hyrylän 
keskustan asemakaavoihin pyritään sisällyttämään kaikille tonteille maanalainen 
pysäköintitila. Vain mikäli maanalaiset p-paikat eivät riitä, rakennetaan paikoitustaloja. 
Ylemmät kaavat (yleiskaava, maakuntakaava) eivät ohjaa autopaikkojen sijoittamista. 
Kunta on asettanut tavoitteeksi, että autopaikat tulee toteuttaa omalla tontilla ja 
Hyrylän keskustan alueella rakenteellisena joko maan alla tai tarpeen mukaan 
pysäköintitaloon. Näin toimitaan Suutarintien asemakaavassa vaadittavien 
autopaikkojen osalla.

Pysäköintitaloon on suunniteltu merkittävä määrä autopaikkoja myös kunnan 
tarpeisiin, kunnan työntekijöille sekä Hyrylässä asioiville. Pysäköintitalon etuna 
maanalaiseen pysäköintiin nähden on, että jos autoilu tulevaisuudessa vähenee, 
autopaikkatarve pienenee, jolloin pysäköintitalot on mahdollista purkaa ja tilalle 
toteuttaa vaikka asuinrakentamista. Maanalainen pysäköintitila on huomattavasti 
vaikeampi purkaa tai toteuttaa siihen vaihtoehtoista toimintaa.

Asia:

Palautteita, mielipiteitä, lausuntoja ja muistutuksia ei ole otettu tarpeeksi huomioon. 
Valituksessa esitetään, että pysäköintitalon rakennusoikeudesta on annettu väärää tietoa. 
Asemakaavakartassa aiemmin ollut luku 6 000 on viivattu virheellisellä tavalla yli.

Lausunto:

Palautteet, mielipiteet, lausunnot ja muistutukset on otettu huomioon MRL:n 
edellyttämällä tavalla. Kaavaprosessin aikana annetuissa lausunnoissa ei ole tuotu 
esiin puutteita kaavatyön vaikutusten arvioinnissa.

Suutarintien asemakaavan vuorovaikutusaineistoksi laadittiin viisi vaihtoehtoista 
Suutarintien asemakaavan muutosluonnosta, joissa kaikissa suunnittelualueelle 
osoitettiin asuinkortteli, johon osoitettiin rakennuspaikkoja asuinkerrostaloille sekä 
rakennuspaikka olemassa olevalle kulttuuri- ja rakennushistoriallisia arvoja omaavalle 
rakennukselle, lisäksi pysäköintitalokorttelialuetta ja Jokipuiston viheraluetta.

Luonnoksista pyydettiin ja saatiin lausuntoja, joissa kukin viranomaistaho 
toimialaltaan antoi lausuntonsa, joissa pääasiassa todettiin alueen olemassa olevia 
arvoja kaavan jatkotyössä huomioon otettavaksi. Suutarintien asemakaavan 
muutosluonnoksista annetut lausunnot, mielipiteet ja niiden huomioonottaminen 
löytyvät selostuksen sivuilla 46 – 51.  Annetuissa lausunnoissa ei tuotu esiin puutteita 
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kaavatyön vaikutusten arvioinnissa. Asemakaavan ehdotuksesta annettu palaute ja 
niihin annettu vastine on selostuksen liitteenä 5.

Maisemaan ja katukuvaan soveltumista on tutkittu tehden asemakaava-aineiston 
liitteenä olevia havainnekuvia sekä pienoismalli.

Rakennusoikeusluku 6 000 on yliviivattu oikein, koska kyse ei ole sellaisesta 
asemakaavamerkinnän poistamisesta, mitä Ympäristöministeriön ohjeet tarkoittavat. 
Kyseessä on hallinnollinen oikaisumenettely, jossa esittelyaineistosta korjataan 
tekninen virhe, ei asemakaavasta poistettava merkintä, mitä ruksi tarkoittaa. Jos 
katsotaan, että merkintä on korjattava, Tuusulan kunta toteaa, että MRL 203 §:n 
mukaisesti hallinto-oikeus voi tarvittaessa tehdä tällaisen oikaisuluontoisen 
korjauksen.

Suutarintien kaavatyön vuorovaikutusaineistoiksi laadituissa asemakaavan 
muutosluonnoksiin oli merkitty pysäköintitalon rakennuspaikalle rakennusoikeusluku 
ensisijaisesti havainnollistamaan, että alueelle tulee pysäköintiin tarkoitettu rakennus. 
Luonnosvaiheessa kunnan tavoitteet pysäköintipaikkojen määrästä eivät vielä tuolloin 
olleet tarkentuneet.

Suutarintien asemakaavan selostuksessa on kerrottu Pysäköinnin vaikutuksesta 
kaavatalouteen mm. seuraavasti:

”… Autopaikkoja tehokkaan rakentamisen korttelissa tulisi sijoittaa useaan kerrokseen, 
mikäli autopaikat toteutettaisiin pihakannen tai rakennusten alla, mikä ei ole 
kustannustasoltaan toivottu ratkaisu.

Vaihtoehtona voisi olla toteuttaa autopaikkoja vain kannen alle, mutta tämä 
puolestaan vähentää asuinkerrostalokorttelin tehokkuutta, koska autopaikkoja ei 
pystytä toteuttamaan kuin osa nyt esitetystä. Suutarintien mäki toisaalta on niin hyvä 
alue asuinrakentamisen kannalta, että tehokas ratkaisu on erinomaisen suositeltava. 
Tehokkuutta pysäköintitalon toteuttamalla voidaan nostaa ja samalla kunta saa 
enemmän tontinmyyntituloja, josko toki haittana on tarve investoida välivaiheessa 
pysäköintitaloon.

Asuinkerrostalokorttelin rakennusoikeudeksi tulee 16 800 k-m², mikä vastaa AK-
korttelialueella tehokkuutta e=1,81. Esimerkinomaisesti hiljattain keskustaan 
toteutettu Upseerinhovi-asuinkerrostalon tehokkuus oli e=1,20. Jos otetaan huomioon 
myös LPA-tontti asuinkerrostalohankkeen toteuttamiseksi, AK:n tehokkuus on e=1,5. 
Tämän lisäksi samaan pinta-alaan saadaan toteutettua n. 280 autopaikkaa enemmän 
muiden kortteleiden käyttöön.

Jos oletetaan, että autopaikka oheistiloineen vie 25-30 m² mahtuisi AK- ja LPA-
korttelien alueelle yhteen kerrokseen kannen alle toteutettuna laskennallisesti 318-
382 autopaikkaa, eli vähemmän kuin esitetyssä vaihtoehdossa. Esitetyn 
vaihtoehtoehdon mukaan toteutettaessa jouduta toteuttamaan autopaikkoja 
rakennusten alle, mikä em. ratkaisussa olisi välttämätöntä.

Jos pysäköintitalosta luovuttaisiin ja toteutettaisiin AK-kortteli tavanomaisella 
tehokkuudella esim. e=1,2, rakennusoikeus vähenisi tässä vaiheessa n. 3000 k-m² ja 
tontinmyyntitulot n. 900 000 euroa. Myöhemmin esim. kunnantalon purkamisen 
jälkeen rakennusoikeutta voidaan osoittaa lähikortteleihin jo toteutettujen 
pysäköintitalon autopaikkojen turvin enemmän n. 22 750 k-m² (n. 280 ap / 0,8 ap/as x 
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65 k-m² asunnon keskipinta-ala). Tontinmyyntituloina tämä tarkoittaa suuruusluokkaa 
6,8 M€, jos hintataso on 300 €/k-m².”

Suutarintien asemakaavan muutosta jatkettiin yhteistyökumppanin kanssa 
ehdotusvaiheeseen luonnosvaihtoehto E:n pohjalta. Kaavatyön edetessä 
kaavahankkeen rakennusoikeuden määrä ja jakautuminen sekä tarvittavien 
autopaikkojen lukumäärä tarkentuivat. Myös kunnan tarpeet autopaikkojen määrästä 
vakiintuivat.

Suutarintien asemakaavan muutosehdotuksesta laadittiin havainnekuvia, joissa 
asuinkerrostalojen ohella pysäköintitaloon toteutettava autopaikkamäärä ja tilatarve 
havainnollistettiin. Pysäköintitalon kohdalla havainnollistamisen painopiste oli 
autopaikkamäärässä ja sen vaatimassa tilatarpeessa, sekä toteuttamiskustannuksissa 
(kaavatalous). Rakennusoikeuden määrällä ei tässä vaiheessa ollut enää sitä 
merkitystä, että se olisi ollut tarpeen osoittaa kaavakartalla.

Pysäköintitalojen korttelialueelle ei pääsääntöisesti osoiteta rakennusoikeutta, koska 
pysäköintitalon rakentaminen ei sitä edellytä. Pysäköintitaloa voidaan verrata 
rakennelmaan, jossa merkityksellistä on sen pohjan alaa kuvaava rakennusala ja 
kerrosluku. Koska rakennusoikeusluku ei ollut pysäköintitalolle osoitetulla 
korttelialueella enää merkityksellinen, se ei siten edellyttänyt erityistarkistusta 
ehdotusvaiheessa. Selkeyden vuoksi se oli ollut hyvä tässä vaiheessa poistaa, mutta 
inhimillisen erehdyksen vuoksi se jäi poistamatta.

Kaavakartalle jäänyt rakennusoikeusluku ei kuitenkaan ole ollut siten merkityksellinen, 
koska vaikutusten arviointi, kaikki autopaikkalaskelmat, kaavalaskelma sekä 
kaavaratkaisun havainnollistaminen on tehty tosiasiallisin pysäköintitaloa esittävin 
tiedoin, rakennusalan ja kerrosluvun ehdoilla.

Siten kaikissa ehdotusvaiheen esittelyaineistoissa, niin osallisille, kuntalaisille kuin 
kaavatyöstä päättäville, on esitelty sekä toteutettaville asunnoille että kunnan 
tarpeisiin vaadittavat ja niistä pysäköintitaloon toteutettavat tosiasialliset 
autopaikkamäärät. Pysäköintitalon pohjan alaa kuvaava rakennusalaa sekä 
kerroskorkeutta, rakennuksen sijoittumista suhteessa Hyryläntiehen ja 
Koskensillantiehen, sekä Jokipuistoon ohjaavaan puistoalueeseen on selkeästi ja 
monin eri menetelmin havainnollistettu kaavatyön aikana. Pysäköintitalon 
mittasuhteet ja autopaikkamäärä on ilmaistu selkeästi, ja pysäköintitalosta on käyty 
myös keskusteluja monissa eri foorumeissa.

Pysäköintitalon rakennusoikeusmerkinnällä ei ole merkitystä myöskään siitä syystä, 
että pysäköintitalon autopaikat voidaan toteuttaa myös perinteistä poikkeavalla 
tavalla, joista robottiparkki on yksi esimerkki. Robottiparkissa yhden autopaikan 
mitoitus on noin puolet pienempi kuin lattian tasolla olevilla autopaikoilla. 
Autopaikkojen kokonaistarpeeseen vaikuttaa myös yhteiskäyttöautojen määrä.

Inhimillisen erehdyksen vuoksi Suutarintien asemakaavan muutoksen 
ehdotuskarttaan oli jäänyt poistettavaksi tarkoitettu rakennusoikeuslukumerkintä. 
Kaavakartalle jäänyt merkintä huomattiin vasta kunnanvaltuuston esittelyaineistosta, 
jonka vuoksi sen hallinnollinen oikaiseminen (yliviivaus) ennen kunnanvaltuuston 
käsittelyä oli tarpeen.
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Tarpeettoman rakennusoikeusluvun poistamista esiteltiin valtuustolle seuraavasti 
(esitys kokonaisuudessaan liitteenä)

” Selvitys 5.10.2018 valtuustolle Suutarintien asemakaavan pysäköintimitoituksesta ja 
havainnekuvista:

Suutarintien asemakaavasta esitetään poistetavaksi tarpeettomana pysäköintitalon 
rakennusoikeus 6 000. Kaavaan on jäänyt virheellinen rakennusoikeus, 
rakennusoikeudella ei ole merkitystä pysäköintitalokaavoissa. Muutos on tekninen 
korjaus. Pysäköintitalojen kaavoissa ei usein merkitä rakennusoikeutta, koska sen 
laskeminen ei ole oleellista. Vain laskennallisilla pysäköintipaikkamäärillä ja 
rakennuksen kerrosluvulla on merkitystä ja vaikutuksia. Kaavassa on tärkeää esittää 
rakentamisen korkeus ja rakennusalan merkintä, jolloin kaavasta näkee moni 
kerroksista rakentamista rakennusalan alueelle on tulossa. Pysäköintitaloissa kierto, 
nousut ja ramppien määrä vaikuttavat ratkaisuihin. Suutarintien kaavassa kerrosluku 
on 1/2kV ja rakennusala on merkitty tontille.

Pysäköintipaikkoja on laskelman (oheinen kaavio liitteessä) mukaan 93–95 paikkaa 
kokonaisessa tasossa ja puolikkaassa tasossa 35 paikkaa. 4 ja ½ tasoisena 
pysäköintitaloon tulee asemapiirroksessa ilmoitettu 413 paikkaa. Tasaukset nousevat 
Suutarintien risteystä kohden ja laskevat Koskensillantien myötä. Tällöin 
pysäköintitalo on Hyryläntien varrella osin upotettuna maan alle ja ensimmäinen 
kerros on osin maan alla tasossa noin +50 kun Hyryläntie kulkee pysäköintitalon 
kohdalla noin tasossa +50 - +52,5. Suutarintien ja viherkäytävän puolelta, tasauksen 
kohdassa +52,5 pysäköintitalon nurkka näyttää noin 3 kerrosta korkealta. Kaava-
aineistossa esitellyt havainnekuvat ja pysäköintipaikkojen laskelmat eivät ole olleet 
ristiriidassa, molemmat ovat olleet oikein.

Kaavatalouslaskelma selostuksessa perustui autopaikkamäärään ei 
rakennusoikeuteen, joten kaavatalouslaskelmakin on selostuksessa oikea ja siinä ei 
ole ristiriitoja.”

Suutarintien kaavaselostuksessa kerrotaan pysäköintilaitoksesta seuraavaa (sivut 55, 
58):

”Yleisten pysäköintilaitosten korttelialue (LPY-1)

Alueelle rakennetaan pysäköintitalo, johon osoitetaan se osa asuinkorttelin 
autopaikoista, jotka eivät mahdu tonteille rakennettavaan pysäköintilaitokseen ja muu 
osa autopaikoista osoitetaan kunnan tarpeeseen, taajamassa työskenteleville ja 
yleiseen tarpeeseen. Tuusulassa on paljon autoilevia asukkaita ja Hyrylä sen 
kuntakeskuksena tarjoaa kaupallisia ja muita palveluita, joihin tullaan omalla autolla. 
Monille työmatkalaisille Hyrylä on liityntäpysäköintipaikka, josta julkinen liikenne 
erityisesti pääkaupunkiseudulle kuljettaa runsaasti väkeä. Virka-aikaan Hyrylästä voi 
olla haastavaa löytää vapaata pysäköintitilaa. Tästä syystä ja siitä, että pysäköintitalo 
rakentuessaan vie lähes sata nykyistä pintapysäköintipaikkaa, rakennettavista 
autopaikoista noin puolet osoitetaan kunnan tarpeisiin. Pysäköintitaloon toteutetaan 
noin 410 autopaikkaa.

Kaavatalous

Kumppanuuskaavoitussopimuksessa sovitaan myös pysäköintitalohankkeen 
toteuttamisesta ja kustannusten jaosta. Alustavan sopimuksen ja Lujatalon laatimien 



Tuusulan kunta Pöytäkirja 16/2019 119 ( )147
Kunnanhallitus 17.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

suunnitelmien mukaan pysäköintitaloon tulee kaikkiaan 413 autopaikkaa, joista kunta 
merkitsee 286 autopaikkaa.

Kunnalle merkittävien autopaikkojen kustannukset olisivat 5,72 M€ - 6,58 M€ 
(yksikköhinta 20 000 € - 23 000 €). Pysäköintitaloon sijoitetut kustannukset saadaan 
takaisin, kun autopaikat myydään Koskensillantien varteen rakennettaville 
asuinkerrostalojen asunto-osakeyhtiöille.”

Asia:

Valituksessa esitetään, että Suutarintien asemakaavan muutosehdotusta laadittaessa ei ole 
riittävästi otettu huomioon ihmisten elinoloihin, elinympäristöön, kaupunkikuvaan, 
maisemaan ja rakennettuun ympäristöön vaikuttavia tekijöitä. Lisäksi valituksessa 
esitetään, että maankäyttö- ja rakennuslain 9 § 1 mom mukainen vaikutusten 
selvittäminen ympäristön osalta on ollut puutteellinen.

Lausunto:

9 § 1 mom: ”Kaavan tulee perustua kaavan merkittävät vaikutukset arvioivaan 
suunnitteluun ja sen edellyttämiin tutkimuksiin ja selvityksiin. Kaavan vaikutuksia 
selvitettäessä otetaan huomioon kaavan tehtävä ja tarkoitus.

Kaavaa laadittaessa on tarpeellisessa määrin selvitettävä suunnitelman ja tarkas-
teltavien vaihtoehtojen toteuttamisen ympäristövaikutukset, mukaan lukien yh-
dyskuntataloudelliset, sosiaaliset, kulttuuriset ja muut vaikutukset. Selvitykset on 
tehtävä koko siltä alueelta, jolla kaavalla voidaan arvioida olevan olennaisia vaiku-
tuksia.”

Suutarintien asemakaavan muutos perustuu merkittävät vaikutukset arvioivaan 
suunnitteluun ja sen edellyttämiin tutkimuksiin ja selvityksiin. Kaavan vaikutuksia 
selvitettäessä on otettu huomioon kaavan tehtävä ja tarkoitus. Kaavan vaikutuksia on 
arvioitu myös ympäristön osalta. Vaikutusten arviointia on selostettu asemakaavan 
selostuksen kappaleessa 5.4. (sivut 56-58), joiden lisäksi kaavaselostuksen liitteenä on 
havainnemateriaali, jossa suunnitelman vaikutuksia ympäristöön esitetään.

Asia:

Valituksessa esitetään, että korttelin rakentamiseen menee kohtuuttomasti aikaa ja siten 
kohtuuttomasti haittaa naapurustolle. Kaavaratkaisusta aiheutuu asukkaille turhaa 
haittaa ja ylimääräistä kävelyä pysäköintitaloon. Huoltoliikenteen tarpeita ei ole huomioitu.

Lausunto:

Toteutuksen aikataulua ei ratkaista asemakaavalla.

Rakentamisesta aiheutuvaa haittaa naapurustolle ei voida kokonaan välttää. Korttelin 
rakentaminen ei tule aiheuttamaan lähiasukkaille tai muille kohtuutonta haittaa.

Osa vaadittavista autopaikoista sijoittuu maanalaiseen pysäköintitilaan pihakannen 
alle, josta toteutetaan suora hissiyhteys kerrostaloauloihin. Osa vaadittavista 
autopaikoista sijoitetaan pysäköintitaloon, jonne on pihalta matkaa muutamia 
kymmeniä metrejä. Pysäköintitalosta on osoitettu suora kevyen liikenteen yhteys 
puistoalueen poikki, joka lyhentää kävelymatkaa huomattavasti – katuverkon kautta ei 
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siten tarvitse kulkea. Huoltoliikenteen tarpeet sekä vanhus-, sairaus-, taksi- ym. 
palvelut on huomioitu siten, että pihoille on osoitettu muutama pysäköintipaikka 
lyhytaikaiseen pysäköintiin sekä invapaikkoja.

Asia:

Suutarintien asemakaavan muutos on hankekaava. Valituksessa esitetään, että kunta 
haluaa saada omistamalleen maalle mahdollisimman paljon myytävää rakennusoikeutta. 
Valituksessa todetaan lisäksi, että kaavan toteuttaminen ei edellytä muuta menoa kuin 
paloaseman purkamisen. Valituksessa esitetään myös, että hankkeessa on unohdettu 
ympäristö ja nykyiset lähiasukkaat, joiden mielipidettä ei ole otettu huomioon.

Lausunto:

Asemakaavan muutoksen yhtenä tavoitteena oli saada mukaan yhteistyökumppani, 
jonka kanssa kaavaa viedään eteenpäin hankekaavana. Näin toimittaessa useimmiten 
voidaan laatia tarkempi asemakaava ja siihen liittyvät vaikutusten arviointi, mikä on 
osallisten etu. Vaikka sopimuksia yhteistyöstä ei vielä ole, on asemakaavan 
valmistelun aikana neuvoteltu ratkaisuista kahden rakennuttajatahon kanssa. Vaikka 
kaavaa on valmisteltu hankekaavana, kunta vastaa asemakaavoituksesta ja kaavan 
sisällöstä, eikä kaavaprosessi ole MRL:n vastainen; osallisia kuullaan, myös 
lähiasukkaita. Lausuntoja, mielipiteitä ja muistutuksia otetaan huomioon kuten 
muissakin kaavoissa. 

Suutarintien asemakaavan muutosalue on Hyrylän taajaman mittakaavassa melko 
pieni, eikä sen toteuttaminen edellytä merkittäviä kunnallisteknisiä töitä. Kunnan 
väestönkasvutavoite edellyttää asuntotarjonnan lisäämistä, jota Suutarintien 
asemakaava toteutuessaan tarjoaa. Väestönkasvu edellyttää palveluiden lisäämistä, 
päiväkoteja, kouluja, katuja ja terveydenhoitoja sekä vanhuspalveluja monen muun 
kunnan toimialaan sisältyvän palvelun lisäksi. Jos saadaan kaavataloudellisesti 
positiivisesti toteutettua asuntorakentamista, on se kunnan kokonaistaloudelle 
positiivista. Positiivinen tulos voidaan käyttää mm. parantamaan kunnan tarjoamia 
palveluita.

Suutarintien asuinkerrostalokortteli on osa Hyrylän arkkitehtonisestikin 
korkeatasoista taajamaa, ja osaltaan rakentaa ihmisläheistä kaupunkimaisemaa. 
Suutarintien rakentumisen myötä taajaman kaupunkimaisuus lisääntyy ja sen 
asukasmäärä kasvaa, jolloin on todennäköisempää, että alueen palvelut lisääntyvät ja 
olemassa olevat palvelut pysyvät. Kaupunkimainen ympäristö on myös viihtyisä, 
varsinkin kun yleisten alueiden suunnittelu ja toteuttaminen etenee ja taajamaan 
tullaan lisäämään taidetta Tuusulaan hyväksytyn taideohjelman mukaisesti.

Asia:

Valituksessa esitetään, että kunnanvaltuustolla on ollut väärää tietoa. Luonnosvaiheessa 
useimmat lausunnonantajat olivat vaihtoehdon C kannalla. Kaavaluonnoksista jätettyihin 
lausuntoihin annetuissa vastineissa todetaan, että kaavaehdotuksen asuntokerrosala 
vastaa likimain vaihtoa C:tä, myös kerroskorkeuksien osalta. Tämä ei pidä paikkaansa.

Lausunto:
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Suutarintien asemakaavan muutosluonnoksia laadittiin kaikkiaan viisi, 
luonnosvaihtoehdot A – E, joissa luonnosteltiin erityisesti eri massoitteluvaihtoehtoja, 
mutta myös rakennusoikeuksissa oli luonnosten välillä vaihtelua.

Asemakaavan muutoksen selostuksessa esitetään tarkasti kaikki luonnosvaihtoehdot 
kerroskorkeuksineen ja kerrosaloineen sekä muutosluonnoksista annetut lausunnot, 
mielipiteet ja niiden huomioonottaminen, joten kunnanvaltuustolla on asiasta 
päätettäessä ollut oikea tieto päätöksensä tueksi.

Asia:

Valituksessa esitetään, että ajoyhteys tonteille 4 ja 5 aiheuttaa naapuritontille kohtuutonta 
haittaa. Valituksessa esitetään, että tulee tutkia vaihtoehtoista ajoyhteyttä Hyryläntieltä 
maanalaiseen pysäköintilaitokseen.

Lausunto:

Liikenne maanalaiseen pysäköintilaitokseen ohjataan Suutarintien alkuosalla, joten 
peremmälle osalle Suutarintietä liikenne ei tule merkittävästi lisääntymään. 
Suutarintien asemakaavan muutos mahdollistaa tavanomaisella 
rakentamistehokkuudella olevan asuinkerrostalokorttelin toteutumisen, mikä ei tuota 
sellaisia liikennemääriä, että liikenteen haittavaikutukset (melu, tärinä, pienhiukkaset) 
olisivat merkittäviä.

Asuinkerrostalojen autopaikat sijaitsevat maan tai pihakannen alla tai 
pysäköintitalossa Koskensillantien varrella, pintapysäköintiä ei sallita lukuun 
ottamatta invapysäköintiä, jota varten on osoitettu muutama pihapaikka. Ajoyhteys 
tonteille 4 ja 5 mahdollistaa myös huoltoajon, kotipalvelun ja invakuljetusten ajot, 
jotka suurimmilta osin toteutetaan päiväsaikaan eivätkä siten aiheuta kohtuutonta 
haittaa naapuritontille. Liikennemäärät ovat pieniä ja asemakaavassa varattu katutila 
riittävä.

Hyryläntien on vilkkaasti liikennöity kokoojakatu, jolta ei olisi suotavaa osoittaa 
ajoliittymää maanalaiseen pysäköintilaitokseen. Tästä syystä pysäköintitalotontin 
Hyryläntien puoleiselle tontinrajalle on merkitty ajoliittymäkielto.

Asia:

Osakkeiden arvo alenee merkittävästi, jos tien toiselle puolelle rakennetaan Hyrylän 
keskustamiljööseen kuulumaton asuntokeskittymä.

Lausunto:

Ei ole viitteitä siitä, että asunto-osakkeiden arvo merkittävästi alenisi, jos lähialueelle 
rakennetaan asuinkerrostalokortteli.

Asia:

Valituksessa esitetään, että kaavaa on valmisteltu virheellisesti. Kunnanvaltuuston 
esityslistan liitteenä olevat muistutukset olivat virheellisesti muutettu mielipiteiksi. Lisäksi 
todetaan, että muistutuksista oli mukana vain irtonaisia osia, jolloin niistä saa väärän 
käsityksen ja vastineet on laadittu näiden osien perusteella.

Lausunto:
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Vaikka valtuuston liitteeseen oli muistutukset virheellisesti otsikoitu mielipiteiksi, 
palaute käsiteltiin MRL:n edellyttämällä tavalla.

Saadut muistutukset olivat kaava-aineistossa mukana vastineineen kun asemakaavan 
muutosta käsiteltiin luottamuselimissä.

Vaikka muistutukset on otsikoitu mielipiteiksi, se ei muuta sitä tosiseikkaa, että saatu 
palaute on otettu vastaa ja käsitely muistutuksina. Siten ei ole merkitystä miten saatu 
palaute on otsikoitu vaan sillä, miten se on käsitelty.

Liitteenä oleva vastineraportin rakenne noudattaa yleistä käytäntöä, jossa annetut 
lausunnot ja muistutukset referoidaan, eli muistutuksissa ja lausunnoissa olevat asiat 
tiivistetään ja kiteytetään asiasisällön korostamiseksi ja luettavuuden helpottamiseksi. 
Vastineet laaditaan kuitenkin aina alkuperäisen muistutuksen ja lausunnon 
perusteella, ei referaatin perusteella.

Muistutusten otsikointi on korjattu teknisenä korjauksena valtuuston tekemän 
hyväksymispäätöksen jälkeen.

Asia:

Valituksessa esitetään, että ma-12 merkintä maanalainen pysäköintilaitos on virheellinen. 
Pysäköintitermi antaa ymmärtää, että se on tarkoitettu muutakin kuin korttelia 8068 
varten.

Lausunto:

Suutarintien asuinkerrostalokortteli muodostuu useammasta tontista, joilla on 
yhteinen ja yhteisesti hallinnoitava maanalainen pysäköintilaitos. Pysäköintilaitos-
termi voi tarkoittaa myös pientä, vain yhden tontin tarvitsemaa pysäköintilaitosta. 
Asemakaavamerkintä vastaa tarkoitustaan eikä sitä ole tarpeen muuttaa.

Asia:

Valituksessa esitetään, että kaavaa on tehty huolimattomasti.

Lausunto:

Kaavaa on tehty huolella, vaikka luonnosvaiheessa asemakaavakartassa ja 
kaavamerkinnöissä oli pieniä tarkennusta vaativia kohtia. Niillä ei ollut kaavan 
sisältöön nähden merkitystä.

Asia:

Valituksessa esitetään, että Kuntastrategia on unohdettu. ”Rakennetaan yhdessä uutta 
Tuusulaa” on unohtunut Suutarintien asemakaavan muutosta laadittaessa.

Lausunto:

Suutarintien asemakaavan muutos on laadittu vuorovaikutteisesti niin kuntalaisten 
kuin eri toimijoiden sekä viranomaisten kanssa. Suutarintien asemakaava kuten 
muutkin maankäytön suunnitelmat mahdollistavat yhteisen kunnan rakentumista. 
Vuorovaikutuksessa osallisten ja kuntalaisten kanssa ilmenee useita erilaisia ja eri 
suuntiin vieviä tavoitteita, joiden kesken kunnan tulee löytää kompromissi.
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Suutarintien asemakaavaa on laadittu sille laadittujen tavoitteiden mukaisesti ja sitä 
laadittaessa on otettu huomioon saatu palaute. Suutarintien asemakaava noudattaa 
myös Tuusulan kuntastrategiaa.

Suutarintien asemakaavan selostuksen kappale 5.4 Kaavan vaikutukset

Kunnan strategian toteutumisen

Kaava toteuttaa erityisesti kuntastrategian 2018-2021 seuraavia kohtia:

3.4 Mahdollistamme asukasluvun sekä työpaikkoja tuovien yritysten määrän kasvun ja 
kasvatamme maanmyyntituloja.

Toimenpiteet:

• Kaavoitamme ja ohjaamme asuntorakentamista siten, että voimme toteuttaa eri 
talotyyppejä eri rahoitusmalleja käyttäen erilaisille asukasryhmille.

Kaavalla osoitetaan rakennuspaikat viidelle asuinkerrostalolle, ja osaan kerrostaloista 
edellytetään liikerakentamista. Kaavan toteutumisen myötä alueen palvelu- ja 
asuntotarjonta lisääntyyhuomattavasti. Yksi viidestä asuinkerrostalosta toteutetaan 
ARA-hankkeena.

4.7 Keskitämme kunnan kasvun pääasiassa keskusta-alueille samalla panostaen 
merkittävästi elinympäristön laatuun.

Toimenpiteet:

• Tiivistämme Hyrylää ja sen kaupallisia palveluja ja kehitämme keskustaa 
Tuusulanväylän molemmin puolin häivyttäen tien jakavaa vaikutusta.

• Edistämme Hyrylän keskustan asemakaavoitusta joko hankekaavoituksena tai 
kunnan omistamien kiinteistöjen osalta mahdollisuuksien mukaan 
asemakaavamuutoksia tehden määräyksiltään väljiksi, jolloin 
tontinluovutuskilpailuissa esitetyt ratkaisut voidaan toteuttaa muuttamatta 
asemakaavaa.

• Hyväksymme Suutarintien asemakaavan muutoksen.

• Ratkaisemme Hyrylässä vanhan paloaseman (puretaan 2018), Hyrylän 
ostoskeskuksen ja toriympäristön ja Tuuskodon alueen tulevan käytön.

Suutarintien asemakaava toteutuessaan tiivistää Hyrylän taajamaa ja lisää kaupallisia 
palveluita. Suutarintien kaava toteutetaan hankekaavana. Hankkeen toteuttajia ovat 
Lujatalo Oy sekä Avainasunnot Oy. Asemakaavamääräykset ovat väljät joten 
asemakaavan vahvistuttua myös vaihtoehtoiset toteuttamisratkaisut ovat mahdollisia. 
Hyrylän vanha paloasema on päätetty purkaa jo asemakaavan ehdotusvaiheen aikana.

4.8 Parannamme Tuusulanjärven ja Tuusulanjoen virkistyskäyttöä ulkoilureitein ja 
tekemällä uimarannat molemmille puolille järveä huomioimalla Tuusulanjoelle tehdyt 
uimapaikat.

Toimenpiteet:

• Edistämme maakuntajärvemme Tuusulanjärven sekä Tuusulanjoen virkistyskäyttöä, 
sen saavutettavuutta ja roolia vetovoiman rakentamisessa Tuusulanjärven 
kulttuuriyhteisöineen.
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• Otamme huomioon vesistöjen merkityksen tärkeänä osana keskustojen 
vetovoimatekijöitä.

Kaavan yhtenä tavoitteena on lisätä Tuusulanjoen ja Tuusulanjärven saavutettavuutta 
ja erityisesti Jokipuiston roolia Hyrylän yhtenä merkittävimmistä puistoalueesta sekä 
kevyen liikenteen reittien suunnittelusta Jokipuiston alueella ja sen kautta jatkuviin 
reitteihin.

Lausunnon yhteenveto

Hyrylä on Tuusulan kaupallinen ja hallinnollinen keskus, jonka ytimen keskusta-
maisuutta ja kaupunkikuvaa korostaa erityisesti muuta taajamaa tiiviimpi ja 
korkeampi rakentaminen. Uudet päivittyvät suunnitelmat tarkentavat Hyrylän 
yleissuunnitelmaa ja Hyrylään on kestävämmän kuntarakenteen saavuttamiseksi 
suunniteltava nyt tiiviimpää ja myös jonkin verran korkeampaa, pääosin 6-8 kerrosta 
korkeaa rakentamista. Suutarintien asemakaava on laadittu ottaen huomioon 
ympäröivän alueen asettamat edellytykset toimivalle keskusta-alueelle.

Suutarintien asemakaava mahdollistaa viiden ½VI – VIII- kerrosta korkean asuin-
kerrostalon ja yhden ½kV- kerrosta korkean pysäköintitalon rakentamisen sekä 
osoittaa suojelumerkinnän alueella sijaitsevalle arvokkaalle rakennukselle. Kaava-alue 
kattaa myös Jokipuiston viheralueen.

Suutarintien asemakaavan luonnoksista ja ehdotuksesta sekä kaavan 
esittelytilaisuuksissa että lautakuntakäsittelyissä saadut palautteet, mielipiteet, 
lausunnot ja muistutukset on otettu huomioon MRL:n edellyttämällä tavalla.

Kunnan tavoitteiden mukaisesti Suutarintien asemakaavassa vaadittavat autopaikat 
osoitetaan joko rakenteellisesti omalle tontille tai pysäköintitaloon. Osa 
pysäköintitalon autopaikoista merkitään kunnan tarpeisiin, kunnan työntekijöille sekä 
Hyrylässä asioiville.

Pysäköintitalolle osoitetulla rakennusalalla oleva rakennusoikeusluku 6 000 on 
yliviivattu oikein. Kyseessä on hallinnollinen oikaisumenettely, jossa esittelyaineistosta 
oikaistaan tekninen virhe. Kaavakartalle jäänyt rakennusoikeusluku ei ole ollut siten 
merkityksellinen, koska vaikutusten arviointi, kaikki autopaikkalaskelmat, 
kaavalaskelma sekä kaavaratkaisun havainnollistaminen on tehty tosiasiallisin 
pysäköintitaloa esittävin tiedoin, rakennusalan ja kerrosluvun ehdoilla.

Suutarintien asemakaavan muutoksen vaikutuksia on tutkittu MRL:n edellyttämällä 
tavalla ja kaavaratkaisu perustuu riittäviin selvityksiin. Kaavan vaikutuksia 
selvitettäessä on otettu huomioon kaavan tehtävä ja tarkoitus. Suutarintien 
asemakaava noudattaa myös Tuusulan kuntastrategiaa.

Maisemaan ja katukuvaan soveltumista on tutkittu tehden havainnekuvia sekä 
pienoismalli. Vaikutusten arviointia on selostettu asemakaavan selostuksen 
kappaleessa 5.4. Kaavan vaikutuksia on arvioitu myös ympäristön osalta.

Asemakaavan muutoksen yhtenä tavoitteena oli saada mukaan yhteistyökumppa-ni, 
jonka kanssa kaavaa viedään eteenpäin hankekaavana. Kunta vastaa asema-
kaavoituksesta ja kaavan sisällöstä, eikä kaavaprosessi ole MRL:n vastainen; osallisia 
kuullaan, myös lähiasukkaita. Lausuntoja, mielipiteitä ja muistutuksia otetaan 
huomioon kuten muissakin kaavoissa. 
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Asemakaavan muutoksen selostuksessa esitetään tarkasti kaikki luonnosvaihtoehdot 
kerroskorkeuksineen ja kerrosaloineen, joten asiasta päätettäessä kunnanhallituksella 
on ollut oikea tieto päätöksensä tueksi. Vastineet laaditaan aina alkuperäisten 
asiakirjojen perusteella.

Kaavaa on valmisteltu ja tehty huolella sille laadittujen tavoitteiden mukaisesti, vaikka 
liitteen otsikoinnissa ja luonnosvaiheessa asemakaavakartassa ja kaavamerkinnöissä 
oli pieniä tarkennusta vaativia kohtia. Niillä ei ollut kaavan sisältöön nähden 
merkitystä.

Korttelin rakentaminen ei tule aiheuttamaan lähiasukkaille tai muille kohtuutonta 
haittaa.

Tuusulan kunnan vaatimus

Kunta katsoo, että Suutarintien asemakaavan muutos on laadittu maankäyttö- ja 
rakennuslain vaatimukset täyttäen. Ensisijaisesti valitus tule hylätä perusteettomana 
kokonaisuudessaan.

Tuusulan kunta katsoo, että kyseessä on MRL 188 § 2. mom. kaava, eli 
asuntorakentamisen kannalta merkittävä kaava, joten valitus tulee käsitellä 
kiireellisesti.

Asemakaavan myötä muodostuu merkittävä määrä rakennusoikeutta taajaman ja 
palveluiden kannalta sijainniltaan hyvään kohtaan, mahdollistaen asuntojen 
rakentamisen. Uutta asuntorakentamista on kaikkiaan 16 550 m², joka vastaa noin 420 
asukasta.

Tuusulan kunta katsoo, ettei valittajien pyytämä katselmus ole tarpeen.

Lopuksi on syytä todeta, että ainakin osa valituksesta kohdistuu kaavaan 
kokonaisuudessaan, eikä kaavaa näin ollen voida vielä tässä vaiheessa määrätä 
tulemaan osittainkaan voimaan MRL 201 §:n nojalla.

Ehdotus
Esittelijä: Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta ehdottaa, että kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi asemakaavasta tehdyn valituksen
merkitä tiedoksi kaavoituspäällikön selvityksen pysäköintitalojen 
kaavamerkinnöistä
hyväksyä omalta osaltaan perusteluosan mukaisen lausunnon ja ehdottaa 
kunnanhallitukselle perusteluosan mukaisen lausunnon antamista hallinto-
oikeudelle ja että kunnanhallitus liittää siihen kaavoituspäällikön selvityksen 
pysäköintitalojen kaavamerkinnöistä hallinto-oikeudelle toimitettavaksi.
ehdottaa että kunnanhallitus vaatii valituksen hylkäämistä
ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus pyytää valituksen käsittelyn 
kiirehtimistä MRL 188 § 2. mom. mukaisesti, koska kyse on asuntorakentamisen 
kannalta merkittäväksi katsottavasta asemakaavasta

Lisäksi kuntakehityslautakunta päättää

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.
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Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Merkittiin, että Liisa Sorri  ei osallistunut asian käsittelyyn ja päätöksentekoon 
intressijääviyden vuoksi.

Kunnanhallitus, 17.12.2018, § 460

Valmistelijat / lisätiedot:
Teija Hallenberg

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi asemakaavasta tehdyn valituksen
merkitä tiedoksi kaavoituspäällikön selvityksen pysäköintitalojen 
kaavamerkinnöistä
antaa perusteluosan mukaisen lausunnon hallinto-oikeudelle ja liittää siihen 
kaavoituspäällikön selvityksen pysäköintitalojen kaavamerkinnöistä hallinto-
oikeudelle toimitettavaksi
vaatia valituksen hylkäämistä
pyytää valituksen käsittelyn kiirehtimistä MRL 188 § 2. mom. mukaisesti, koska 
kyse on asuntorakentamisen kannalta merkittäväksi katsottavasta 
asemakaavasta.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 273

Valmistelija / lisätiedot:
Asko Honkanen, Teija Hallenberg

Liitteet
1 Valitus 12.11.2018 kvalt päätöksestä 8.10.2018 § 108 Suutarintien asemakaavan 
muutos, khall 17.6.2019
2 Vastaselitys 06246, khall 17.6.2019

Tausta

Tuusulan kunnanvaltuusto hyväksyi Suutarintien asemakaavamuutoksen 8.10.2018 § 
108. Päätöksestä valitettiin hallinto-oikeuteen. Kunnanhallitus antoi valituksen 
johdosta lausunnon 17.12.2018  § 136. Valittaja antoi asiassa vastaselityksen, joka on 
kirjattu saapuneeksi hallinto-oikeuteen 23.1.2019. Tuusulan kunta sai 8.5.2019 
hallinto-oikeudesta nähtäväksi valittajien vastaselityksen. Kysymys ei ollut 
varsinaisesta lausuntopyynnöstä, vaan kunnan taholta haluttiin varmistua siitä, mihin 
seikkoihin valittajien vastaselityksessä oli vedottu.
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Valittajien vastaselityksestä mm. ilmeni, että valittajat olivat katsoneet kunnan 
käsittelyn olleen puutteellista ja että luottamushenkilöt eivät olisi saaneet kaikkea 
tietoa valituksesta. Tämä olisi johtunut siitä, esityslistan liitteenä olleesta 
valituskirjelmästä oli puuttunut sivu 3. Valittajien mukaan juuri sivu 3 sisälsi oleellisia 
lausuntoja ja mielipiteitä kortteleiden 8068 ja 8069 asemakaavan luonnos- ja 
ehdotusvaiheen massoitteluista, kerroskorkeuksista ja kerrosaloista. Koska kunnan 
antamassa lausunnossa ei ole käsitelty sivua 3, valittajat mm. vaativat asemakaavan 
palauttamista uudelleen valmisteluun.

Asian selvittely

Asiaa kunnassa selvitettäessä ilmeni, että hallinto-oikeudelle Asunto Oy Suutarintie 4:
n valituksesta vastinetta annettaessa kunnanhallituksen esityslistan liiteai-neistosta, 
tarkalleen ottaen skannatusta valituskirjelmästä todellakin puuttui yksi sivu, eli 
valittajan vastaselityksessä mainittu sivu 3. Edelleen on selvinnyt tämän johtuneen 
siitä, että Asunto Oy Suutarintie 4:n jättämä valitus oli kunnan kirjaamoon toimitetusta 
ja leimatusta valitusasiakirjasta skannattu kunnan asiahallinta-järjestelmään, eikä 
tiedoston sivumäärää siinä vaiheessa tarkistettu. Skannauslaitteen automaattiseen 
paperinsyöttöön oli sujahtanut virheellisesti kaksi sivua kerrallaan, josta syystä sivu 3 
ei ollut skannautunut.

Helsingin hallinto-oikeuden kanslia oli pyynnöstä toimittanut valituskirjelmän kuntaan 
myös sähköisesti (sähköposti 21.11.2018). Sähköinen valituskirjelmä oli jaettu sekä 
viranhaltijoille että kaavan valmistelijoille, joten valitus on otettu kokonaisuudessaan 
huomioon valmisteltaessa kunnan lausuntoa hallinto-oikeudelle. 
Kuntakehityslautakunnan ja kunnanhallituksen esityslistalla valituskirjelmästä 
kuitenkin puuttui mainittu sivu 3.

Valittajan kiinnittäessä vastineessaan huomiota mm. puutteellisessa muodossa 
olleeseen valituskirjelmään ja vaatien sen johdosta asemakaavan palauttamista 
uudelleen valmisteluun, kunnassa katsottiin aiheelliseksi antaa ylimääräisenä 
vastaselityksenä lausunnon täydennys asian korjaamiseksi. Valittajan alkuperäinen 
valituskirjelmä ja vastaselitys ovat esityslistan liitteenä.

Kunnanhallituksen lausunto

Kunnanhallitus toteaa, että esityslistalta poisjääneen sivun 3 johdosta sillä ei ole 
muutettavaa aiempaan lausuntoonsa nähden. Tämä johtuu siitä, että suurelta osin 
valituskirjelmän sivulla 3 valittajat olivat viitanneet kaavatyön luonnosvaiheessa 
annettuihin lausuntoihin ja mielipiteisiin sekä omaan muistutukseensa. Suutarintien 
ehdotusselostuksen liitteenä on raportti luonnosvaiheessa jätetyistä lausunnoista ja 
mielipiteistä ja niihin annetuista vastineista, jonka vuoksi erillistä vastinetta 
ehdotusvaiheessa ei katsottu tarpeelliseksi. Suutarintien kaavaehdotuksesta jätetyt 
muistutukset ovat referoitu erillisessä raportissa kaavan hyväksymiskäsittelyn 
yhteydessä. 

Valituskirjelmän sivun 3 siltä osin, missä muistutetaan, ettei Suutarintien 
asemakaavan muutosehdotusta laadittaessa ei ole riittävästi otettu huomioon 
ihmisten elinoloihin, elinympäristöön, kaupunkikuvaan, maisemaan ja rakennettuun 
ympä-ristöön vaikuttavia tekijöitä, todetaan kunnan valituksessa antamassaan vasti-
neessa seuraavaa: ”Valituksessa esitetään, että Suutarintien asemakaavan 
muutosehdotusta laadittaessa ei ole riittävästi otettu huomioon ihmisten elinoloihin, 
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elinympäristöön, kaupunkikuvaan, maisemaan ja rakennettuun ympäristöön 
vaikuttavia tekijöitä. Lisäksi valituksessa esitetään, että maankäyttö- ja rakennuslain 9 
§ 1 mom mukainen vaikutusten selvittäminen ympäristön osalta on ollut 
puutteellinen.”

Maankäyttö- ja rakennuslain 9 § 1 mom: ”Kaavan tulee perustua kaavan merkittävät 
vaikutukset arvioivaan suunnitteluun ja sen edellyttämiin tutkimuksiin ja selvityksiin. 
Kaavan vaikutuksia selvitettäessä otetaan huomioon kaavan tehtävä ja tarkoitus.
Kaavaa laadittaessa on tarpeellisessa määrin selvitettävä suunnitelman ja 
tarkasteltavien vaihtoehtojen toteuttamisen ympäristövaikutukset, mukaan lukien yh-
dyskuntataloudelliset, sosiaaliset, kulttuuriset ja muut vaikutukset. Selvitykset on 
tehtävä koko siltä alueelta, jolla kaavalla voidaan arvioida olevan olennaisia vai-
kutuksia.”

Tuusulan kunta katsoo, että Suutarintien asemakaavan muutoksen laadinnan 
yhteydessä on laadittu vaikutusten arviointi riittävän kattavasti. 
Kaavamuutos perustuu merkittävät vaikutukset arvioivaan suunnitteluun ja sen 
edellyttämiin selvityksiin. Kaavan vaikutuksia selvitettäessä on otettu huomioon 
kaavan tehtävä ja tarkoitus. Kaavan vaikutuksia on arvioitu myös ympäristön osalta. 
Vaikutusten arviointia on selostettu asemakaavan selostuksen kappaleessa 5.4. (sivut 
56-58), joiden lisäksi kaavaselostuksen liitteenä on havainnemateriaali, jossa 
suunnitelman vaikutuksia ympäristöön esitetään.

Kunnanhallitus katsoo, että valittajan vastineessaan esittämä väite menettelyvirheestä 
ja vaatimus asemakaavan palauttamisesta uudelleen valmisteluun on pe-
rusteettomana hylättävä.

Sen lisäksi mitä kunnanhallitus aiemmassa lausunnossaan jo lausui, kunnanhallitus 
lausunnon täydennyksen yhteydessä haluaa saattaa hallinto-oikeuden tietoon vielä 
seuraavaa:

Suutarintie asemakaavanmuutoksen alue on osa Hyrylän ydinkeskustaa, sen 
asuntopainotteista osaa ja se liittyy saumattomasti Hyryläntien vastakkaiselle puolelle 
kehitettävään kaupan ja palveluiden keskustaytimeen. Keskustamainen rakentaminen 
on tiivistä ja muuta rakentamista korkeampaa. Hyrylän ydinkeskustaa idän suuntaan 
laajentavassa Rykmentinpuiston lainvoimaisissa asemakaavoissa asuinkerrostalot 
voivat olla paikoin VIII-kerroksisia. Siten Suutarintien asemakaavassa osoitetut 
kerroskorkeudet vastaavat jo keskusta-alueelle hyväksyttyjen asemakaavojen 
kerroskorkeuksia.

Kunnanhallitus toteaa, ettei Tuusulan kunnalla ole muuta lisättävää aiemmin 
esitettyyn ja vaatii valituksen hylkäämistä sekä pyytää käsittelyn kiirehtimistä.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi valittajan hallinto-oikeuteen 23.1.2019 saapuneen 
vastaselityksen
merkitä tiedoksi alkuperäisen valituskirjelmän kokonaisuudessaan
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antaa perusteluosan mukaisen aiemman lausunnon täydennyksen hallinto-
oikeudelle toimitettavaksi
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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Kunnanhallitus, § 221,27.05.2019
Kunnanhallitus, § 274, 17.06.2019

§ 274
Asunto Oy Vesitorninpuisto, huoneiston myyminen

TUUDno-2019-1124

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 221

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström, Markku Vehmas

Kunta omistaa As Oy Vesitorninpuisto -nimisestä yhtiöstä 1 h + kk 31,5 m  käsittävän 2

huoneiston osoitteessa Kalliolinnankuja ***** Kellokoski. Rakennuksen 
valmistumisvuosi on 1974. Huoneisto on vapaa ja myyntitoimeksianto on tehty Tuija 
Ukonmäki LKV Oy:n kanssa.

***** on tarjoutunut ostamaan As Oy Vesitorninpuiston osakkeet ***** velattomaan 
hintaan 42 811,39 euroa. Isännöitsijäntodistuksen mukaan huoneistoa rasittaa 
4 311,39 euron laina (9.4.2019). Huoneisto myydään normaaleilla kauppaehdoilla. 
Omistusoikeus siirtyy ostajalle kaupantekopäivänä maksun tapahduttua. Myyjä vastaa 
yhtiövastikkeista ja muista yhtiölle suoritettavista maksuista hallinnan luovutukseen 
saakka, mistä lähtien niistä vastaa ostaja. Talousarviossa on varauduttu asunto-
osakkeiden myyntiin ja osakkeiden myyntioikeus on kunnanhallituksella.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

myydä ***** kunnan omistamat As Oy Vesitorninpuisto -nimisen yhtiön 
osakkeet *****, huoneisto Kalliolinnankuja ***** Kellokoski, velattomaan 
hintaan 42 811,39 euroa
että ostaja ottaa vastatakseen huoneistoa koskevan velkaosuuden 4 311,39 
euroa (tilanne 9.4.2019), mikä vähennetään velattomasta kauppahinnasta
että huoneisto myydään tavanomaisilla kauppaehdoilla siinä kunnossa kuin se 
nyt on
että huoneiston omistusoikeus siirtyy ostajalle kun kauppahinta on maksettu
oikeuttaa talousjohtaja Markku Vehmaksen allekirjoittamaan kauppakirjan
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 274
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Kunnanhallitus päätti 27.5.2019 § 221 hyväksyessään As Oy Vesitorninpuisto-nimisen 
yhtiön osakkeita nrot 4993-5260 koskevan kaupan oikeuttaa talousjohtaja Markku 
Vehmaksen allekirjoittamaan ko. kauppaa koskevan kauppakirjan. Vehmaksella on 
este allekirjoittaa kauppakirja.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

muuttaa 27.5.2019 § 221 tekemäänsä päätöstä ja päättää, että As Oy 
Vesitorninpuisto-nimisen yhtiön osakkeiden nrot 4993-5260 myyntiä koskeva 
kauppakirja allekirjoitetaan hallintosäännön 133.1 §:n säännöstä noudattaen.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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Kunnanhallitus, § 429,26.11.2018
Valtuusto, § 157,10.12.2018
Kunnanhallitus, § 275, 17.06.2019

§ 275
Kaikkonen Antti, eron myöntäminen Uudenmaan liiton maakuntavaltuuston jäsenyydestä 
ja uuden jäsenen valinta

TUUDno-2018-1533

Kunnanhallitus, 26.11.2018, § 429

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Khall § 263/22.5.2017    
Muista kuntayhtymistä poiketen Uudenmaan maakuntavaltuuston jäsenet ja heille 
henkilökohtaiset varajäsenet valitsee kuntien edustajainkokous (Uudenmaan liiton 
perussopimus 4 §). Sekä varsinaisten että varajäsenten tulee olla jäsenkuntien 
valtuutettuja. Maakuntahallitus on päättänyt kutsua edustajainkokouksen koolle 
27.6.2017. 

Kukin jäsenkunta valitsee edustajainkokoukseen edustajan ja hänelle 
henkilökohtaisen varajäsenen. Kunnan äänimäärä kokouksessa määräytyy kunnan 
edellisen vuoden alun asukasluvun mukaan niin, että jokaista alkavaa 25 000 kunnan 
asukasta kohden on yksi ääni.

Maakuntahallituksen 24.10.2016 nimeämä vaalien valmistelutoimikunta valmistelee 
maakuntavaltuuston valintaa liiton perussopimuksen pohjalta. Toimikunta avustaa 
mm. poliittisen suhteellisuusperiaatteen ja tasa-arvolain mukaisten vaatimusten 
yhteensovittamisessa. 

Uudenmaan liiton perussopimuksen 12 §:n mukaan kuntaa edustavien valtuutettujen 
lukumäärä ja kunnan ääniosuus määräytyy kunnallisvaaleja edeltävän 
vuodenvaihteen tietojen perusteella asukasluvun pohjalta niin, että jäsenkunnista 
maakuntavaltuustossa on valtuutettu jokaista alkavaa 25.000 kunnan asukasta 
kohden. Maakuntavaltuuston jäsenten tulee olla jäsenkuntien valtuutettuja, ja 
valtuustossa edustettuina olevien poliittisten ryhmien ääniosuuksien tulee vastata 
jäsenkuntien valtuustoissa edustettuina olevien eri ryhmien kunnallisvaaleissa 
saamaa ääniosuutta maakunnan alueella vaalilaissa säädetyn 
suhteellisuusperiaatteen mukaisesti. 

Tasa-arvolain 4 a §:n mukaan valtion komiteoissa, neuvottelukunnissa ja muissa 
vastaavissa toimielimissä sekä kunnallisissa että kuntien välisen yhteistoiminnan 
toimielimissä lukuun ottamatta kunnanvaltuustoja tulee olla sekä naisia että miehiä 
kumpiakin vähintään 40 prosenttia, jollei erityisistä syistä muuta johdu.

Jos julkista valtaa käyttävällä toimielimellä tai virastolla, laitoksella taikka kunta- tai 
valtioenemmistöisellä yhtiöllä on hallintoneuvosto, johtokunta tai muu 
luottamushenkilöistä koostuva johto- tai hallintoelin, toimielimessä tulee olla 
tasapuolisesti sekä naisia että miehiä, jollei erityisistä syistä muuta johdu.

Lisätiedot: Tuula Hyttinen, p. 040 314 3011
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Ehdotus  / Kj    
Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää 

-    valita valtuutettujen keskuudesta edustajan ja hänelle henkilökohtaisen 
varajäsenen kuntien edustajainkokoukseen
-    valita toimikaudekseen Uudenmaan liiton maakuntavaltuustoon valtuutettujen 
keskuudesta kaksi (2) jäsenehdokasta ja heille henkilökohtaiset varajäsenet.

Päätös    
Ehdotus hyväksyttiin.

___________

Valt § 125/1.6.2017

Ehdotus    
Valtuusto päättää

-    valita valtuutettujen keskuudesta edustajan ja hänelle henkilökohtaisen 
varajäsenen kuntien edustajainkokoukseen
-    valita toimikaudekseen Uudenmaan liiton maakuntavaltuustoon valtuutettujen 
keskuudesta kaksi (2) jäsenehdokasta ja heille henkilökohtaiset varajäsenet.

Päätös    
Valtuusto päätti

-    valita edustajaksi kuntien edustajainkokoukseen Ruut Sjöblomin
-    valita toimikaudekseen Uudenmaan liiton maakuntavaltuustoon seuraavat 
jäsenehdokkaat ja henkilökohtaiset varajäsen ehdokkaat:

Jäsenet                 Henkilökohtaiset varajäsenet

Kaikkonen Antti     Åberg Anu
Taiveaho Satu       Airikka Jerry.

_________

Kunnanhallitus 26.11.2018

Uudenmaan liiton perussopimuksen 12 §:n mukaan maakuntavaltuuston jäsenten 
tulee olla jäsenkuntien valtuutettuja. Mikäli maakuntavaltuuston jäsen tai varajäsen 
menettää vaalikelpoisuutensa tai hänellä muusta syystä on peruste erota kesken 
toimikauden, päättää jäsenen edustama kunta eron myöntämisestä ja uuden jäsenen 
tai varajäsenen valitsemisesta jäljellä olevaksi toimikaudeksi. Kunnan valitseman 
jäsenen tai varajäsenen tulee edustaa samaa ryhmää kuin jäsen, jolle ero on 
myönnetty.

Maakuntavaltuuston jäsen Satu Taiveahon luottamustoimi valtuutettuna päättyy 
31.12.2018, joten hänen tilalleen tulee valita uusi jäsen.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että
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VALTUUSTO päättää

myöntää Satu Taiveaholle eron Uudenmaan liiton maakuntavaltuuston jäsenen 
tehtävästä 1.1.2019 lukien
valita Taiveahon tilalle uuden jäsenen Uudenmaan liiton maakuntavaltuustoon 
jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.12.2018, § 157

Ehdotus

Valtuusto päättää

myöntää Satu Taiveaholle eron Uudenmaan liiton maakuntavaltuuston jäsenen 
tehtävästä 1.1.2019 lukien
valita Taiveahon tilalle uuden jäsenen Uudenmaan liiton maakuntavaltuustoon 
jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Valtuusto päätti

myöntää Satu Taiveaholle eron Uudenmaan liiton maakuntavaltuuston jäsenen 
tehtävästä 1.1.2019 lukien
valita Merja Kuusiston Taiveahon tilalle jäseneksi Uudenmaan liiton 
maakuntavaltuustoon jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 275

Antti Kaikkonen on pyytänyt eroa Uudenmaan liiton maakuntavaltuuston jäsenen 
tehtävästä tultuaan valituksi valtioneuvoston jäseneksi.

Uudenmaan liiton perussopimuksen mukaan mikäli maakuntavaltuuston jäsen tai 
varajäsen menettää vaalikelpoisuutensa tai hänellä muusta syystä on peruste erota 
kesken toimikauden, päättää jäsenen edustama kunta eron myöntämisestä ja uuden 
jäsenen tai varajäsenen valitsemisesta jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi. Maakuntavaltuuston jäsenten tulee olla jäsenkuntien valtuutettuja. 
Kunnan valitseman jäsenen tai varajäsenen tulee edustaa samaa ryhmää kuin jäsen, 
jolle ero on myönnetty.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

myöntää Antti Kaikkoselle eron Uudenmaan liiton maakuntavaltuuston jäsenen 
tehtävästä
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valita Kaikkosen tilalle uuden jäsenen Uudenmaan liiton maakuntavaltuustoon 
jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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Kuntakehityslautakunta, § 86,12.06.2019
Kunnanhallitus, § 276, 17.06.2019

§ 276
Aarno Ranisen muistolle nimikkopolku tai -kuja, aloite

TUUDno-2019-278

Kuntakehityslautakunta, 12.06.2019, § 86

Valmistelijat / lisätiedot:
Lauri Kopposela
kaavasuunnittelija

Valtuusto § 17/25.1.2016 

Kirsi Viitanen esitti seuraavan Tuusulan valtuuston keskiryhmän ym. aloitteen:

”70-vuotias Aarno Raninen vietti elämänsä viime vuodet Tuusulan Jokelassa, missä 
hän myös menehtyi syyskuussa sattuneessa tulipalossa 2014. Aarno Erik Raninen 
syntyi 27.4.1944 Kuhmoisissa ja kuoli 3.9.2014. Hän aloitti uransa keikkamuusikkona 
jo 14-vuotiaana.

1960-luvulla esiin noussut säveltäjä ja kapellimestari Aarno Raninen on suomalaisen 
viihdemusiikin, jazzin ja iskelmän tärkeä sekä kansallinen että kansainvälinen 
vaikuttaja. Raninen sävelsi muun muassa Eurovision laulukilpailuun 1977 Lontooseen 
Suomen edustussävelmän Lapponia ja vuoden 1980 edustussävelmän Huilumies. 
Hänen tunnettu sävellys on Näin on - kappale ja joululaulu ”Tule joulu kultainen”. 
Aarno Raninen on esittänyt myös Rauno Lehtisen tekemän On hetki -kappaleen. 
Raninen tunnettiin lisäksi etevänä sovittajana, sovittaen mm. Seija Simolan laulut Kun 
aika on, Maritza ja Rakkaus kasvoista kasvoihin ja Sulle silmäni annan.

Salanimellä George Romain Raninen sävelsi televisiosarjojen ÄWPK - Älywapaa 
palokunta ja Soitinmenot laulut sekä Kymppitonnin tunnusmusiikin. Vuonna 1989 
Aarno Raninen soitti kinourkuja ja viihdepianoa Miljoonasateen albumilla Vain nopeat 
elävät ja samana vuonna hän oli mukana Miljoonasateen joulusinglellä Kyyneleitä 
joulupuurossa.

Aarno Ranisen elämä päättyi Tuusulan Jokelassa. Esitämme, että hänen elä- män 
työtään arvostaen Jokelaan nimetään hänelle nimikkopolku tai nimikkokuja.” Päätös 
Aloite päätetiin lähettää kunnanhallituksen valmisteltavaksi.

__________

Kuntakehityslautakunta § 19/15.2.2017

Nimistötoimikunta on kokouksessaan 11.5.2016 käsitellyt 25.1.2016 tehtyä 
valtuustoaloitetta nimikkopolun tai -kujan nimeämisestä Jokelaan ja toteaa seuraavaa. 
Teiden tai paikkojen nimeäminen henkilön tai tapahtuman muistoksi on merkittävä 
huomionosoitus, jota tulee käyttää harkiten. Kotimaiset kielten keskuksen mukaan YK:
n paikannimikonferenssit suosittavat, että paikkojen nimeämistä elossa olevien 
henkilöiden mukaan tulee välttää. Lisäksi olisi kussakin maassa sovittava, kuinka 
pitkän ajan kuluttua henkilön kuolemasta muistonimen antamista voidaan harkita.



Tuusulan kunta Pöytäkirja 16/2019 137 ( )147
Kunnanhallitus 17.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Helsingin kaupungin nimistötoimikunta on laatinut omaan toimintaansa ohjeet, jotka 
perustuvat YK:n suositukseen ja joita Kotimaisten kielten keskus suosittelee 
muidenkin Suomen kuntien noudattavan. Näiden ohjeiden mukaan:

1. Katu, aukio, puisto tai muu kohde voidaan nimetä henkilön mukaan tai muistoksi, 
mikäli henkilö ja hänen toimintansa on yleisesti tunnustettu muistamisen arvoiseksi ja

henkilö liittyy merkittävällä ja positiivisella tavalla nimettävään paikkaan tai 
edustaa sen historiallista kerrostuneisuutta tai
henkilö on syntynyt tai asunut merkittävän osan elämästään tai tehnyt 
merkittävän elämäntyön kyseisellä paikkakunnalla tai
henkilö on kansallisesti tai kansainvälisesti merkittävän elämäntyön tehnyt 
suomalainen.

Henkilön tulee nauttia kunnioitusta ja arvonantoa myös oman alansa, poliittisen 
viiteryhmänsä ja aikakautensa ulkopuolella.

2. Katua, aukiota, puistoa tai muuta kohdetta ei nimetä elossa olevan henkilön 
mukaan. Henkilön nimeä voidaan harkita käytettäväksi kaavanimessä vasta viiden 
vuoden kuluttua henkilön kuolemasta.

Kuten aloitteessa kerrotaan, Aarno Ranisen ansiot viihdemusiikin alalla ovat 
monipuoliset ja kiistattomat. Nimistötoimikunta katsoo kuitenkin, että hänen 
kohdallaan edellä mainitut kriteerit eivät muilta osin täyty. Näillä perusteilla 
nimistötoimikunta esittää, että Aarno Raniselle ei nimetä omaa muistopolkua tai -
kujaa Tuusulaan.

Ehdotus kp

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle että kunnanhallitus 
päättää

hyväksyä yllä olevan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa valtuustolle, että VALTUUSTO päättää
katsoa Tuusulan valtuuston keskiryhmän ym. 25.1.2016 § 17 esittämän aloitteen 
tulleen käsitellyksi.

Päätös

Kuntakehityslautakunta päätti

palauttaa asian uudelleen valmisteltavaksi.
__________

Kuntakehityslautakunta 12.6.2019

Nimet opastavat käyttäjiä oikeisiin paikkoihin. Tämä tien- ja kadunnimien tärkein 
tehtävä ei saa unohtua. Nimillä on samalla muitakin tehtäviä: ne säilyttävät paikallista 
kieltä ja kulttuuria, auttavat hahmottamaan ja jäsentämään ympäristöä ja kuvastavat 
kerrostuneisuudellaan yhteisön ja yhteiskunnan muuttumista. Oman kunnan 
historian on syytä näkyä myös ns. muistonimissä. Muistonimillä tarkoitetaan nimiä, 
jotka on tietoisesti annettu henkilön, tapahtuman tai muun seikan muiston 
kunnioittamiseksi. Niitä on annettava harkiten: muistonimen aiheen on mieluiten 
oltava paikallinen, juuri kyseiseen alueeseen liittyvä. Muistonimillä voidaan 
kunnioittaa esimerkiksi merkittäviä, seudulla pitkään asuneita ja positiivisesti 
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vaikuttaneita henkilöitä. Yrityksen tai yhteisönkin muistaminen kadunnimessä voi olla 
luontevaa silloin, kun se on samannimisenä toiminut usean sukupolven ajan samalla 
paikalla ja sillä on ollut suuri paikallinen merkitys.

Henkilön mukaan Jokelassa – kuten muutenkin Tuusulassa Rantatien taiteilijanimiä 
lukuun ottamatta - on nimetty kautta vuosien varsin varovaisesti / tiukan linjan 
mukaan.  Chmelewskin puisto (nimen hankaluuden vuoksi ei sopiva kadun nimenä) ja 
Peltokaaren alueelle on tiilitehtaan omistajaperheen mukaan Johannes Blennerin tie 
ja hänen vaimonsa mukaan Lillynkuja. Liisinkuja ja Selmankuja muistuttavat 
ensimmäinen alueen maanomistajasta/tontin myyjästä ja Selma Sinivaarasta, joka oli 
paikkakunnan ensimmäisiä opettajia. Mutta varsinaisesti nimensä ovat alueen 
nimistöön saaneet vain tiilitehtaan omistajat Chmelewski ja Blenner.

Taiteilija Aarno Ranisen mukaan nimettävä kohde ehdotetaan etsittäväksi Jokelan 
asemakaavatöiden tai taideohjelman valmistelun yhteydessä. Jokelan nimistössä 
seuraavien kaavatöiden yhteydessä voitaisiin etsiä Aarno Ranisen mukaan nimettävä 
kohde, esimerkiksi pieni aukio, ei kuitenkaan polku tai kuja. Mahdollisesti parhaiten 
soveltuisi taideteos tai muistolaatan lisääminen johonkin julkisen rakennuksen 
julkisivuun kunnioittamaan taitelijan elämää ja saavutuksia. Nimeämistä voisi 
esimerkiksi käsitellä Keskustien tai Opintien ja Nukarintien risteyksen 
ympäristön  asemakaavamuutoksen yhteydessä.

Ehdotus
Esittelijä: Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta päättää

hyväksyä edellä olevan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa Tuusulan valtuuston keskiryhmän ym. 25.1.2016 § 17 esittämän aloitteen 
tulleen käsitellyksi.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päättää

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.
 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin

Kunnanhallitus, 17.06.2019, § 276

Valmistelija / lisätiedot:
Lauri Kopposela

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä edellä olevan selvityksen aloitteen johdosta
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ehdottaa valtuustolle, että 
 

VALTUUSTO päättää

katsoa Kirsi Viitasen 25.1.2016 § 17 esittämän Tuusulan valtuuston keskiryhmän 
ym. aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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§ 277
Ilmoitusasiat

Liitteet
1 Etuostot touko-kesäkuu 2019, khall 26.6.2019

Kunnanhallituksen tietoon saatetaan seuraavat ilmoitusluontoiset asiat:

Kuntaliitto
Yleiskirje 10.6.2019 nro 6: Kuntien maksuosuudet Kunnallisen työmarkkinalaitoksen 
2018 nettokuluista

Helsingin hallinto-oikeus
Tilusvaihtoja koskevat kunnalisvalitukset, 3 kpl
Valitettu valtuuston päätöksistä 11.12.2017
§ 227: Kunnalle luovutettu määräala Ruotsinkylässä sijaitsevasta Focus II -nimisestä 
tilasta ja kunta luovuttanut Ylä-Inkilä- ja Juhmaari -tiloista.
Vaadittu päätöksen kumoamista.
Valitus hylätty.
§ 228: Kunnalle luovutettu Ruotsinkylässä sijaitseva Nummimaa-niminen tila ja kunta 
luovuttanut määräalan Ylä-Inkilä -nimisestä tilasta.
Vaadittu päätöksen kumoamista.
Valitus hylätty.
§ 229: Kunnalle luovutettu Ruotsinkylässä sijaitseva Focus-niminen tila ja kunta 
luvotuttanut märäalan Ylä-Inkilä -nimisestä tilasta.
Vaadittu päätöksen kumoamista.
Valitus hylätty.

Oikeusministeriö
13.6.2019: Päätös kunnille suoritettavasta kertakorvauksessa vaalimenoista vuoden 
2019 eduskunta- ja europarlamenttivaaleissa

Etelä-Suomen aluehallintovirasto
11.6.2019: Päätös Finavia Oyj:n hakemukseen Helsinki-Vantaan lentoaseman 
ympäristöluvan lupamääräyksen 8. mukaisesta selvityksestä propyleeniglykolin 
talteenoton tehostamiesta, Vantaa

Työsuojelun vastuualue
6.6.2019 ilmoitukset saatuihin tarkastuskertomuksissa pyydettyihin kehotuksiin
- Mikkolan koulu
- Kolsan koulu
- Paijalan koulu
- Kellokosken koulu
- Riihikallion koulu

Uudenmaan elinkeino-, liikenne- ja ympäristökeskus
5.6.2019: Päätös Avustuksen myöntämisestä Hyrylän ja Rusutjärven ohjavesialueiden 
suojelusuunnitelmien päivittämiseen (8.450 euroa)
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Liikenne- ja viestintäministeriö
27.5.2019: Helsinki-Vantaan lentoaseman melunhallinnan yhteistyöryhmän 
täydentäminen

Kauniaisten kaupunginhallitus
27.5.2019: Päätös Helsingin seudun maankäytön, aseumisen ja liikenteen 
suunnitelman (MAL 2019) hyväksymisestä

Maankäyttö
Tuusulan kunnassa toukokuussa ja kesäkuun alussa 2019 tehdt yli 5000 m2 käsittävät 
kaupat, joissa ei ehdoteta etuoston käyttöä

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta
11.6.2019: Keski-Uudenmaan ympäristökeskuksen strateginen tavoiteohjelma 2020 - 
2023

Kokouskutsuja
Uudenmaan liitto, maakuntavaltuusto 11.6.2019
Uudenmaan liitto maakuntahallitus 10.6.2019
HUS valtuusto 13.6.2019
Keski-Uudenmaan vesiensuojelun liikelaitoskuntayhtymä, johtokunta 13.6.2019
KuntaPro, osakkeenomistajien kokous 17.6.2019
Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä, yhtymähallitus 11.6.2019
Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä, yhtymävaltuusto 27.6.2019 (ennakkotieto)
HSL hallitus 14.6.2019
Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä, yhtymähallitus 18.6.2019

Pöytäkirjoja
Uudenmaan liitto, maakuntahallitus 20.5.2019
HSL tarkastuslautakunta 5.6.2019
Suomen museoliiton vuosikokous 16.5.2019

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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§ 278
Muut asiat

Kuntayhtymän johtaja Pirjo Laitinen-Parkkonen: Apotin vaihe Keski-Uudenmaan sote-
kuntayhtymän näkökulmasta
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§ 279
LISÄPYKÄLÄ: Viranhaltijapäätösten otto-oikeus

Talousjohtaja
rahoitus- tai maksuliikennepäätös:
§ 29 Kassalainan nostaminen, 13.06.2019

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää, ettei yllä mainittuja viranhaltijapäätöksiä oteta kuntalain 92 §:
n nojalla kunnanhallituksen käsiteltäväksi.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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§ 280
LISÄPYKÄLÄ: Toimielinten pöytäkirjojen otto-oikeus

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää, ettei alla mainituissa toimielinten pöytäkirjoissa käsiteltyjä 
asioita oteta kuntalain 92 §:n nojalla kunnanhallituksen käsiteltäväksi:

kasvatus- ja sivistyslautakunta 11.6.2019 
Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta 11.6.2019
(otto-oikeuden osalta hallintosäännön 16 §:n 3 momentin mukainen rajoitus)    

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle 26.6.2019 pidettävään kokoukseen.
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Muutoksenhakukielto
§257, §258, §259, §260, §262, §263, §264, §265, §266, §267, §268, §269, §270, §271, 
§272, §273, §274, §275, §276, §278, §279, §280

Muutoksenhakukielto
Päätöksestä ei saa tehdä kuntalain 136 §:n mukaan oikaisuvaatimusta eikä 
kunnallisvalitusta, koska päätös koskee vain valmistelua tai täytäntöönpanoa.
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Oikaisuvaatimus
§261

Oikaisuvaatimusohje
Päätökseen ei saa hakea muutosta valittamalla. Oikaisuvaatimuksen saa tehdä se, 
johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun päätös 
välittömästi vaikuttaa (asianosainen) sekä kunnan jäsen.
Oikaisuvaatimus on tehtävä 14 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista.

Tiedoksisaanti
Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän kuluttua 
siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa.
Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, 7 päivän 
kuluttua kirjeen lähettämisestä, 3 päivän kuluttua sähköpostin lähettämisestä, 
saantitodistuksen osoittamana aikana tai erilliseen tiedoksisaantitodistukseen 
merkittynä aikana.
Tiedoksisaantipäivää tai sitä päivää, jona päätös on asetettu nähtäväksi yleiseen 
tietoverkkoon, ei lueta määräaikaan.

Oikaisuvaatimuksen muoto ja sisältö
Oikaisuvaatimus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää vaatimuksen 
kirjallisesta muodosta.
Oikaisuvaatimuksessa on ilmoitettava
- päätös, johon haetaan muutosta
- miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen vaaditaan 
tehtäväksi
- perusteet, joilla muutosta vaaditaan
- muutoksenhakijan nimi ja kotikunta
- postiosoite ja puhelinnumero, joihin asiaa koskevat ilmoitukset muutoksenhakijalle 
voidaan toimittaa.
Jos oikaisuvaatimuksen tekijän puhevaltaa käyttää hänen laillinen edustajansa tai 
asiamiehensä, kirjelmässä on ilmoitettava myös tämän nimi ja kotikunta. Asiamiehen, 
ellei tämä ole asianajaja tai julkinen oikeusavustaja, on liitettävä 
oikaisuvaatimuskirjelmään valtakirja.
Oikaisuvaatimuksessa on lisäksi ilmoitettava postiosoite ja puhelinnumero, joihin 
asiaa koskevat ilmoitukset oikaisuvaatimuksen tekijälle voidaan toimittaa.
Oikaisuvaatimuksen tekijän, laillisen edustajan tai asiamiehen on allekirjoitettava 
oikaisuvaatimuskirjelmä. Sähköistä asiakirjaa ei tarvitse täydentää allekirjoituksella, 
jos asiakirjassa on tiedot lähettäjästä eikä asiakirjan alkuperäisyyttä tai eheyttä ole 
syytä epäillä.

Oikaisuvaatimuksen toimittaminen

Oikaisuvaatimus on toimitettava Tuusulan kunnalle virka-aikana ennen 
oikaisuvaatimusajan päättymistä käyttäen alla olevia yhteystietoja:
Tuusulan kunta, Kunnanhallitus
osoite: Kotorannankuja 10, Pl 60, 04301 Tuusula
sähköposti: kirjaamo@tuusula.fi
puh. vaihde: 09 87 181
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Oikaisuvaatimuksen voi toimittaa myös henkilökohtaisesti tai asiamiehen välityksellä 
Tuusulan kunnan asiakaspalvelupisteeseen os. Autoasemankatu 2, 04300 Tuusula. 
Avoinna ma-to klo 8.00-15.00 ja pe klo 8.00-12.00.
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